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ايران در رتبه اول كش��ورهاي تاثيرگذار بر قيمت نفت 
قرار دارد و روسيه، امريكا، عربستان و امارات در رتبه هاي 
بعدي از اين نظر قرار گرفته اند.  به گزارش تس��نيم به 
نقل از سيكينگ آلفا، در اول مارس كشورها بر اساس 
تاثيرش��ان بر قيمت نفت خام رتبه بندي ش��دند. اين 
ليس��ت يك رتبه بندي ثابت در مورد جايگاه كشورها 
نبود و با توجه به ش��رايط فعلي تغييراتي كرده است. 
ليس��ت اوليه به اين صورت بود: 1-امريكا 2-روس��يه 

3-عربستان 4-ايران و عراق 5-ونزوئلا
از آخرين رتبه بندي تحولاتي وجود داش��ته كه عرضه 
نفت را تحت تاثير قرار داده است. روسيه اوپك را تحت 
فشار گذاشت كه نشست ماه مي خود را كنسل كنند 
و در نشس��ت 26 ژوئن در وين اتريش در مورد عرضه 
نفت گفت وگو كنند. اول موفق ش��د ولي بعد نشست 
اوپك و متحدانش در جده عربستان در 15 مي برگزار 
ش��د و به نظر مي رسد روس��يه در مورد افزايش توليد 
پيشنهادهايي داشته است ولي چون هيچ بيانيه رسمي 
وجود ندارد، يك بي ثباتي غير منتظره در قيمت نفت 
خام با نزديك شدن به نشست ماه ژوئن به وجود آمده 
است. توجه داشته باشيد كه توافق كاهش توليد اوپك و 

متحدانش در 30 ژوئن پايان مي يابد.

    معافيت هاي ايران لغو شد
امريكا اعلام كرد معافيت هايي را كه به خريداران نفت 
ايران داده ب��ود تمديد نمي كند و هر كش��وري كه به 
واردات نفت ايران ادامه دهد تحريم مي شود. اين دستور 
باعث شد ايران تهديد كند تنگه هرمز را مي بندد. تنگه 
هرمز يك آبراه حياتي بين خليج فارس و درياي عمان 
و تنها گذرگاه دريايي از خليج فارس ب��ه آب هاي آزاد 
اس��ت. تقريبا يك س��وم گاز طبيعي مايع جهان و 20 
درصد كل توليد نفت جهان از اين گذرگاه عبور مي كند. 
بسته شدن آن باعث اقدامات نظامي عربستان و امريكا 

مي شود.

   روسيه ارسال محموله هاي نفتي را متوقف 
كرد

درس��ت در همين زمان، روس��يه انتقال نفت از خط 
لوله دروژبا را به كشورهاي شرق اروپا به خاطر مشكل 
آلودگي نفتي متوقف كرد. و اپراتور خط لوله روس��يه، 
ترنسنفت اعلام كرد نفت به صورت عمدي در يك پايانه 
خصوصي آلوده شده است. مقامات روسيه بازرسي هاي 

جزايي براي يافتن مقصر اين خرابكاري را آغاز كرده اند.

     امريكا، توليد كننده برتر
توليد نفت امريكا به ش��دت افزايش يافته اس��ت. 
ميانگين يك ماهه توليد امريكا از 11.675 ميليون 
بش��كه در روز ب��ه 12.2 ميليون بش��كه در هفته 
منتهي به 10 مي رس��يد. امريكا حالا در بالاترين 
رتبه در توليد نفت ق��رار دارد و تقريباً يك ميليون 
بشكه بيشتر از روسيه و دو ميليون بشكه بيشتر از 
عربستان توليد مي كند. تحولاتي هم وجود داشته 
كه به تقاضا آسيب مي رساند. تحليلگران در امريكا، 
چين و اتحاديه اروپا، همه يك رك��ود اقتصادي را 

پيش بيني مي كنند.

    درگيري هاي تجاري
تنش هاي تجاري بين امريكا و چين ش��ديدتر ش��ده 
اس��ت. و زي جينپينگ و ترامپ هي��چ برنامه اي براي 
گفت وگو تا اجلاس جي 20 ماه ژوئن ندارند. تش��ديد 
درگيري ها بين اين دو اقتصاد بزرگ دنيا باعث افزايش 
احتمال ركود اقتصادي مي شود.  با توجه به مواردي كه 

ذكر شد، رتبه بندي جديد به اين صورت است: 
ايران: اين بار مساله به نفت ايران مربوط نمي شود، در 
مورد نيروي نظامي ايران اس��ت. افزايش بي ثباتي در 
قيمت نفت ناشي از تهديد هاي نظامي در تنگه هرمز 
است و اگر ايران تصميم به اقدام نظامي بگيرد بي ثباتي 

قيمت نفت خام افزايش خواهد يافت.
روس�يه: تاثير بر اوپك و توانايي يا ع��دم توانايي اين 
كشور در حل مس��اله آلودگي نفتي، روسيه را در رتبه 
دوم قرار مي دهد. اين كشور تاثير زيادي بر عرضه نفت 

در ماه هاي آينده خواهد داشت.
امريكا: بزرگ تري��ن توليد كننده نفت جهان احتمالا 

درگير تحولات نظامي تنگه هرمز مي شود.
عربس�تان: عربس��تان ظرفيت م��ازاد تولي��د براي 
محصولات مهم نفتي را دارد و هر گونه كمبود عرضه 
اين محصولات كه نياز به جايگزيني داش��ته باشد بر 

عهده عربستان است.
امارات: امارات ونزوئلا را از اين ليس��ت كنار زده است. 
امارات تقريبا 3.3 ميليون بش��كه نف��ت در روز توليد 
مي كند و ظرفيت تقويت توليد را در صورت لزوم دارد 
ولي نزديكي اين كشور به تنگه هرمز آن را در اين ليست 
قرار داده است. امارات اولين كشور خواهد بود كه تحت 

تاثير عمليات نظامي در منطقه قرار مي گيرد.
 اين رتبه بندي هم مي تواند سريع تغيير كند ولي اين بار 

تغييرات بيشتر ژئوپليتيكي خواهند بود تا اقتصادي.

 ۵ كشور تاثيرگذار بر قيمت نفت خام
عماد  حسيني| ايران در رتبه اول قرار دارد

 كارشناس مسائل خاورميانه|
محمدجواد ظريف به بغداد س��فر كرد، عباس عراقچي 

معاونش هم راهي قطر، عمان و كويت شد.
رييس جمهور ع��راق از عزم خود براي س��فر به تركيه و 
عربستان سخن مي گويد، نخست وزير عراق هم به كويت 
سفر كرد و رسانه هاي عراقي از ورود رييس مجلس عراق 
هم به اين تلاش هاي ميانجيگرانه خب��ر دادند. با وجود 
آنكه تلاش هاي مختلفي از سوي شماري از كشورهاي 
منطقه براي مقابله با بحراني تر شدن اوضاع منطقه بعد از 
اقدامات تحريك آميز امريكا انجام گرفته، اما عراق حضور 
پررنگ تري را نسبت به بقيه كش��ورهاي حاضر در اين 
تلاش ها ايفا كرده و به تبع آن توجه رس��انه اي بيشتري 

نيز به اين تلاش ها شده است.
به گفته يك��ي از كارشناس��ان ام��ور عراق ش��ايد اين 
اولين باري باش��د كه ط��ي چند دهه گذش��ته عراق به 
جاي آنكه بخشي از مشكل باش��د، به قسمتي از راه حل 
تبديل شده اس��ت. اينكه تمامي ش��خصيت هاي يك 
كشور در رابطه با يك مس��اله فرا مرزي اظهارنظر كرده 
و موضع گيري كنند بيانگر ميزان اهميتي است كه اين 
مس��اله براي آن كش��ور دارد. در رابطه با عراق با توجه 
به ارتباطات گس��ترده در س��طوح مختل��ف فرهنگي، 
اجتماعي، سياس��ي، نظامي و به ويژه اقتصادي هر نوع 
فش��ار بر ايران مس��تقيما در عراق بازتاب خ��ود را پيدا 
مي كند. اين البته س��واي همزاد پنداري است كه مردم 
عراق بعد از حدود يك دهه تحمل شديدترين تحريم ها با 

ملت ايران احساس مي كنند.
به اعتقاد كارشناس��ان تكرار اين جمله ك��ه در صورت 
افزايش تنش در منطقه ع��راق بزرگ تري��ن بازنده آن 
خواهد بود و تكرار آن از زبان ش��ماري از رهبران عراقي 
بيانگر ميزان نگراني اس��ت كه بغداد نس��بت به افزايش 
تنش در منطقه بين امريكا و جمهوري اس��لامي ايران 
احساس مي كند. اين نگراني به دليل جايگاه سياسي و 
جغرافيايي و نيز ش��رايط اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي 
و مذهبي عراق اس��ت، عراق گرچه همانند كشورهايي 
همچون عمان و كويت روابط حسنه اي با دو طرف بحران 
دارد اما بر خلاف اين كش��ورها و حتي قطر، فشار بحران 
را بيش از هر طرف ديگري بر گرده هاي خود احس��اس 

مي كند.
براي عراق كه به تازگي از جنگ خانمان س��وز با داعش 
خارج شده و چند صباحي است كه از بند ششم سازمان 
ملل رهايي پيدا كرده تحمل فشارهاي جديد هر چند كه 

كم و ناچيز باشند برايش بسيار طاقت فرساست.
حال اگ��ر در اين معادله فش��ار به كان��ون اصلي تقاطع 

محورها تبديل ش��ود ديگر اين فش��ارها بس��يار بزرگ 
وحايز اهميت است و اگر برنامه اي براي تعامل با اين نوع 
بحران ها نداشته باشد بطور حتم خود را در ميانه و شايد 
صحنه جنگي ببيند كه اصلا ارتباطي با آن ندارد. به بياني 
واضح تر اگر درخواست دو طرف بحران از بقيه كشورها 
بي طرفي بوده باشد، اين خواسته از بغداد اعلام موضع له 
يا عليه يكي از اين طرف هاست و هر يك از دو طرف نيز 
با دلايل خاص خود به دنبال قرار دادن عراق در س��نگر 

خويش است.
با اين حال محمد علي الحكي��م، وزير امور خارجه عراق 
معتقد است كه كش��ورش برنامه خاصي را براي تعامل 
با بحران منطقه در اختيار داش��ته و در قالب اين برنامه 
آمادگي وساطت بين امريكا و ايران را براي كاهش تنش 

و اختلافات دارد.
آنچه از گفتار وزير امور خارجه عراق و نيز رفتار رهبران 
اين كش��ور مي توان نتيجه گرفت اين است كه عراق بر 
خلاف بسياري از كشورهاي منطقه سياست بي طرفانه 

فعال را در دستور كار خود قرار داده است.
به گفته حكيم، عبدالمهدي ب��ه مايك پمپئو، وزير امور 
خارجه امريكا در سفر اخيرش به بغداد خبر داد كه روابط 
ويژه اي بين عراق و ايران برقرار است و اين همكاري هم 

ادامه پيدا مي كند.
نخس��ت وزير عراق در اين نشس��ت به طرف امريكايي 
خبر داد، كشورش جزو واردكنندگان نفت ايران نيست 
اما بخش گردشكري همچنان بين دو كشور فعال باقي 
خواهد ماند. همچنين بايد ياد آورد ش��د، اينكه نخست 
وزير كشوري كه به توصيفي همچنان نظاميان امريكايي 
در كش��ورش جولان مي دهن��د، خطاب ب��ه وزير امور 
خارجه امريكا بگويد سفارت كشورش حق صدور پيام و 
توييت عليه ايران ندارد، امري بسيار ستودني است. شايد 
همين موضع عبدالمهدي باشد كه باعث شده است سفر 
وي به واشنگتن چهار بار به تعويق بيافتد. آنچه مشخص 
است اين است كه عراق خواسته يا ناخواسته به بخشي از 

چالش جديد منطقه اي تبديل شده است.
به گفته س��يد عمار حكيم، رهبر جريان حكمت ملي، 
عراق به دنبال كنترل ضرب آهن��گ تندروها در تمامي 
طرف ها است زيرا ش��دت گرفتن بحران در منطقه زيان 

مستقيمي براي عراق خواهد داشت.
امروز بغداد تمامي تلاش خود را به كار بس��ته تا عصا را 
از ميانه آن بگيرد اما آيا افراطيون حاضر در كاخ س��فيد 
اجازه خواهند داد اين روند ادامه پيدا كند؟ ياهمانند سفر 
ترامپ به پايگاه عين الاسد در عراق با ناديده گرفتن نگاه، 
نظر، موضع و حتي تماميت ارضي ع��راق كار خود را در 

اين زمينه خواهند كرد؟

آيا عراق به بخشي از راه حل تبديل شده است؟
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

آيا عراق به بخشي از 
راه حل تبديل شده است؟

عماد حسيني|
 كارشناس مسائل خاورميانه|

محمدجواد ظريف به بغداد س��فر كرد، عباس 
عراقچ��ي معاونش ه��م راهي قط��ر، عمان و 
كويت ش��د. رييس جمهور ع��راق از عزم خود 
براي سفر به تركيه و عربستان سخن مي گويد، 
نخس��ت وزير عراق هم به كويت س��فر كرد و 
رسانه هاي عراقي از ورود رييس مجلس عراق 

هم به اين تلاش هاي ميانجيگرانه خبر دادند.
با وج��ود آنك��ه تلاش هاي مختلفي از س��وي 
ش��ماري از كش��ورهاي منطقه براي مقابله با 
بحراني تر ش��دن اوضاع منطقه بعد از اقدامات 
تحريك آميز امري��كا انجام گرفت��ه، اما عراق 
حضور پررنگ تري را نسبت به بقيه كشورهاي 
حاض��ر در اين تلاش ها ايفا ك��رده و به تبع آن 
توجه رس��انه اي بيش��تري نيز به اين تلاش ها 

شده است.

 صفحه14  

صنعت،معدن و تجارت

 شكست انحصار 
در بازار خودرو؟

تعادل | پ��س از آنكه فرم��ول وزير صنعت و 
خودروسازان نتوانست بازار و قيمت خودروها را 
كنترل كند، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
در بررسي طرح س��اماندهي بازار خودرو، بند 
مربوط به مرجع قيمت گ��ذاري خودرو را مورد 
بررس��ي قرار داده و به بازگشت شوراي رقابت، 
راي مثب��ت دادند. ام��ا اين مصوب��ه، واكنش 
مخالفان را در پي داشت؛ به طوري كه آن را يك 

دور باطل در بازار خودرو عنوان كردند. 

بانك و بيمه

20 اقدام بانك مركزي 
براي ساماندهي بازار ارز 

محسن  شمشيري |
نگاهي به تح��ولات ن��رخ ارز، نوس��ان و روند 
نرخ هاي اعلام ش��ده در دوره 10 ماه اخير و از 
زم��ان س��كانداري عبدالناص��ر همتي رييس 
كل بانك مرك��زي، از 6 مرداد 97 ت��ا 6 خرداد 
98 نش��ان مي دهد كه اثر سياست هاي ارزي، 
بخشنامه ها، دستورالعمل ها و اقدامات مختلف 
بانك مركزي ب��ر بازار ارز، عمدتا ثبات نس��بي 
نرخ ارز را موجب ش��ده و نرخ دلار در بازار آزاد 
اگرچه فاصله بين 10 هزار ت��ا 14 هزار تومان 
را در اين دوره طي كرده، ام��ا روندي با ثبات را 
ايجاد كرده است و براساس اعلام بانك مركزي، 
ميانگين نرخ دلار در سامانه سنا از 10220 در 
مرداد به ترتيب به 12635، 14815، 13794، 
 ،13245  ،12006  ،10964  ،11105
13552، 14200 و 14 هزار تومان در ماه هاي 

شهريور 97 تا خرداد 98 بوده است.  
4

ابراز اميدواري دولت امريكا براي توافق تجاري جديد با ژاپن

»تعادل« در گفت وگو با كارشناسان، نظام تخصيص سالم منابع مالي را بررسي مي كند

عقب نشيني ترامپ از موضع تند عليه ايران

نسخه درمان براي فسادسنتي

خبر

وزير مع��ادن و منابع طبيعي گينه اس��توايي، 
پيام دعوت رسمي رييس جمهوري كشورش 
از حس��ن روحاني، رييس جمه��وري را براي 
حضور در نشس��ت س��ران مجمع كشورهاي 
صادركنن��ده گاز به وزي��ر نفت تقدي��م كرد. 
به گزارش ش��انا، بي��ژن زنگنه، وزي��ر نفت و 
گابريل نگوهيما ليم��ا، وزير مع��ادن و منابع 
طبيعي گينه اس��توايي روز دوش��نبه )ششم 
خردادم��اه( در تهران ب��ا يكديگ��ر ملاقات و 
درباره همكاري هاي دوجانب��ه تهران- مالابو 
و تصميم ها و سياس��ت هاي اعض��اي مجمع 
كش��ورهاي صادركننده گاز )جي يي سي اف( 
گفت وگو كردند. وزي��ر معادن و منابع طبيعي 
گينه استوايي همچنين در اين ملاقات دعوت 
رسمي رييس جمهوري كشورش از روحاني را 
براي شركت در نشس��ت سران جي يي سي اف 
در مالابو را تقدي��م وزير نفت كرد. براس��اس 
اين گزارش، پنجمين نشس��ت سران مجمع 
كش��ورهاي صادركنن��ده گاز قرار اس��ت 26 
نوامبر س��ال 2019 ميلادي )پنج��م آذرماه( 
در مالاب��و، پايتخت گين��ه اس��توايي برگزار 
ش��ود، همچنين طبق برنامه ريزي ها دومين 
س��مينار بين المللي گاز روز 27 نوامبر )ششم 
آذرماه 98( در همين مكان برگزار خواهد شد. 
نشست سران مجمع كش��ورهاي صادركننده 
گاز هر دو س��ال يك بار در يكي از كش��ورهاي 
عضو برگزار مي شود، آخرين و چهارمين دوره 
نشس��ت س��ران جي يي س��ي اف آذرماه سال 
96 در س��انتاكروز بوليوي، س��ومين دوره در 
تهران، دومين دوره در مسكو و نخستين دوره 
در دوحه قطر برگزار ش��د. كشورهاي الجزاير، 
بوليوي، مص��ر، گين��ه اس��توايي، جمهوري 
اس��لامي ايران، ليبي، نيجريه، قطر، روس��يه، 
 ترينيداد و توباگو، ونزوئ��لا و امارات، ١٢ عضو 
اصلي جي يي س��ي اف هس��تند و هلند، نروژ، 
عراق، عمان، پرو، جمهوري آذربايجان و آنگولا 
به عن��وان اعضاي ناظر در مجمع كش��ورهاي 
صادركننده گاز ش��ركت مي كنند. كشورهاي 
عضو مجمع كش��ورهاي صادركننده گاز 44 
درصد از توليد گاز جه��ان، ٦٧ درصد از ذخاير 
گازي جهان، 64 درصد از س��هم انتقال گاز با 
خط لول��ه و 66 درصد از تج��ارت گاز طبيعي 

مايع شده )ال ان جي( را در اختيار دارند.

دعوت از روحاني براي حضور 
در نشست سران  »جي يي سي اف«

مجلس

در جريان انتخابات هيات رييسه مجلس شوراي 
اسلامي تركيب هيات رييس��ه نسبت به سال 
گذشته تنها يك تغيير داش��ت و آن هم حذف 
علي مطهري از س��مت نايب رييس��ي مجلس 
بود. به گزارش ايس��نا، نماين��دگان مجلس در 
جلسه علني صبح روز يك شنبه  مجلس شوراي 
اسلامي، 12 عضو هيات رييسه مجلس در سال 
پايان��ي مجلس ده��م را انتخاب كردن��د كه بر 
اساس آن سهم فراكس��يون نمايندگان ولايي 
در اين دوره از انتخابات هيات رييس��ه مجلس 

شوراي اسلامي بيش از سايرين بود.
در اين دوره از انتخابات هيات رييس��ه مجلس 
شوراي اسلامي فراكس��يون اميد براي هر 12 
عضو هيات رييس��ه كانديدا معرف��ي كرد، اين 
در حالي است كه فراكسيون نمايندگان ولايي 
بدون اع��لام نظر درب��اره رياس��ت مجلس دو 
كانديداي نايب رييسي، چهار كانديداي دبيري 
و يك كاندي��داي كارپردازي مجلس ش��وراي 
اس��لامي را اعلام كرد و فراكس��يون مستقلين 
هم ب��ا تاكيد بر حماي��ت از عل��ي لاريجاني به 
عنوان كاندي��داي رياس��ت مجلس ش��وراي 
اسلامي درباره نواب رييس اعلام نظر نكرد و دو 
كانديداي دبيري و دو كاندي��داي كارپردازي را 
معرفي كرد. اگر چه طبق اعلام رس��مي هر سه 
فراكسيون سياس��ي مجلس عنوان كردند كه 
ائتلافي نكرده اند، اما فهرست منتشره از سوي 
فراكس��يون ولايي و مستقلين نش��ان دهنده 
اين اس��ت كه ائتلاف نانوش��ته اي بين اين دو 
فراكسيون وجود داشته است. تنها تغيير تركيب 
هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي نسبت به 
سال گذش��ته حذف علي مطهري، كانديداي 
فراكس��يون اميد از نايب رييس��ي و جايگزيني 
آن با عبدالرضا مصري، كانديداي فراكس��يون 
نماين��دگان ولايي بود ك��ه باعث ش��د تعداد 
كرسي هاي فراكس��يون اميد در هيات رييسه 
كاهش يابد و به تعداد كرس��ي هاي فراكسيون 
نمايندگان ولايي در هيات رييسه اضافه شود. 
بر اين اس��اس سهم فراكس��يون مستقلين در 
هيات رييس��ه س��ال پاياني مجلس ش��وراي 
اسلامي يك كرسي رياست )علي لاريجاني( و 
دو كرسي كارپردازي )نعمتي و آشوري( است. 
سهم فراكسيون اميد يك كرسي نايب رييسي 
)پزشكيان( و س��ه كرس��ي دبيري )رحيمي، 
وكيلي و يوسف نژاد( بود و فراكسيون نمايندگان 
ولايي كه بيشترين س��هم را در تركيب هيات 
رييسه دارد يك س��هم نايب رييسي )مصري( 
س��ه س��هم دبيري )قاضي زاده، رنجب��رزاده و 
امير آبادي( و يك س��هم كارپردازي )اس��دالله 

عباسي( دارد. 

 تركيب  سياسي 
هيات رييسه مجلس در سال آخر

انرژي

ال ان جي آمريكا قرباني 
تنش زايي ترامپ
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روي موج خبر

    تصويب آيين نامه اجرايي قانون بودجه ۹۸ 
بارويكرد ايجادوتثبيت  اشتغال؛پاد|

هيات دولت در جلسه اي به رياست رييس جمهور، 
ضمن تصويب اختصاص اعتبار براي جبران خسارات 
خشكسالي در باهوكلات چابهار، دو آيين نامه اجرايي 
قانون بودجه را به تصويب رس��اند. هي��ات وزيران با 
تخصيص مبلغ يكصد ميليارد ريال اعتبار هزينه اي به 
بانك كشاورزي به منظور پرداخت تسهيلات لازم به 
كشاورزان براي جبران آسيب هاي بخش كشاورزي 
ناش��ي از وقوع خشكس��الي هاي اخير و عدم امكان 
تأمين آب لازم در باهوكلات شهرستان چابهار استان 
سيستان و بلوچس��تان موافقت كرد. هيات وزيران 
آيين نامه اجرايي بند )الف( تبصره )۱۸( قانون بودجه 
س��ال ۱۳۹۸ كل كشور، پيشنهادي سازمان برنامه 
و بودجه را با هدف اجراي برنامه اش��تغال گسترده و 
مولد از طريق كمك هاي فني و اعتباري به تصويب 
رساند. اين بند از قانون بودجه سال ۱۳۹۸ كل كشور 
با رويكرد ايجاد و تثبيت اشتغال در كشور، مجوزهايي 
را در اختيار دولت قرار داده است تا مجموعه اي از منابع 
مالي را در راستاي اجراي برنامه هاي ايجاد اشتغال 
مولد، تثبيت اشتغال موجود، اجراي سياست هاي 
بازار كار و تكميل برنامه هاي مربوط به حكم مشابه در 

قانون بودجه سال گذشته، به كار گيرد.

    با امريكا گفت وگوي مستقيم يا غيرمستقيم 
نخواهيم داشت؛تعادل|

معاون سياس��ي وزير خارجه كشورمان تاكيد كرد: 
هيچ گفت وگوي مستقيم يا غيرمستقيمي با امريكا 
نخواهيم داشت. سيدعباس عراقچي در مطلبي در 
صفحه توييتر خود نوش��ت: بعد از سفر به عمان به 
كويت و قطر خواهم رفت: هيچ گفت وگوي مستقيم 
يا غيرمستقيمي با امريكا نخواهيم داشت، اما آماده 
مذاكره با تمامي كشورهاي منطقه خليج فارس براي 
برقراري روابطي متوازن و سازنده بر اساس احترام و 
منافع متقابل هستيم. وي در ديدارش با يوسف بن 
علوي بن عبدالله وزير مسوول در امور خارجه عمان 
نيز با رد هر گونه گفت وگوي مستقيم يا غيرمستقيم 
با امريكا گفت: ايران براي برقراري روابطي متوازن و 
سازنده با تمامي كشورهاي منطقه خليج فارس بر 

اساس احترام و منافع متقابل آمادگي دارد.

    حقيقت ش�ب قدر حقيقت سعادت انسان 
است؛ميزان|

ريي��س قوه قضاييه گفت: ش��ب قدر ب��ا عظمت و 
سعادت انس��ان در گرو آن اس��ت. حجت الاسلام 
سيد ابراهيم رييسي در شب بيست و يكم ماه مبارك 
رمضان همزمان با دومين شب از ليالي قدر در جمع 
زائران و مج��اوران حرم مطهر رضوي با بيان اينكه 
جامعه اسلامي بايد عاري از فساد باشد تصريح كرد: 
فساد و تبعيض هيچ نسبتي با جامعه اسلامي ندارد؛ 
بايد با همه وجود در مقابل فس��اد و كجي ها مقابله 
كرد و من مطمئن هستم مردم متعهد و متدين ما 
در مقابله با فس��اد و ديگر مشكلات موجود خوش 
خواهند درخشيد.رييس قوه قضاييه با تاكيد بر اينكه 
چرا اين همه پرونده در دادگستري است؟ افزود: اين 
در حالي اس��ت كه در جامعه اسلامي ما بسياري از 
موضوعات و مشكلات را مي توان از طريق رسومي 
همچون رفتار كدخدامنشانه رفع كرد. عضو مجلس 
خبرگان رهبري گفت: ام��ام علي)ع( فرمودند اگر 
ديديد در جامعه اي زشتي ها رواج پيدا كرد ببينيد 
امر به معروف در چه وضعيتي قرار دارد  براي امر به 
خوبي ها و نهي از منكر بايد مقابل همه مشكلات و 

تبعيضات و فسادها ايستاد.

    اصلاح حقوق دانش�جو معلمان ابلاغ ش�د؛ 
باشگاه خبرنگاران|

حاجي بابايي گفت: حداقل حقوق ۱۵۶۳۰۰۰۰ ريال 
است كه با توجه به قوانين موجود دانشجو معلمان نيز 
مشمول اين قانون مي شوند. حميدرضا حاجي بابايي 
گفت: به دنبال پيگيري هاي صورت گرفته از طريق 
سازمان امور استخدامي كشور و ديوان محاسبات و 
قائم مقام سازمان مديريت وبرنامه ريزي كشور مبني 
بر اعمال حداقل حقوق براي دانش��جو معلمان، اين 
دس��تورالعمل به وزارت آموزش وپرورش ابلاغ شد 
كه بر اس��اس آن حداقل حقوق ۱۵۶۳۰۰۰۰ ريال 
است كه با توجه به قوانين موجود دانشجو معلمان 
نيز مشمول اين قانون مي شوند. رييس فراكسيون 
فرهنگيان بيان داش��ت: وزارت آم��وزش وپرورش 
دانشجو معلمان را مشمول اين قانون نمي دانست كه 
با قوانين وادله اي كه ارايه شد مجاب ومقرر شد پس 
از استعلام از سازمان امور اداري و استخدامي كشور 

نسبت به صدور احكام دانشجو معلمان اقدام نمايد.

    بقايي و مش�ايي از اوين به مرخصي آمدند؛ 
ايسنا|

حميد بقايي مع��اون اجرايي دول��ت احمدي نژاد و 
اسفنديار رحيم مشايي رييس دفتر رييس دولت دهم 
از اوين به مرخصي آمدند.، حميد بقايي به مناسبت 
فرارسيدن ليالي قدر و عيد سعيد فطر به مرخصي آمد.
همچنين اس��فنديار رحيم مش��ايي هم از اوين به 
مرخصي آمده است. مجموع حكم مشايي شش سال 
و شش ماه است و چنانچه اين رأي مورد تأييد دادگاه 
تجديدنظر قرار بگيرد، به موجب اجراي قانون، اشد 

مجازات و صرفاً پنج سال آن اجرا خواهد شد.

ايران2

وزير امور خارجه در جريان سفر به عراق عنوان كرد

پيشنهادايرانبرايامضايمعاهدهعدمتجاوزبهكشورهايحوزهخليجفارس
گروه ايران|

»امضاي پيمان منطقه اي عدم تجاوز« راهبردي است كه 
ظريف ديروز و در پايان سفرهاي منطقه اي به كشورهاي 
حاشيه خليج فارس با طرح آن توجه افكار عمومي و رسانه ها 
جلب كرد و بلافاصله بازتاب گسترده اي در ميان رسانه هاي 
بين المللي پي��دا و بازيگران منطق��ه اي را وادار به واكنش 
كرد. براي نخستين بار محمدجواد ظريف وزير امورخارجه 
كشورمان كه براي گفت وگو و رايزني با مقامات ارشد عراقي 
به اين كشور سفر كرده، در حساب كاربري خود در توييتر 
نوشت: »در عراق ديدار هاي سازنده و مهمي با رييس جمهور، 
نخس��ت وزير، رييس پارلمان، وزير امورخارجه و رهبران 
دو ائتلاف پارلماني داشتم و پيشنهاد تعهدنامه منطقه اي 
عدم تجاوز مطرح شد.« ظريف در ادامه با تشريح گفتمان 
ايران مبني بر تنش زدايي گفت: » ما به دنبال ايجاد روابط 
با تمام كشور هاي حاش��يه خليج فارس هستيم و در اين 
راستا پيشنهادات متعددي براي همكاري از جمله پيشنهاد 
امضاي تعهد عدم تجاوز به كشور هاي حاشيه خليج فارس را 
داده ايم.«  بعد از اظهارات ظريف بود كه ضمن بازنشر اين خبر 
تحليل هايي نيز پيرامون آن ارايه شد.  رويترز با انتشار گزارشي 
در خصوص پيشنهاد جديد ايران آن را اقدام هوشمندانه اي 
براي مقابله با فضاسازي هايي كه از سوي امريكا در خصوص 
ايران مطرح مي شود دانست. از سوي ديگر اسپوتنيك با طرح 
اين پرسش كه »حال بايد منتظر ماند و ديد آيا كشورهاي 
عرب حوزه خليج ف��ارس درايت لازم جهت پذيرش طرح 
ايران براي اطمينان بخشي را دارند يا نه؟«نوشت: »بديهي 
است كه اين كشورها )كشورهاي حاشيه خليج فارس( بايد 
متوجه ش��وند كه ترامپ فقط چند سال ديگر مهمان كاخ 
سفيد است اما ايران تا ابد قرار است همسايه آنها باقي بماند 
و اين طرح بيش از اينكه به نفع ايران باشد به نفع آنها است 
چون مي تواند بقاي آنها در قبال طرح هاي امريكا براي نابودي 
شان را تضمين كند.« اين پيشنهاد در روزهايي كه امريكا 

و متحدان منطقه اي اش با دميدن در آتش ايران هراس��ي 
تلاش مي كنند تا اقدامات ايران را به عنوان مش��كل اصلي 
منطقه معرفي كنند؛ ب��رگ برنده اي اس��ت كه مي تواند 
جهت گيري هاي تازه اي در فضاي منطقه اي ايجاد كند. تغيير 
فضايي كه نشانه هايي از آن در جريان اظهارنظرهاي بازيگران 

اثرگذار منطقه اي به خوبي پيداست. 

    معاهده  دوستي
ديروز كانال تلگرامي دولت در خبري به نقل از س��خنان 
ظريف در ديدار با حكيم نوش��ت: »پيشنهاد ايران براي 
امضاي يك معاهده بدون تجاوز با كشورهاي منطقه روي 
ميز است.« ظريف گفت: تهران بهترين روابط ممكن را با 
كشورهاي خليج فارس مي خواهد و هر گونه پيشنهاد براي 

گفت وگو در مورد اين موضوع و كاهش تنش ها را مي پذيرد 
وي همچنين تاكيد كرد كه ايران در برابر هر جنگي، چه 
نظامي و چه اقتصادي با تمام توان از خود دفاع خواهد كرد.
او در ادامه افزود: هيچ زماني توافق هسته اي را نقض نكرديم 
و اقدامات امريكا با قطعنامه ش��وراي امنيت در خصوص 
استفاده از زور تناقض دارد و ما با هرگونه تحركي در راستاي 

جن��گ مقابله كرده و با قدرت و ايس��تادگي با آن روبه رو 
خواهيم شد. در اين ديدار، حكيم، وزير خارجه عراق هم 
گفت كه كشورش به ايفاي نقش ميانجي در تنش رخ داده 
در منطقه خاورميانه ادامه خواهد داد. محمد علي حكيم 
تأكيد كرد: ما مخالف تحريم هاي امريكا عليه ايران هستيم 
و كنار ايران قرار داري��م و معتقديم كه تحريم اقتصادي 
ايران مفيد نيست. حكيم گفت: بغداد كنار ايران است و ما 

ميانجيگر بين دو طرف خواهيم بود.

    اس�تقبال روسيه از پيشنهاد ايران براي امضاي 
پيمان منطقه اي عدم تجاوز

يك��ي از اولين واكنش ها به پيش��نهاد ايران در خصوص 
امضاي پيمان ع��دم تجاوز ميان كش��ورهاي منطقه از 
سوي روسيه بود. سرگئي لاوروف از پيشنهاد ايران براي 
امضاي معاهده عدم تجاوز با كش��ورهاي حاشيه خليج 
فارس اس��تقبال و آن را اثرگذار ارزيابي كرد.  به گزارش 
تس��نيم، »س��رگئي لاوروف«، دي��روز از تصميم دولت 
»دونالد ترامپ«، رييس جمهور امريكا براي اعزام ۱۵۰۰ 
نيروي بيشتر به منطقه غرب آسيا انتقاد كرده و گفته كه 
چنين اقدامي خطرات امنيتي در منطقه را افزايش خواهد 
داد. وي در ي��ك كنفرانس خبري با همتاي كوبايي خود 
در مسكو گفت: »در خصوص تصميم ترامپ براي اعزام 
۱۵۰۰ نيروي مضاف ب��ر نيروهايي كه در حال حاضر در 
خاورميانه و شمال آفريقا مستقر هستند بايد گفت هنگامي 
كه تجهيزات نظامي افزايش پيدا مي كنند خطرات هم بالا 
مي روند.« لاوروف از پيشنهاد ايران براي امضاي معاهده 
منع تعرض در منطقه استقبال كرد و گفت »اين مي تواند 
اولين گام براي كاس��تن از تنش ها باشد.« لاوروف گفت: 
»توافق بر سر عدم حمله به يكديگر ممكن است اولين گام 
براي كاستن از تنش ها باشد و ما اين نوع ساز و كارهايي را 

صحيح مي دانيم.«

رييس جمهوري در ديدار با مديران رسانه:

قطعا از رنج و مشكلات مردم خبر دارم
رييس جمهور وحدت فكر و اعتماد به يكديگر را از ملزومات 
اصلي پيروزي در جنگ اقتصادي امريكا عليه ايران اسلامي 
دانس��ت و با تاكيد بر اينكه قطعاً از رنج و مش��كلات مردم 
خبر دارم و تمام تلاش دولت جلوگيري از سخت تر شدن 
زندگي مردم است، از رس��انه هاي همگاني خواست براي 
اميدآفريني به مردم و خنثي س��ازي تبليغات دشمنان، 
اقدامات و دس��تاوردهاي دولت را براي مردم بازگو كنند. 
روحاني شامگاه شنبه )چهارم خردادماه( در ديدار با جمعي 
از اصحاب رس��انه با بيان اينكه ش��رايط ما بسيار سخت 
اس��ت، تصريح كرد: افتخار دولت اين است كه با توجه به 
شرايط سخت كنوني، ذخيره كالاهاي اساسي نسبت به 
سال هاي قبل بهتر است و اين يعني دولت تلاش مي كند 
كه اجازه ندهد ش��رايط براي زندگي مردم سخت تر شود. 
رييس جمهور افزود: شرايط كشور به گونه اي است كه همه 
بايد آن را به درستي درك كنيم و اگر برداشت و تحليل ما 
از شرايط كش��ور فاصله زيادي داشته باشد، نمي توانيم به 
درس��تي تصميم گيري كنيم. روحاني با اشاره به سخنان 
يكي از مديران رسانه ها در خصوص اس��تفاده از اصل ۵۹ 
قانون اساس��ي، براي همه پرس��ي، گفت: اصل ۵۹ قانون 
اساسي، اصلي بن بست شكن است و مي گويد در هر زمان 
لازم دريچه به روي مردم باز است، حالا چه موقع بايد از اين 
اصل استفاده كرد يا آيا بايد قبلًا استفاده مي كرديم، موضوعي 
ديگر است. رييس جمهور افزود: در سال ۸۳ از رهبر معظم 
انقلاب خواستم تا موضوع هسته اي را به آرا مردم بگذارند كه 
ايشان هم استفاده از اين اصل را خوب دانسته و قبول كردند، 
اما در مورد زمان اجراي آن مطلبي عنوان نشد و پس از آن 
هم دولت تغيير كرد و روند به شكل ديگري ادامه يافت، اما 

به هر حال اصل ۵۹ در هر مقطعي مي تواند راهگشا باشد.

    شرايط ويژه نياز به اختيارات ويژه دارد
رييس جمهور با تأكيد بر اينكه بارها در جلسات مهم كشوري 

از جمله مجمع تشخيص مصلحت نظام به صراحت بيان 
كرده ام مشكل اين نيست كه دولت چه اختياراتي دارد و اگر 
قانون اساسي اجرا شود، دولت اختيارات كافي دارد، گفت: 
اما بايد در نظر داشته باش��يم كه شرايط جنگ با شرايط 
عادي تفاوت دارد و در ۸ سال دفاع مقدس تمام اختيارات 
در شوراي عالي پشتيباني جنگ جمع شده بود و امام راحل 
تمام اين اختيارات را به اين شورا محول نموده بود. روحاني 
با تأكيد بر اينكه در شرايط فعلي نياز به ساز و كار روان تري 
داريم، افزود: در آغاز تحريم هاي جديد در جلسه اي با مقام 
معظم رهبري مطرح كردم كه كشور در اين شرايط جنگي 
برنامه و فرمانده مي خواهد و شما فرمانده و ما همه مطيع 
هستيم و ايشان فرمودند كه خودتان فرماندهي را بر عهده 
بگيريد. رييس جمهور با تأكيد بر اينكه اختيارات فرماندهي 
مهم اس��ت، تصريح كرد: در جنگ با امريكا كشور هزينه 
مي دهد اما ما قطعاً پيروز اين ميدان هستيم و اين پيروزي 
نيازمند شرايط و لوازمي است كه مهم ترين آنها وحدت فكر و 
اعتماد به يكديگر است. روحاني با اشاره به اينكه روزانه هنگام 
رفت و آمد در خيابان ها و همچنين در سفرهاي استاني از 
چهره هاي مردم شرايط كشور و زندگي آنها را شخصاً ارزيابي 
مي كنم، افزود: امروز مي توانيم از اين جنگ عبور كنيم، اما 
بايد هزينه جنگ را كم كنيم و اين اختلاف و تفرقه است كه 
هزينه جنگ را افزايش مي دهد. از سوي ديگر هر چه اين 
جنگ اقتصادي زودتر به پايان رس��د، به نفع مردم خواهد 
بود چراكه همه رنج ها بر دوش آنان است. رييس جمهور با 
تاكيد بر اينكه من قطعاً از رنج و مشكلات مردم خبر دارم، 
افزود: بيشترين رنج را حقوق بگيران ثابت مي برند و به عنوان 
رييس جمهور در ابتداي هر سال ميزان حقوق حقوق بگيران 
را تعيين مي كنم و مي دانم قش��ر مهمي از جامعه به ويژه 
مددجويان كميته امداد و بهزيستي از لحاظ اقتصادي در 
فشار هستند و با مس��وولان مربوطه، به صورت روزانه در 

ارتباط بوده و از وضع زندگي آنها اطلاع به دست مي آورم.

رييس جمهور با تأكيد بر اينكه از رسانه ها نمي خواهم كه 
نقص دولت را بپوشانند، اما بايد در نظر داشت همه نقص 
دارند و بايد مش��كلات ساير دستگاه ها نيز به قصد اصلاح 
مطرح شود، تصريح كرد: رسانه ها بايد جرأت كنند نواقص 
ساير دستگاه ها را نيز بيان كنند و نبايد اينگونه باشد كه تنها 
براي دولت آزاد هس��تند، البته اگر هر نقصي وجود دارد، 
حتماً بيان كنيد، اما از سوي ديگر انتظار دارم كه اقدامات و 

دستاوردهاي دولت هم از زبان رسانه ها اطلاع رساني شود.
روحاني با اشاره به دستاوردهاي دولت در زمينه گازرساني 
روزانه به ۱۰ روس��تا و همچنين رساندن آب آشاميدني 
سالم به ۳۰ روستا در هفته، افزود: اين تنها وظيفه روابط 
عمومي سازمان هاي دولتي نيست و رسانه هاي همگاني 
از جمله روزنامه ها و صدا و س��يما نيز شايس��ته است به 
تبيين و توضيح اين دستاوردهاي دولت براي اميد بخشي 

به مردم بپردازند.
رييس جمهور افزود: نمي خواهم از صداوسيما گلايه كنم و از 
چارچوب اين سازمان بطور كامل آگاهي دارم، اما بايد در نظر 

داشت كه شرايط ما نسبت به دهه هاي گذشته ويژه است.
روحاني گفت: اينكه كش��تي باري ايران��ي براي ۱۰ روز 
نتوانسته در يكي از بنادر كشورها پهلو بگيرد و بار خود را 
خالي كند، در تاريخ ايران بي سابقه است. وزارت خارجه 
امريكا براي يك كش��تي مرتب با آن كش��ور كوچك در 
تماس است و اين امر در ۴۰ سال گذشته بي سابقه بوده 
و اينكه يك نفتكش ايراني براي رساندن نفت به صورت 
مداوم تحت تعقيب ماهواره ها و رصد قرار دارد در طول ۴۰ 
سال گذشته سابقه نداشته است. رييس جمهور با تأكيد 
بر اينكه امريكا نمي تواند كشور ما را به زانو درآورد و امسال 
نيز با وجود سختي ها و فشارها كشور را اداره مي كنيم، به 
بازديد خود در ابتداي س��ال از يك كارخانه صنايع لبني 
اش��اره كرد و افزود: در بررس��ي فروش و قيمت هاي اين 
كارخانه متوجه شدم كه دامدار صد درصد سود برده، اما 

كسي نيست اين موضوع را بازگو كند كه دامدار شرايط 
بهتري دارد. روحاني افزود: اما اينكه قيمت دام در چند روز 
به خاطر اينكه چند قاچاقچي، دست به صادرات گسترده 
دام زدند، افزايش يافت، تبيين نشد و صرفاً برخي فرياد 
مي زنند كه دولت در اين زمينه ضعف داشته است حال 
آنكه بايد صدا و س��يما اين موضوع را مطرح و ريشه يابي 
كند. رييس جمهور تصريح كرد: افتخار دولت اين است كه 
با توجه به شرايط سخت كنوني، ذخيره كالاهاي اساسي 
نسبت به سال هاي قبل بهتر است و اين يعني دولت تلاش 
مي كند كه اجازه ندهد شرايط براي زندگي مردم سخت تر 
شود. روحاني با طرح اين سوال كه حاكميت امريكا تا چه 
زمان به فشارهاي خود عليه ملت ايران ادامه خواهد داد، 
گفت: زماني كه آنها متوجه شوند، آثار تحريم بسيار ناچيز 
است، دست از اقدامات خصمانه خود برخواهند داشت و 
اثر افكار و قضاوت مردم نسبت به نظام بسيار مهم است. 
.در اين نشس��ت صميمي ۲۰ نفر از مديران رسانه هاي 
مختلف كش��ور به بيان نقطه نظرات و پيشنهادات خود 
پيرامون مسائل و موضوعات مختلف فرهنگي، اجتماعي، 
اقتصادي و سياسي كشور پرداختند. توجه ويژه دولت به 
مشكلات اقتصادي و معيشتي مردم، ضرورت گزينش 
افراد براي تصدي مديريت ها براساس شايسته سالاري و 

توجه به گردش نخبگان و جوان گرايي در انتصابات دولتي، 
بيان صريح سياست هاي دولت در موضوع برجام، توجه 
به آزادي بيان و آزادي رس��انه ها، ضرورت حضور بخش 
خصوصي و همه سلايق در رسانه ها به ويژه رسانه ملي، 
ضرورت گفت وگوي رودرروي رييس جمهور با مردم در 
فواصل زماني كوتاه از طريق رسانه ملي، لزوم نگاه ويژه به 
احيا مطبوعات و روزنامه ها، تلاش براي حفاظت از برجام 
به عنوان دستاورد بزرگ دولت تدبير و اميد، بررسي احياي 
ستاد بسيج اقتصادي در كشور با توجه به اعمال فشارها و 
تحريم هاي ظالمانه عليه ملت ايران، اعتماد دولتمردان و 
مسوولان دستگاه هاي اجرايي كشور به رسانه ها در زمينه 
ارايه خدمات و تشريح به موقع خدمات و اطلاع رساني به 
مردم به منظور جلوگيري از بروز شايعات در زمينه هاي 
مختلف از جمله مسائل مطروحه توسط مديران رسانه هاي 
مختلف كشور بود. از ديگر مسائل مطروحه در اين نشست 
مي توان به ضرورت ايجاد س��ازمان رس��انه اي و تشكلي 
منسجم براي رسانه هاي كشور، تقويت رسانه هاي متعهد 
و مستقل، توجه به انتقادهاي سازنده رسانه ها در جهت 
اصلاح و پيشبرد امور، لزوم توجه به حل مشكل كاغذ براي 
برقرار بودن مطبوعات، بيان مشكلات صنفي و درخواست 

توجه دولت نسبت به حل اين مشكلات و ... اشاره كرد.

افراط و تفريط در عبادت هم 
پسنديده نيست

عض��و مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام معتقد است: 
اف��راط و تفري��ط حتي در 
عبادت هم ممدوح نيست 
و تعادل و اعت��دال علامت 
عقلانيت است، پس نه بطور 
افراطي دنب��ال دنيا برويد و 
نه بطور افراطي دنب��ال آخرت برويد و دنيا را رها كنيد. 
به گزارش ايسنا، علي اكبر ناطق نوري در مراسم احياء 
حرم ام��ام راحل با بيان اينكه »در آموزه هاي ديني ما با 
بهره گيري از قرآن و روايات معصومين)ع( مش��خص 
مي ش��ود كه هم بايد اميد به خدا داشته و هم از عذاب 
او خوف داش��ته باش��يم« اظهار كرد يكي از مشكلات 
بزرگ ما انسان ها اين است كه معمولا در مسائل زندگي، 
معاشرت ها، معاملات، اخلاقيات، عبادات و مسائلي كه 
به نوعي به زندگي ما مربوط است، يا دچار افراط يا دچار 
تفريط مي شويم. وي با تاكيد بر اينكه »در مساله خوف 
و رجا هم گاهي دچار افراط و تفريط مي شويم«، اظهار 
كرد: افراط و تفريط حتي در عبادت هم ممدوح نيست. 
تعادل و اعتدال علامت عقلانيت است. نه بطور افراطي 
دنبال دنيا برويد و نه بطور افراطي دنبال آخرت برويد و 
دنيا را رها كنيد؛ هر دو غلط است. عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام ادامه داد: در رابطه با اميد به خدا و ترس از 

عذاب خدا همين است.

براي انتخابات مجلس يازدهم 
ليست اصلاح طلبانه مي دهيم

ريي��س فراكس��يون اميد 
مجل��س ده��م مي گويد: 
ش��وراي سياس��تگذاري 
اصلاح طلبان جمع بندي اش 
اين اس��ت كه در انتخابات 
مجلس آينده ائتلاف نكنيم 
و ليست اصلاح طلبانه ارايه 
كنيم. به گزارش پايگاه اطلاع رساني اميدنامه، »محمدرضا 
عارف« در ديدار با اعضاي انجمن اس��لامي دانشجويان 
دانشگاه علوم پزشكي دانشگاه اصفهان افزود: ما فضاي 
دانشگاه را يك فضاي فعال، بانشاط، پرسشگر، پرخاشگر 
در چارچوب ارزش ها مي خواهيم و خود دانشجويان به 
اين ارزش ها واقف هستند. عارف با اشاره به دغدغه هاي 
مطرح شده در خصوص ميزان مشاركت مردم در انتخابات 
مجلس يازدهم گفت: واقعيت اين است كه سرمايه اصلي 
ما مردم هستند، بنا به دلايلي مردم انگيزه شان را از دست 
داده اند، چه كسي بايد تلاش كند صحنه را برگرداند، اگر 
از من بپرسند مي گويم تشكل ها و انجمن هاي اسلامي 
مي توانند در اين زمينه موثر باشند و به مردم اميد بدهند. 
وي ادامه داد: شوراي عالي اصلاح طلبان در حال حاضر 
تقريبا تصميماتش را گرفته است و در حال ساماندهي 
استان هاست. در برخي اس��تان ها انسجام حفظ شده 
است و انتظار ما اين است كه در استان ها انسجام بخش 

عمل كنند. 

منطقه مورد درگيري مسلحانه در 
اسلام آباد غرب تحت كنترل است
رييس كميس��يون امنيت 
مل��ي سياس��ت خارجي 
مجلس مي گويد: منطقه اي 
كه در آن درگيري مسلحانه 
در اسلام آباد غرب رخ داده 
اس��ت تحت كنترل بوده، 
اميدواري��م با س��رنخ هاي 
موجود عوامل و ضاربان شناس��ايي و دس��تگير شوند. 
حشمت الله فلاحت پيشه در گفت وگو با ايسنا، با اشاره 
به درگيري مسلحانه در منطقه اي از اسلام آباد غرب در 
استان كرمانشاه گفت: متأسفانه در اين حادثه سروان 
حاجي مرادي رييس پليس آگاهي اسلام آباد غرب به 
شهادت رسيدند و يك نفر از عزيزان ناجا هم به صورت 
سطحي مجروح شد. وي توضيح داد: فرمانده و نيروهاي 
جان بر كف ناجا با يك خودرويي كه نسبت به آنها ظن 
اقدام تروريستي مي رفت درگيري مسلحانه پيدا كردند. 
آنها پلاك ماشين را دستكاري كردند و به دنبال حضور 
در محل تجمع مردم در مراسم شهادت حضرت علي)ع( 
بودند با توجه به ظن تروريس��تي ب��ودن آنها نيروهاي 
جان فشان ناجا با آنها درگير شدند كه در نهايت يكي از 
آنها به شهادت رسيد .او با بيان اينكه كل منطقه تحت 
كنترل است ابراز اميدواري كرد كه با سرنخ هاي موجود 
هر چه سريع تر خودرو و عوامل آن شناسايي و دستگير 

شوند. ما منتظر نتيجه پيگيري ها هستيم.

تهيه نامه »درخواست از رهبري« 
براي بازنگري در قانون اساسي 
ي��ك عض��و فراكس��يون 
مس��تقلين ولايي با اعلام 
خبر تهيه »درخواس��ت از 
مقام معظم رهبري« براي 
بازنگري در قانون اساس��ي 
گفت: قرار ما با دوستان اين 
شد كه اگر اين درخواست 
به ب��الاي ۲۰۰ امضا برس��د م��ا آن را خدمت رهبري 
ارسال كنيم و اين كار منهاي خط و خطوط و جريانات 
سياسي است ولي اگر در حد نصف باشد خير. عزت الله 
يوس��فيان ملا در گفت وگو با ايلنا در پاسخ به اين سوال 
كه رييس جمهور گفته اند »همانطور ك��ه امام )ره( در 
زمان جنگ به نخس��ت وزير اختياراتي دادند الان هم 
به رييس جمهور اختياراتي داده ش��ود«، حال مي توان 
ح��دس زد كه منظور رييس جمهور چه بوده اس��ت؟، 
گفت: اعتقاد من اين اس��ت كه تفاوت شرايط الان ما با 
شرايط زمان جنگ اين است كه ما آن زمان مشكل اداره 
جبهه هاي جنگ به علاوه مديريت جنگ اقتصادي را 
داشتيم. جنگ اقتصادي آن زمان البته به شدت امروز 
نبود بلكه آن موقع ما نفت خود را صادر مي كرديم و فروش 
هم داشتيم و معاملات ما هم انجام مي شد و كشورهايي 
مثل تركيه تعامل دقيقي در داد و ستد مالي با ما داشتند 
و امام )ره( اگر اختياري داده بودند در همين محدوده بود 

و در محدوده جنگي نبود. 

حل مشكلات مسكن با لايحه 
ماليات بر عوايد سرمايه 

نايب ريي��س كميس��يون 
عم��ران مجلس ش��وراي 
اس��لامي با تاكيد بر ارسال 
لايح��ه ماليات ب��ر عوايد 
سرمايه از س��وي دولت به 
مجلس گفت: تصويب اين 
لايحه ۵۰ درصد مشكلات 
مس��كن در بحث گراني را حل و نقدينگي سرگردان 
را به س��مت بازار مولد هدايت مي كند. س��يد احسن 
علوي روز يكشنبه در گفت وگو با خانه ملت با تشريح 
دستور كار اخير كميس��يون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي اظهارداشت: اين نشس��ت در محل وزارت 
راه و شهرس��ازي با حضور محمد اس��لامي وزير راه و 
شهرس��ازي و معاون وي برگزار شد.  وي ادامه داد: در 
اين نشست وزير راه و شهرسازي طرح ملي مسكن را 
مطرح كرد و نمودارهايي از خانواده هاي روس��تايي از 
سال ۹۰ به اين طرف را نشان داد. نمايندگان هم نظرات 
خود را بيان كردند. نماينده مردم سنندج در مجلس 
دهم شوراي اسلامي تصريح كرد: بنده مساله ماليات بر 
عوايد سرمايه را عنوان كرده و از وزارت راه و شهرسازي و 
دولت خواستم تا اين لايحه را زودتر به مجلس بفرستند. 
با تصويب اين لايحه نقدينگي سرگردان به بخش توليد 
خواهد رفت و مردم در بخش بازار مولد سرمايه گذاري 

خواهند كرد. 
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چهره ها

مراسم سوگواري سالروز شهادت 
امام علي)ع( در حضور رهبر 

معظم انقلاب
در س��الروز ش��هادت م��ولاي متقي��ان حض��رت 
اميرالمومنين امام علي عليه السلام، مراسم سوگواري 
و عزاداري آن امام همام، با حضور قشرهاي مختلف 
مردم و رهبر معظم انقلاب اس��لامي، در حس��ينيه 
امام خميني )ره( برگزار ش��د. در اين مراسم كه بعد 
از اقامه نماز ظهر برگزار شد، حاج مهدي سماواتي به 
ذكر مصيبت و مرثيه خواني در عزاي مولاي متقيان 

حضرت امام علي عليه السلام پرداخت.



اخبار 3 كلان

يك كارشناس اقتصادي از ضرورت بردن صنعت به دانشگاه گفت

به گفته جمشيد انصاري راه ايجاد تحول فقط پول خرج كردن نيست

استارت آپ مبناي يك اقتصاد فعال نيست

ازبهرهوريدردولتغافلبودهايم

در ادبيات توسعه، كسب وكارهاي كوچك و متوسط، 
به خاطر نقشي كه در رشد اقتصادي و به تبع آن ايجاد 
اش��تغال ايفا مي كنند عنصر مهمي در پيشرفت هاي 
اقتصادي- اجتماعي يه حس��اب مي آيند. اين كسب 
وكاره��ا خصوص��اً در ايج��اد فرصت هاي ش��غلي با 
س��رمايه گذاري هاي پايين كارك��رد دارند و در نتيجه 
تاثير مستقيمي در بهبود كيفيت زندگي خانوار دارند. 
اين مشاغل همچنين بستر ايجاد نوآوري، خلاقيت در 
توليدات و همچنين زمينه ساز افزايش صادرات است. 

در همين راس��تا ام��روزه اصلاحات اقتص��ادي از نوع 
تشكيل و راه اندازي كسب وكارهاي كوچك و متوسط 
در بسياري از كشورها به ويژه كشورهاي درحال توسعه 
به عنوان يك رويكرد راهبردي محسوب مي شود.امروزه 
به منظور حمايت و مرتفع سازي مشكلاتي كه اين گونه 
كس��ب وكارها با آنها روبه رو هس��تند، در كشورهاي 
مختلف قوانين و تسهيلات گوناگوني براي حمايت از 
آنها به وجود آمده اس��ت و ايجاد فضاي مناسب براي 
كمك به رشد و توسعه آنها يكي از مسووليت  هاي اصلي 

دولت هاست. 

كس�بوكارهايكوچ�كومتوس�طدر
اقتصادايران

در اقتصاد ايران نيز توجه به رونق كسب وكارهاي كوچك 
و متوس��ط با توجه به نقش��ي كه در اقتصاد ايران ايفا 
مي كنند، ضرورت دارد. پس از قرارداد برجام در سالي 
كه اقتصاد ايران رشد 12.5 درصدي را تجربه مي كرد 
بسياري از گزارش هاي ميداني و البته نظر كارشناسان 
اقتصادي گوي��اي آن بود كه اين رش��د قابل لمس در 
زندگي شهروندان نيس��ت، چرا كه رشد در بنگاه هاي 
بزرگ محقق ش��ده و بنگاه هاي كوچك كه مستقيما 
زندگي مردم از آنها متاثر است هنوز آثار رشد اقتصادي 

هويدا نشده است.
در همين راس��تا بود كه دولت برنامه هايي را براي ارايه 
تسهيلات به بنگاه هاي كوچك و متوسط در نظر گرفت، 
برنامه هايي كه هر چند نتوانس��ت چندان به اهدافش 
نزديك شود. حالا و پس از شدت يافتن تحريم ها،  اوضاع 
بنگاه هاي كوچك و متوسط بدتر از قبل شده است. اين 

در حالي اس كه به زعم كارشناسان تقويت و ساماندهي 
اوضاع اي��ن بنگاه ها مي تواند در بهب��ود معاش خانوار 
و همچنين رش��د اقتصادي كش��ور موثر باشد. در اين 
موضوع به ويژه پا گرفتن بنگاه هاي نوپا نيز مطرح است. 
اينكه فرصتي فراهم شود تا استارت آپ ها جان گرفته 
و با گسترش فعاليت خود زمينه هاي ايجاد اشتغال را 
فراهم كنند. در اين باره دولت نيز نقش حمايتي دارد و 
مي تواند با تسهيل امور زمينه ها را براي كار بنگاه هاي 

كوچك و متوسط فراهم كند. 
در اين راس��تا، حميد احمديان، كارشناس اقتصادي 
در گفت وگو با » تعادل« اظهار كرد: مهم ترين نكته اي 
كه باي��د درباره بهبود فضاي كس��ب و كار به آن توجه 
كرد اين اس��ت كه بايد مركز بهبود فضاي كسب و كار 
نقش خود را در حمايت از كسب و كار بازتعريف كرده و 
اعلام كند. حمايت از كسب و كار لزوما به معناي دادن 
مجوز به كسب وكارها و ش��مردن مجوزهاي زايد آنها 
نيس��ت. وزارت اقتصاد و به همراه وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي و همچنين سازمان تامين اجتماعي بايد 
با يكديگر به كار بيفتند و اجازه دهند كسب و كار شكل 
بگيرد. به اين ترتيب كه در وهله اول از كس��ب برخي 
درآمدها از كس��ب و كارها خود داري كند و اجازه دهد 

فقط شكل بگيرند و فقط هويت آنها را ثبت كند. 
وي ادامه داد: از س��وي ديگر بايد اجازه داده ش��ود كه 
اظهارنامه ه��اي گمركي فقط ثبت ش��ود و افرادي كه 
مي خواهند كسب و كار جديد راه بيندازند بدانند كه ثبت 
عوارض گمركي براي ماليات گرفتن انجام نمي شود. ما 
معتقديم كه كسب وكارهاي تازه طي دو سال مي توانند 
اس��تارت  بخورند. فكر مي كنم كه باي��د كمك كنيم 
دست اندازها از س��ر راه برداشته شوند و كسب و كارها 
راه بيفتد. بعد از اينكه راه افتاد س��پس مي توان از آنها 

ماليات گرفت.
اين مقام مسوول پيشين در وزارت اقتصاد ادامه داد: ما 
اكنون مش��كلات بزرگي داريم و يكي از آنها اين است 
كه بسياري از كسب و كارها پايدار نيستند. بايد كمك 
كنيم كسب و كارها پايدار شوند. در اين صورت بزرگ تر 
مي شوند، مي توانند صادرات و واردات كنند و... مي توانند 

چرخش اقتصادي ايجاد كنند.

وي با تاكيد بر اينكه نبايد كشور را در فضاي استارت آپي 
نگه داشت اين را اضافه كرد: استارت آپ مبناي حركت 
اقتصاد كشور نيست. نمي توانيم بگوييم چون كه مثلا 
در كشور 100 هزار استارت آپ به وجود آمده پس يعني 
اقتصاد ما پوياس��ت. اينها هيچ ارتباطي به هم ندارند. 
اگر استارت آپ به »اسمي« يا شركت هاي بين المللي 
تبديل شود آن وقت مي توانيم بگوييم تاثيري در اقتصاد 
دارد. اكنون در گفتار بسياري از مسوولان مي بينيم كه 
مي گويند اقتصاد كشور ما اقتصاد فعالي است چون در 
آن اس��تارت آپ وجود دارد. سوال من اين است كه چه 
كسي چنين چيزي را تاييد مي كند؟ استارت آپ مبناي 
يك اقتصاد فعال نيست. بهتر است ادبيات جديد خلق 

نكنيم. از اس��اس در دنيا هم چنين نيست و ما نيز بهتر 
است توان خود را بر ماندگاري استارت آپ  ها بگذاريم.

اين كارشناس اقتصادي همچنين در پاسخ به اين سوال 
كه از ظرفيت دانشگاه چگونه مي توان در صنعت استفاده 
كرد و چگونه مي توان از دانش��گاه براي ايجاد مشاغل 
جديد استفاده كرد، پاسخ داد: در نظر داشته باشيد كه 
در همه دانشگاه ها امروزه دفتر ارتباط با صنعت است. 
با اين حال كار اين دفاتر متناس��ب با آنچه در صنعت 
نياز داريم پيش نمي رود. كار آنها اين است كه يك فرم 
كارآموزي به دانشجو دهد تا دانشجو هم برود و تعدادي 
امضا بگيرد و برگردد! در حالي كه اين ارتباط با صنعت 
به حساب نمي آيد.  وي ادامه داد: نظر من اين است كه 

دانشگاه بايد پوست اندازي كند. انتظار نمي رود در قدم 
اول كار بزرگي كند در ابتدا بهتر است تلاش كند صنعت 
را به دانشگاه بياورد. موقعيتي را فراهم كند كه صنايع 
خود در دانش��گاه حضور داشته باشند. اگر همين يك 
مورد مدل شود شايد اتصال بازار و دانشگاه يا صنعت با 
دانشگاه وارد فاز تازه اي شود. اصلا قرار نيست كار عجيب 
و غريبي كنيم. قرار است زمينه هايي براي تحول فراهم 
ش��ود. در همه سال هاي گذش��ته مدام گفتيم دولت، 
صنعت و دانشگاه! اين سه را كنار هم گذاشتيم و تعدادي 
پروژه هم تعريف شد. مراسم هفته  دولت صنعت دانشگاه 
برگزار كرديم ولي به چه نتيجه اي رسيديم؟ ما بايد مدل 

را عوض كنيم.

گردهمايي متوليان بهره وري با حضور رييس سازمان ملي 
بهره وري ايران، رييس سازمان اداري و استخدامي و جمعي 
از فعالان اين حوزه در ايوان شمس برگزار شد. در اين جلسه 
جمش��يد انصاري، معاون رييس جمهور و رييس سازمان 
اداري و استخدامي اظهار كرد: وقتي  در سال 1۳۷۷ مصوبه 
مربوط به بهره وري براي تصويب شوراي عالي اداري تنظيم 
مي كرديم، هنوز سياس��ت هاي اصل ۴۴ ابلاغ نشده بود و 
دولت با گستردگي زيادي در حوزه هاي اقتصادي حضور 
داشت و اساس��اً اقتصاد كشور بيش��تر از اينكه در اختيار 
بخش خصوصي باش��د در اختيار دولت ب��ود و دولت چه 
در حوزه اقتصاد و چه در حوزه خدمات نقش گس��ترده اي 
را ايفا مي كرد. امروز هم با وجود اينكه سياس��ت هاي اصل 
۴۴ ابلاغ ش��ده است و قوانين مربوطه به تصويب رسيده و 
واگذاري بنگاه هاي اقتصادي دولتي بخش عمده اي از آن 
انجام ش��ده اس��ت اما به دليل نوع رويكرد و مداخلاتي كه 
دولت دارد كماكان دولت درست يا غلط تصميم گير و بازيگر 
اصلي عرصه اقتصاد كشور است و دربسياري از امور بنگاه ها 
تأثيرگذار است. معاون رييس جمهور افزود: ما نمي توانيم 
كتمان كنيم كه اگر صنعت خودروسازي ما امروز به عنوان 
يك صنعت بزرگ و كليدي خصوصي ش��ده اس��ت هيچ 
تصميم مديريتي در صنعت خودروس��ازي بدون دخالت 
دولت اتخاذ نمي شود. حتي در بخشي از بانك ها و بيمه ها 
كه دولتي بودند و خصوصي شده اند تمام تصميم گيري ها از 
چينش مديريت تا سياست گذاري ها تحت تأثير تصميمات 
دولت اتخاذ مي شود. صنعت پتروشيمي هم از اين قضيه 
مستثني نيست. آنچه به ظاهر شكل خصوصي پيدا كرده 

تحت تأثير مداخلات دولتي است.
انصاري همچنين ادامه داد:به  نظرمي رسد مهم ترين مشكلي 

كه امروز در نظام اداري و اجرايي كشور داريم غلبه نگاه منابع 
محور بر مديريت كشوراست، يعني وقتي كه مي خواهيم 
تحولي را در حوزه ارايه خدمات درماني و بهداشتي ايجاد 
كنيم هميشه با اين رويكرد از سوي مديران وزارت بهداشت 
ودرمان مواجه هستيم كه اين تحول منابعي لازم دارد كه 
در صورت تأمين آن مي توانيم كار را انجام داد و در غير اين 
صورت نمي توانيم. اينكه ما با اصلاح فرآيندها و شيوه هاي 
مديري��ت يا تغيير در نوع عمل نيروي انس��اني مي توانيم 
بسياري از اين برنامه ها را مرتب كنيم حداقل براي مديريت 
اجرايي كشور جا افتاده نيست و به تعبيري ديگر مديريت 
اجرايي ما بيش��تر تابع اين ضرب المثل اس��ت كه هرچه 
پول دهي  آش مي خوري يعني كيفيت به ميزان پولي كه 

پرداخت مي شود بستگي دارد.
اين مقام مسوول بيان كرد: بس��ياري از دوستان ما قبل از 
اينكه سازمان ملي بهره وري در دولت بدين  صورت شكل 
بگيرد معتقد بودند كه بهره وري امري مربوط به بنگاه هاي 
خصوصي است كه يا بايد در بخش خصوصي شكل بگيرد 
يا در يك وزارتخانه اي كه مرتبط با بخش خصوصي است و 
به همين خاطر به عنوان يك شركت در ايدرو در ابتدا شكل 
گرفت. ولي وقتي كه مش��خص ش��د در حوزه كشاورزي، 
خدمات و زيرساخت هايي مانند انرژي، آب با مشكلات جدي 
به لحاظ بهينه سازي مصرف آنها مواجه هستيم و مشخص 
ش��د كه اين موضوع نمي تواند زيرنظر يك وزارتخانه قرار 

بگيرد اما ا قرار گرفتن آن در دولت توجهاتي را مي طلبد.
انصاري گفت: امروز هيچ امكان زيرساختي در كشورمان 
بدون دخالت مستقيم دولت شكل نمي گيرد. الان در حوزه 
ايجاد زيرس��اخت هاي ارتباطي چه راه و حمل ونقل و چه 
ارتباطات چه انرژي و غيره در كشور بدون مباشرت مستقيم 

و سرمايه داري مستقيم دولت اتفاق نمي افتد. دولت با وجود 
آنكه برخي از گروه هاي صنعتي خود را واگذار كرده اما متولي 
اصلي حوزه زيرساخت كشور است. اگرچه سال هاي طولاني 
است كه در كاهش تصدي هاي دولت برنامه و تكاليف قانوني 
داريم اما امروز در شرايطي قرارگرفته ايم كه در حوزه فرهنگي 
و اجتماعي تمام اقدامات با تصدي مس��تقيم دولت اتفاق 
مي افتد. اگر زماني قائل به اين بوديم كه در آموزش وپرورش 
نيز مي توانيم بخشي از كار را برون سپاري كنيم، امروز در 
تكاليف قانوني آموزش وپرورش را از برون س��پاري استثنا 

كرده اند.
وي گفت: در حوزه بهداشت و درمان حوزه مداخلات دولتي 
افزايش پيداكرده اس��ت. اگرچه ش��اهد فعاليت تعدادي 
بيمارستان خصوصي هستيم اما تحميل هزينه هاي درمان 
براي مثل در قالب نظام بيمه اي بر عهده دولت قرار گرفت 
است. در حوزه بهداشت و درمان نيز هنوز سيطره دولت بسيار 
بالا است و در حوزه هاي علمي و پژوهشي و فناوري اطلاعات، 
حمل و نقل و غيره مداخله دولت مداخله معنادار و جدي 
است. حتي در بخشي كه به بخش خصوصي واگذارشده 
اس��ت كماكان مداخله دولت ادامه دارد. رييس س��ازمان 
اداري و استخدامي گفت: عملكرد دولت در تمامي حوزه ها 
تأثير مستقيم دارد و ما آن را به اين سمت مي بريم كه براي 
ارتقاي بهره وري در دولت برنامه داشته باشيم. شايد يكي از 
اشتباهاتي كه در برنامه ها داشتيم اين باشد كه به بهره وري 
در دولت نپرداخته ايم و تمام احكام و تكاليف براي ارتقاي 
بهره وري اقتصاد بوده است. وي گفت: وقتي كه گفتيم سهم 
بهره وري از رشد ۸ درصدي بايد يك سوم باشد نگاهمان به 
بخش اقتصاد بوده و غافل بوديم از اينكه كساني كه راهبري 
بخش اقتصادي را بر عهده دارند كساني هستند كه در نظام 

اداري و اجرايي كش��ور حضور دارند. وي گفت: اگر ارتقاي 
بهره وري و اس��تقلال نظامات بهره وري در بخش دولتي 
اتفاق نيفتد ما نمي توانيم اميدوار باشيم به اينكه در بخش 
خصوصي به نتايج پيش بيني شده براي ارتقاي بهره وري 
نائل شويم، به همين خاطر متوليان بهره وري در دستگاه هاي 
اجرايي صرف نظر از مسووليتي كه به عهده دارند براي ارتقاي 
بهره وري در بخش تحت نظارت و مديريت خودشان قبل از 
آن بر استقرار چرخه مديريت بهره وري در مجموعه مديريت 
خودش��ان وظيفه دارند. اگر ما نتوانيم مفهوم بهره وري را 
درخود اين دس��تگاه ها نهادينه كنيم نمي توانيم اميدوار 
باش��يم كه راهبري تحقق ارتقاي بهره وري در بخش هاي 

تحت نظارت ما به سادگي اتفاق بيفتد.
همچنين فاطمه پهلواني، رييس سازمان ملي بهره وري ايران 
از ديگر سخنرانان اين برنامه بود كه گفت: بهره وري مهم ترين 
عامل رشد بلندمدت يك كشور است كه باعث بهبود رفاه 
عمومي مي شود و يكي از مهم ترين شاخصه هاي اقتصاد 
كلان است. ما هنوز ابعاد بهره وري را به عنوان يك مفهوم 

عام نتوانس��ته ايم روشن كنيم. كار سازمان ملي بهره وري 
ايران و متوليان بهره وري در بخش هاي مختلف در درجه 
اول جا انداختن اين مفهوم است و اينكه نقش بهره وري در 
هر حوزه كاري، به طور دقيق مشخص شود. پهلواني تصريح 
كرد: اگرچه دستاوردهاي بهره وري در برنامه توسعه متوازن 
نبوده و شايد در يك برنامه توانسته ايم اهداف را تحقق دهيم 
و در يك برنامه اي ديگر به دلايل مختلف موفق نشده ايم؛ اما 
آنچه در حاكميت بهره وري مطرح است و شكل مي گيرد 
اين است كه نقش اين سازمان بيش  از پيش شفاف تر شده 
است. پهلواني از طراحي و برگزاري جايزه ملي بهره وري به 
عنوان يكي از تكاليف برنامه جامع بهره وري در سال جاري 
و سال آينده ياد كرد و گفت: تشكيل اتاق فكر و گفت وگو با 
موضوعات مختلف مرتبط با بهره وري در سازمان و تقويت 
ساختار بهره وري در دستگاه هاي اجرايي و همكاري با ساير 
دستگاه ها و س��ازمان هاي داوطلب و توان افزايي سازمان 
بهره وري به عنوان متوليان، بخشي از ديگر برنامه هاي اين 

سازمان در سال جاري و آينده است.
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رفعممنوعيتصادرات
سيبزمينيوپيازابلاغشد

گمرك ايران در بخشنامه اي رفع ممنوعيت صادرات 
سيب زميني و پياز را به گمركات اجرايي كشور ابلاغ 
كرد. علي اكبر شاماني در بخشنامه اي رفع ممنوعيت 
صادرات س��يب زميني و پياز را ب��ه كليه گمركات 
اجرايي كش��ور ابلاغ كرد. در اين بخشنامه كه پيرو 
بخشنامه وزير صنعت، معدن و تجارت صادر شده، 
آمده است: ممنوعيت صادرات سيب زميني و پياز لغو 
مي گردد. لذا شايسته است ضمن اقدام لازم مراتب 
را به كليه واحدهاي تابعه نيز ابلاغ و بر حسن اجراي 

آن نظارت مستمر معمول دارند.

يارانههابهپرمصرفهاميرسد
محمود بهمني عضو كميس��يون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به پرداخت ناعادلانه يارانه در 
كشور گفت: يارانه هايي كه توسط دولت پرداخت شده 
نصيب افرادي مي شود كه مصرف بيشتري دارند و اين 
افراد به ميزان بيشتري از دهك هاي پايين جامعه از 
يارانه ها استفاده مي كنند. نماينده مردم ساوجبلاغ، 
نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامي افزود: امروز 
زماني كه كالايي از قيمت واقعي آن پايين تر عرضه 
مي شود يعني اينكه افراد خاصي از اين يارانه استفاده 
مي كنند، همانند فردي كه ماشين بنز سوار مي شود و 
باك بنزين خود را با 60 ليتر پر كرده و 60 هزار تومان 
پرداخت مي كند، اما فردي حتي يك دوچرخه نداشته 
و نمي تواند بنزين يارانه اي مصرف كند، بنابراين يارانه 
بنزين به جيب ثروتمندان ريخته مي شود. بهمني با 
بيان اينكه ميزان يارانه هاي پنهان رقم بسيار بالايي 
است، ادامه داد: اين حجم از يارانه مي تواند به بودجه 
كشور كمك كند، اما متاسفانه نصيب يك عده خاص 
و غيرمستحق مي شود، بنابراين در شرايط كنوني بايد 
موضوع پرداخت يارانه پنهان بررس��ي شود و سپس 
دهك هاي مختلف جامعه مشخص و يارانه ها و كمك ها 
به دهك هاي متوسط رو به پايين جامعه ارايه شود. 
بهمني با اشاره به اينكه حدود ۷۸ ميليون نفر در كشور 
يارانه دريافت مي كنند، تاكيد كرد: آيا تمام اين افراد 
مستحق دريافت يارانه هستند؟، خير، بلكه دهك هاي 
ثروتمند بايد از ليست يارانه بگيران خارج شوند و به 
يارانه دهك هاي پايين و متوسط جامعه افزوده شود. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر بانك اطلاعاتي دولت 
براي شناس��ايي دهك هاي مختلف كامل نيست، 
افزود: هم اكنون نمي دانيم چه كساني مستحق بوده و 
چه كساني مستحق نيستند، لذا ابتدا بايد اين موضوع 
توسط دولت بررسي شود، چراكه در حال حاضر بايد 
ثبت نام تعدادي جديد براي پرداخت يارانه انجام شود 
و ثروتمندان كه بدون تعديل همچنان يارانه دريافت 

مي كنند، حذف شوند.

برنامهمالياتيدرسالسخت
احمد زماني، معاون پژوهشي سازمان امور مالياتي، با 
اشاره به نام گذاري سال جديد با عنوان »رونق توليد« 
درباره برنامه هاي مالياتي سازمان امور مالياتي در اين 
زمينه اظهار كرد: سازمان امور مالياتي كشور با درك 
دو واقعيت ضرورت تأمين حداكثري درآمدها از طريق 
منابع مالياتي در راستاي برنامه هاي اصلاح ساختار 
بودجه عمومي و كاهش اتكا به درآمدهاي نفتي در 
بودجه و همچنين ل��زوم پرهيز از هرگونه آثار منفي 
ماليات بر توليد و سرمايه گذاري، برنامه هاي راهبردي و 
عملياتي خود را طراحي و به مرحله اجرا گذاشته است. 
او با تاكيد بر اينكه ملاحظات بالا در برنامه استراتژيك 
سازمان امور مالياتي به نحو موثري مد نظر قرار گرفته 
است، ادامه داد: بخش��ودگي حداكثري جرايم قابل 
بخشش مالياتي واحدهاي توليدي، تقسيط بدهي هاي 
مالياتي آنها، توسعه خدمات الكترونيكي و تسهيل امور 
موديان، حذف مجوزهاي زائد و مساعدت براي بهبود 
فضاي كس��ب و كار و تاكيد بر خود اظهاري مالياتي 
موديان از جمله برنامه هاي س��ازمان بر امور مالياتي 
كشور در اين راستا است. معاون پژوهشي، برنامه ريزي 
و امور بين الملل س��ازمان امور مالياتي اضافه كرد: با 
توجه به نامگذاري سال جديد به عنوان سال توليد از 
سوي مقام معظم رهبري سازمان امور مالياتي اخيرا 
پيش��نهادات ديگري را هم در راستاي تسهيل امور 
مالياتي موديان به ويژه واحدهاي توليدي ارايه كرده 
است كه انجام آن نيازمند طي كردن مراحل تصويب 
در مراجع ذي ربط است. زماني همچنين با بيان اينكه 
بر اساس مباني اقتصادي سياست هاي مالياتي و حجم 
درآمدهاي مالياتي بايد متناسب با وضعيت اقتصادي 
كشور تنظيم و تعيين شود، اظهار كرد: ساختار يك 
نظام مالياتي كارآمد اصولا به گونه اي طراحي مي شود 
كه هرگونه رونق يا ركود در اقتصاد به صورت خودكار 
به گسترش يا محدود شدن درآمدهاي مالياتي منجر 
مي شود. او با بيان اينكه با توجه به تنگناهاي مالي ناشي 
از صادرات نفت، رويكرد دولت تأمين حداكثري منابع 
بودجه از طريق درآمدهاي مالياتي است، اضافه كرد: اما 
اين موضوع به معناي عدم توجه به شرايط كلان اقتصاد 
كشور و وضعيت رشد بخش هاي مختلف اقتصادي 
نيس��ت. در اين راستا س��ازمان امور مالياتي كشور 
سياست ها و برنامه هايي را به منظور تحقق درآمدهاي 
مالياتي همزمان با جلوگيري از بروز آثار منفي بر توليد 
و سرمايه گذاري و جلوگيري از اعمال فشار مضاعف به 
موديان مالياتي موجود در دستور كار خود قرار داده 
است. معاون پژوهش، برنامه ريزي و امور بين الملل 
س��ازمان امور مالياتي در ادامه مهم ترين اقدامات و 
برنامه هاي كوتاه مدت و ميان مدت نظام مالياتي كشور 
را براي جلوگيري از افزايش فشار به موديان مالياتي به 
اين ترتيب برشمرد: مبارزه با فرار و اجتناب مالياتي، 
ساماندهي معافيت ها و مشوق هاي مالياتي، حذف 
تبعيض و بي عدالتي مالياتي، چابك سازي فرآيندها و 
تسريع در وصول مطالبات معوق، تمركز بر واحديابي 
و شناسايي موديان مالياتي جديد، توسعه و تكميل 
پايگاه اطلاعات موديان، توجه خاص به وضعيت مالي 
بنگاه هاي توليدي بر اس��اس شاخص هاي صنعت 
مربوطه و عملكرد واقعي آنها بر اساس اسناد و مدارك 
و همچنين مطالعه و امكان س��نجي ايجاد پايه هاي 

جديد مالياتي.

معاون وزير كار هدف گذاري اش��تغال روستايي در س��ال 1۳۹۸ را 150 
هزار ش��غل ذكر كرد و گفت: حساب يارانه ها را به عنوان وثيقه وام اشتغال 
روستاييان نمي پذيريم و از ظرفيت صندوق هاي ضمانت براي تضمين وام 
استفاده خواهيم كرد. عيسي منصوري در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: سال 
گذشته پيش بيني ما براي اشتغال طرح روستايي، 1۸۸ هزار شغل بود ولي 
گزارش هاي مركز آمار ايران 11۴ هزار شغل اعلام كرد و براي سال 1۳۹۸ 
نيز هدف گذاري 150 هزار شغل را در نظر گرفته ايم كه طبعاً ايجاد اين ميزان 
ش��غل نياز به منابع دارد. وي افزود: در حال حاضر سامانه »كارا« باز است و 
افراد مي توانند ثبت نام كنند ولي تعهدي در قبال ثبت نام كنندگان نداريم 
كه حتماً وام پرداخت مي شود، چون ظرفيت تكميل شده است ولي سامانه 

را باز گذاشتيم تا چنانچه منابع جديد تزريق شد، اين وام را پرداخت كنيم.
معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزير كار ادامه داد: در حال حاضر در سطح 
ملي در دو سناريو برنامه اشتغال را دنبال مي كنيم؛ سناريوي اول در راستاي 
اهداف برنامه ششم توسعه و سناريوي دوم مبتني بر واقعيات جاري كشور 
خواهد بود. به گفته منصوري، سناريوي اول برنامه مشتركي با سازمان برنامه 
است كه هدف گذاري ايجاد يك ميليون و ۹0 هزار شغل را در دستور كار دارد 
و سناريوي دوم پس از تصويب در جلسه شوراي عالي اشتغال به طور رسمي 
اعلام خواهد شد. وي خاطرنشان كرد: در سناريوي دوم كارها را چندان وابسته 
به منابع حجيم نكرده ايم و منابع بزرگ تر بيشتر از حيث سياستگذاري و 

اصلاح ساختار است ولي نيازمند منابع هستيم.
معاون توس��عه كارآفريني و اشتغال وزير كار در عين حال درباره آن دسته 
متقاضيان وام اشتغال روستايي كه به دليل نداشتن وثيقه و ضمانت پيشنهاد 
قراردادن حساب يارانه هايشان مطرح شده بود، گفت: ما چنين چيزي را قبول 
نكرديم و توصيه هم نمي كنيم؛ البته بانك ها مي توانند بپذيرند ولي اين روش، 

شيوه متناسبي براي اين سبك از وام ها نيست و براي وام هاي خرد 5 ميليون 
توماني و 10 ميليون توماني مناسب است.

منصوري تصريح كرد: نگاه ما استفاده از ظرفيت صندوق هاي ضمانت است 
و در بودجه سال 1۳۹۸ هم اين مساله را پيشنهاد كرديم كه خوشبختانه به 
تصويب رسيد چرا كه معتقديم بيش از آنكه به وام بپردازيم بايد به ضمانت 
وام توجه كنيم. براي دريافت كنندگان و گروه هاي هدف اين طرح، مساله 
وام نيست و نرخ وام برايشان چندان مهم نيست بيش از همه دسترسي به 

وام مهم است.
وي با تاكيد بر اهميت وثيقه در طرح اشتغال روستايي، اظهار كرد: در قانون 
روستايي آمده است كه املاك روستايي فاقد سند بايد به عنوان وثيقه مورد 
پذيرش قرار بگيرند ولي اين بحث چون با قواعد حاكم بر سيستم بانكي در 
تعارض است عملًا منجر به نتيجه نمي ش��ود لذا در بودجه ۹۸ استفاده از 
ظرفيت صندوق هاي ضمانت را پيشنهاد كرديم كه تصويب و لحاظ شد و 

هم اكنون فرايند خود را طي مي كند.
به موجب جزء ۴ بند الف تبصره 1۸ بودجه سال 1۳۹۸ به منظور تسهيل 
تأمين وثايق مورد نياز برنامه هاي موضوع اين حكم، بخشي از منابع عمومي 
جزء )1( اين بند مي تواند با تأييد سازمان برنامه و بودجه كشور براي افزايش 
س��رمايه صندوق هاي ضمانت سرمايه گذاري مورد اس��تفاده قرار گيرد. 
دستورالعمل آيين نامه پرداخت وام اشتغال روستايي با هدف كاهش بيكاري 
و رونق اشتغال براي اجرا در مناطق روستايي، عشاير و شهرهاي كمتر از 10 
هزار نفر توسط وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي دي ماه 1۳۹6 به استانداران 
سراسر كشور ابلاغ شد و بر اساس اين طرح معادل ريالي 1.5 ميليارد دلار 
)حدود 6 هزار ميليارد تومان( از محل منابع صندوق توسعه ملي براي ايجاد 

اشتغال روستايي اختصاص يافت. 

ونزوئلا در ميان كشورهاي جهان كماكان منفي ترين رشد اقتصادي 
جهان را دارد.

به گزارش ايسنا و به نقل از مجله گلوبال فاينانس، در سراسر جهان رشد 
اقتصادي رو به كاهش است. صندوق بين المللي پول پيش بيني خود 
از متوسط رشد اقتصادي كش��ورهاي جهان در سال 201۹ را از ۳.6 
درصد به ۳.۳ درصد كاهش داده است. با اين حال روند رشد اقتصادي 

در برخي از كشورها با سرعت بيشتري رو به كاهش است.
احتمالًا حدس زدن اين مساله كار چندان سختي نيست كه جايگاه 
اول متعلق به كدام كشور است اما ديدن نام برخي از كشورها احتمالًا 
شما را ش��گفت زده خواهد كرد. اين گزارش به رده بندي 1۹۳ كشور 
بر اساس رشد اقتصادي در بازه زماني 2010 تا 201۹ پرداخته است.

تغيير رشد اقتصادي در اين گزارش به ميزان تغييرات توليد ناخالص 
داخلي هر كش��ور )مجموع ارزش كالا و خدمات توليد ش��ده در يك 
سال( اطلاق شده است. بر اين اساس پايين ترين نرخ رشد اقتصادي 

در كشورهاي زير به ثبت رسيده است: 
۱- ونزوئلا

متوسط تغيير رشد اقتصادي در طول 10 سال منفي ۷.61۷ درصد
نرخ رشد پيش بيني ش��ده اقتصادي براي سال 201۹ معادل منفي 

25 درصد
۲- سودان جنوبي

متوسط تغيير رشد اقتصادي در طول 10 سال منفي ۴.۳۷۴6 درصد
نرخ رشد پيش بيني شده اقتصادي براي سال 201۹ نيز ۸.۸۷2 درصد

3- يمن
متوسط تغيير رشد اقتصادي در طول 10 سال منفي ۳.۴۸۷ درصد

نرخ رشد پيش بيني شده اقتصادي براي سال 201۹ معادل 2.05۷ 
درصد

۴- گينه استوايي
متوسط تغيير رشد اقتصادي در طول 10 سال منفي ۳.01۴1 درصد

نرخ رشد پيش بيني شده اقتصادي براي سال 201۹ نيز منفي ۳.۹۷۳ 
درصد

۵- يونان
متوسط تغيير رشد اقتصادي در طول 10 سال منفي 1.۹0۳۴ درصد

نرخ رشد پيش بيني شده اقتصادي براي سال 201۹ معادل 2.۴0۴ 
درصد

در اين رده بندي همچنين كش��ورهاي س��ن مارين��و، پورتوريكو، 
سودان، دومنيكا،  ترينيداد و توباگو به ترتيب در رده هاي ششم تا دهم 

پايين ترين نرخ رشد اقتصادي جهان قرار گرفته اند.

رتبهايران
ايران در اين رده بندي بالاتر از كش��ورهايي چ��ون ايتاليا، اوكراين و 
پرتغال و پايين تراز كشورهايي چون كرواسي، اسپانيا و فرانسه، بيست 
و سومين رشد اقتصادي پايين جهان طي يك دهه اخير را داشته است.

متوسط تغيير رش��د اقتصادي در طول 10 س��ال در ايران 0.۸6۹6 
درصد و نرخ رش��د پيش بيني ش��ده اقتصادي براي سال 201۹ نيز 

منفي 6  درصد است.
بالاترين نرخ رش��د اقتصادي در يك دهه اخير نيز به ترتيب متعلق 
به نائورو، اتيوپي، تركمنس��تان، مغولستان، ازبكستان، چين و هند 

بوده است.

كمترين رشد اقتصادي در كدام كشورهاست؟ 150 هزار شغل روستايي براي سال 98



يادداشت

خبر

بانك و بيمه4

»تعادل« سياست هاي ارزي در 10 ماه رياست همتي بر بانك مركزي از6 مرداد 97 تا 6 خرداد 98 را بررسي مي كند 

20 اقدام  بانك مركزي براي ساماندهي بازار ارز 
گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |

نگاهي به تحولات نرخ ارز، نوسانات و روند نرخ هاي اعلام 
شده در دوره 10 ماه اخير و از زمان سكانداري عبدالناصر 
همتي رييس كل بانك مركزي، از 6 مرداد 97 تا 6 خرداد 
98 نشان مي دهد كه اثر سياست هاي ارزي، بخشنامه ها، 
دس��تورالعمل ها و اقدامات مختلف بانك مركزي بر بازار 
ارز، عمدتا ثبات نس��بي نرخ ارز را موجب شده و نرخ دلار 
در بازار آزاد اگرچ��ه فاصله بين 10 هزار تا 14 هزار تومان 
را در اي��ن دوره طي كرده، اما روندي با ثبات را ايجاد كرده 
اس��ت و براس��اس اعلام بانك مركزي، ميانگين نرخ دلار 
در سامانه س��نا از 10220 در مرداد به ترتيب به 12635، 
 ،13245 ،12006 ،10964 ،11105 ،13794 ،14815
13552، 14200 و 14 هزار تومان در ماه هاي ش��هريور 
97 تا خرداد 98 بوده است.  به گزارش تعادل، اين درحالي 
است كه در فاصله مرداد 96 تا مرداد 97، نرخ دلار بيشترين 
نوس��ان ها را ش��اهد بوده و در مرداد96 تا فروردين 97 به 
ترتيب نرخ ميانگين دلار 3811، 3888، 3973،  4064، 
 4166،  4305، 4635،  4643، 5000 تومان بوده است و 
از ارديبهش��ت 97 تا مرداد 97 به حدي نوسان ها افزايش 
يافت كه بانك مركزي از اعلام ن��رخ ميانگين خودداري 
ك��رد و تا زمان ايجاد ثبات در بازار يعني مرداد 97 از اعلام 
نرخ ها اجتناب كرده است اما براساس نرخ هاي اعلام شده 
در رسانه ها، نرخ دلار از 5 هزار تا 19 هزار تومان در سه ماهه 
ارديبهشت، خرداد و تيرماه 97 نوسان داشت لذا اقدامات 
بانك مركزي در 10 ماه اخير، نشانه اثر سياست هاي ارزي 
بر ايجاد ثبات نرخ ها و روند تدريجي و بانوسان كم آن است 
كه عمدتا مس��ير 10 هزار تا 14 ه��زار تومان را طي كرده 
است و نشانه آن اس��ت كه اقدامات و سياست هاي ارزي 
بانك مركزي در دوره مديريت 10 ماهه عبدالناصر همتي 
موثر بوده و موجبات ثبات نس��بي را ايجاد كرده به طوري 
كه تحريم هاي نفتي در آبان 97 و لغو معافيت هاي نفتي 
در ارديبهشت 98 نتوانست نوس��انات بازار ارز را افزايش 
دهد.  اين سياست ها با چند محور مشخص، شامل كنترل 
نقدينگي و تقاضاي ارز از طريق سياست هاي مختلف پولي 
و بانكي، كنترل سقف تراكنش ها و چك هاي تضميني، 
ساماندهي بازار سنا و نيما و صرافي ها، بخشنامه هاي مهم 
ارز صادراتي، خدماتي، تامين ارز كالاهاي اساسي و مورد 
نياز توليد و... بوده است.  اعاده و تقويت اعتبار بانك مركزي، 
اصلاح ناترازي هاي عميق ترازنامه نظام بانكي و بي تدبيري 

در اس��تفاده از ابزارهاي سياس��ت پولي و سردرگمي در 
اعمال سياست هاي ارزي در نخستين روزهاي مديريت 
همتي م��ورد تاكيد قرار گرفت و در تابس��تان و پاييز 97 
بانك مركزي از طريق اجرايي ش��دن بس��ته جديد ارزي 
شامل اعلام روزانه نرخ ارز در سامانه سنا، بخشنامه تامين 
ارز مصارف خدماتي، ارز دانش��جويي، تامي��ن ارز در بازار 
ثانويه و ارز واردات، دسترسي فعالان بخش خصوصي به 
نيما، س��پرده گيري ارزي به بانك ها، دستورالعمل خريد 
و ف��روش ارز در صرافي هاي مجاز و فروش اس��كناس ارز 
در صرافي ها تا پنج هزار يورو، ابلاغ دس��تورالعمل خريد 
و فروش ارز در صرافي هاي مج��از و فروش ارز به بانك ها، 
دستورالعمل برگشت ارز حاصل از صادرات كالا، به ثبات 
بازار ارز كمك كرد.  همچنين تحويل سكه هاي پيش فروش 
شده، شتاب گرفتن عرضه ارز در بازار ثانويه و مجاب كردن 
صادركنندگان به بازگشت ارز صادراتي، مشوق صادراتي و 
دستورالعمل نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات و انتقاد از 
رقم اندك عرضه ارز صادراتي، اوراق مشاركت ارزي و اجراي 
عمليات بازار باز، سپرده گيري ارزي در بانك ها، خريد ارز 
توسط صرافي بانك ها، تخصيص ارز به صادركنندگان و... 
اقداماتي بود كه از مرداد تا پايان آذر 97 انجام شد و توانست 

اثر قابل توجهي بر ساماندهي بازار ارز داشته باشد. 
از دي 97 ني��ز موضوع ايجاد بازار متش��كل ارزي مطرح 
شد. همچنين ممنوعيت واردات گروه چهارم، مخالفت 
بانك مرك��زي با دريافت ماليات از فروش ارز، هش��دار به 
صادركنندگان و اقدام قانوني در صورت عدم بازگشت ارز 
صادراتي، برنامه ريزي براي راه اندازي سامانه رفع تعهد ارزي 
واردكنندگان از اقدامات عمده دي و بهمن 97 بوده است. 
به دنبال آن در اسفندماه شرايط تامين اعتبارات يوزانس، 
ريفاينانس و مدت ارايه اسناد حواله ارزي و بسته تسهيل 
واردات مواد اوليه و واس��طه اي توليد از محل ارز صادراتي 
در دس��تور كار قرار گرفت.  بانك مركزي سال 98 را با اين 
تحليل آغاز كرد كه اقدامات س��ال 97 موجبات بازگشت 
ثبات به اقتصاد را فراهم كرده و در روزهاي نخس��ت سال 
همتي در ديدار با خبرنگاران از تغيير مسير رشد پايه پولي 
از سود سپرده، اضافه برداشت بانك ها و رشد نقدينگي و 
تورم به حمايت از تولي��د و تامين نياز واحدهاي توليدي 
خبر داد.  تمديد مهلت استفاده از بسته ارزي تشويقي بانك 
مركزي، اعلام ساز و كار ويژه تجارت و تامين مالي ايران و 
اروپا )ساتما(، اعلام سياست عمليات بازار باز و تامين سرمايه 

در گردش واحدهاي توليدي از برنامه هاي بهار 98 بوده و در 
عين حال بانك مركزي از اختصاص 4.2 ميليارد دلار براي 

توليد و كالاي اساسي درفروردين وارديبهشت و بازگشت 
18 ميليارد دلاري ارزحاصل از صادرات و احتمال كاهش 

نرخ ها در بازار خبر داده اس��ت كه مي تواند به ثبات بيشتر 
بازار ارز كمك كند. 
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چسبندگي ها، زنجيري بر پاي 
كنترل تورم

ايلناز ابراهيمي |صاحب نظر اقتصادي|
با بروز گراني، هر چند تلاش مي شود با اتخاذ تدابيري 
بازار آرام شود و به حالت قبل از جهش قيمت برگردد 
ولي »چسبندگي رو به پايين قيمت ها« مانع از برگشت 

آنها به اين سطح مي شود.
دلايل فراوان اس��ت، شايد اين روزها به تعداد كالاها 
و خدم��ات موج��ود در اقتصاد، دليل ب��راي گراني 
ذكر مي ش��ود؛ قيمت پياز افزايش پيدا كرده چون 
صادراتش آزاد شده است و توليدكنندگان به جاي 
عرضه داخل��ي، آن را به قيمت بالاتر صادر مي كنند 
و در نتيج��ه، كمبود كالا در داخل ب��ه وجود آمده و 
قيمت ها افزايش يافته است. كاغذ گران شده است 
چرا كه برخي از واردكنندگان اقدام به توزيع بهنگام 
آن در بازار نكرده و به اين ترتيب، كمبود احساس شده 
منجر به گران ش��دن آن براي خريداران شده است. 
تن ماهي با افزايش قيمت مواجه شده است چرا كه 
قوطي كنسرو با درب آسان بازشو وارد نشده و كمبود 
آن باعث كاهش توليد كنسرو تن ماهي و در نتيجه 
افزايش قيمت ها ش��ده اس��ت؛ مضاف بر اينكه در 
صورت واردات نيز، ديگر واردات با ارز 4200 توماني 
انجام نشده و ارز نيمايي با نرخي به مراتب بالاتر براي 
آن تخصيص داده مي شود. در مورد ماكاروني هم كه 
در چند هفته گذشته حرف و حديث هاي فراواني در 
خصوص كمبود و افزايش قيمت آن به وجود آمده، 
گفته مي شود در س��ه سال گذشته قيمت گندم به 
عنوان ماده اوليه اين صنعت هيچ تغييري نداش��ته 
است و اكنون با محاسبه 1850 تومان براي هر كيلو 
كه قيمت تمام ش��ده گندم است، نسبت به قيمت 
900 تومان در س��ال هاي گذشته افزايشي بيش از 
100 درصد اتفاق افتاده و همين امر منجر به افزايش 
هزينه تمام شده، كاهش توليد و افزايش قيمت ها شده 
است. كالاهايي مثل اتومبيل هم هستند كه در طول 
زمان تبديل آنها از يك كالاي مصرفي به يك كالاي 
سرمايه اي باعث شده است خريداران براي دسترسي 
به آن به قيمت هايي بسيار بالاتر از محل تلاقي عرضه 
و تقاضا راضي باشند چرا كه انتظار دارند در آينده اي 
نه چندان دور با هر شوكي كه به يك بازار دارايي ديگر 
همچون ارز وارد مي شود، جهش قيمت در اين بازار نيز 
اتفاق افتاده و عايدي ناشي از دارايي نصيب آنها شود. 
دليل گراني هر چه كه باشد؛ از افت ارزش پول ملي 
و در نتيجه به صرفه بودن صادرات و لذا كمبود كالا 
در بازارهاي داخلي گرفته تا احتكار كالاهاي وارداتي 
و ع��دم عرضه آن در داخل، ت��ا در رفتن فنر تثبيت 
قيمت ها يا نبود مواد اوليه وارداتي لازم در بخش توليد 
يا اثرگذاري انتظارات بر تعيين قيمت ها، همگي يك 
نتيجه را در پي دارند و آن جهش قيمت در بازار كالايي 
است كه ناهماهنگي عرضه و تقاضا در آن باعث عدم 
جوابگويي عرضه به تقاضا شده و كمبود به وجود آمده 
در كوتاه مدت راهي جز فشار رو به بالا بر قيمت ها باقي 
نگذاشته است. در اين حالت معمولًا تلاش مي شود 
با رفع عامل افزايش قيمت، بازار آرام شده و به حالت 
قبل از جهش قيمت برگردد ولي اينجا است كه يكي 
از مشاهدات مكرر اقتصاد تحت عنوان »چسبندگي رو 
به پايين قيمت ها« مانع از برگشت قيمت ها به سطح 
قبل از جهش مي شود. زماني كه عامل افزايش ناگهاني 
قيمت در يك بازار نظير بازار محصولات پروتئيني يا 
مواد سلولزي و نظاير آن از بين مي رود، درست است 
كه قيمت ها شروع به كاهش مي كنند ولي چسبندگي 
قيمت ها باعث مي شود اين كاهش به شكل كامل اتفاق 
نيفتد و به حالت قبل باز نگردد. چسبندگي رو به پايين 
قيمت ها را به عوامل متعددي نسبت مي دهند كه از 
جمله مهم ترين آنها هزينه منو )Menu Cost( است 
به اين معني كه در هنگام تغيير قيمت ها، بسياري از 
صاحبان كس��ب و كار بنا به دلايلي همچون هزينه 
چاپ بروشورهاي جديد و تغيير برچسب هاي قيمتي، 
اعمال تغييرات در قيمت ها را به تاخير مي اندازند و در 

برابر آن مقاومت مي كنند.

هشدار بانك پاسارگاد به مشتريان 
براي دريافت رمز دوم پويا

 از در اختيار ق��رار دادن اطلاعات كارت نقدي خود 
به ديگران، جهت فعال س��ازي و دريافت رمز يك بار 
مص��رف )پويا( جدا خ��ودداري كنيد.  ب��ه گزارش 
روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، اخيرا افراد سودجو 
ضمن تماس با مش��تريان از سوي بانك ها و به بهانه 
فعال س��ازي و دريافت رمز يك بار مصرف اطلاعات 
كارت نق��دي آنها را اخ��ذ و بدين وس��يله اقدام به 
سوءاستفاده و برداشت از كارت هاي نقدي مي كنند.  
بدينوس��يله به اطلاع هم ميهنان گرامي مي رساند؛ 
تنها روش فعال س��ازي رمز پوياي كارت هاي نقدي 
بانك پاسارگاد، موبايل بانك  )همراه بانك( و بانكداري 
مجازي اين بانك است و براي اين منظور هيچ گاه از 
شعبه هاي بانك پاسارگاد با مشتريان تماس حاصل 
نمي شود.  گفتني است به منظور كاهش مخاطرات 
مرتبط با استفاده از رمز دوم كارت هاي بانكي، افزايش 
امنيت و جلوگيري از سوءاس��تفاده س��ودجويان، 
امكان فعال سازي و دريافت رمز دوم كارت به صورت 
رمز پويا و يك بار مصرف، با س��هولت و بدون نياز به 
نصب اپليكيش��ن هاي جديد، از طريق سامانه هاي 
بانكداري الكترونيك بانك پاسارگاد فراهم شده است.

بر اين اساس، مش��تريان مي توانند از طريق سامانه 
بانكداري مجازي يا سامانه موبايل بانك )همراه بانك( 
نسبت به فعال س��ازي رمز پويا و جهت دريافت رمز 
دوم پويا صرفاً از طريق س��امانه موبايل بانك )همراه 
بانك( اق��دام كنند. ب��ه اين ترتيب كه در س��امانه 
بانكداري مج��ازي از طريق گزين��ه »مديريت نوع 
رمز دوم« در بخش »كارت هاي من« و در س��امانه 
همراه بانك از طريق گزينه فعال/غيرفعال سازي رمز 
يك بار مصرف كارت در بخش »عمليات كارت« امكان 

فعال سازي اين نوع رمز وجود دارد.

    رييس كل بانك مركزي س�ال 98 را با اين تحليل آغاز كرد كه در س�ال 97 با اقدامات بانك مركزي، ثبات نسبي به اقتصاد بازگشته و از لغو حكم 
توقيف ۱.7ميليارد دلار از دارايي هاي بانك مركزي خبر داد و آن را پيروزي مهم حقوقي ديگردر مقابل امريكا دانست. همتي اعلام كرد كه با كمك همه 
دولتمردان و روساي محترم سه قوه، بانك مركزي در حد توان، ارزش پول ملي را حفظ كرده و اكنون تسلط لازم را بر بازار ارز دارد. ارتباط با همسايگان 
و ديگر شركاي تجاري براي تسهيل اختصاص ارز صادرات به واردات به سرانجام خوبي رسيده و اكنون بيش از گذشته بانك مركزي قدرت دخالت در 
بازار را در جهت اهداف اقتصادي دارد. اثر افزايش نرخ ارز در آن به تدريج تخليه شده است. در ادامه اصلاح نظام بانكي، اقدامات جدي براي صيانت از 
سپرده گذاران  و اصلاح ترازنامه بانك ها انجام گرفته كه شروع برنامه ادغام پنج بانك در بانك سپه براي ايجاد يك بانك قدرتمند از جمله قدم هاي 

اوليه آن بوده است. ايجاد بازار متشكل ارزي، راه اندازي عمليات بازار باز و ساماندهي به اضافه برداشت بانك ها در اولويت برنامه هاي سال 98 است.

برش
بازگشت ثبات در سال 97 

    همتي: تلاش من اعاده اعتبار بانك مركزي است
 6 مرداد 1397 عبدالناصر همتي رييس كل جديد بانك 
مركزي در مراسم معارفه خود با اين عبارت كه تمام تلاش 
من بر اعاده و تقويت اعتبار بانك مركزي متمركز خواهد بود 
اعلام كرد كه برنامه خود براي بازار ارز، اصلاح نظام بانكي و 
ساماندهي نقدينگي و تورم را اعلام خواهد كرد.  وي اظهار 
داشت: حفظ قدرت ارزي كشور براي اينجانب مساوي با 
صيانت و تقويت منابع و ذخاير بانك مركزي، كنترل تورم، 
اصلاح ناترازي هاي موجود در شبكه بانكي، استقرار نظم و 
انضباط در بانك ها و به مهار كشيدن حجم نقدينگي بالا 
و فزاينده حاضر و هدايت مناسب آن با ابزارهاي سياست 
پولي و اعتباري است و ثبات در مقررات بانكي، حذف رانت 
ارزي و اعتباري بانكي، پشتيباني از توليد داخلي، حمايت از 
صادرات پايدار، حمايت از بازار سرمايه براي جذب نقدينگي و 
افزايش بهره وري منابع مالي مهم ترين برنامه هاي پيش روي 
بانك مركزي خواهد بود. همتي با تاكيد بر اينكه وضعيت 
كنوني بازار ارز، محصول ناترازي هاي عميق ترازنامه نظام 
بانكي، بي تدبيري در استفاده از ابزارهاي سياست پولي و 
سردرگمي در اعمال سياست هاي ارزي است؛ دليل اصلي 
ايجاد نابساماني در بازار ارز را عدم كنترل و هدايت جريان 
نقدينگي، خلق نقدينگي بي ضابطه توسط شبكه بانكي و 
نبود ابزار هاي جايگزين مناسب براي دارايي هايي مانند ارز 
و سكه طلا و البته القاي جو بدبيني و انتظارات منفي با هدف 
ترسيم آينده اي تيره و نامطمئن در ذهن مردم دانست وبيان 
كرد: در مورد سياست هاي ارزي و كنترل بازار ارز برنامه اي 
دارم كه با مق��ام محترم رييس جمهور مط��رح كرده ام و 
ان ش��اءالله پس از نهايي شدن، در اين زمينه اطلاع رساني 

مناسب انجام خواهد شد. 

    حفظ ذخاير ارزي اولويت است 
همچنين همتي در بيس��ت و نهمين همايش بانكداري 
اسلامي تاكيد كرد: عزم جدي بانك مركزي براي كنترل 
نقدينگ��ي در حال اجراس��ت و سياس��ت جدي��د ارزي 
راهگشاست. اصلاح ناترازي بانك ها با هدف جلوگيري از 
رشد بيش از حد نقدينگي با كمك بانك ها در اولويت بانك 
مركزي اس��ت تا از اين طريق بتوانيم ديگر بازارها را نيز به 
سمت تعادل و توازن پيش بريم. همتي اعلام كرد: حفظ 
ذخاير بانك مركزي اولويت اصلي اس��ت و باور عميق من 
اين است كه اتفاقي كه در بازار ارز افتاد، محصول ناترازي 
سيستم بانكي و رش��د وحشتناك نقدينگي و اصرار ما به 
تداوم نقدينگي است. رسانه ها با تيتر ذخاير ارزي ناموس 

بانك مركزي است اين اخبار را بازنشر دادند. 

    عدم تناسب بازار ارز با واقعيت ها 
همتي اعلام كرد: تحولات غيرعادي بازار ارز، تناس��بي با 
واقعيات اقتصادي و توان ارزي كشور ندارد و برنامه هاي جديد 
به زودي اعلام مي شود. بانك مركزي 11 مرداد در نامه اي به 
وزارت امور اقتصادي و دارايي، فهرست كامل شركت ها و افراد 

دريافت كننده ارز به نرخ رسمي را اعلام كرد.

    تامين ارز واردات
همچنين موارد 12 گانه بخشنامه تامين ارز، ترتيبات جديد 
تأمين ارز به منظور واردات پس از اخذ ثبت سفارش  و ثبت 
خدمت و تاييد گواهي ثبت آماري از سوي اداره نظارت ارز 
بانك مرك��زي و با تاكيد بر رعايت مجموعه مقررات ارزي 
اعلام شد.  بانك مركزي اعلام كرد كه با اجرايي شدن بسته 
جديد ارزي دولت كه توسط رييس كل اين بانك اعلام شد، 
داد و ستد آزادانه ارز توسط واردكنندگان، صادركنندگان و 
صرافان با قيمت توافقي در بازار مجاز شده است. بازار ثانويه 

كه بازار عمده فروشي ارز و محلي براي تامين ارز كالاهاي 
مورد نياز كشور غير از موارد اساسي، است با نقش آفريني 
همه بازيگران، ش��كل يافته و نرخ آن بدون مداخله بانك 
مركزي در مكانيسم بازار، به دست آمده و به طور طبيعي 
كشف نرخ در آن ادامه خواهد داشت. همچنين نرخ دلار 

4200 توماني براي كالاهاي اساسي خواهد بود. 

    بخشنامه سپرده گيري ارزي بانك ها 
بانك مركزي در بخشنامه اي مقررات و شرايط سپرده گيري 
ارزي را به شبكه بانكي ابلاغ كرد، در اين بخشنامه بانك ها 
نسبت به سپرده گيري ارزي به صورت اسكناس به ارزهاي 
يورو، درهم امارات و دلار با نرخ سود به ترتيب 3، 2 و 4 درصد 

با تضمين بانك مركزي مجاز خواهند بود.

    ارز دانشجويي
ارز دانش��جويي تعيين تكليف ش��د و بابت نيمسال اول 
تحصيلي س��ال 2018 و تا تاريخ 31 شهريور 1397 قابل 
پرداخت بوده و پس از تاريخ مورد اشاره ارز دانشجويي به 
نرخ بازار و از طريق دو بانك پرداخت مي شود. بانك مركزي 
اعلام كرد كه بانك هاي كش��ور مجازن��د از محل ارزهاي 
خريداري شده و با تأمين اسكناس از محل منابع خود، نسبت 
به فروش و پرداخت ارز مسافرتي و دانشجويي به نرخ بازار در 

سطح شعب داخل شهر با اخذ مدارك مثبته اقدام كنند. 

    تامين ارز در بازار ثانويه
بنا بر سياست هاي جديد ارزي، تامين ارز كالاهاي اساسي و 
ضروري بر مبناي نرخ ارز مصوب دولت به صورت معمول در 
حال انجام است و از ابتداي سال تاكنون بيش از 5.5 ميليارد 
يورو ارز بابت ورود كالاهاي اساس��ي و ضروري مورد نياز 
مردم عزيز كشورمان تامين شده است. همچنين عملكرد 
بازار ثانويه با ورود ارزه��اي حاصل از صادرات محصولات 
پتروشيمي و ساير كالاهاي صادراتي از ابتداي سال تاكنون 
بيش از 3 ميليارد يورو بوده است. ارز تامين شده در اين بازار 
براي واردات مواد اوليه، ماشين آلات و ساير كالاهاي مورد 
نياز كشور توسط واردكنندگان بر مبناي مكانيسم بازار با نرخ 

توافقي خريد و فروش شده است.

   فروش اسكناس ارز در صرافي ها تا پنج هزار يورو 
 بانك مركزي اعلام كرد كه فروش ارز به صورت اسكناس 
تا سقف پنج هزار يورو يا معادل آن به ساير ارزها توسط آن 
صرافي  بر مبناي نرخ بازار صرفاً با ثبت در »سامانه نظارت 
ارز )سنا(« علاوه بر موارد ٢٣ گانه اعلامي در نامه عمومي 
مورد اش��اره با رعايت مقررات ارزي بلامانع است.نرخ ارز 
اعلامي اين بانك به شبكه بانكي بابت مصارف خدماتي روند 

كاهشي داشته است.

    مشوق صادراتي و دستورالعمل نحوه بازگشت 
ارز حاصل از صادرات 

دستورالعمل نحوه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات ابلاغ 
شد و بانك مركزي مكلف اس��ت صرفاً براي واردات كالا و 
خدمات صادركنندگاني تامين ارز كند كه نحوه بازگشت 
ارز آنها به چرخه اقتصادي كش��ور مطابق ساختار تعيين 
شده در دستورالعمل اين بانك باشد. بازگشت ارز حاصل 
از صادرات صادركنندگاني كه مجموع صادرات س��الانه 
آنها تا يك ميليون يورو، بيش از يك ميليون يورو تا س��ه 
ميليون يورو، بيش از سه ميليون يورو تا ده ميليون يورو و 
بيش از ده ميليون يورو باشد تا يك ميليون يورو از فروش 
ارز در »سامانه نيما« معاف است. بيش از يك ميليون يورو 
تا س��ه ميليون يورو مكلف اند 50 درصد ارز صادراتي را به 

»سامانه نيما« واگذار نمايد. بيش از سه ميليون يورو تا ده 
ميليون يورو مكلف اند 70 درصد ارز صادراتي را در »سامانه 
نيما« عرضه نمايد. مابقي ارز را بايستي در ازاي واردات كالا 
استفاده نمايد. بيش از ده ميليون يورو مكلفند 90 درصد 
ارز صادراتي را در »سامانه نيما« عرضه نمايد.  در بهمن ماه 
نيز اعلام شد كه مشوق ها ادامه دارد و بانك مركزي با هدف 
تشويق صادركنندگاني كه نسبت به ايفاي تعهدات ارزي 
خود اقدام كرده و عملكرد مثبتي در بازگرداني ارز حاصل 
از صادرات به چرخه تجاري كش��ور داشته اند، امتيازات و 
مشوق هايي را براي اين فعالان اقتصادي در نظر گرفت كه 
براي هر صادركننده متناسب با عملكرد كمتر از 30 درصد، 
30 ت��ا 60 درصد، و بالاي 60 درصد و همچنين مبالغ زير 
يك ميليون يورو تا بالاي 10 ميليون يورو، مش��وق هاي 

مختلفي را اعلام كرد.

    رقم اندك عرضه ارز صادراتي
رييس بانك مركزي در پاسخ به انتقادات طرح شده از سوي 
برخي صادركنندگان درخصوص بخش��نامه اخير بانك 
مركزي عنوان كرد: ما نيز از عملكرد صادركنندگان رضايت 
نداريم. از ابتداي سال تاكنون، صادرات غيرنفتي 27ميليارد 
دلار بوده و طبق قانون صادركنندگان بايد همه اين مبلغ را 
به سامانه نيما مي آوردند، اما تنها كمتر از 7 ميليارد دلار از اين 
رقم را به سامانه نيما عرضه كرده اند. بنابراين اين بانك مركزي 
است كه از صادركنندگان گله مند است. همتي با اشاره به 
ضرورت محدوديت سقف تراكنش 50 ميليون توماني براي 
كنترل بازار ارز اعلام كردكه اعمال محدوديت سقف تراكنش 
روزانه كارتي بر اساس كدملي و صدور چك هاي تضميني 
صرفا در وجه ذي نفع، براي مقابله با پولشويي آشكار از طريق 
چك هاي تضميني و كارت هاي بانكي توسط سفته بازان لازم 
است كه خوشبختانه اين روند متوقف شده است. لذا قصد 
ما جلوگيري از سفته بازي و كاهش ارزش پول ملي است و 
نمي خواهيم محدوديتي در تراكنش هاي روزمره و واقعي 
مردم ايجاد كنيم. در اواخر آذر همتي اعلام كرد كه آنچه امروز 
در بازار ارز شاهد آن هستيم روند طبيعي تعديل تدريجي 
قيمت ارز در مسير واقعي شدن آن است و بانك مركزي به دور 
از هيجانات غير ضرور و با تدبير لازم بازار را مديريت و هدايت 
مي كند. بانك مركزي نيز در واكن��ش به برخي اظهارات 
كانال ها و شبكه هاي اجتماعي در مورد نظرات همتي اعلام 
كرد: با توجه به روند كاهشي نرخ ارز در بازار و تقويت مداوم 
ارزش پول ملي، برخي كانال هاي ناشناخته مجازي با انتشار 
جملات جعلي در مورد هزينه بر بودن پايين نگه داش��تن 
قيمت ارز براي بانك مركزي و انتساب آن به دكتر همتي 
رييس كل بانك مركزي تلاش مي كنند نسبت به بازار پول 
و ارز در بين مردم نگراني ايجاد كنند. اما اين اظهارات مربوط 

به همتي نيست و تكذيب مي شود. 

    اوراق مشاركت ارزي و اجراي عمليات بازار باز
در جلس��ه ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي به رياست 
روحاني مصوبه هاي جديد براي مديريت بازار ارز، انتشار 
اوراق مشاركت ارزي و اجراي عمليات بازار باز تصويب شد.

    سپرده ارزي 
يكي از سياس��ت هاي بانك مركزي، ايجاد سپرده ارزي و 
پرداخت س��ود به اين س��پرده ها بود تا ارزهاي خانگي در 
بانك ها سپرده گذاري ش��ود. بانك مركزي اعلام كرد كه 
با استقبال تدريجي مردم از سپرده ارزي ويژه بانك ها كه 
توسط اين بانك تضمين شده حجم منابع آن از 10ميليون 
دلار گذشت. در اين طرح براي سپرده هاي يورويي سالانه 
٣ درصد، دلاري ٤ درصد و درهمي 2 درصد سود پرداخت 

مي شود؛ همچنين بانك مركزي اصل وسود اين سپرده ها 
را تضمين كرده است.

    بخش�نامه شرايط جديد استفاده از چك هاي 
تضمين شده 

يكي از سياس��ت هاي مهم در جهت كاهش تقاضاي ارز و 
سفته بازي ارز اعلام شد و بانك مركزي بخشنامه شرايط 
جديد استفاده از چك هاي تضمين شده با هدف جمع آوري 
و اثرگذاري حدود 4 ه��زار ميليارد تومان چك درگردش 
بر ن��رخ ارز و معاملات ديگ��ر را ابلاغ كرد. براين اس��اس، 
چك هاي تضمين شده صرفاً در وجه ذي نفع صادر مي شود 
و پشت نويسي و انتقال چك تضمين شده به ديگري، فاقد 
اعتبار است و قابل دست به دست شدن نيست اين سياست 
در كنار سياس��ت تعيين س��قف 50 ميليون تومان براي 
تراكنش كارت هاي بانكي، اثر قابل توجهي بر كنترل تقاضاي 
ارز و خريد و فروش و نقل و انتقال ها داشت و در آذر و دي 97 

به خوبي اثر آن بر بازار ارز مشهود بود. 

    اثر مقررات تراكنش و چك تضميني بر كاهش 
التهاب ارزي 

اكب��ر كميجان��ي قائم مقام بان��ك مرك��زي در همايش 
بانكداري الكترونيك اعلام كرد كه مقررات جديد در حوزه 
تراكنش هاي بانك��ي در كاهش التهابات ارزي موفق بوده 
است. تدوين و تصويب مقررات جديد در حوزه تراكنش هاي 
بانكي و چك هاي تضميني در كاهش التهابات ارزي و توقف 

نسبي فعاليت هاي سفته بازي موفق بوده است. 

    ممنوعيت واردات گروه چهارم 
 بانك مركزي با هدف كاهش تقاضاي ارز و واردات كالاهاي 
غيرضروري، اعلام كرد ك��ه واردات كالاهاي  گروه چهارم 
حتي در مناطق آزاد تجاري و ويژه اقتصادي ممنوع شده 

است.

    ماليات بر فروش ارز
در بهم��ن ماه 97 مجلس براي تامي��ن بودجه، طرح يك 
فوريتي پرداخت علي الحساب سود و ماليات خريد و فروش 
ارز را تصويب كرد و بانك مركزي در واكنش به آن اعلام كرد 
كه اين موضوع به معناي افزايش پايه پولي و رشد نقدينگي 
و تورم است و بانك مركزي به علت حساسيتي كه نسبت 
به تأثيرات انتشار پول پرقدرت در نقدينگي دارد هرگونه 

پرداخت را موكول به تحقق سود خواهد كرد.

    11 ميليارد يورو عرضه نيما تا پايان بهمن
از 16 مرداد تا پايان بهمن يعني از زمان رياست همتي بر بانك 
مركزي، علاوه بر عرضه نزديك به 10ميليارد دلار از سوي 
بانك مركزي، پتروشيمي ها، فولادي ها و شركت ملي گاز در 
سامانه نيما، صادركنندگان غيرنفتي بخش خصوصي فروش 
ارز ناش��ي از صادرات خود را در نيما افزايش داده اند كه اين 
مبلغ از 16مرداد تا پايان بهمن از يك ميليارد يورو فراتر رفت. 
همچنين بانك مركزي در واكنش به اظهارات عسگراولادي 
در انتقاد از سامانه نيما نيز اعلام كرد كه بخش عمده اي از 
صادركنندگان متعهد به كشور تاكنون بيش از 10 ميليارد 
يورو ارز در بازار ثانويه عرضه و بخشي از واردات كشور از اين 
محل تامين شده اس��ت. بانك مركزي اعلام كرد كه روند 
عرضه ارز در نيما افزايش يافته و بيش از 275 ميليون يورو 
توسط صادركنندگان و بانك مركزي براي تأمين ارز ثبت 
سفارش هاي وارداتي در سامانه نيما فروخته شده است اين 
نكته نشان مي دهد كه مجاب كردن صادركنندگان به عرضه 
ارز افزايش يافته است.  همچنين از آغاز فعاليت سامانه نيما تا 

16 آذر 97 معادل 6.8 ميليارد يورو ارز بابت واردات كالاها و 
خدمات مورد نياز كشور براي واردكننده تامين ارز شده است.

    شرايط تامين اعتبارات يوزانس، ريفاينانس
و مدت ارايه اسناد حواله ارزي 

بانك مركزي در بخشنامه اي شرايط تامين اعتبارات يوزانس 
و ريفاينانس و مدت ارايه اس��ناد حواله ارزي را اعلام كرد 
تأمين ارز اعتبارات اسنادي مدت دار )يوزانس(، ريفاينانس 
و بروات اسنادي مدت دار كه »اسناد حمل آنها قبل از تاريخ 
31 فروردين 97 معامله و ظهرنويسي« و»پروانه گمركي 
مطابق با ثبت س��فارش و اس��ناد حمل مربوطه حاكي از 
ترخيص قطعي كالا قبل از تاريخ مذكور« ارايه شده باشد، 
در صورتي كه سررسيد پرداخت آنها بعد از تاريخ 16 مرداد 
1397 باش��د، به مبلغ ارزش كالاي ترخيص ش��ده و در 
صورت تأييد دستگاه اجرايي مربوط به نرخ رسمي و از محل 
ارزهاي در دسترس اين بانك امكان پذير شود. همچنين 
تأمين ارز بابت اعتبارات اس��نادي گش��ايش يافته براي 
واردات ماشين  آلات و تجهيزات خطوط توليدي، و مهلت 
ارايه اسناد حمل حواله هاي ارزي براي واحدهاي تجاري 
به 6 ماه و واحدهاي توليدي به 9 ماه از تاريخ صدور حواله 

ارزي افزايش يافت. 

    بس�ته تس�هيل واردات مواد اوليه و واسطه اي 
توليد از محل ارز صادراتي 

بسته تسهيل واردات مواد اوليه و واسطه اي توليد از محل 
ارز صادراتي، علاوه بر مصوبات قبلي، شامل اقدامات وزارت 
صنعت، معدن وتجارت در حوزه ثبت س��فارش است كه 
كدهاي تعرفه كالاهاي مشمول اين بسته شامل مواد اوليه 
و واس��طه اي بخش توليد را با اولويت 1 و 2 اعلام مي كند. 
بانك مركزي نيز وثيقه مورد نياز جهت رفع تعهد ارزي از 
حداكثر 35 درصد به حداكثر 15 درصد كاهش داد. زمان 
مجاز جهت رفع تعهد ارزي از زمان صدور اعلاميه تأمين 
ارز از 3 ماه به 6 ماه افزايش يافت و اقدامات گمرك در حوزه 
تشريفات گمركي نيز به تسهيل واردات منجر شده است. 

    ساز و كار ويژه تجارت و تامين مالي ايران
و اروپا )ساتما( 

 علي اصغر نوري، مديرعامل ساز و كار ويژه تجارت و تامين 
مالي ايران و اروپا اعلام كرد: پس از تاسيس و ثبت ساتما و با 
توجه به جلسات و هماهنگي هاي برگزار شده با كشورهاي 
اروپايي و ش��ركت اروپايي اينستكس، در نظر است اولين 
نقل و انتقال هاي مالي ايران و اروپا با هماهنگي طرفين و 
بانك هاي ايراني و اروپايي انجام شود. با آغاز به كار شركت 
س��از و كار ويژه تجارت و تامين مالي ايران و اروپا )ساتما(، 
اولين نقل و انتقال هاي مالي ايران و اروپا، با هماهنگي طرفين 

و بانك هاي ايراني و اروپايي انجام مي شود.
 

    عمليات بازار باز و تامين سرمايه در گردش
همتي، تدابير بانك مركزي در مقابل تحريم ها را ش��امل 
تلاش براي حفظ و تقويت ثبات نسبي بازار ارز از طريق بازار 
متشكل ارزي و تقويت و ارتقاي عملكرد سامانه نيما و تامين 
تراز ارزي كشور، رشد صادرات غيرنفتي و برگشت ارز، تامين 
ارز مورد نياز كالاهاي اساسي در حمايت از اقشار آسيب پذير، 
فعال سازي عمليات بازار باز با هدف كنترل نرخ اوراق و كمك 
به دولت در انتشار اوراق خزانه، تامين نقدينگي و سرمايه در 
گردش براي حفظ و رونق توليد، برقراري مكانيسم مالي 
با كشورهاي همسايه و دوست و ايجاد تعامل بين وزارت 
صمت و گمرك با بانك مركزي به منظور واردات از طريق 

تهاتر اعلام كرد.



روي خط شركت ها  5 بازار سرمايه

»تعادل«درگفتوگوباكارشناساننظامتخصيصسالممنابعماليرابررسيميكند

ترقيبازارسهامباشيبملايمافقكوتاهمدترشدبورس

نسخه درمان فساد سنتي

موججديدافزايششاخصبورسدرراهاسترشدبازارسرمايهتاهمترازشدنباسايربازارهاادامهدارد

گروه بورس|هادي سلگي|
نگاهي به وضعيت دادگاه هاي اقتصادي اخير و عنوان 
مجرمانه متهمان، نشان مي دهد كه يكي از اصلي ترين 
ميدان هاي اصلي شكل گيري فساد در اقتصاد كشور، 
سيستم بانكي است كه مفسدان به بهانه تامين مالي 
پروژه ه��اي خود به آنها رجوع مي كنند و مبالغ كلاني 
بدون پش��توانه ضمانتي معتبر از آنها اخذ مي كنند. 
اين در حالي اس��ت كه در بس��ياري از كشورهاي دنيا 
تامين مالي كلان به بازار سرمايه محول شده و بانك ها 
بيشتر به س��مت فعاليت هاي خدماتي ميل كرده اند. 
شاهين چراغي، عضو شوراي عالي بورس كشور معتقد 
اس��ت يكي از عامل هاي اصلي فسادخيزي بانك ها به 
نظارت محدود و كم لايه بودن رابطه بين وام دهنده و 
وام گيرنده برمي گردد. مصطفي صفاري، كارشناس بازار 
سرمايه هم در اين زمينه مي گويد: واقعيت اين است 
كه در بورس س��رمايه هاي مردم به سمت شركت ها و 
پروژه هاي سودآورد ميل مي كند يعني اين انتخاب با 
خود معامله گران است، اما در بانك انتخاب در اختيار 
هيات مديره بانك قرار دارد و اتفاقا بخش زيادي از همه 

فسادها به همين موضوع برمي گردد.

   اگر بازار سرمايه جاي سيستم بانكي را بگيرد
به گ��زارش »تع��ادل« هم��واره اي��ن اتفاق نظر بين 
كارشناس��ان وجود داش��ته كه يك��ي از عوامل اصلي 
ناكارآمدي در نظام تخصيص منابع در كشور فساد است، 
تا جايي كه برخي از آن به عنوان فساد ساخت يافته نام 
مي برند بدين معني كه نهادها و روابط چنان بر اساس 
فساد س��امان يافته كه در آن عنصر سالم به مثابه يك 
عامل بيگانه مطرود و از ساختار بيرون انداخته مي شود. 
جدا از ميزان واقعي بودن اي��ن ادعا، بانك ها به عنوان 
يكي از اصلي ترين شبكه هاي تخصيص منابع طي اين 
س��ال ها هموراه با اين موضوع دست وپنجه نرم كرده 
است به شكلي كه مشاهده مي شود سيستم بانكي يكي 
از اصلي ترين ميدان هاي شكل گيري اعمال مجرمانه 
مالي بوده اس��ت. وام هاي كلاني كه ب��دون وثيقه يا با 
ضمانت هاي غيرمعتبر اخذ شده و هيچ زماني برگشت 
داده نشده است و بس��ياري ديگر از اختلاس ها كه در 
اين عرصه ش��اهد آنها بوده ايم. يكي از دلايل اين اتفاق 
مي تواند به ساختار مديريتي و نظارتي سيستم بانكي 
برگردد كه در آن تخصيص منابع در اختيار مديران عامل 
است و محدوده نظارت بر آنها بسيار كوچك. شايد همين 
موضوع است كه باعث شده در كشورهاي پيشرفته ديگر 
سيستم بانكي بيشتر از اينكه به عنوان يك واسطه گر 
مالي عمل كند، يك بنگاه با خدمات پرداختي تعريف 
شده است و وظيفه تامين مالي آنها علي الخصوص در 
زمينه تامين  مالي هاي كلان بازار س��رمايه جاي آن را 
گرفته است. پرس��ش اين است، اگر بازار سرمايه جاي 
سيستم بانكي را بگيرد آيا يكي از اصلي ترين منفذ هاي 

اينگونه فسادها بسته نخواهد شد؟ 

   لايه هاي نازك نظارت
شاهين چراغي، عضو ش��وراي عالي بورس كشور در 

گفت وگو ب��ا »تعادل« گفت: واقعيتي اين اس��ت كه 
تمامي ش��ركت ها بابت تامين مالي خود دو مس��ير 
دارند؛ بانك و بازار سرمايه. وقتي تامين مالي از طريق 
بانك صورت مي گيرد رابطه بين وام گيرنده وام دهنده 
عمدتا به چند نفر محدود مي ش��ود )نهايتا بين يك 
كارشناس، رييس ش��عبه و نهايتا يك معاون( بدين 
معنا كه كافي است وام گيرنده در اين راستا اطلاعات 
نادرستي به بانك وام دهنده ارايه دهد و اين اطلاعات 
نتواند مورد راستي آزمايي قرار گيرد. يعني وام از يك 
نهاد مالي به نام بانك گرفته مي ش��ود و همه افراد در 
يك مسير سازماني قرار دارند و اگر قرار باشد توصيه اي 
انجام شود مي تواند كلا مسير تخصصي را ببندد. يعني 
اصلا كسي به گزارش كارشناسي توجه نكند يا از بالا 
اعمال نفوذ ش��ود و اگر دقت كنيم مي بينيم كه تمام 
فسادهاي بانكي در اين لايه ها صورت گرفته است؛ يا 
در لايه كارشناسي يا در مدير بالادستي يا حتي عضو 

هيات مديره اتفاق مي افتند.
وي افزود: اما در بازار سرمايه نهادها و عوامل تاثيرگذار 
متفاوتند. مشاور س��رمايه گذار، متعهد پذيره نويسي، 
كارشناسان مختلف، تامين س��رمايه، تالار معاملات 
بورس و... حضور دارند، بر همين اساس وقتي پروژه اي 
در بازار سرمايه تامين مالي مي شود، ناگزير در لايه هاي 
مختلف اطلاعات منتشر مي ش��ود و اين اطلاعات به 
ح��دي در معرض عموم ق��رار مي گيرد كه هيچكس 
اصلا نمي تواند به صورت غيرشفاف عمل كند، چراكه 
در اين صورت اصلا كسي اوراق را خريداري نمي كند يا 
اصلا هيچكس متعهد پذيره نويسي نمي شود. بنابراين 
هرقدر ما تامين مالي را به س��مت بازار سرمايه ببريم، 

انحرافات كمتر مي شود. 
به گفته اين مس��وول اختلاس و سوءاس��تفاده زماني 
صورت مي گيرد كه امكان تباني وجود داش��ته باشد و 
وقتي تباني صورت مي گيرد كنترل هاي داخلي دور زده 
مي شود، در حالي كه مشخص است تباني بين 5 عضو 
هيات مديره با منافع مختلف سهل الوصول تر از تباني با 
چندين نهاد نظارتي در زمان تامين مالي و در جريان 

استفاده از منابع است. 
وي درباره عواملي كه باعث شده افراد براي تامين مالي 
به س��مت بانك  بروند و همچنان وظيفه تامين هاي 
مالي كلان در دس��ت بانك ها باشد، گفت: اين اتفاق 
به دليل راحتي انجام اين فعل براي افراد است. وقتي 
كسي مي تواند در مسير و ساختاري حركت كند كه 
كمترين توق��ع و كمترين گزارش از او طلب ش��ود، 
بديهي است كه راه آسان را انتخاب مي كند، اما همه 
مي دانند كه در بازار سرمايه تمام جزييات با شفافيت 

كامل طلب مي شود.
چراغي همچنين اظهار كرد: در كشوري كه 100 سال 
سابقه بانكي وجود دارد خيلي سخت است كه تامين 
مالي يك باره به سمت بازار سرمايه منتقل شود. اما اين 

امر به تدريج در حال انجام است. 
وي افزود: بانك ها هم كه با وضعيت صورت هاي مالي 
شان نشان داد خوب عمل نكرده اند و اكنون مي دانند 

تورم چقدر به صورت هاي مالي آنها كمك مي كند.

   انتخاب سرمايه گذاري با خود معامله گران
به گفت��ه عضو ش��وراي عالي بورس در كش��ورهاي 
پيش��رفته عمدتا تامين منابع مالي از طريق بانك ها 
انجام نمي شود، مگر اينكه در سطح وام هاي كوچك 
اين امر صورت گيرد، اما بطور كل بيشتر اين بانك ها 
به سمت خدمات محوري به جاي واسطه گري مالي 
حركت مي كرده اند.  مصطفي صفاري، ديگر كارشناس 
بازار سرمايه نيز در گفت وگو با »تعادل« در اين زمينه 
عنوان كرد: افراد وقتي در جامعه پس انداز مي كنند در 
مقابل آن بايد سرمايه گذاري انجام شود. نهادهايي كه 
بين اين دو بازيگري مي كنند به آنها واس��طه گر مالي 
گفته مي شود كه وضعيت فعاليت آنها، چند حالت دارد. 
يا در بورس سرمايه گذاري مي كنند كه اين عمليات 
عملا مربوط به شركت هاي بازار ثانويه مي شود و افراد 
مي تواند روي آنها س��رمايه گذاري كنند. حالت دوم 
اين است كه افراد وجوه خود را در بانك سپرده گذاري 
مي كنند ك��ه در اين صورت هيات مدي��ره به عنوان 
كارگزار و امانتدار بايد اين پس اندازها را به محل هايي 
كه توجيه اقتصادي دارد تخصيص دهند. س��ومين 
حالت هم شركت هاي بيمه هستند كه مبلغي از اين 
افراد كم مي شود تا زماني كه پير و ازكارافتاده مي شوند 
به آنها كمك خرج و هزينه داده شود. به اين سه بنگاه، 
واسطه گر مالي گفته مي شود و وظيفه آنها تخصيص 
پس اندازها به سرمايه گذاري اس��ت. اما واقعيت اين 
است كه در بورس سرمايه هاي مردم به سمت شركت ها 
و پروژه هاي سودآورد ميل مي كند، يعني اين انتخاب با 
خود معامله گران است، اما در بانك انتخاب در اختيار 

هيات مدي��ره بانك قرار دارد و اتفاق��ا بخش زيادي از 
همه فسادها به همين موضوع برمي گردد. نظارت بر 
بانك ها، به عهده بانك مركزي اس��ت و اگر بخواهيم 
موضوع را پيگيري كنيم بايد به اين نهاد برگرديم كه 
وظيفه نظارت گري را انجام مي دهد. در بازار سرمايه 
هم نظارت بر عهده سازمان بورس است كه عملا تنظيم 
مقررات و قاعده مند كردن بازار برعهده آن اس��ت. در 
حوزه بيمه هم بيمه مركزي وظيفه اين نظارت را دارد. 
از همين رو اين سه نهاد اگر درست عمل كنند طبيعي 
است كه پس اندازها درست تخصيص داده مي شوند و 
اگر عملكرد درستي در اين زمينه نداشته باشند، مثل 
بانك سرمايه و ديگر موسسه هاي مالي آسيب بسيار 

زيادي به اقتصاد و جامعه زده مي شود. 
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: بانك مركزي قاعده 
تعيي��ن مي كند و بايد ب��ه وام دهي و اعتبارس��نجي 
مشتري نظارت كند و اگر بانكي تخلف كرد بايد با آنها 
برخورد كند. اما درسال هاي اخير، اين نهاد مغفول بوده 
و شاهد نوعي بي انضباطي شديد در بازار پول بوده ايم 
چه از نرخ هاي بهره بالايي كه بانك مركزي ديكته كرد 
و موجب ورشكستگي بسياري از بانك ها و موسسات 
اعتباري شد و چه در حوزه نحوه وام دادن درشتي كه 
بانك مركزي شاهد آنها بود و اقدامي براي جلوگيري 

از آنها انجام نداد.
اما به گفته وي، تامين س��رمايه در بازار سرمايه به اين 
صورت است كه شركت ها يا پذيرش و افزايش سرمايه  
مي دهند يا اوراق مشاركت يا صكوك اسلامي منتشر 
مي كنند. به عبارت ديگر روش تامين مالي شركت ها 

در بورس اينگونه اس��ت كه يا به بورس ورود پيدا و به 
ديگران س��هام واگذار مي كنند يا اينكه اوراق قرضه و 
صكوك اجاره منتشر مي كنند. اما در بانك ها افراد در 
مقابل ارايه يك وثيقه به عنوان ضمانت، وام اخذ مي كند 
كه طبيعتا ممكن است اين وثيقه اعتباري نداشته باشد. 
لذا عملا مكانيسم اين نوع تامين مالي در ايران اشتباه 
است. بطور مثال اگر مكانيسيم وام گيري در ايران را با 
كشور ژاپن مقايسه كنيم مي بينيم كه اخذ وام در اين 
كش��ور مراحل متفاوتي دارد. در اين كشور اگر كسي 
بخواهد براي ايج��اد يك كارخانه به بانك براي تامين 
مالي مراجعه كند ابتدا شخص سرمايه گذار را به يك 
شركت بيمه معرفي مي كنند، سپس اين شركت بيمه 
هم براي كسب اطمينان از سودآوري سرمايه گذاري، 
تاييد يك شركت مشاوره سرمايه گذاري را از او طلب 
مي كند و اين شركت بايد  تا انتهاي اين پروژه همراهي 
كند. مبالغي كه بانك به اين پروژه اختصاص مي دهند 
با امضاي پيمانكار و مشاور سرمايه گذار قابل پرداخت 
است، لذا از اين رو بيمه يكسري شركت هاي مشاوره 
جدا براي خود دارد كه در صورت تاييد اين شركت ها 
بيمه هم تاييد مي كند و در نهايت با اعلام نظر مثبت 
بيمه اس��ت كه بانك وام را پرداخت مي كند. بنابراين 
بانك هاي اين كشور خود را درگير پروژه ها نمي كنند. اما 
بانك هاي ايران، ارزيابي و بيمه را خودشان انجام دهند، 
به همين دليل بسياري از اين ارزيابي ها درست از آب 
درنمي آيد و وام ها برگشت داده نمي شود. بانك مركزي 
هم نظارت درستي انجام نمي دهد و در واقع عملكرد 

اين نهاد بيشتر جنبه سياسي دارد. 

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، در حال حاضر بازار 
سرمايه به دليل تلاش در همتراز شدن با ساير بازارها روند 
مثبتي در پيش داشته باش��د و اين چشم انداز تا همتراز 

شدن بازار سرمايه با ديگر بازارها ادامه خواهد داشت.
حامدستاك در گفت وگو با س��نا، به نزديك شدن فصل 
مجامع اشاره كرد و گفت: معمولا بازار سرمايه در هفته ها و 
ماه هايي كه به مجامع نزديك مي شود، با رونق همراه است؛ 
اصلي ترين دليل آن هم سود نقدينگي است كه شركت ها 

در مجامع تقسيم مي كنند.
وي اضافه كرد: از طرفي ديگر، مجامع فرصتي اس��ت كه 
شركت ها مي توانند بطور مستقيم اخبار و اطلاعات خود 
را با سهام داران در ميان بگذارند. برگزاري مجامع فرصت 
خيلي مناسبي براي س��هامداران خرد و عمده است كه 
مديران و فعالان شركت ها را در كنار يكديگر ببينند؛ آنها 
مي توانند اخبار و اطلاعات مورد نيازشان را در اين مجامع 

كسب و اطلاعات خود را به روز كنند.
س��تاك ادامه داد: البته برگزاركنندگان مجامع هم بايد 
دقت كنند كه مجامع نبايد بطور يك طرفه باشند و فقط 
شركت ها و مسوولانشان به بيان نظرات خود بپردازند و از 
سهامداران هيچ بازخوردي نگيرند؛ بنابراين اگر مجمع 
به طرز صحيحي برگزار ش��ده و بطور دو طرفه باشد )هم 
س��هامداران حقيقي و حقوقي در آن فعال باش��ند و هم 

شركت( مي تواند سبب ايجاد تعامل خوبي بين آنها باشد. 
سهامداران مي توانند اطلاعات خود را با حضور در مجمع، 
راس��تي آزمايي كنن��د و در صورت اطمين��ان از صحت 
اطلاعات خود به س��هامداري خود ادامه دهند و در غير 
اين صورت از آن خارج شود. وي ضمن بررسي بازارهاي 
مختلف دارايي تصريح كرد: هنوز هم بازار سرمايه همتراز 
با س��اير بازارها رشد نكرده اس��ت. اين رشد، به دو طريق 
مي تواند محقق شود؛ به اين ترتيب كه يا بايد ساير بازارها 
مانند مسكن، بازار ارز و طلا نزول كرده و اين بازار رشد كند 
كه البته اين اتفاق با توجه به سابقه تاريخي موجود بعيد به 
نظر مي رسد يا اينكه بازار سرمايه با رشد خود با بازارهاي 
ديگر همتراز شود، كه البته مورد دوم محتمل تر است. اين 
كارشناس بازارسرمايه در خصوص كاموديتي ها معتقد 
است: دو نگاه كلي شامل فروش نفت به تنهايي و نيز بقيه 
كاموديتي ها وجود دارد. از آنجايي كه ما از صادركنندگان 
نفت هستيم و نيز با توجه به اتفاقات موجود، روند قيمتي 
نفت نزولي به نظر نمي رسد؛ هرچند كه براي فروش نفت 
هم به دليل وجود تحريم ها با چالش رو به رو خواهيم بود.

وي افزود: بر اين اس��اس، به نظر نمي رسد، اتفاق خيلي 
ويژه اي در بازار كاموديتي ها داشته باشيم كه بخواهد نزول 
شديدي را تجربه كند و در بازار سرمايه چالش ايجاد كند؛ 
البته جنگ تجاري كه بين چين و امريكا هست گاهي اين 

بازار را دچار شوك مي كند، ولي به نظر نمي رسد كه اين 
دو اقتصاد بزرگ، جنگ را كه به نفع هيچ كدام از طرفين و 

كل اقتصاد دنيا نيست ادامه دهند.
ستاك در خوص ريسك هاي موجود در بازار سرمايه گفت: 
در نظر داشته باشيد، ريسك سيستماتيك و عمومي كه در 
فضاي اقتصادي كشور وجود دارد، از جاهاي ديگر مقداري 
بالاتر اس��ت؛ البته اين ريسك همواره وجود داشته است 
و فعالان بازارهاي مختلف مالي و دارايي آن را هميش��ه 
در فعاليت ه��اي اقتصادي خود اعم��ال مي كنند؛ البته 
اين ريسك گاهي كم و زياد مي ش��ود اما هميشه وجود 

داشته است.
وي معتقد است: حداكثر فشار اين ريسك ها حتي پيش 
از اتفاقات اخير به اقتصاد كشور ما وارد شده است. پيش 
از اين هم فضاي اقتصادي كش��ور با اين روند آشنا شده 
بوده و به اين ترتيب اين بار در برخورد با مسائل مي تواند 
كارآموخته تر از قبل عمل كند. اين كارشناس در پايان بازار 
سرمايه تاكيد كرد: بازار تمام مشكلات و محدوديت ها را 
در خود ديده است و خلاصه  تمام آن رشد عجيبي بود كه 
در رش��د نرخ ارز بروز كرد. اين موضوع )رشد نرخ ارز( نيز 
اثر خود را در تمام بازارها نشان داد؛ اكنون با توجه به ثبات 
نس��بي كه ايجاد خواهد شد، تصميم گيري براي فعالان 

راحت تر خواهد بود.

يك كارش��ناس بازار س��رمايه با بيان اينكه بازار سرمايه 
اكنون با ش��يب ملايم به س��مت صعود در حال حركت 
اس��ت، گفت: اخبار منتش��ر ش��ده در دوران مجامع در 
مورد حجم فروش ش��ركت ها و رفع ابهام در مورد فروش 
صادراتي، موج جديدي از افزايش شاخص بورس را در تير 

ماه فراهم مي كند.
عليرضا تاج بر در گفت وگو با ايرنا با تاكيد بر اينكه شاخص 
بورس از ابتداي س��ال جاري با روند صعودي همراه بوده 
است، افزود: شاخص بورس در چند وقت اخير با يكسري 
از ابهامات و ريسك هاي سيستماتيك همراه بود اما از آنجا 
كه بازارهاي موازي فضاي جذابي را براي سرمايه گذاري 
فراهم نكرده اند شاهد ورود سرمايه هاي مردم به سمت بازار 
سرمايه هستيم. وي ادامه داد: بازار سرمايه اكنون به سمت 
برگزاري مجامع در حركت اس��ت و منتظر گزارش هاي 
ارديبهشت ماه شركت ها به خصوص شركت هاي صادرات 

محور و كاموديتي محور است. 
اين كارش��ناس بازار سرمايه با اش��اره به اينكه برخي از 
ابهامات موجود مربوط به ش��ركت ها در دوران برگزاري 
مجامع برطرف خواهند شد، گفت: بسياري از شركت ها 
نحوه تعامل خود با تحريم و دور زدن تحريم ها را نمي توانند 
رسانه اي كنند و به صورت رسمي آن را در دوران مجامع 

افشا خواهند كرد.

وي خاطرنش��ان كرد: طي سال هاي گذش��ته برخي از 
ش��ركت ها در مجامع خبرهاي بد را به سهامداران ابلاغ 
مي كردند اما امس��ال برگزاري مجامع رنگ ديگري را به 
خود گرفته و به نظر مي رسد اخباري كه از سوي مديران 

شركت ها به سرمايه گذاران ابلاغ مي شود مثبت باشد.
تاج بر خاطرنش��ان كرد: با توجه به چنين اخباري مثبت 
كه در مجام��ع مطرح مي ش��ود موج مثب��ت و افزايش 
شاخص بورس را بعد از برگزاري مجامع در بازار سرمايه 
شاهد خواهيم بود. اين كارشناس بازار سرمايه پيشنهاد 
خود به س��رمايه گذاران براي سرمايه گذاري در بورس را 
اينگونه بيان كرد: اگر فعالان بازار عملكرد صندوق هاي 
سرمايه گذاري را مورد بررسي قرار دهند متوجه خواهند 
ش��د كه بطور معمول اين صندوق ها از بازدهي بالاتري 

نسبت به سهام برخوردار است.
وي اظهار داش��ت: سرمايه گذاران مبتدي بهتر است تا از 
طريق صندوق هاي قابل معامله يا صندوق هاي مختلف 
سهامي وارد بازار سرمايه شوند زيرا اين اقدام علاوه بر پايين 
بودن هزينه هاي معاملاتي از بازدهي بيشتري برخوردارند. 
تاج بر در پاي��ان افزود: با توجه ب��ه حمايت صندوق هاي 
سرمايه گذاري توسط يك تيم حرفه اي، عملكرد و بازدهي 
آنها به صورت ماهانه مشخص است بنابراين اي صندوق ها 

بهترين گزينه براي سرمايه گذاري محسوب مي شوند.

گروه بورس|  
شاخص بورس تهران در پايان معاملات روز يك شنبه با 
افزايش ۳۲5۹ واحدي به عدد ۲1۷ هزار و 5۷۳ واحد و 
شاخص هم وزن نيز با افزايش 1۲5۴ واحدي به عدد 
۴۹ هزار و ۶۸۹ واحد رسيد. ش��اخص بازار اول روي 
عدد 1۶۲ هزار و ۳۸۲ واحد ايستاد و شاخص بازار دوم 
با ۶۳۲۲ واحد افزايش به كانال ۴۲۳ هزار واحدي وارد 
شد. آيفكس نيز عدد ۲ هزار و ۷15 واحدي را ثبت كرد.

به گزارش سنا، روز يك شنبه با دست به دست شدن 
سه ميليارد و ۲۴۲ ميليون س��هم و اوراق بهادار طي 
۲۸۳هزار نوبت داد و س��تد، ارزش معاملات به ۸۳۲ 

ميليارد تومان رسيد. در معاملات دومين روز معاملاتي 
هفته جاري، نمادهاي همراه، فملي و كگل به ترتيب با 
1۷۹، 1۶۷ و 1۴۳ واحد افزايش بيشترين تاثير مثبت 
و در مقابل نمادهاي ونوين، پكرمان و كنور به ترتيب 
با ۴۴، ۲۳ و 1۶ واحد كاهش بيشترين تاثير منفي بر 
ش��اخص را ثبت كردند. همچنين وتجارت، خساپا، 
وبملت، خ��ودرو و وخ��ارزم پربيننده ترين نمادهاي 
بورس��ي بودند. در پايان داد و س��تد روز يك شنبه در 
بورس تهران، فلزات برترين گروه صنعت شد و بانك 
و صنايع ش��يميايي به ترتيب جايگاه دوم و سوم را به 

خود اختصاص دادند.

توجه به اين نكته ضروري است كه تدپيكس درحالي 
به مدار رشد بازگشت كه تحت تاثير حذف تدريجي 
تخصيص ارز ۴۲00 توماني، موضوع تجديد ارزيابي 
دارايي ه��ا و صورت هاي مالي مثبت ش��ركت ها قرار 

داشت.

   آيفكس به 2 هزار و 715 واحد رسيد
در فرابورس ايران نيز شاخص كل با افزايش ۴۴ واحد 
به رقم ۲ هزار و ۷15 واحد رس��يد. در روز يك شنبه، 
ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 15۲ هزار 
ميليارد تومان رسيد. در اين روز، معامله گران فرابورس 
بيش از ۹۶5 ميليون برگه بهادار، اوراق و حق تقدم در 
قالب 15۶ هزار نوبت معامله و به ارزش 5۲۶ ميليارد 
تومان داد و ستد كردند.  نمادهاي پربيننده فرابورس 
اي��ران مربوط به ش��ركت هاي ذوب آه��ن اصفهان، 
صنايع كاغذ پارس، توس��عه و عمران استان كرمان و 

سرمايه گذاري ميراث فرهنگي، پتروشيمي زاگرس، 
بانك دي و كش��ت و صنعت ش��هداب ناب خراسان 
بوده است. همچنين نمادهاي مارون، ميدكو، شاوان، 
سرچشمه، ماديرا، كرمان در تقويت شاخص فرابورس 
اثرگذار بودند و نماد دماون��د مربوط به توليد نيروي 
برق دماوند در كاهش شاخص فرابورس اثرگذار بوده 
اس��ت. در دومين روز معاملاتي هفته جاري، با پيام 
ناظر بازار، توقف نمادهاي معاملاتي سيستم مربوط 
به همكاران سيستم، دامين مربوط به داروسازي امين، 
كچاد مربوط به شركت صنعتي چادرملو براي برگزراي 
مجم��ع عمومي س��الانه متوقف ش��دند.  همچنين 
نمادهاي كفپارس مربوط به فراورده هاي نسوز پارس، 
نماد دارو مربوط به كارخانجات داروپخش، نماد خفنر 
مربوط به فنرسازي خاور، غشصفا مربوط به پاستوريزه 
پگاه اصفهان، نماد فسرب مربوط به ملي سرب و روي 

ايران بازگشايي شدند. 

   دومين عرضه فرابورس
دومين روز از هفته معاملاتي ج��اري، بازار دوم فرابورس 
شاهد عرضه اوليه ۲0 درصد از سهام شركت توليد ژلاتين 
كپسول ايران بود تا اين شركت دارويي از امروز با قيمت 
هر سهم 5۷00 ريال به معاملات سهام در فرابورس اضافه 
شود. در دومين عرضه اوليه امس��ال فرابورس تعداد ۴0 
ميليون سهم از ۲00 ميليون سهم شركت توليد ژلاتين 
كپسول ايران از سوي ش��ركت كارگزاري صبا تامين به 
عنوان مدير عرضه روي تابلو معاملات رفت كه با مشاركت 
۳۸0 هزار و ۷۴۷ نفري خريداران روبه رو شد. بدين ترتيب 
با آنكه در اين عرضه حداكثر سهام قابل خريداري توسط هر 
شخص حقيقي و حقوقي تعداد ۲00 سهم تعيين شده بود 
به ۳۷۸ هزار و ۲1۹ نفر تعداد 1۷۹ سهم تخصيص يافت. 
همچنين دامنه قيمت در اين عرضه از 5۶00 ريال تا 5۷00 
ريال اعلام شد كه هر سهم اين شركت در سقف دامنه ثبت 

سفارش كشف قيمت شد.

بازگشتشاخصهابهمدارصعود
مروريبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس
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    ارزش بازار »تاصيكو« افزايشي بود: ارزش 
بازار شركت سرمايه گذاري صدر تامين در دوره يك 
ماهه منتهي به ۳1 ارديبهشت ماه 1۳۹۸، با افزايش 
۴۹۶ ميليارد و ۸۹۷ ميليون ريال به ۷0 هزار و ۲۳۴ 
ميلي��ارد و ۸۲۶ ميليون ريال رس��يد.  به گزارش 
سنا، شركت سرمايه گذاري صدر تامين با سرمايه 
۲0 هزار ميليارد ريال، ص��ورت وضعيت پرتفوي 
سرمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي به ۳1 
ارديبهشت ۹۸ را حسابرس��ي نشده منتشر كرد. 
شركت سرمايه گذاري صدر تامين با انتشار عملكرد 
يك ماهه منتهي به ۳1 ارديبهشت سال جاري اعلام 
كرد در ابتداي دوره يك ماهه ياد شده، تعدادي از 
سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده ۲۳ 
هزار و ۳1۴ ميليارد و ۶۸1 ميليون ريال و ارزش بازار 
معادل ۶۹ هزار و ۷۳۷ ميليارد و ۹۲۹ ميليون ريال 
در سبد س��هام خود داشت. بهاي تمام شده سهام 
بورسي اين شركت طي اين مدت با كاهش ۳ ميليارد 
و ۶۹۴ ميليون ريال به ۲۳ ه��زار و ۳10 ميليارد و 
۹۸۷ ميليون ريال رس��يد. درحالي كه ارزش بازار 
شركت سرمايه گذاري صدر تامين با افزايش ۴۹۶ 
ميلي��ارد و ۸۹۷ ميليون ريال مع��ادل ۷0 هزار و 
۲۳۴ ميليارد و ۸۲۶ ميليون ريال محاس��به شد. 
»تاصيكو« تعدادي از سهام چند شركت بورسي را 
با بهاي تمام شده معادل ۹ ميليارد و ۷5۲ ميليون 
ريال به مبل��غ ۲۳ ميلي��ارد و ۸۹1 ميليون ريال 
واگذار كرد و از اين بابت 1۴ ميليارد و 1۳۹ ميليون 
ريال سود كسب كرد. شركت سرمايه گذاري صدر 
تامين طي دوره يك ماهه منتهي به ارديبهشت ماه 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 

شده ۶ ميليارد و 5۸ ميليون ريال خريداري كرد.

    ۴۲۴ريال س�ود تلفيقي »ك�رازي« براي 
هرس�هم: ش��ركت كارخانجات توليدي شيشه 
داروي��ي رازي براي يكس��ال مالي س��ود تلفيقي 
هرس��هم را ۴۲۴ريال اعلام كرد. به گزارش س��نا، 
شركت كارخانجات توليدي شيشه دارويي رازي 
در اطلاع��ات و صورت هاي مالي تلفيقي 1۲ماهه 
منتهي به ۲۹اسفند1۳۹۷، سود تلفيقي هرسهم 
را ۴۲۴ريال اع��لام كرد. در حالي ك��ه »كرازي« 
براي هرسهم شركت اصلي توانسته ۴۴۹ريال سود 
بسازد. اين شركت در صورت هاي مالي تلفيقي خود 
سود عملياتي را ۴5۹ميليارد ريال، سود خالص را 
۳۶0ميليارد ريال و س��ود انباشته قابل انتساب به 
صاحبان سهام ش��ركت اصلي ۶۸۲ميليارد ريال 
اس��ت. »كرازي« در برآوردي ك��ه از تغييرات نرخ 
فروش محصولات و نرخ خريد مواد اوليه براي دوره 
1۲ماهه منتهي به ۲۹اس��فند1۳۹۸ داشته است 
اعلام كرد كه افزايش نرخ محصولات دارويي داخلي 
)15درصد( و افزايش نرخ محصولات غير دارويي 
بستگي به افزايش بهاي تمام شده خواهد داشت، 
نرخ فروش هاي صادراتي هم بسته به سياست هاي 
ارزي دولت تغيي��ر مي يابد. همچنين پيش بيني 
مي شود برخي از مواد اوليه با توجه به شرايط بازار 
به صورت موردي افزايش داشته باشد. اين شركت 
در گزارش خود به تش��ريح وضعيت شركت هاي 
سرمايه پذير پرداخته و اعلام كرد كه شركت شيشه 
بسته بندي تاكستان طبق مجمع فوق العاده مورخ 
11خرداد1۳۹۸ در ش��ركت شيشه دارويي رازي 
ادغام خواهد شد و به جاي محاسبه سود تقسيمي 
شركت شيشه بس��ته بندي تاكس��تان در درآمد 
سرمايه گذاري هر كدام از سرفصل هاي سود و زيان 
اين شركت با سرفصل هاي س��ود و زياني شركت 
اصلي جمع مي شود و عملا EPS شركت تاكستان 
جايگزين DPS اين ش��ركت در صورت هاي مالي 

شركت اصلي مي شود.

    اختصاص هزار و ۶5۶ ريال سود به ازاي هر 
سهم »فخوز«: شركت فولاد خوزستان در دوره 1۲ 
ماهه منتهي به ۲۹ اسفند ماه 1۳۹۷، به ازاي هر سهم 
خود يك هزار و ۶5۶ ريال س��ود اختصاص داد كه 
نسبت به دوره مشابه در سال ۹۶ رشد ۹1 درصدي 
را نش��ان مي دهد. به گزارش س��نا، شركت فولاد 
خوزستان با س��رمايه 1۹ هزار و ۴۸ ميليارد و ۶۹۷ 
ميليون ريال، صورت هاي مالي 1۲ ماهه دوره مالي 
منتهي به ۲۹ اسفند 1۳۹۷ را به صورت حسابرسي 
نشده منتشر كرد. شركت فولاد خوزستان در دوره 
ياد ش��ده، مبلغ ۳1 ه��زار و 550 ميلي��ارد و ۳۶۹ 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ يك هزار و ۶5۶ ريال سود به ازاي هر سهم خود 
كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در سال ۹۶ 
معادل ۹1 درصد افزايش داشته است. شركت فولاد 
خوزستان، افزايش 5۸ درصدي فروش و همچنين 
افزايش ۳ هزار و ۲۳۹ درصدي س��اير درآمدهاي 
غيرعملياتي � اقلام متفرقه را از عمده دلايل افزايش 
سود نس��بت به دوره مش��ابه عنوان كرده است. با 
احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
۳۲ هزار و ۷۴1 ميليارد و ۷۴۸ ميليون ريال س��ود 
انباشته پايان دوره در حسابهاي اين شركت منظور 
ش��د. »فخوز« در دوره 1۲ ماهه سال مالي منتهي 
به اسفند ۹۶، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 1۶ 
هزار و 5۲۲ ميليارد و ۹۹۷ ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ ۸۶۷ سود به ازاي هر 
سهم خود اختصاص داده بود. اين شركت در برآورد 
خود از تغييرات نرخ فروش در دوره 1۲ ماهه منتهي 
به ۲۹ اس��فند 1۳۹۸ اعلام كرده اس��ت نرخ هاي 
فروش داخلي در بورس كالا، تابع قوانين و مقررات 
سازمان بورس و اوراق بهادار و شرايط عرضه و تقاضا 
است، همچنين نرخ هاي فروش صادراتي متاثر از 
نرخ هاي جهاني شمش است.  همچنين بر اساس 
اين گزارش، برآورد »فخوز« از تغييرات عوامل بهاي 
تمام شده در دوره فوق، اشاره كرده است: افزون بر 
افزايش هزينه الكترود مصرفي كه مبلغ آن در سال 
1۳۹۸ نسبت به سال گذشته افزايش خواهد داشت، 
پيش بيني مي شود ساير اقلام بهاي تمام شده نيز 
به تناسب افزايش قيمت محصولات نسبت به سال 
گذشته، ناشي از نرخ ارز و سطح عمومي قيمت ها 

افزايش يابند.



تشكلها6اخبار

اختلاف ارزش 15 درصدي كالاهاي اساسي وارداتي تا زمان رفع تحريم ها پذيرفته شد

رييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي پاسخ مي دهد

مصوبه اي براي حمايت از واردكنندگان 

مسير داخلي سازي قطعات وارداتي چيست

تعادل|
براساس تازه ترين مصوبه ستاد تنظيم بازار، اختلاف 
ارزش ۱۵ درصدي كالاهاي اساسي وارداتي تا زمان 
رفع تحريم ها از س��وي گمرك پذيرش خواهد شد. 
عب��اس قب��ادي در مكاتبه اي با ريي��س كل گمرك 
ايران جزييات مصوبات س��تاد تنظيم ب��ازار را ابلاغ 
كرد. براس��اس تصميم كارگروه تنظيم بازار، جهت 
رفع مش��كل ع��دم انطب��اق ارزش تعيين ش��ده در 
ثبت س��فارش با ارزش زمان اظهار كالاهاي اساسي 
مقرر شد، ۱۵ درصد بالاتر يا پايين تر از TSC )سامانه 
تعيين ارزش گمرك( براي كالاهاي اساسي و ضروري 
ملاك اق��دام گمرك باش��د، تا از بروز بروكراس��ي و 
تشكيل غير متعارف پرونده هاي بيش اظهاري و كم 
اظه��اري جلوگيري گردد. اين مصوب��ه تا زمان رفع 
تحريم ها پا برجا خواهد بود. اين در حالي اس��ت كه 
پيش از اين، به دليل اختلافات نرخ كالاي خريداري 
شده و قيمت گذاري هايي كه توسط گمرك صورت 
مي گرف��ت، واردات و ترخي��ص كالا با كندي مواجه 

شده بود. 

 حذف بروكراسي اداري از واردات كالا
فرآيند انجام كار فيش هاي پرداختي و ساير هزينه هاي 
ثبت سفارش در تعامل ميان بانك ها و بانك مركزي، 
ب��ه كندي ص��ورت مي گي��رد و اين موض��وع باعث 
افزايش دموراژ و بالارفتن هزينه ترخيص كالا توسط 
واردكنندگان در گمركات مي شود. علاوه بر اين، در 
ماه هاي اخير شاهد پديده اي هستيم كه در آن برخي 
از واردكنندگان، كالاهاي وارداتي را با قيمت ارز آزاد 
به فروش رساندند، در حالي كه با ارز مرجع اقدام به اين 
واردات گسترده كردند. گروه ديگري از واردكنندگان 
كالا نيز پس از دريافت ارز مرجع، اقدام به ارايه اسناد 
حمل و پرداخت در زمان مقرر نكردند و اين مساله بر 
عدم شفافيت در فرآيند تخصيص ارز تا ترخيص كالا 
به ويژه در كالاهاي اساس��ي مانند دارو بيش از ساير 

كالاها افزوده است.
حال ام��ا در تازه ترين تصميم گيري در حوزه تجارت 
كشور، س��تاد تنظيم بازار طي مصوبه اي اعلام كرد 
كه در راس��تاي حمايت از واردات كالاهاي ضروري، 
گمرك اختلاف ارزش ۱۵ درصدي كالاهاي اساسي 
وارداتي تا زم��ان رفع تحريم ها را مي پذيرد. بنابر اين 
تصميم، مقرر شده تا قيمت و ارزش مورد نظر گمرك 
حداكثر ۱۵ درصد بالاتر يا پايين تر از TSC )سامانه 
آنلاين ارزش كالايي گمرك( براي كالاهاي اساسي 

و ضروري مصوبه دولت ملاك اقدام گمرك باشد. به 
اين ترتيب از بروز بروكراس��ي و تشكيل غيرمتعارف 
پرونده هاي پيش اظه��اري و كم اظهاري جلوگيري 
مي شود. از اين رو، عباس قبادي، رييس ستاد تنظيم 
بازار وزارت صنعت در نامه اي به مهدي ميراش��رفي، 
رييس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران جزييات 
اين دستورالعمل را ابلاغ كرد. در متن اين نامه آمده 
است: »موضوع بررسي راهكارهاي رفع مشكل عدم 
انطباق ارزش تعيين ش��ده در ثبت سفارش با ارزش 
زمان اظهار كالاهاي اساسي به گمركات و مشكلات 
متاثر از اين موضوع براي فع��الان اقتصادي با عطف 
توجه به مصوبات ابلاغيه س��تاد اقتصادي دولت، به 
استحضار مي رساند جلس��ه كميته بند يك مصوبه 
 كارگ��روه تنظيم��ي ب��ازار در روز يك ش��نبه مورخ

29 ارديبهش��ت ماه س��ال جاري با حض��ور اعضاي 
ذي رب��ط در اين معاونت تش��كيل ك��ه اهم مباحث 
مطروحه و تصميمات به شرح ذيل براي دستور اقدام 

لازم ارسال مي گردد.
 اهم مباحث مطروحه و تصميمات با عنايت به تكليف 
محوله از س��وي رياس��ت جمهور در بند سه ابلاغيه 
ش��ماره ۶۴8۵۴ م��ورخ ۱8 مرداد م��اه 97 مبني بر 
رس��يدگي و تأييد قيمت خريد كالاهاي وارداتي در 
مرحله ثبت سفارش و عطف توجه به مصوبه بند يك 
دستور سوم بيست و سومين جلسه كارگروه تنظيم 
بازار، مباحث مرتبط با مشكلات تأمين كالا ناشي از 
عدم امكان تسويه حساب ارزي توسط واردكنندگان با 
وجود ترخيص كالا به دليل اختلاف نرخ، قيمت خريد 
كالا مندرج در ثبت س��فارش با قيمت TSC و مرور 
پرونده هاي اختلافي متعدد در گمرك مورد بحث و 
بررسي قرار گرفت و مقرر گرديد.« همچنين در بند 
نخست ابلاغيه رييس ستاد تنظيم بازار وزارت صنعت 
به رييس كل گمرك ايران آمده است: »دستگاه هاي 
مس��وول ثبت س��فارش طبق بن��د )۳( مصوبه ۱8 
مردادماه ۱۳97 ابلاغي رياس��ت جمه��ور كماكان 
كنترل هاي لازم را در زمان ثبت سفارش در خصوص 
بررسي و تأييد قيمت پروفرم براي ثبت سفارش انجام 
دهند.«در دومين بند از اين ابلاغيه نيز آورده ش��ده: 
»براي رفع مش��كل اجرايي بررس��ي قيمت از سوي 
گمرك در زم��ان اظهار و بررس��ي ارزش گمركي و 
از آنجا كه ارزش و قيمت مورد تأييد دس��تگاه ها در 
ليست ثبت س��فارش مطابق بند يك فوق كه ملاك 
تأمين ارز از س��وي بانك و اظهار به گمرك از س��وي 
واردكنندگان اس��ت، مقرر گرديد همانند رويه سال 

۱۳92 قيم��ت و ارزش موردنظر گمرك حداكثر ۱۵ 
درصد بالاتر يا پايين تر از TSC براي كالاهاي اساسي 
و ضروري مصوبه دولت ملاك اقدام گمرك باش��د تا 
از بروز بروكراسي و تشكيل غيرمتعارف پرونده هاي 
پيش اظهاري و كم اظهاري جلوگيري گردد )تا زمان 
رفع تحريم ها( .« از اين رو، به نظر مي رسد، با اجراي 
مفاد اين مصوبه بسياري از پرونده هاي مفتوح در اين 
زمينه كه شائبه كم اظهاري يا بيش بود ارزش درباره 
آنها متصور بوده رفع ش��ده و گم��ركات اجرايي نيز 
من بعد در رسيدگي هاي خود به ارزش اقلام اعلامي 
اظهارش��ده به گمرك، در خصوص مورد، وفق مفاد 

مصوبه مزبور اقدام خواهد كرد.

 تسريع ترخيص كالا از گمرك
اين مصوبه در حالي ابلاغ ش��ده اس��ت كه هم اكنون 
واردات و تأمي��ن كالاها به دليل عدم امكان تس��ويه 
حساب ارزي توسط واردكنندگان با وجود ترخيص 
كالا با توجه به اخت��لاف ارزش آنها، با كندي صورت 

گرفته است. از اين رو تامين مايحتاج كشور به خصوص 
در كالاهاي دارويي بازار با كمبود روبرو اس��ت. حال 
اما، با اج��راي مفاد اين مصوبه، مي توان بس��ياري از 
پرونده هايي كه ش��ائبه كم اظهاري يا بيش  اظهاري 
ارزش درباره آنها متصور ش��ده بوده، را رفع كره و به 

تسريع فرآيند ترخيص كالا كمك كرد.
علاوه براين، يك��ي از عواملي كه باع��ث توقف روند 
واردات به هنگام تشريفات گمركي و ماندگاري كالا 
بعد از اظهار مي شود، بحث رسيدگي به ارزش است 
كه گمان مي رود با سياس��ت هاي اتخاذشده و تغيير 
رويه موجود، اين توقف روند نسبت به قبل تا حد قابل 

ملاحظه اي كاهش يابد.
اين در حالي است كه پيش از اين، با توجه به تغييرات 
قيمتي كالاها، گمرك در بررس��ي ارزش معاملاتي 
كالاهاي بورسي از منابع معتبر بين المللي و بازارهاي 
بين المللي استفاده كرده و برمبناي آن ارزش گمركي 
را تعيين مي كرد. اين موضوع��ي بود كه بعضا باعث 
اختلاف نظراتي ميان واردكننده و گمرك مي ش��د، 

 حال اما با اين مصوبه طيف قيمت گذاري كالا افزايش 
مي باي��د كه باع��ث تس��ريع فرآيند رس��يدگي به 

پرونده هاي ترخيص كالا مي گردد.
اما از آنس��و، گمرك ايران نيز اعلام كرده اس��ت كه 
با توجه به ش��رايط موجود، گمرك اي��ران آمادگي 
كام��ل دارد تا علاوه بر اقدامات فوق، با اس��تقرار تيم 
كارشناسي در وزارت صنعت، معدن و تجارت و تعامل 
نزديك و كاربردي با اين مرجع، چارچوب ارزش اقلام 
مورد ثبت سفارش در زمان صدور و اخذ مجوز مربوطه، 
توسط اين تيم كارشناسي چندجانبه تعيين شود. تا 
به اين ترتيب، هن��گام اظهار كالا به گمرك با رعايت 
مقررات مربوطه، وقفه يي از نظر رسيدگي به ارزش كالا 
در گمركات اجرايي وجود نداشته باشد و سريعاً نسبت 
به انجام تشريفات گمركي و ترخيص كالا از گمرك 
اقدام ش��ود. درهرحال، اين اقدامات، مانع از بررسي 
ارزش توسط گمرك نبوده اما از اختلافات حادث شده 
و تعداد پرونده هاي متشكله در اين زمينه تا حد بسيار 

زيادي خواهد كاست.

تعادل |
رييس انجم��ن صنايع همگن قطعه س��ازي معتقد 
است، »داخلي سازي قطعات وارداتي« كه به تازگي 
موردتوجه وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گرفته 
است، بايد خيلي زودتر اجرا مي شد. او تأكيد مي كند 
كه ظرفيت هاي گس��ترده اي براي اجراي اين ايده 
وجود دارد و بايد جوانان صاحب ايده و توليدكنندگان 

را ترغيب كرد.
رض��ا رحماني وزي��ر صنعت، مع��دن وتجارت طي 
روزهاي گذشته در نامه اي به فرشاد مقيمي مسوول 
پروژه هاي س��اخت داخل وزارت صنعت ابلاغ كرد. 
در اين نامه آورده ش��ده: »در راس��تاي فرمايش��ات 
مقام معظم رهبري و رياس��ت محترم جمهوري در 
س��ال رونق توليد ضرورت دارد به همه شركت هاي 
فع��ال و بزرگ ازجمل��ه ش��ركت هاي ايران خودرو، 
س��ايپا، فولاد مبارك��ه، ذوب آهن، تراكتورس��ازي 
تبريز، آلومينيوم سازان، شركت ملي مس، گل گهر، 
چادرملو، سنگان، ايزوايكو، توليدكنندگان سيمان، 
نيروگاه هاي صنايع نفت و گاز و پتروش��يمي، گروه 
مهنا و… ابلاغ شود كه نس��بت به ايجاد نمايشگاه 
قطعات و ملزومات وارداتي موردنياز خود اقدام كرده 
و با فراخوان عمومي از همه صنعتگران و قطعه سازان 

براي ساخت آنها در داخل دعوت كنند.«

به باور صاحب نظران، داخلي سازي قطعات وارداتي 
به خص��وص در حوزه خودروس��ازي كه به واس��طه 
تحريم ه��اي امريكا دچار مش��كلات فراواني ش��ده 
داراي اهميت دوچندان اس��ت. سيد جواد سليماني 
مديرعامل گروه خودروسازي سايپا، 28 ارديبهشت 
از راه اندازي پويش ملي داخلي سازي قطعات خودرو 
باهدف »كاه��ش ارزبري« و »س��اخت محصولات 

جديد« براي نخستين بار در صنعت خودرو خبر داد.
محمدرضا نجفي منش رييس انجمن صنايع همگن 
قطعه سازي در گفت وگو با »پايگاه خبري اتاق ايران« 
با تأكيد بر اين نكته كه داخلي سازي قطعات وارداتي 
از پيشنهادهايي بود كه بخش خصوصي مدت ها پيش 
طي برگزاري جلس��ات خصوصي با دولت خواستار 
اجرايي ش��دن آن ش��ده بود، افزود: جاي اميدواري 

دارد ك��ه اين پيش��نهاد در حال حاض��ر موردتوجه 
قرارگرفته اس��ت؛ تحريم هاي فعل��ي امريكا تجربه 
جديدي براي ايران نيس��ت و قبل از اين هم فعالان 
اقتصادي با موقعيت اين چنين��ي مواجه بودند. در 
سوابق دوره هاي گذشته خوانده ايم كه در دوره اي، 
برزيل صادرات نفت به ايران را متوقف كرد و همين 
امر براي مقطعي كشور را دچار مشكل كرد. بااين حال 
پس از مدت كوتاهي پالايشگاها موظف به توليد نفت 
شدند و بدين وسيله تهديد تحريم نفتي آن زمان به 
فرصت تبديل شد. نجفي منش افزود: وضعيت امروز 
حاكم بر صنعت قطعه س��ازي بي ش��باهت به همان 
سال ها نيس��ت و بايد با از فرصت پيش آمده به نحو 

مطلوب بهره برداري كرد.
رييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي خاطرنشان 
كرد: برمبناي آمارهاي رس��مي منتشرشده از سوي 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، بيش از ۴ 
هزار شركت دانش بنيان فعال هستند كه فعالان اين 
عرصه عمدتا جوانان صاحب ايده اي هستند كه بايد از 
ظرفيت آنها به نحو مقتضي استفاده كرد. نجفي منش 
در همين زمينه تأكيد كرد برپايي نمايشگاه دايمي از 
قطعات و ملزومات وارداتي فرصت بسياري مناسبي 
به منظ��ور بهره مندي از ظرفيت هاي ش��ركت هاي 
دانش بنيان اس��ت تا آنها محصولات خود را به بازار 

عرضه كنند. شكي نيس��ت كه شركت هاي فعال در 
حوزه قطعه سازي اگر نتوانند ۱00 درصد قطعه هاي 
خارجي را بس��ازند اما توانمند به »حداكثر سازي« 
خواهند بود و اين يعني توس��عه صنعت قطعه سازي 

كشور و كاهش ارزبري از كشور.
رييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي همچنين 
توصيه كرد ت��ا به منظور اجرايي ش��دن كامل ايده 
داخلي س��ازي قطعات وارداتي، همه دس��تگاه هاي 
اجراي��ي هماهنگ با يك دس��تورالعمل  واحد عمل 
كنند. نجفي منش همچنين تاكي��د كرد: همراهي 
سازمان استاندارد در اين زمينه بسيار ضروري است 
و نبايد انتظار اين سازمان از توليدكنندگان به نحوي 
باشد كه مسير س��اخت قطعات وارداتي را با مشكل 
مواجه سازد.نجفي منش گفت: قطعه سازان برخلاف 
گذشته بايد هزينه مواد اوليه را نقدي پرداخت كنند و 
با اين شرايط نمي توانند به خودروسازان با روش سابق 
قطعه تحويل دهند؛ چراكه آنها بعد از حدود سه الي 
چهار ماه پول را تس��ويه مي كنند. بايد قطعه سازان 
را براي تولي��د قطعات وارداتي ترغيب كرد و اين امر 
در گروي اين اس��ت كه اولا قيم��ت قطعات به روز و 
ثانيا زمان پرداخت به قطعه سازان حداكثر يك ماهه 
باشد. در غير اين صورت مشوقي براي توليد قطعات 

وارداتي وجود نخواهد داشت.
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عرضه لوله و پروفيل در بورس 
بي نتيجه است

ايلنا|دبير س��نديكاي توليدكنن��دگان لوله 
و پروفيل ف��ولادي ايران معتقد اس��ت عرضه 
محص��ول نهايي در بورس كالا كاري اش��تباه، 
هزينه بر و بدون نتيجه است. امير حسين كاوه 
گف��ت: وزارت صنعت، معدن و تجارت تصميم 
دارد لوله و پروفيل را هم به بورس كالا ببرد كه 
اولويت عرضه در بورس كالا نيز با مواردي است 
كه صادرات انجام مي دهند كه با كشف قيمت 
در بورس كالا، صادرات انجام شود. بزودي نيز 
صادرات، مشروط به عرضه محصول در بورس 

كالا خواهد شد.
او عرضه محصول نهايي در بورس كالا را كاري 
اشتباه، هزينه بر و بدون نتيجه دانست و افزود: 
محل عرضه كالاي خرده فروش��ي و نهايي در 
بورس كالا نيس��ت. محصولات فولادي بيش 
از ۶00 مورد هس��تند و ح��دود ۱70 تا ۱80 
كارخان��ه توليد كننده وج��ود دارد. با توجه به 
توزيع كارخانه ها در س��طح كش��ور، حضور در 

بورس كالا هزينه بر است.
دبير س��نديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل 
فولادي ايران، با انتقاد از تصميم گيري وزارت 
صمت، بدون حضور تشكلات تخصصي افزود: 
خوش بختانه مديران بورس نيز بر اشتباه بودن 
اين تصميم تاكي��د دارند و عنوان مي كنند كه 
نمي توان محصولات صده��ا كارخانه كه تنوع 
محصولاتش��ان صدها نوع اس��ت را در بورس 
عرضه ك��رد. كاوه با بيان اينك��ه هدف وزارت 
صمت از اين تصميم نامش��خص است، اظهار 
كرد: دولت بايد به دنبال اجراي سياست ها در 
راستاي كاهش موانع توليد باشد نه اينكه خود 
مانع تراشي كند. او از مسوولان مربوطه تقاضا 
كرد از اين تصميم عجولانه صرف نظر كنند تا 
مشكل جديدي به مش��كلات توليدكنندگان 

اضافه نشود.
 كاوه با بيان اينكه بس��ياري از كارخانه ها مواد 
اوليه خ��ود را از بورس خري��داري نمي كنند، 
افزود: آيا توليدكنن��ده كابينت كه براي توليد 
محصول خود ورق فولادي خريداري مي كند، 
بايد كابينت خ��ود را در بورس عرضه كند؟ آيا 
توليدكنندگان چوب لباس��ي فولادي، مبل و 
صندلي آهني يا تير چراغ برق بايد محصولات 
خ��ود را در بورس عرضه كنن��د؟ اين تهديدي 

براي صنايع فلزي است. 
دبير س��نديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل 
فولادي ايران با بي��ان اينكه بورس كالا محلي 
براي خريد و فروش اوراق و معاملات آتي و غير 
فيزيكي اس��ت نه محصول نهايي، افزود: بارها 
اعتراض خود را از طريق رس��انه، ارسال نامه به 
وزارت صمت اع��لام كرديم و همچنان منتظر 

پاسخگويي هستيم.

دبير ستاد بزرگداشت روز ملي 
اصناف منصوب شد

ايس�نا|با حكم س��عيد ممبيني رييس اتاق 
اصناف ايران، عليرضا س��لماني به عنوان دبير 
ستاد بزرگداشت روز ملي اصناف منصوب شد.

بر اساس اعلام پايگاه اطلاع رساني اتاق اصناف 
تهران، در بخشي از اين حكم آمده است: »نظر 
به سوابق ارزشمند فرهنگي جنابعالي و با توجه 
به حساس��يت و اهميت برگزاري بزرگداشت 
روز مل��ي اصناف، طبق مصوبه هيات رييس��ه 
اتاق، جنابعالي به عنوان دبير ستاد بزرگداشت 
روز مل��ي اصناف منصوب مي ش��ويد. ضروري 
است س��اير اعضاي دبيرخانه نهايت همكاري 
ب��ا جنابعالي را معمول و ب��ا برنامه ريزي جهت 
برگزاري با ش��كوه اين رويداد مه��م در حوزه 
اصناف و ارايه گزارش عملكرد به اينجانب، تمام 

تلاش خود را مصروف داريد«.
عليرضا س��لماني هم اكنون مع��اون فرهنگي، 
اجتماع��ي و ارتباط��ات اتاق اصن��اف تهران 
اس��ت. همچنين طي احكام جداگانه اي، علي 
عوض پور دبيركل اتاق اصناف ايران، س��لمان 
صرام��ي مدي��ركل ح��وزه رياس��ت، عليرضا 
صدقي سرپرست روابط عمومي، داوود مهموم 
سرپرست امور اداري و عادل نوريان سرپرست 
امور مالي اتاق اصناف اي��ران به عنوان اعضاي 
دبيرخانه س��تاد بزرگداش��ت روز ملي اصناف 

منصوب شدند.

وضعيت بازار خريد و فروش 
كولر در البرز

ايس�نا |رييس اتحاديه فروش��ندگان لوازم 
خانگي البرز گفت: هنوز ب��ازار خريد و فروش 
كولر رونق نگرفته است. اسدالله غلامرضايي در 
گفت وگو با ايسنا گفت: چون هنوز گرماي هوا 
زياد نشده و بالا نرفته، خريد وسايل سرمايشي 

براي تابستان هم رونق نگرفته است. 
غلامرضايي در ادامه اظهار داشت: سال گذشته 
به دليل دماي بالاي هوا فروش كولرهاي گازي 
بيشتر بود و مردم به خريد اين محصول علاقه 
بيشتري نش��ان مي دادند، اما اكنون وضعيت 
تغيير كرده اس��ت، در حال حاضر مش��تريان 
لوازم خانگي بيشتر مشتاق به خريد و استفاده 
از پنكه هس��تند. رييس اتحاديه لوازم خانگي 
البرز، در ادامه اي��ران را يكي از صادركنندگان 
كولرهاي آبي دانس��ت و اف��زود: كولرهاي آبي 
داخلي از كيفيت بالاي��ي برخوردارند و علاوه 
بر تأمين نياز داخل، به كشورهاي همسايه هم 
صادر مي شوند. وي در خصوص قيمت وسايل 
سرمايشي گفت: در حال حاضر قيمت ها متأثر 
از بازار بوده و هيچكدام از اين وس��ايل افزايش 

قيمت غيرمنطقي نداشته است.

رييس اتحاديه بنگاه هاي مسافربري مطرح كرد
تعويض روغن و فيلتر اتوبوس؛ يك ميليون تومان!

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران تشريح كرد
راهكاري براي تعيين نرخ ارز 

رييس اتحاديه بنگاه هاي مسافربري با انتقاد از كيفيت و 
قيمت لوازم يدكي گفت: با وجود رشد هزينه ها و صدور 
مجوز افزايش تعرفه ها، هنوز نرخ ها را افزايش نداده ايم. 
علي انصافي در رابطه با قيمت گذاري خدمات اتحاديه 
بنگاه هاي مس��افربري گفت: ش��هرداري تهران براي 
فعاليت در سال جاري نرخ نامه جديدي اعلام كرده كه 
نس��بت به نرخ سال گذشته 20 درصد افزايش قيمت 

لحاظ شده است.
ب��ه گ��زارش ايس��نا، ريي��س اتحادي��ه بنگاه ه��اي 
مس��افربري ادام��ه داد: اتحاديه با توج��ه به كاهش 
ق��درت خريد م��ردم و افزايش هزينه آنه��ا، نرخ نامه 
جدي��د را لحاظ نكرده و پيش بيني مي ش��ود تا ميانه 
 سال جاري فعاليت اعضا بر پايه نرخ نامه سال گذشته 

ادامه يابد.
وي خاطرنش��ان كرد: در س��ال جاري در ادامه رشد 
قيمت لاستيك و روغن موتور، قيمت اين دو محصول 
روند صعودي به خود گرفته كه ش��رايط نامساعدي را 
براي اعضاي اين صنف به همراه داشته است. بررسي ها 
حكايت از آن دارد كه تعويض روغن و فيلتر يك اتوبوس 
در ح��ال حاضر در ح��دود يك ميلي��ون تومان تمام 
مي شود. انصافي بيان كرد: در راستاي تناسب هزينه 

ودرآمد اعضا و صاحبان وس��ايل حمل و نقل عمومي، 
دولت بايد با افزايش قيمت ها مقابله كند و اين در حالي 
است كه در برخي از موارد قطعات يدكي وسايل نقليه 
وجود ندارد. رييس اتحاديه بنگاه هاي مس��افربري با 
اش��اره به اينكه كمبود لوازم يدكي احساس مي شود، 
اظهار كرد: برخي از وسايل نقليه به دليل نبود قطعات 
يدكي زمين گير شده اند و از سوي ديگر به دليل وجود 
لوازم يدكي بي كيفيت چيني هزينه هاي سرسام آوري 
براي صاحبان خودرو ايجاد شده است. وي همچنين 
از كيفيت گازوئيل توزيعي در سطح كشور انتقاد كرد 
و گفت: به نظر مي رس��د در تمام نقاط كشور گازوئيل 
يورو ۴ و يورو ۵ توزيع نمي شود زيرا بسياري از خودروها 
به دليل استفاده از گازوئيل بي كيفيت دودزا شده اند. 

انصاف��ي تاكيد ك��رد: قيمت اتوب��وس روند صعودي 
به خ��ود گرفت��ه و در ي��ك س��ال اخي��ر قيمت هر 
دس��تگاه اتوبوس بيش از دو برابر ش��ده اس��ت كه در 
كن��ار افزايش هزينه ه��اي جانبي، ف��ردي حاضر به 
س��رمايه گذاري در اين صنف نيس��ت كه دولت بايد 
همچون گذش��ته به اين بخش يارانه اختصاص دهد 
 تا قيمت وس��ايل نقليه كاهش يابد و چ��رخ توليد به 

حركت در بيايد.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران معتقد است كه در 
شرايط فعلي و با توجه به اينكه شيوه هاي نرخ گذاري 
ارز در ماه هاي گذشته پاسخگوي نيازهاي اقتصادي 
نبوده، محوريت بازار ب��راي تعيين نرخ ارز مي تواند 
بهترين راهكار باشد. سيد رضي حاجي آقاميري، در 
گفت وگو با ايس��نا، مطرح كرد: در ماه هاي گذشته 
تحريم هاي يكجانبه امريكا باعث شده است بسياري 
از بانك ه��اي بين المللي فعاليت خ��ود در ايران را 
متوقف كرده و با فش��ارهاي مداوم بازگش��ت ارز به 
ايران بسيار دشوار شود. او افزود: در چنين شرايطي 
باز نگه داش��تن دس��ت صادركنندگان مي تواند از 
سويي دغدغه هاي اقتصادي كشور را پيگيري كند 
و از س��وي ديگر روند بازگشت ارز به بازار را سرعت 

ببخشد.
به گفته عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، اين نگاه 
كه بخشي از صادركنندگان علاقه اي به بازگشت ارز 
حاصل از صادرات خود به داخل ايران ندارند، قطعاً 
فرضيه اي اشتباه است. حاجي آقاميري تصريح كرد: 
چراكه ي��ك توليدكننده كه خ��ط توليد خود را در 
داخل ايران فعال كرده اس��ت، ب��راي ادامه تجارت 
خود نياز به بازگشت س��رمايه دارد كه قطعاً بخش 

قابل توجهي از آن را منابع حاصل از صادرات تأمين 
مي كند.

عضو هيات نمايندگان ات��اق تهران با بيان اينكه در 
سال هاي اخير فعاليت بازار ارز لااقل قيمت ها را در 
فضاي واقعي نگه داشته اس��ت، در اين باره توضيح 
داد: همانط��ور كه م��ا پيش از اين باره��ا تذكر داده 
بوديم، چند نرخي ش��دن ارز نتيجه اي جز افزايش 
رانت و س��ودجويي ندارد. حاجي آقامي��ري افزود: 
زيرا در چنين فضايي تع��دادي از افراد كه امكان به 
دس��ت آوردن ارزهاي ارزان را دارند، در بازار فعال 
شده و در عوض توليدكننده و صادركنندگان واقعي 
براي تأمين نيازهايشان با مشكل مواجه مي شوند. 
حاجي آقاميري ادام��ه داد: در صورتي كه نرخ ها به 
يك نرخ نهايي تبديل ش��ده و ب��ه همين ترتيب در 
بازار خريد و فروش ص��ورت گيرد، چه توليدكننده 
و چه مصرف كننده امكان انجام ارزيابي هاي دقيق 
از ش��رايط اقتصادي خود را خواهند داشت، اما اگر 
فضاي چند نرخي ادامه يابد مشخص نيست كه نرخ 

ارز در كجا نهايي خواهد شد.
عضو هيات نمايندگان ات��اق تهران بيان كرد: ما در 
جلسات اخير از مس��وولان خواستيم كه با توجه به 

نيازهاي فوري به تأمين مواد اوليه، فرايند بازگشت 
ارز به بازار را تسهيل كنند. حاجي آقاميري ادامه داد: 
در چنين فضايي مي توان اين انتظار را داشت كه هم 
دغدغه هاي دولت براي بازگشت ارز تأمين شود و هم 
توليدكنندگان امكان تأمين ارز و پس از آن به دست 
آوردن مواد اوليه لازم را داش��ته باشند. عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران خاطرنشان كرد: در شرايطي 
كه تحريم ها هدف اصلي خود را بر كاهش صادرات 
ايران و به دنب��ال آن پايين آوردن درآمدهاي ارزي 
قرار داده اند، ما بايد بتوانيم با عبور از محدوديت هاي 
داخلي بهترين فضا را ب��راي صادركنندگان فراهم 
كني��م. حاجي آقامي��ري افزود: در كن��ار آن تداوم 
مذاكره با كش��ورهايي كه امكان همكاري با آنها در 
ايام تحريم وجود دارد اهميت زيادي خواهد داشت.

در سال 97 و به دنبال افزايش نرخ ارز در بازار دولت 
تصميم گرفت با چند نرخي كردن ارزهاي خارجي 
ميان كالاهاي اساس��ي و ديگر كالاها تفاوت ايجاد 
كرده و تأمين كالاهاي مورد نياز مردم را تسهيل كند. 
با وجود اينكه رقم قابل توجهي ارز ۴200 توماني در 
سال گذشته عرضه شد بسياري از كالاهاي اساسي 

افزايش قيمت را تجربه كردند.



گزارش كوتاه 7 انرژي

جنگتجاريچينوامريكاپكنرابهتأمينكنندگانديگر»الانجي«متمايلميكند

آيابازشدنسهمبرايالانجيايراندرچينازتبعاتجنگتجاريواشنگتن-پكناست؟

ال ان جي آمريكا قرباني تنش زايي ترامپ

گروه انرژي| نادي صبوري|فرداد احمدي |
 نش�ريه فوربز در گزارشي خواندني به اين موضوع 
كه چطور بالاگرفتن جنگ تج�اري امريكا و چين 
در ص�ورت تداوم بازار ال ان ج�ي امريكا در چين و 
پروژه هاي اين صنع�ت در امريكا را به ورطه نابودي 
مي كشاند،  پرداخته است. در همين ارتباط »تعادل« 
آمار كشتي هايي كه ال ان جي امريكا را در سال هاي 
اخير به چين بردند بررسي كرده تا ردپاي تنش هاي 
تجاري در رون�د آن را بيابد و در نهايت اين موضوع 
مورد توجه قرار گرفته است كه آيا در صورت كمرنگ 
شدن سهم ال ان جي امريكا در چين، به دست آوردن 

اين سهم براي ايران منفعت خواهد داشت؟ 

قرار بود تنش هاي تجاري مي��ان چين و امريكا در اين ماه 
كاهش يابد، اما در عوض اين تنش ها در جهت معكوس اخذ 
عوارض سنگين از كالاها حركت كردند. در اوايل ماه جاري 
)10 مه( پس از آنكه چين و امريكا در دستيابي به يك توافق 
تجاري به موفقيت نرسيدند، دونالد ترامپ، رييس جمهور 
ايالات متحده تعرفه واردات كالاهاي چيني به ارزش 200 
ميليارد دلار را از 10 درصد به 25 درصد افزايش داد و بازار 
را شگفت زده كرد.پس از اين تصميم امريكا، همانطور كه 
بازار انتظار داشت، چين با اعلام برنامه هايي براي افزايش 
ماليات بر واردات كالاهاي امريكايي به ارزش 60 ميليارد 
دلار از اول ژوئن با اقدامات دونالد ترامپ مقابله به مثل كرد 
و تمركز بازار به ناچار به صادرات انرژي از ايالات متحده به 

چين معطوف شد.
با وجود آنكه صادرات نفت خام شيرين و عمدتأ سبك امريكا 
به آسيا به س��بب كاهش توليد نفت در مالزي و اندونزي 
مي تواند مقاصد ديگري در شرق جهان پيدا كند، اما تأثير 
تنش هاي تجاري طولاني مدت بر صادرات ال ان جي اين 
كشور به چين ممكن است به ميزان غيرقابل تصوري زياد 
باشد.بر اساس گزارش وبسايت تحليلي »ريستاد انرژي« 
پيش بيني مي شود تقاضاي ال ان جي چين از 53 ميليون 
تن در سال 2018 به 95 ميليون تن در سال 2025 برسد 
كه اين رقم مقام بزرگ ترين واردكننده ال ان جي دنيا را براي 
اين كشور حفظ مي كند. در عين حال، ايالات متحده امريكا 
سريع ترين رش��د جهان را در صادرات ال ان جي دارد و بر 
اساس پروژه هاي تعيين شده تا سال 2025 حجم صادرات 

آن 84 ميليون تن در سال برآورد مي شود.
پس از آنكه پكن اعلام كرد كه عوارض واردات ال ان جي از 
امريكا را نيز در كنار ساير كالاها از 10 درصد به 25 درصد 
افزايش خواهد داد، در حال حاضر ممكن است كه به صورت 
بالقوه فرصت آرماني پيش روي ال ان جي به سرعت از بين 
برود.ممكن است سرانجام اتفاق خاصي رخ ندهد و حرارت 
ميان واشنگتن و پكن فروكش كند، اما وضعيت كنوني هيچ 
سودي براي اسپانسرهاي پروژه هاي ال ان جي امريكايي كه 

در آغاز راه شكار بازار آسيا و چين هستند، ندارد.  سيندره 
ناتس��ون، تحليلگر ارش��د گروه بازار گاز »ريستاد انرژي« 
مي گويد كه افزايش تعرفه ه��اي تجاري احتمالأ موجب 
سرگرداني اضافي براي پروژه هاي ال ان جي ايالات متحده 
امريكا مي شود كه در حال حاضر منتظر تصميمات نهايي 

سرمايه گذاري هستند.
علاوه بر اين، با قيمت هاي پايين فعلي گاز طبيعي كه در 
امريكا زير 3 دلار در هر يك ميليون واحد حرارت انگليس 
)MMbtu مع��ادل يك ميليون و 60 ه��زار ژول انرژي( 
است، مي توان انتظار داشت كه پروژه هاي پرهزينه با تعويق 
در تصميمات نهايي سرمايه گذاري روبرو مي شوند و تشديد 
تنش هاي تجاري در زماني بدتر از حال حاضر نمي توانست 
به وجود بيايد.ناتسون افزود: »بسياري از اين پروژه ها نياز 
به قراردادهاي بلندمدتي براي تأمين منابع مالي به منظور 
توسعه خود دارند. ما انتظار داريم كه چين يكي از بزرگ ترين 
مشاركت كنندگان در حمايت از پروژه هاي سال هاي آتي 
ال ان جي باشد و تا زماني كه اين جنگ تجاري ادامه مي يابد، 
تمايل به امضاي قراردادهاي جديد ب��ا پروژه هاي ايالات 
متحده وجود نخواهد داشت.«به عنوان مثال، كمپاني هاي 
»چنير انرژي« )شركت امريكاي( و »سينوپك« )شركت 
چيني( در اواخر س��ال گذشته موافقت كردند كه در سال 
2023، قراردادي 20 س��اله كه 2 ميليون تن ال ان جي به 
چي��ن عرضه مي كند را آغاز كنند. ناتس��ون در اين رابطه 
مي گويد: »اگر تنش هاي تجاري حل مي شدند، اين معامله 
مي توانست امضا ش��ود، اما از آنجا كه اين تنش ها بيشتر 
شدند، معامله امضا نشد.« هر چه اين وضعيت بيشتر طول 
بكشد، بطور بالقوه پروژه هاي توسعه ال ان جي در خارج از 
ايالات متحده امريكا مي توانند براي واردكنندگان چيني 
جذاب تر شوند. به همين دليل است كه قراردادهاي گازي 
مبتني بر شاخص هاي نفتي در كشورهايي مانند استراليا، 
قطر، موزامبيك و پاپوآ گينه نو شايع تر هستند تا قراردادهاي 
مبتني بر ش��اخص »هنري هاب« كه در امريكا رواج دارد. 
ناتسون نتيجه گري مي كند كه »اين تفاوت بدان معناست 
كه پروژه هاي غير امريكايي از نظر قيمت هاي خرده فروشي 
)تحويلي( رقابتي تر هس��تند و بنابراين چين مي تواند در 
هنگام مذاكره در مورد قراردادهاي جديد، قدرت چانه زني 

بيشتري داشته باشد.«
بر اساس گزارش رويترز، در سال 2018، 27 كشتي حامل 
ال ان جي از ايالات متحده به مقصد چين حركت كرد كه 
در مقايس��ه با 30 كشتي در س��ال 2017 تعداد كمتري 
بود. گذشته از اين، در سال 2018 اكثر كشتي هاي حامل 
ال ان جي امريكا قبل از شروع جنگ تجاري ميان دو كشور 
و در نيمه نخست س��ال به چين فرستاده ش��دند. تعداد 
كشتي هاي ارسال ش��ده در نيمه نخس��ت اين سال 18 
تانكر بوده است، در حالي كه در نيمه دوم سال تنها 9 تانكر 
حامل ال ان جي به مقصد چين فرستاده شد. همچنين آمار 

كشتي هاي گاز مايع طبيعي )ال ان جي( ارسال شده از امريكا 
به چين در سال 2019 تا زمان انتشار گزارش رويترز )2 ماه 
پيش( فقط يك تانكر بوده است. چين در سال 2017 با وارد 
كردن گاز ال ان جي ايالات متحده به ارزش 447 ميليون 
دلار يا 15 درصد از حجم صادرات ال ان جي امريكا، تبديل 
به سومين خريدار بزرگ سوخت از ايالات متحده شده بود.

مقايس��ه صادرات گاز ال ان جي امريكا به جهان و چين در 
دو سال 2017 و 2018 كاهش تمايل چين به اين فراورده 
سوختي ايالات متحده را مشخص مي كند. ايالات متحده 
امريكا در س��ال 2018 در مجموع 319 كشتي گاز مايع 
ال ان جي به جهان صادر كرد و س��هم صادرات به چين 27 
كشتي بوده اس��ت، در حالي كه اين كشور در سال 2017 
تعداد 205 كش��تي ال ان جي به جهان صادر كرد و سهم 

صادرات به چين 30 كشتي بوده است.
بر اساس آمار س��الانه اداره اطلاعات انرژي امريكا، ايالات 
متحده در سال 2018 علاوه بر چين به كشورهاي آرژانتين، 
باهام��اس، باربوداس، برزيل، ش��يلي، كلمبيا، جمهوري 
دومينيكن، مصر، فرانسه، يونان، هند، رژيم صهيونيستي، 
ايتاليا، جامايكا، ژاپن، اردن، كويت، مالت، مكزيك، هلند، 
پاكستان، پاناما، لهستان، پرتغال، سنگاپور، كره جنوبي، 
اسپانيا، تايوان، تركيه، امارات متحد عربي و بريتانيا نيز گاز 

طبيعي مايع ال ان جي صادر كرده است. چين نيز علاوه بر 
امريكا، از كشورهاي استراليا، قطر و مالزي نيز گاز طبيعي 

مايع ال ان جي خريداري مي كند.

  تاثير   بر ايران 
در ايران هن��وز توليد ال ان جي در ش��كل انبوه به حالت 
عملياتي در نيامده است، بخشي از اين وضعيت به مزيت 
رقابتي ش��ديد صادرات نفت به صادرات گاز برمي گردد. 
مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي ايران در 
گزارشي كه در سال 96 منتشر شد در اين مورد مي نويسد: 
» صادرات گاز نسبت به صادرات نفت داراي سود پايين تري 
است؛ چراكه صادرات گاز( به هر دو روش خط لوله و ال.ان.
جي )نسبت به صادرات نفت فر آيند هزينه بر است. بنابراين 
در مقايس��ه صادرات نفت و گاز، ص��ادرات نفت اولويت 
دارد؛ لذا بطور كلي هرچه گاز در داخل كشور به مصارف 
مختلف انرژي برسد مطلوبيت بيشتري دارد« اما اين به 
اين معنا نيست كه ايران تمايلي براي صادرات ال ان جي 
ندارد. در همين گزارش پژوهشگران مجلس مي نويسند: 
»اقتصادي ترين گزينه صادراتي ايران، صادرات گاز به روش 
خط لوله به بازار منطقه به دليل نزديكي جغرافيايي و در 
نتيجه كاهش هزينه هاي صادرات و پس از آن صادرات به 

روش ال.ان.جي به شرق آسيا به دليل قيمت هاي بالاي 
خريد گاز در اين منطقه است.«

در بخش ديگر اين گزارش با تاكيد بر اينكه صادرات گاز 
به روش ال ان جي مفهوم »بازار جهاني گاز« را در مقابل 
»بازار منطقه اي« نمايندگي مي كند آمده است: » جهاني 
ش��دن بازار گاز به نوبه خود تبعاتي را در س��مت عرضه و 
تقاضاي اين منب��ع انرژي به دنبال دارد؛ به نحوي كه اين 
موضوع موجب تامين پايدار گاز كشورهاي طرف تقاضا و 
كاهش قيمت گاز در سطح جهان مي شود. بنابراين افزايش 
تجارت به روش ال.ان.جي و به تبع آن جهاني شدن بازار گاز 
يك راهبرد مطلوب براي كشورهاي طرف تقاضا است.« 
سياس��ت گذاران در ايران به اين دليل كه قابليت اعمال 
تحريم در بازار ال ان جي بالاست بر گسترش بازار گاز در 
منطقه تاكيد دارند اما كمرنگ شدن نقش ال ان جي امريكا 
در چين كه شريك استراتژيك ايران است، در صورتي كه 
چيزي جز يك اثر گذار باشد، احتمالا حداقل روي كاغذ 
براي ايران نيز فرصتي در صادرات به چين فراهم مي كند. 
ميان سه طيف مختلف تئوري پردازان درباره روش هاي 
صادرات گاز ايران، تقريبا اين توافق وجود دارد كه اگر بنا 
باشد ايران ش��انس خود در صادرات ال ان جي را امتحان 

كند، اين شانس در آسياي شرقي و هند خواهد بود. 
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تلنگري به كمرنگ شدن اهميت 
مصرف انرژي در معماري ايران 

گروه انرژي| نويسنده كتاب »معماري و انرژي« در 
يادداشتي نسبت به تغيير در رويكرد معماري متداول 
در ايران نس��بت به ش��كلي از آنكه در گذشته رايج 
بوده است، در ارتباط با ميزان مصرف انرژي مسائلي 
را مطرح كرد. در اين يادداش��ت نكات جالبي عنوان 
شده از اين جمله كه در گذشته تلاش مي شده است 
با توجه به محدوديت منابع س��وختي از »مصالح«، 
»معماري اقليمي«، »عناصر عملكردي مثل بادگير« 
و »روش هاي تامين رطوبت« استفاده شود اما امروز اين 
روش ها به فراموشي سپرده شده است. اين يادداشت از 
همه دعوت مي كند تلاش كنند بهره وري را در معماري 
ساختمان ها بالاتر ببرند. معماري در مفهوم كلي، به 
معني خلق و پديد آوردن يك اثر عنوان مي شود، يك 
ساختار جامع خلاقانه و داراي تفكر كه هدف معيني 
را تعريف مي كند. چنانچه خداوند متعال، يگانه معمار 
جهان هستي است.هدف يك معماري آرماني، محقق 
ساختن نيازهاي عملكردي زيباشناختي، سازه اي 
و ... به همراه آسايش ساكنان يا استفاده كنندگان از 
ساختار معماري است. اگر معماري يك فضاي كالبدي 
مانند يك ساختمان مسكوني، مناسب باشد، ساكنان 
س��اختمان در آن فضاي معماري احساس آسايش 
خواهند داشت. البته آسايش داراي جنبه هاي مختلفي 
بوده و به بهره مندي مطلوب از منابع گوناگون مربوط 
اس��ت.فرآورده هاي س��وختي، آب، برق و... از جمله 
منابعي هس��تند كه ارتباط مستقيم با يك ساختار 
معماري دارد و از آنها به منابع ملي ياد مي شود. اگرچه 
بدون بهره مندي از اين منابع، امروزه نمي توان در يك 
فضاي مصنوع زندگي كرد، اما استفاده بيش از حد مورد 
نياز هر كدام از منابع ذكر ش��ده، افزون بر عدم تامين 
جنبه هايي از آسايش ساكنان، ثروت عمومي جامعه و 
به تبع آن رفاه اجتماعي را در مخاطره قرار خواهد داد.

در معماري سنتي ايران به دليل »محدوديت استفاده 
از منابعي مانند نفت  و گاز« روش هاي متنوعي براي 
تامين آسايش حرارتي وجود دارد كه مي توان به موارد 

زير اشاره كرد: 
- بهره گي��ري از مصالح بومي و اس��تفاده از ظرفيت 

حرارتي اين مصالح با بدنه هاي ضخيم
- طراحي معم��اري اقليمي، جهت گي��ري و نحوه 

استقرار، ابعاد بازشوها، سايبان ها، فرم بام
-  استفاده از عناصر عملكردي معماري نظير بادگيرها، 

گودال باغچه ها، سرداب ها و ...
- بهره گيري از فضاي سبز براي تامين رطوبت، سايه، 
هواي پاك و ...  با گس��ترش استفاده از سوخت هاي 
فسيلي و بهره مندي آسان از منابع ملي، روش هايي 
كه در معماري س��نتي وجود داش��ت منسوخ شده 
و اس��تفاده از گاز طبيعي، نفت، گازوئيل و برق براي 
تامين شرايط دمايي، بدون ملاحظات استفاده بهينه 
در فصول مختلف سال، جايگزين راهكارهاي غيرفعال 
و كالبدي گذشته شده است. ضخامت ديوارها كاهش 
يافته و براي جبران كاهش مقاومت حرارتي، سوزاندن 
فرآورده هاي نفتي توسط تجهيزات كم بازده، متداول 
شده است. اگرچه اجراي بسياري از روش هاي معماري 
س��نتي، امروزه امكان پذير نيست، اما بدون توجه به 
روش هاي غيرفعال معم��اري و بهره گيري از عوامل 
محيطي، با استفاده بي رويه از منابع ملي براي گرم و 
سردكردن ساختمان ها، شرايط آسايش ساختمان 
غالبا تامين نش��ده است. »ش��دت انرژي« شاخص 
سنجش كارايي انرژي كشورها با توجه به توليد ناخالص 
داخلي است. شدت انرژي در ايران بيش از چهار برابر 
متوسط جهاني و حدود 2.5 برابر متوسط خاورميانه 
است. نرخ رشد مصرف انرژي در ايران، بيش از سه برابر 
متوسط جهاني بوده و سهم بخش ساختمان از مصرف 
انرژي نهايي كش��ور حدود 40 درصد است.اين ارقام 
بيان كننده اتلاف بي رويه انرژي است. بخشي از اين 
مقدار مصرف مربوط به نحوه مديريت انرژي )بالادست 
و مصرف كننده( و بخش قابل توجه آن به چگونگي 
معماري ساختمان ها در ايران مربوط است. مطابق 
برآوردهاي انجام شده، با اجراي مبحث 19 مقررات 
ملي س��اختمان )صرفه جويي در مصرف انرژي( كه 
شامل عايق كاري حرارتي پوسته خارجي ساختمان 
و كاربرد س��امانه هاي كنترل هوش��مند تجهيزات 
تاسيساتي اس��ت، حدود 30 تا 60 درصد در مصرف 
انرژي س��اختمان صرفه جويي مي شود.استفاده از 
فناوري و مصالح نوين، بالابردن سطح آگاهي عمومي 
و متخصصان و بهبود روش هاي كار، ظرفيت هاي عمده 
براي افزايش بهره وري منابع در ارتباط با معماري است.

آگهی مناقصه بين المللی عمومی )دو مرحله ای (
شماره مناقصه 398127
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كارتخواني كه عامل تهمت و افترا شد 
گروه انرژي| 

پس از آنكه برخي رسانه ها و افراد شايعاتي را بدون داشتن 
مدارك و مستندات در مورد وجود يك كارتخوان در دفتر 
وزير نفت منتش��ر كردند، وزارت اطلاعات اطلاعيه اي 
صادر كرده و اين ادعاها را تكذيب كرد. در اين اطلاعيه 
البته بدون اينكه جزييات مشخص شود اعلام شده است 
كه كارتخوان مزبور متعلق به يكي از كاركنان قراردادي 
در وزارت نفت بوده است كه در گذشته كشف شده و اين 
كارمند مدت هاست از خدمت معلق شده است. گفتني 
است در خلال انتشار شايعات در مورد انتساب كارتخوان 
به وزير نفت، يكي از افراد نزديك به رسانه هاي اصولگرا 
در اكانت توييتر خود نوشته بود كه بايد بابك زنجاني آزاد 
شود چون او بهتر نفت مي فروخته است. وزير نفت ايران 
پيشتر گفته بود كه زنجاني در زندان است اما پول او بيرون 

زندان قدرت دارد. 

 روز يك ش��نبه وزارت اطلاعات با ص��دور اطلاعيه اي، 
مطالب و ادعاهاي مطرح ش��ده در برخي رس��انه ها و 
تريبون ها در خصوص كشف تخلفات مالي در دفتر وزير 

نفت توسط اين وزارتخانه را كذب خواند.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دولت، وزارت اطلاعات 
پيرو مطالب و ادعاهاي مطرح شده در برخي رسانه ها و 
تريبون ها در خصوص كشف تخلفات مالي در دفتر وزير 

نفت، در اطلاعيه اي اعلام كرد: 
1- استفاده از پوز كارت خوان در دفتر وزير نفت از سوي 
يك كارمند اداري آن دفتر بوده كه اين موضوع از سوي 
معاونت اقتصادي وزارت اطلاعات پيگيري و با كارمند 
خاطي برخورد مقتضي صورت گرفت. اضافه مي نمايد 
متعاقبا به دستور وزير محترم نفت، كارمند )قراردادي( 

ياد شده، در آن زمان از ادامه خدمت معلق مي گردد.
2- گردش 10 ميليارد توماني پوزهاي يادشده صحت 

ندارد، همچنين ميزان گردش و تراكنش هاي ثبت شده 
در كارت خوان ها صرفا دلي��ل بر وجود و اثبات تخلف و 
جرم احتمالي در تمامي تراكنش هاي ثبتي نيست. مضافا 
بررسي هاي تكميلي پيرامون تراكنش هاي موجود در 

دستور كار قرار دارد.
3- ادعاي كشف مقاديري طلا و ارز از نامبرده يا دفتر وزير 

محترم نفت كذب است.
4- ادعاي بروز بحث و اختلاف بين وزراي نفت و اطلاعات 
پيرامون اين قضيه كاملا كذب و خلاف واقع است، كما 
اينكه در ساير اقدامات مقابله با مفاسد در وزارت نفت، 
وزير محترم نفت حمايت و پشتيباني از اقدامات ضد فساد 

وزارت اطلاعات داشته اند.
5- روابط عمومي وزارت اطلاعات انتظار دارد رسانه هاي 
محترم و ديگر صاحبان تريبون قبل از ذكر و انتش��ار 
اخبار و مطالب مرتبط با اقدامات وزارت متبوع، موارد 

را با اين مركز مطرح و پس از راستي آزمايي و اطمينان 
از صحت، اقدام به انتشار نمايند. در شرايطي كه دشمن 
با تحميل جنگ اقتصادي و تحريم هاي شديد نفتي، به 
دنبال شكستن قدرت نظام مقدس جمهوري اسلامي و 
آسيب به وحدت و انسجام ملي است، دقت و هوشياري 
سياسي و انقلابي براي پرهيز از بروز اختلافات داخلي، 
ضرورت ملي و ميهني محسوب شده و انتظار دارد همه 
دلسوزان نظام با حفظ و رعايت اصول اخلاقي، در تقويت 
و همگرايي بيشتر جهت مقابله با دسيسه هاي دشمن 
خارجي كوشا باشند. پس از انتشار اين اطلاعيه، ئيس 
سازمان حراس��ت وزارت نفت ضمن تش��كر از وزارت 
اطلاعات براي صدور اطلاعيه درباره اخبار كذب منتشر 
شده مبني بر سوءاستفاده مالي در دفتر وزير نفت، گفت: 
اطلاعيه فوق بار ديگر ثابت كرد اين موضوع هيچ ارتباطي 
با وزير و ديگر كاركنان دفتر وزارتي نداشته است. حسين 

حاجي حسيني ضمن تش��كر از وزارت اطلاعات براي 
صدور اطلاعيه درباره اخبار كذب منتشر شده مبني بر 
سوءاستفاده مالي در دفتر وزير نفت از طريق دستگاه هاي 
پوز و وجود مقاديري ط��لا و ارز، گفت: همان گونه كه 
در توضيحات وزارت اطلاعات آمده اس��ت، دس��تگاه 
كارتخوان متعلق به يكي از كارمندان بوده كه براي امور 
شخصي از آن استفاده مي كرده است و برخلاف برخي 
اخبار كذب كه به قصد القاي ارتباط اعضا، مس��وولان 
دفتر و شخص آقاي زنگنه با ماجراي دستگاه پوز منتشر 
شد، اطلاعيه فوق بار ديگر ثابت كرد اين موضوع هيچ 
ارتباطي با وزير و ديگر كاركنان دفتر وزارتي نداش��ته 
است. بر اساس اين گزارش، پيش از اين وزارت نفت اعلام 
كرده بود از اتهام زنندگان و افرادي كه با نشر اكاذيب در 
اين ماجرا قصد تخريب و جريان سازي داشته اند شكايت 

كرده و موضوع را قاطعانه پيگيري خواهد كرد.

افزايشقيمتنفتزيرسايهسنگينكاهشرشداقتصاديجهان

قيمتبرنت2درصدرشدكرد
گروه انرژي| در حالي كه نگراني ها از كند ش��دن 
رش��د اقتصاد جهاني به دليل جنگ تجاري امريكا و 
چين بر بازار س��ايه افكنده است، قيمت نفت پس از 
پشت سر گذاشتن بزرگ ترين كاهش هفتگي سال 
جاري در هفته گذشته، ديروز شاهد رشد 2 درصدي 
قيمت ب��ود. كاه��ش توليدهاي اوپ��ك از قيمت ها 

پشتيباني كردند.
بر اس��اس اين گزارش، قيمت شاخص جهاني نفت، 
برنت ديروز با يك دلار و 37 س��نت يا 2.02 درصد 
رش��د به 69 دلار و 13 سنت رسيد. قيمت هر بشكه 
نفت خام امريكا نيز با 71 سنت معادل 1.23 درصد 
كاهش نس��بت به رقم پاياني جلسه قبل به 58 دلار 

و 62 سنت رسيد.
به گزارش گالف نيوز، انتظ��ار مي رود كاهش توليد 
اوپك و متحدانش به علاوه تنش هاي بين عربستان و 
ايران به دنبال حمله به تاسيسات نفتي و نفتكش هاي 
عربس��تان از قيمت نفت حمايت كند.اول هنس��ن، 
سرپرس��ت اس��تراتژي كالا در بانك ساكسو گفت: 
»درگيري ه��اي خاورميانه و كاه��ش توليد اوپك و 
متحدان��ش از قيمت نفت حمايت كرده اس��ت. اين 
اتفاق با وجود نگراني در مورد كند شدن رشد تقاضا 
به عنوان يك عامل منفي بر اقتصاد جهان در بحبوحه 

ادامه جنگ تجاري بين امريكا و چين افتاده است«.
به گزارش تس��نيم، اوپ��ك و متحدان��ش از جمله 
روس��يه در حال حاضر توليد را 1.2 ميليون بش��كه 
در روز كاهش داده ان��د تا قيمت نفت بالا برود. خالد 
الفالح، وزير نفت عربس��تان هفته گذشته اشاره كرد 
كش��ورهاي توليد كننده نفت احتم��الًا همين روند 

كاهش توليد را تا پايان 2019 ادامه مي دهند.
نف��ت در اوايل همين ماه به بي��ش از 71 دلار در هر 
بشكه رسيد كه دليل آن افزايش تنش ها در خاورميانه 
پ��س از حمله به تاسيس��ات نفت��ي و نفتكش هاي 
عربستان در ساحل امارات بود.با توجه به افزايش اخير 
تنش ها در خاورميانه، هنس��ن گفت خطر درگيري 
نظامي و به دنبال آن افزايش قيمت نفت وجود دارد.

با توجه به اينكه ترامپ اغلب موفقيت خود را با قيمت 
پايين بنزين و ارزش بالاي بازار س��هام مي س��نجد، 
جنگ با ايران از نظر سياس��ي براي انتخابات 2020 

ترامپ معنايي ندارد.
ولي با كند ش��دن اقتصاد جهان ب��ه خاطر افزايش 
درگيري هاي چين و امريكا، اين خطر وجود دارد كه 
كاهش رش��د تقاضا تاثير عرضه پايين نفت را خنثي 
كند و به دنبال نگراني از تبعات جنگ تجاري ميان 
امري��كا و چين و احتمال كند ش��دن رش��د اقتصاد 

جهان��ي، هر دو ش��اخص نفت��ي در هفته گذش��ته 
بزرگ ترين افت قيمت سال 2019 را به ثبت رسانده 
بودند.به گ��زارش رويترز، جفري هال��ي، تحليلگر 
ارش��د بازار نفت در موسسه اوآنداي سنگاپور گفت: 
»احساس حاكم بر بازار در برابر هرگونه تشديد اوضاع 
در جنگ تجاري ميان امريكا و چين آس��يب پذير و 

شكننده است.«
بر اس��اس آمارهاي اداره ملي آمار چين، در بحبوحه 
جنگ تجاري ميان امريكا و چين، ميزان سوددهي 
شركت هاي صنعتي چين در ماه آوريل به دليل كند 
شدن تقاضا و افت فعاليت هاي توليدي شاهد كاهش 
بود.خبرگزاري ش��ينهوا روز يك ش��نبه اعلام كرد، 
ميزان ف��روش خودرو در چين، ك��ه يك عامل مهم 
در رشد تقاضاي جهاني فراي نفت به شمار مي رود، 
امس��ال بدون تغيير نسبت به سال گذشته به حدود 
28.1 ميليون دس��تگاه خواهد رسيد. سال گذشته 
بازار خودروي چين براي اولين بار در طي بيش از 2 
دهه گذشته كوچك شده بود. البته با توجه به اينكه 
ميزان فروش ماهانه خ��ودرو در چين براي دهمين 
ماه متوالي شاهد كاهش بوده است، پيش بيني عدم 
كاهش فروش س��الانه خودرو در اين كشور اندكي 

خوش بينانه به نظر مي رسد.
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اشكالاتي كه متوجه ليبراليسم است

ضرورت كاهش ساعات كار در اروپا

چرا  ليبراليسم  شكست  خورد؟

در»ضرورت«تنآسايي

آيا تمدن غرب، در قالب پروژه ليبراليسم شكست خورده 
است؟ پاتريك دنين، استاد علوم سياسي دانشگاه نوتردام در 
كتاب »چرا ليبراليسم شكست خورد؟« تلاش كرده است تا 

به اين مساله پاسخ بدهد.
صحبت از انحطاط و افول تمدن غرب، يا گس��تاخانه تر، 
صحبت از فروپاش��ي تمدن غرب هميشه موضوعي داغ 
و پرطرفدار بوده و هس��ت. لذت س��خن گفتن و شنيدن 
از نش��انه هاي اي��ن افول و ك��مّ و كي��ف آن، در ميان آثار 
انديشمندان و متفكران غرب و شرق آنقدر زياد است كه 
تنه به »ميل باستاني بش��ر به دانستن زمان و شكل وقوع 
آخر الزمان« مي زند. اين موضوع كه تمدن غرب چه زمان 
و چگونه به پايان مي رسد بخش بزرگي از ايده پردازي ها در 
فلسفه تاريخ، فلسفه سياسي و حتي علوم كاربردي تري 
مانند اقتصاد را از آن خود كرده است، همچنان كه بخش 
 جدي از آثار س��ينماي هاليوود ك��ه در ژانر آخرالزماني و
 پسا آخرالزماني توليد مي شود اصولا آخرالزمان را معادل با 

پايان حيات تمدني مغرب زمين به تصوير مي كشد.
مي توان ادع��ا كرد كه رخداده��اي تكان دهنده تاريخي 
هميشه نقش پيشران، يا دست كم كاتاليزور را براي تفكر 
درباره پايان تاريخ تمدن غرب داشته اند. وقوع جنگ جهاني 
اول نه تنها بستري براي پيشگويي هاي اشپلنگر از قطع 
علائم حياتي تمدن غرب در هزاره سوم ميلادي بود بلكه 
بسياري از دانشمندان خوشبين به اين تمدن مانند فرويد را 
تا پايان عمر منزوي و گوشه گير كرد. با اين حال، بازطراحي 
دانش، تكنولوژي و نظام قدرتي كه از دل منازعه ميان نسخه 
بلشويكي از ماركسيسم و نسخه امريكايي از ليبراليسم به 
وقوع پيوست چنان افقي از آينده اين تمدن ترسيم كرد كه 
پس از فروپاشي شوروي، فرانسيس فوكوياما فاتحانه از پايان 
تاريخ سخن گفت، پاياني كه شباهتي به پيش گويي هاي 

قرن نوزدهمي از انحطاط تمدن غرب نداشت.
به جرات مي توان گفت فروپاش��ي ش��وروي انديشيدن 
درباره تمدن غرب را به پروژه ليبراليس��م، آن هم با غلبه 
وجه اقتصادي آن، تقليل داد. ماركسيسم، به عنوان يكي 
از آخرين ايدئولوژي هاي بازمانده از قرن نوزدهم كه خود 
را به تكنولوژي و علم قرن بيستمي مجهز كرده بود، ادامه 
تاريخ را به ليبراليسم واگذار كرد. بنابراين گزافه نيست اگر 
گفته ش��ود كه بعد از ماركسيسم سرنوشت تاريخ تمدن 
غرب با سرنوشت ليبراليسم گره خورد و حتي تابع آن شود؛ 
گره خوردگ��ي كه به گفته فوكوياما منتج به موج گرايش 
بين المللي به ليبرال دموكراسي در اواسط دهه 1970 شد.

اما اين موج همگرايي در نظمي بين المللي ديري نپاييد و 
شروع هزاره سوم با يك بحران مالي بزرگ و ركود اقتصادي 
عميق باعث واگرايي به س��مت خرده هويت هاي ملي و 
مذهبي شد كه جايگزين ارزش هاي ليبراليسم شدند. اين 
موضوع باعث شد تا در ابتداي قرن بيست و يكم بار ديگر 
اين چالش براي انديش��مندان و فلاسفه سياسي مطرح 
شود كه آيا تمدن غرب، در قالب پروژه ليبراليسم شكست 

خورده است؟
سيدمصطفي شاداب، پژوهشگر اقتصادي با بيان اين مطلب 
در باشگاه انديشه افزود: پاتريك دنين، استاد علوم سياسي 
دانشگاه نوتردام در كتاب »چرا ليبراليسم شكست خورد؟« 
تلاش كرده است تا به اين مساله پاسخ بدهد. دنين سابقا 
در دانشگاه هاي پرينستون تدريس مي كرده است و قبل از 
رفتن به دانشگاه نوتردام و دريافت درجه استادي در اين 
دانشگاه، صاحب كرسي مطالعات عصر هلني در دانشگاه 
»جرج تاون« بوده است. اين كتاب در جولاي 2018 توسط 
انتشارات »دانشگاه ييل« منتشر شد و در شش ماه بيش 
از 50 نقد و مرور از سوي صاحب نظران رشته هاي مختلف 
در فلس��فه و علوم اجتماعي دريافت كرد. از جمله يكي از 
جدي ترين نقدها، يادداشت »ساموئل موين« استاد حقوق 
و تاريخ در دانشگاه ييل است كه به خاطر پژوهش هايي كه 
در زمينه حقوق بش��ر انجام داده شناخته مي شود. موين 
معتقد اس��ت دنين در نقد ليبراليسم اشتباهات ماركس 
را تكرار كرده است. مغز حرف نگارنده در »چرا ليبراليسم 
شكست خورد؟« اين است كه نابرابري، بي اعتمادي مردم 
به مقامات دولتي، ضعف خانواده، بحران محيط زيست و… 
در جامعه امريكا نشانه اين هستند كه ليبراليسم امروز وارد 
بحران مشروعيت شده است، اما برخلاف تصور مدافعان 
آن، اين بحران يك امر عارضي بيروني نيست بلكه توسط 
خود ليبراليسم ايجاد ش��ده است. دنين در سراسر كتاب 
درباره اين بحث مي كند كه نظريه ليبراليسم از ابتدا داراي 
تناقضات دروني است كه لاجرم به وضع امروزين منتهي 

مي شود. »چرا ليبراليسم شكست خورد؟« شورشي نظري 
در برابر اين ادعاست كه هر مشكلي در نظام ليبراليسم ناشي 
از دور شدن از اصل نظريه ليبراليسم است و با اصلاحاتي 

»ليبرال تر« قابل جبران است.
پاتريك دنين در اين كتاب ب��ه دو فرض نظري به عنوان 
بنيان هاي انسان شناسانه نظريه ليبراليسم اشاره مي كند 
كه انقلابي در فهم از طبيعت بشر و جامعه بشري نسبت به 

انديشمندان گذشته ايجاد كرد و ليبراليسم را شكل داد.
 »انقلاب اول، و بنيادين ترين و متمايز ترين وجه ليبراليسم 
اين است كه سياست را بر اصالت اراده، يعني انتخاب بدون 
مهار و خودمختار افراد بنا كرد.«. دنين معتقد اس��ت كه 
توماس هابز، براي اولين بار تعريفي از انسان ارايه داد كه به 
صورت افراطي او را مستقل و خودمختار فرض مي كرد و 
به همين دليل دولت را مسوول كنترل و مهار اراده مخرب 
افراد مستقل انساني مي دانست. از نظر هابز، آن جا كه قانون 
س��كوت مي كند آزادي انتخاب انسان آغاز مي شود و جز 
دولت چيز ديگري حق مهار انتخاب هاي انسان را ندارد. اين 
آزادي حتي در روابط ميان افراد خانواده هم ترويج مي شود.

دنين بي��ان مي كند كه از نظر ج��ان لاك، ازدواج چيزي 
بيش از يك قرارداد موقت و ناظر به تجديد نظر نيس��ت و 
او اين ايده را براساس خودمختاري انسان در وضع طبيعي 
توسعه داده است. »ليبراليس��م معمولا ادعا مي كند كه 
نسبت به انتخاب هاي افراد خنثي است  اما درباره مبنايي 
كه افراد براس��اس آن انتخاب هايش��ان را انجام مي دهند 
خنثي نيست. … ليبراليسم به انس��ان ها مي آموزد تا از 
زير بار تعهدات طفره بروند و روابطي منعطف بس��ازند.« 
به بيان ديگر ليبراليسم براساس اصالت اراده، هر رابطه اي 
بين فرد و خانواده، وطن، زمين و ساير نهادهاي اجتماعي 
را قابل بازتعريف و قراردادي مي داند و از اين نظر »افراد را 
تشويق مي كند تا از ارتباطات شان آسوده باشند.« انقلاب 
نظري دومي كه ليبراليسم را به وجود آورد به رابطه انسان و 
طبيعت باز مي گردد. در ديدگاه ارسطويي به علوم طبيعي، 
انسان خود جزيي از يك نظم طبيعي فراگير است. در اين 
نظم فراگير، انسان موجودي غايت مدار است، به اين معني 
كه غايتي مشخص و غيرقابل تغيير در نظم طبيعي براي 
او در نظر گرفته شده است. اين نگاه انسان را ملزم مي سازد 
كه با طبيعت خود و با نظم طبيعي فراگيري كه جزيي از آن 

است هماهنگي و سازش داشته باشد.
اگرچه در اين ديدگاه انس��ان ها تواناي��ي عمل برخلاف 
مقتضاي طبيعت خ��ود و نظم طبيعي را دارند، اما چنين 
عملي باعث آس��يب ديدن سرش��ت پاك بشر و طبيعت 
مي شود. بر همين اساس، اخلاق ارسطويي تلاش مي كند تا 
محدوديت هايي كه به واسطه قوانين طبيعت بر انسان وضع 
شده است را ترسيم كند و انسان را به گونه اي آموزش بدهد 
تا به وسيله عمل به فضيلت هاي اخلاقي به بهترين شكل 

درون آن محدوديت ها سازگار شود.
دنين معتقد است كه فلسفه ليبراليسم ضرورت محدوديت 
بر خودِ انساني را از اساس منكر مي شود و اين مساله بر رابطه 
او با طبيعت اثر مي گذارد. »ليبراليسم آغازگر دگرگوني در 
علوم انساني و طبيعي و رابطه انسان با جهان طبيعي بود. در 
اولين موج اين انقلاب كه با متفكران عصر رنسانس شروع 
شد، بر اين عقيده اصرار داشت كه بشريت بايد با استخدام 
علوم طبيعي و از طريق يك نظام اقتصادي دگرگون شده 
بر طبيعت مسلط ش��ود. در موج دوم، انديشمندان قرن 
نوزدهم طبيعت ثابت بشري را به كل انكار كرده و قائل به 
تغييرپذيري بشريت و ظرفيت پيشرفت اخلاقي او شدند.«. 
اين تلقي از انسان و طبيعت به نظام اقتصادي حيات داد كه 
براي بهره مندي مادي از جهان و اهداف اقتصادي ساخته 

شده است.
در نتيجه انقلاب نظ��ري اول و اصالت دادن به اراده خود 
مختار انسان، تمامي ارتباطات او با پيرامون خود از خانواده 
و كليسا تا جامعه و مدرسه گسسته شد. تضعيف ارتباط 
بين هر كدام از اين نهادها – كه از طريق تنظيم ادراكات 
و انتظارات انس��ان نوعي كنترل غير رس��مي بر رفتار او 
اعمال مي كردند – و انتخاب هاي انس��اني منجر به لزوم 
وجود يك دولت مقتدر براي كنترل غرايز انس��ان شد. 
در اين جاس��ت كه دنين به تناقض اول ليبراليسم اشاره 
مي كند: »ليبراليس��م در اين مرحله به دو نقطه هستي 
شناختي مي رسد: انسان آزاد و دولت كنترل كننده.  در يك 
نظام ليبرال، انسان ها به صورت فزاينده با خود مختاري 
زندگي مي كنند كه آنارش��ي ناشي از اين خودمختاري 
خود مستلزم سركوب طبيعت رها شده انسان از طريق 
وضع قانون و بزرگ ش��دن دولت ها است.«.  تناقض دوم 
در نتيجه انقلاب دوم يعني جدا س��ازي انسان از مفهوم 
طبيعت رخ مي دهد. »جس��ت وجوي بي پايان به دنبال 
ارضاي خواسته ها و مطالبه قدرت بيشتر براي فرونشاندن 
هوس هاي بشري مستلزم رشد اقتصادي دايمي و فزاينده 
و مصرف گسترده اس��ت. يك جامعه ليبرال به سختي 
مي توان از كند شدن آهنگ رشد اقتصادي جان سالم به 
در ببرد و در صورت توقف يا منفي شدن اين رشد اقتصادي 
به فروپاشي دچار خواهد شد.«. به عبارت بهتر، دنين بيان 
مي كند كه اميال بي انتهاي بشري و مشروعيت تامين اين 
اميال بدون هيچ حد و مرزي، پايه اخلاقي نظام اقتصادي 
است كه امروز انواع زيان هاي محيط زيستي و مخاطرات 

طبيعي را ايجاد كرده است كه خود، تامين نيازهاي انسان 
را در جهاني كه هر روز منابع آن محدودتر مي شود با چالش 

مواجه مي كند.
»چرا ليبراليسم شكس��ت خورد؟« در 5 فصل انتهايي 
به صورت جزيي مهم ترين مصائ��ب جوامع ليبرال را بر 
مي شمارد و ريشه آن را در فلسفه ليبراليسم نشان مي دهد. 
در فصل سوم، »ليبراليسم به مثابه يك ضد فرهنگ« به 
بحث گذاشته مي شود. دنين در اين فصل بيان مي كند كه 
مقصود ليبراليسم از فرهنگ، فرهنگ رسانه اي يا فرهنگ 
عامه اي است كه در اصل ضد فرهنگ هايي هستند كه خود 

باعث حذف و كمرنگ شدن فرهنگ شدند.
از نظر دنين، فرهنگ چيزي است كه در نسبت انسان با 
قوانين طبيعت و محدوديت هاي طبيعي حاصل مي شود. 
از اين رو از نظر افلاطون، انسان با فرهنگ انساني است كه 
قواعدي در رابطه با غذا و رابطه جنسي رعايت كند. اما در 
فلسفه ليبراليسم جدايي انسان از طبيعت باعث انفكاك 
فرهنگ انس��اني از طبيعت شده و توليد ضد فرهنگ ها 

شده است. 

دنين بيان مي كند كه از نظر نظريه پردازان ليبرال، انساني 
كه در محيط طبيعي س��عي در سازگاري با طبيعت دارد 
انسان وحشي است و انس��ان متمدن انساني است كه در 

همان محيط طبيعي سعي بر غلبه و تغيير طبيعت دارد.
»بي زماني« عامل ديگري است كه از نظر دنين باعث بروز 
ضد فرهنگ شده است. انسان ليبرال انساني است كه به 
واس��طه قرارداد اجتماعي نه تنها از روابط اجتماعي بلكه 
از زمان نيز گسسته شده است. اين انسان هيچ گذشته اي 
ندارد و وابستگي و تعلق به گذشته را بر نمي تواند. انشقاق 
ترقي خواهي در ميان ليبرال هاي متاخر ناش��ي از همين 
بي زماني اس��ت. ترقي خواهان شديدا با س��نت و آداب و 
رسوم سر ستيز دارند. در فلسفه ليبراليسم، آينده كشوري 
ناشناخته اس��ت و گذشته نيز سرزميني اس��ت كه از آن 
هجرت شده و قابل بازگشت نيست، لذا ليبراليسم در بعد 
فرهنگي به نوع��ي در حال ماندگي فرا مي خواند كه باعث 
نگاه كوتاه مدت به تامين غرايز كنوني افراد در طول زندگي 
فردي و نه بيشتر مي شود. فصل 4 »چرا ليبراليسم شكست 
خورد؟« به »تكنولوژي و محاق آزادي« مي پردازد. دنين در 
اين فصل با بررسي تعدادي از مطالعات انجام شده درباره اثر 

فناوري هاي ارتباطي بر ساخت اجتماعي اينگونه استدلال 
مي كند كه مس��ير رش��د تكنولوژي و اثرات آن بر جامعه 
ليبرال اكنون ديگر در كنترل انسان ها نيست. »اگرچه ما 
درباره اينكه از كدام تكنولوژي استفاده كنيم آزادي انتخاب 
داريم – آيفون يا گلكسي، مكينتاش يا پي سي – ما شديدا 
مقيد به منطق توسعه تكنولوژي هستيم«. فصل 5 به موضوع 
بسيار با اهميت »ليبراليسم عليه هنرهاي ليبرال« مي پردازد.

فص��ل 5 در ادامه فصل 3 ق��رار دارد و بيان مي كند وقتي 
ليبراليس��م فرهنگ را به ضد فرهنگ تبديل كرده است، 
بنابراين بايد حتما روي مساله آموزش ليبرال، يعني آموزش 
انسان ها براي اينكه شهرونداني آزاد باشند هم اثر گذاشته 
باشد زيرا آموزش ليبرال تنها از طريق تعامل عميق با سنت 
غني فرهنگي گذشته حاصل مي شود كه بخش مهمي از 
آن، سنت مسيحي است. ليبراليسم به جاي اينكه انسان 
را موجودي تربيت پذير براي كسب آزادي تلقي كند، او را 
از اساس آزاد فرض مي كند. در نتيجه اين تلقي، نيازي به 
آموزش اخلاق، فلسفه و ادبيات براي يك انسان آزاد ديده 
نمي ش��ود و تنها موضوعي ك��ه »ارزش كاربردي« براي 
او دارد، اقتصاد، تجارت و مهندس��ي اس��ت. در يك نظام 
آموزش��ي ليبرال متون اصلي كه براي آموزش فرد به آزاد 
زيستن تهيه شده اند كنار گذاشته مي شوند. فصل 6 با عنوان 
»آريستوكرات هاي جديد«، نتيجه تغيير نظام آموزشي بر 
توليد طبقه جديدي از نخبگان حاكم در جامعه ليبرال را 
به نقد مي كشد. بروز طبقه آريستوكرات جديد از دل نظام 
ليبرال يكي از تناقض هاي مهمي است كه ريشه در فلسفه 
ليبراليسم دارد. دنين اشاره مي كند كه از نظر جان لاك، 
به عنوان اولين نظريه پرداز ليبراليسم كلاسيك، در جامعه 
ليبرال طبقه اريستوكرات حذف نمي شوند، بلكه گروهي 
كه قدرت و ثروت را در يك نظام كاستي به ارث مي بردند 
جاي خود را به »آريستوكرات هاي طبيعي« مي دهند كه با 

صنعتگري و عقلانيت از سايرين متمايز شده اند.
وي اشاره مي كند كه جان لاك اذعان داشت نظام ليبرال 
جديد نابرابري و شكاف طبقاتي بزرگي ايجاد خواهد كرد اما 
با اين حال بر نظام كاستي سابق ارجحيت دارد زيرا همه در 
اين نظام زندگي بهتري را تجربه خواهند كرد. آگوست فون 
هايك نظريه پرداز متاخر ليبراليسم است كه معتقد است 
اگرچه نابرابري در جامعه ليبرال وجود دارد اما رشد سريع 

اقتصاد باعث ارتقاي زندگي همه خواهد شد.
آخرين فصل از چرا ليبراليسم شكست خورد؟ اساس نقد 
را به ليبرال دموكراسي وارد مي كند. در »تنزل شهروندي« 
دنين بح��ث مي كند كه بنيادي ترين وعده ليبراليس��م، 
يعني دموكراسي نيز در اثر تناقضات دروني آن به محاق 
مي رود. دني��ن در اين فصل از ايده فري��د زكريا در كتاب 
»آينده آزادي« درباره احتمال برآمدن دموكراس��ي هاي 
غير ليبرال از دل ليبرال دموكراسي استفاده مي كند. وي 
با اشاره به يافته هاي دانش��مندان علوم اجتماعي درباره 
راي دهندگان، به اين نتيجه مي رس��د كه آنها نسبت به 
اطلاعات غلط و بي اعتنايي به اثر بلندمدت راي خود بسيار 
آس��يب پذيرند. نبود »سواد ش��هروندي« و سطح پايين 
دغدغه مردم به مش��اركت آگاهانه در دموكراسي دليل 
اساس��ي برآمدن دموكراسي هاي غيرليبرال است. دنين 
بار ديگر در انتهاي كتاب اش��اره مي كند كه ليبراليسم با 
قطع روابط اجتماعي افراد از نهادهاي شهروندي و تبديل 
كردن آنها به موجوداتي خودخواه و كوته بين، خود باعث 
بي سوادي آنها و محاق رفتن دموكراسي شده است. كتاب 
»چرا ليبراليس��م شكس��ت خورد؟« را نمي توان يك اثر 
تكان دهنده و راديكال در نظر گرفت. بسياري از اشكالاتي 
كه دنين در اين كتاب متوجه ليبراليسم مي كند، بارها از 
س��وي مدافعان اين ايدئولوژي نيز مورد اشاره قرار گرفته 
است. با اين حال، لطف كار دنين در كتابش در اين است كه با 
سفري به درون نظريه ليبراليسم و بررسي اجمالي پايه هاي 
نظري آن در دو فصل ابتدايي كتاب تبييني بر شكست هاي 
پياپي ليبراليسم به عنوان آخرين فرزند زنده انديشه مدرن 
در قرن بيست و يكم به دست مي دهد. فرزندي كه بعد از 
شكست كمونيسم، فاشيسم و ساير صورت هاي اداره جامعه 
 در مغرب زمين فرصت اين را پيدا كرده اس��ت تا خود را تا

 دور دست ترين نقاط شرقي كره زمين تكثير كند.
اما آيا حوادثي كه قرن بيس��ت و يكم را ت��كان داد به اين 
معني است كه ليبراليسم شكس��ت خورده است؟ شايد 
براي رسيدن به پاسخ به اين سوال بايد يك قرن صبر كرد 
تا عملكرد هماوردان جوان آن نيز به بوته آزمون گذاشته 
شوند. هماورداني كه از تاريخ كاملا متفاوتي سر بر مي آورند.

نتايج پژوهش يك موسسه تحقيقاتي نشان مي دهد كه 
كشورهاي آلمان، بريتانيا و سوئد براي كاهش گازهاي 
گلخانه اي شان بايد ساعات كاري هر هفته را به ميزان 

بسيار زيادي كم كنند.
مجي�د ابراهيم پ�ور| مي�دان| در س��ال 2015 
نمايندگان 195 كشور جهان در پاريس دور هم جمع 
ش��دند تا ذيل »چارچوب پيمان نامه سازمان ملل در 
تغيير اقليم«، فكري به حال گرم شدن كره زمين بكنند. 
در اين نشس��ت كشورها متعهد ش��دند كه با كاهش 
گازهاي گلخانه اي نگذارند دماي كره زمين نسبت به 
انقلاب صنعتي در اواسط قرن هجدهم بيشتر از 2 درجه 
سانتيگراد افزايش يابد. به عنوان مثال، طبق اين توافق 
آلمان، سوئد و بريتانيا به ترتيب متعهد شدند كه از سال 
2020 ميزان گازهاي گلخانه اي خود را به ترتيب 56/2، 

15/0 و 55/1 درصد كاهش دهند.
در حال حاضر ميانگين دماي كره زمين نسبت به قرن 
هجدهم يك و نيم درجه بالاتر رفته است و پژوهش ها 
نش��ان مي دهد كه اگر به همين منوال ادامه پيدا كند 
دماي كره زمين چهار و نيم درجه افزايش خواهد يافت 
و نتايج آن از بين رفتن صخره هاي مرجاني، آب شدن 

يخ هاي قطب شمال و بي خانماني بسياري از افراد ناشي 
از مد فزاينده است. اما اين تعهدات نيازمند برنامه هاي 
جدي بلندمدت است و ارتباط مستقيمي با بهره وري 
صنعتي و توليد دارد كه كار و ساعات كاري با آن ارتباط 
مستقيمي دارد. در حقيقت به مدد تكنولوژي و كار است 
كه بهره وري بالا مي رود و بالا رفتن بهره وري ناچار به 

توليد بيشتر گازهاي گلخانه اي است.
اخيرا در اين خصوص يك موسسه تحقيقاتي اروپايي 
مطالعاتي در خصوص ساعات كاري و بحران اقليمي 
انجام داده اس��ت. اي��ن گزارش بر اس��اس داده هاي 
سازمان ملل و س��ازمان همكاري و توسعه اقتصادي 
)OECD( درباره آلاينده ه��اي گازهاي گلخانه اي 
تنظيم شده است و سه كشور بريتانيا، سوئد و آلمان را 
مورد بررسي قرار مي دهد. داده ها حاكي از اين است 
كه اين س��ه كش��ور براي كربن زدايي از اقتصاد خود 
براي جلوگيري از آسيب هاي اقليمي نيازمند كاهش 
قابل توجه ساعات كاري و تلاش براي كارآيي بيشتر 

در حوزه هاي ديگر هستند.
اين موسس��ه تحقيقاتي مي گويد كه ب��ا تراكم كربن 
موجود اقتصاد و ميزان بهره وري، بريتانيا براي عمل به 

تعهدات خود بايد ساعات كاري در هفته را به 9 ساعت 
كاهش دهد تا بتواند ميزان افزايش گرماي زمين را زير 
2 درجه نگه دارد. براي دستيابي به اين هدف در سوئد 
ساعات كاري بايد به 12 س��اعت در هفته و در آلمان 
فقط به 6 س��اعت در هفته كاهش پيدا كند و كاهش 
ساعات كاري مثلا يك روز در هفته كمكي به كاهش 
آلاينده هاي كربني به ميزاني پايدار نمي كند. اين توصيه 
را پيش تر با »در ستايش تن آسايي« مي شناخته ايم. 
موضوعي كه پيش از اين اش��خاصي نظير پل لافارگ 
مطرح كردند كه براي زيست بهتر بشر، ساعات كاري 
بايد به شيفت هاي سه ساعته و 15 ساعت كار در هفته 
كاهش پيدا كند. به عبارت ديگر اگر پايداري اكولوژيك 
نيازمند كاهش مصرف مادي اس��ت بنابراين افزايش 
اوقات فراغت نه ش��رايطي لوكس بلكه شرايطي مبرم 
است و هر چه وضعيت اقليمي بدتر مي شود اقداماتي 
كه براي رفع آن نيازمند است وس��يع تر و راديكال تر 
خواهد شد. در اين گزارش آمده است كه محدود كردن 
گرماي زمين به يك و نيم درجه نيازمند تغييرات بزرگ، 
زودبازده و سريع در تمامي عرصه هاي اجتماعي است. 
پيش از اين در كشورهاي به اصطلاح توسعه يافته بحث 

كاهش ساعت كاري به منظور بهبود بهره وري وجود 
داش��ت اما كم كردن س��اعت كاري به منظور كاهش 

فعاليت اقتصادي موضوعي بسيار ريشه اي تر است.
در بريتانيا جرمي كوربين لزوم بازگش��ت به كار چهار 
روز در هفته را گوشزد كرده بود و اين گزارش براي آنها 
فرصتي است كه مي تواند اجماع جهاني را براي ضرورت 
اين موضوع به همراه آورد. به گفته اما ويليامز كه كمپين 
چهار روز كار در هفته را به راه انداخته است نتايج اين 
مطالعات اين موضوع را گوشزد مي كند كه ما چاره اي 
جز اعمال تغييرات اساسي در جامعه نداريم تا بتوانيم 

با توجه به محدوديت هاي س��ياره مان به زيست خود 
ادامه دهيم. بنابراين علاوه بر بهبود رفاه، ارتقاي برابري 
جنسيتي و بهبود بهره وري موضوع تغييرات اقليمي 
دليل ديگري است كه ما بايد كمتر كار كنيم و بيشتر 
تن آسا باشيم. اين مي تواند مبنايي براي سياستگذاران 

و مطالبه اي براي فعالان اجتماعي باشد.
ش��ايد كم كم بايد به فكر اين بود كه براي ادامه حيات 
ضرورت دارد همين متني هم كه پيش روي شماست 
نوشته نش��ود و انرژي و زمان نوشتن و خواندن آن به 

دورهم نشيني دوستانه سپري شود.

  نابرابري، بي اعتم�ادي مردم به مقامات 
دولتي، ضعف خانواده، بحران محيط زيست 
و… در جامعه امريكا نشانه اين هستند كه 
ليبراليس�م امروز وارد بحران مشروعيت 
شده است، اما برخلاف تصور مدافعان آن، 
اين بحران يك امر عارضي بيروني نيست 
بلكه توسط خود ليبراليسم ايجاد شده است

برش
  آيا حوادثي كه قرن بيست و يكم را تكان 
داد به اين معني است كه ليبراليسم شكست 
خورده است؟ شايد براي رسيدن به پاسخ به 
اين سوال بايد يك قرن صبر كرد تا عملكرد 
هم�اوردان ج�وان آن نيز به بوت�ه آزمون 
گذاشته شوند. هماورداني كه از تاريخ كاملا 

متفاوتي سر بر مي آورند

برش

  Tue. May 28.  سه شنبه    7 خرداد 1398   22 رمضان 1440  سال پنجم    شماره   1389  2019 

درجستوجويراهمقابلهبا
پوپوليسماروپايي

پرتغ��ال، ايرلن��د و مالت آخرين كش��ورهاي 
اروپايي اي هستند كه هنوز هجوم ملي گراهايي 
افراطي را به پارلمان شاهد نبوده اند. اين مساله 
مي تواند درس هايي براي ديگران داشته باشد، 
اما چيزهايي هم هس��ت كه نمي توان تغييري 

در آنها ايجاد كرد.
پ��ال هاكنوس، تحليلگر مس��تقر در برلين در 
مقاله اي در فارن پالس��ي آورد: ش��ايد به نظر 
برسد كه ايرلند، پرتغال و مالت نقاط مشترك 
زيادي با يكديگ��ر ندارند، اما هم��ه آنها عضو 
گروهي هستند كه هنوز با هجوم احزاب راست 
افراطي به پارلمان هاي خود مواجه نش��ده اند. 
اما درك ثبات سياسي اين كشورها به بررسي 
هر يك از آنها به صورت جداگانه نياز دارد. تنها 
در اين صورت است كه شرايط خاص و تاريخي 
كه سبب موفقيت آنها شده، آشكار مي شوند و 
البته تا اندازه اي معلوم مي شود كه تكرار آنها در 

ديگر كشورها چندان ساده نيست.
مالت: اين جزيره مديترانه اي حدود 460 هزار 
نفر جمعيت دارد و در پي مواردي همچون رد 
مهاجرت، بهشت مالياتي و فروش رواديدهاي 
اتحادي��ه اروپا ش��هرت خوب��ي در ميان ديگر 
اعضاي بلوك ن��دارد. اما تاكن��ون هيچ حزب 
راست افراطي اي پا به پارلمان مالت نگذاشته 
است. در مالت دو رقيب براي به دست آوردن 
را پوپوليس��تي رقابت مي كنند. يك��ي از آنها 
جنبش پاتريوجوتي مالتين يك اسلام هراس و 
محافظه كار فرهنگي است و پيش قراول آن هم 
كسي است كه آدلف هيتلر را مورد تمجيد قرار 
مي دهد. بهترين نتيجه اي كه اين حزب تاكنون 
در انتخابات گرفته در انتخابات پارلمان اروپا در 
سال 2014 بوده كه تنها 6، 761 راي به دست 
آورده است. دليلش اين است كه جمعيت مالت 
از حالت طبيعي يك نظام سياسي خيلي كمتر 
اس��ت. قوانين راي دهي در مالت به شدت تابع 
حفظ ماهيت دو حزبي كنوني آن است. آندره 
پي. دباتيستا دانشمند علوم سياسي مالتي در 
توضيح اين مس��اله مي گويد: »انتخابات يك 
مبارزه بر سر تفكر نيست و بيشتر مساله منابع 
مطرح اس��ت. ثروت فردي اش��خاص با ثروت 
سياس��تمداران و احزاب در هم تنيده اس��ت. 
وف��اداري همه چيز اس��ت.« دو ح��زب اصلي 
سياسي يعني حزب كارگر چپ ميانه و حزب 
ملي گراي راست ميانه اين ماهيت دو حزبي را 
از طريق امپراتوري هاي گسترده رسانه اي خود 
تبليغ مي كنند. چالش ها از س��وي يك حزب 
س��وم به ندرت مي تواند به تغيير شرايط منجر 
شود كه البته همين مساله مي تواند به دليلي 
براي راي دهندگان وحشت زده تبديل شود تا 
ب��راي اعتراض به نظام موجود به راس��ت هاي 

افراطي راي دهند.
ايرلند: ب��ا توجه به ش��رايطي كه ب��ه ظهور و 
محبوبيت راس��ت هاي افراطي در ديگر نقاط 
اروپا منجر ش��ده از جمل��ه افزايش مهاجرت، 
افزايش اختلاف درآمد، شكاف هاي فرهنگي و 
ايجاد يك سيستم انتخاباتي براي تازه واردان 
كوچ��ك، ايرلند هم بايد ش��اهد ظهور چنين 
جنبش��ي مي بود؛ اما نيس��ت. نه تنها ش��اهد 
رويكرد راست افراطي به اين شكل نيست، بلكه 
همه احزاب جريان اصلي آش��كارا از مهاجرت 
استقبال مي كنند. ايين اومالي دانشمند علوم 
سياس��ي دانش��گاه دوبلين معتقد اس��ت كه 
س��ابقه طولاني مهاجرت و مخالفت با رويكرد 
اس��تعماري عامل اصلي اين ن��وع ملي گرايي 
و حمايت از مهاجرت در ايرلند ش��ده اس��ت. 
اين كشور س��ابقه اي طولاني از درگيري عليه 
تبعيض ن��ژادي ايرلندي ها در داخل و در برابر 
بريتاني��اي كبي��ر دارد. )ايرلندي ها هنوز هم 
نش��انه هاي روي درهاي ميخانه ها در بريتانيا 
و در ايرلند ش��مالي را به ياد دارند كه روي آنها 
نوشته شده بود: »ورود سگ ها، سياه پوستان 
و ايرلندي ها ممن��وع!« اومالي در ادامه گفت: 
»داستاني كه ايرلندي ها درباره ملي گرايي خود 
مي گويند، حكايت ملي گرايي مردي كوچك در 
زماني است كه به شدت تحت فشار بوده. هيچ 
تاريخچه اي براي تاس��ف خوردن درباره آن و 

تلاش براي بازگشت به آن وجود ندارد.
 حتي قدرتمندترين ح��زب ملي گراي ايرلند 
هم كه حزب س��ين فيين اس��ت و گرايشات 
اقتدارگرايان��ه و پوپوليس��تي دارد، نوع��ي 
چپ گراي��ي هم در ذات خ��ود دارد. اومالي در 
اين باره مي گويد سين فين از طريق اظهارات 
علي��ه سيس��تم، فعاليت گراي��ي اجتماعي و 
ادعاهايش درباره انتقام گيري مي تواند حمايت 
پوپوليس��ت ها را به دس��ت آورد، اما از طريق 
تعصب خير. با اين وجود اين بي گناهي ايرلند 
ممكن اس��ت خيلي س��ريع به پايان برس��د. 
پيتر كيس��ي كه يك تاجر اس��ت در انتخابات 
رياس��ت جمهوري سال گذشته تنها دو درصد 
حمايت كس��ب كرد و اين حمايت تنها زماني 
افزاي��ش يافت كه او ش��روع ب��ه مطرح كردن 
مسائلي درباره مسافران ايرلندي كه در ديگر 
جاها رومي يا كولي خوانده مي شوند، كرد. اين 
نامزد رياس��ت جمهوري اكنون با حمايتي 23 
درصدي در رتبه دوم محبوبيت پس از مايكل 
دي. هيگينز رييس جمهوري فعلي ايرلند قرار 
گرفته است. حضور كيسي در انتخابات بعدي 
به عنوان يك نامزد مس��تقل كه تا اندازه اي به 
اروپا ش��ك و ترديد دارد و مي گويد دولت بايد 
ش��مار مهاجراني كه وارد ايرلند مي ش��وند را 
محدود كند، در انتخاب كنوني پارلمان اروپايي 
در مناطق ش��مالي و غربي مياني يك فرصت 

براي به دست آوردن كرسي دارد.
منبع: ديپلماسي ايراني
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تكميل پروژه هاي مسكوني در دستور كار سازندگان

خواب مسكن با قيمت هاي بالا

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
بر اساس آخرين آمارهاي منتشر شده، در نيمه نخست 
سال 97 تعداد پروانه هاي صادر شده از سوي شهرداري 
ته��ران 40 ه��زار و 600 و در كل كش��ور 185 هزار و 
600فقره بوده اس��ت. نرخ رشد نقطه اي اين پروانه ها 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته در تهران 20 درصد 

و در كشور 14 درصد بوده است.
در حال حاضر آمار دقيقي از تعداد پروانه هاي ساختماني 
در دو فص��ل پاييز و زمس��تان س��ال 97 و همچنين 
فروردين و ارديبهشت س��ال 98 در دسترس نيست، 
اما به گفته بس��ياري از كارشناس��ان و فعالان عرصه 
ساختماني صدور پروانه هاي ساختماني در دوره مورد 
نظر قابل توجه نبوده است. نبود ثبات اقتصادي، افزايش 
قيمت مصالح س��اختماني، نبود برنام��ه جامع توليد 
مسكن، گران تر شدن عوارض ساختماني و هزينه هاي 
جانبي اخذ مجوز، نبود تقاضاي مصرفي توانمند، نبود 
تسهيلات مناسب براي ساخت و ساز و افزايش قيمت 
زمين جزء موارد بس��يار محكم ب��راي كاهش تعداد 

پروانه هاي ساختماني در سال هاي اخير بوده است.
اگرچه به گفته كارشناسان بارقه هايي از اميد در تابستان 
سال گذشته به بخش ساخت وس��از وارد شد، اما اين 
مورد به علت نوسانات شديد ارز و بي اعتمادي به ثبات 

اقتصادي در ماه هاي بعد فروكش كرد.
رشد 42 درصدي تعداد پروانه هاي ساختماني در بهار 97 
نسبت به زمستان 96 بيانگر اين موضوع بود كه بسياري 
از فعالان عرصه ساخت وساز در اوايل سال اميد زيادي 
به بهبود اوضاع و خروج از ركود ساخت و ساز داشتند، اما 
اين مورد بعد از نوسانات شديدي ارزي تحت تاثير قرار 
گرفت و بسياري از سازندگان ذي صلاح اخذ پروانه هاي 

ساختماني را به وقت ديگر موكول كرده اند.
اگرچه به اعتقاد بسياري از رسانه ها و كارشناسان رشد 
تعداد پروانه هاي ساختماني در تابستان سال گذشته 
علامتي براي خروج از ركود و رونق ساخت و ساز در سال 
جاري بوده اما به نظر مي رسد تورم عمومي مانع اين رشد 
باشد.بنابراين به نظر مي رسد سازندگان ذي صلاح به 
جاي شروع و اخذ پروانه هاي ساختماني جديد به دنبال 

تكميل پروژه هاي نيمه كاره خود باشند.
البته اين پيش بيني را ب��ه وضوح مي توان در وضعيت 
س��رمايه گذاري س��اختماني به��ار س��ال 97 ديد. 
چنانچه بر اس��اس آمارهاي بان��ك مركزي وضعيت 
سرمايه گذاري هاي ساختماني در بهار سال 97 در كل 
كشور نشان مي دهد، حجم س��رمايه گذاري در حوزه 
تكميل ساختمان هاي مسكوني در حال ساخت، 5۳ 
درصد نسبت به بهار سال 96 افزايش يافته اما در مقابل، 
ميزان سرمايه گذاري براي ش��روع پروژه هاي جديد 
ساختماني 20 درصد رشد كرده است، بطوري كه اين 
ميزان سرمايه گذاري با توجه به نياز سالانه بازار كشوري 
ملك به واحد مس��كوني جديد، با وجود رشد مثبت، 
ناكافي ارزيابي مي شود و تداوم آن، تشديد كمبود واحد 
در سال آينده را به همراه دارد. به هر روي به نظر مي رسد 
تعداد پروانه هاي ساختماني در سال جديد نيز جهش 
چنداني نداشته باشد و رويه سال 97 به نوعي در بازار 
ساخت وساز تكرار شود؛ اما سوال اينجا است كه اساسا 
كشور سالانه به چه ميزان ساخت وساز واحد مسكوني 
نياز دارد، براي تحليل اين سوال بايد ابتدا وضعيت توليد 
مسكن در كشور بررسي شود و بعد نگاهي به ميزان نياز 

كشور داشته باشيم.

    وضعيت توليد مسكن در كشور
از آنجايي كه مرحله اخذ مجوز تا احداث مسكن نيازمند 
پرسه 2 تا ۳ ساله اس��ت مي توانيم نگاهي به آمارهاي 
وضعيت توليد مسكن بر اساس آمارهاي بانك مركزي 
و بنياد مس��كن انقلاب اسلامي داشته باشيم. بررسي 
تحولات ميزان توليد مسكن نشان مي دهد كه بخش 
مسكن داراي ظرفيت توليد كافي براي پاسخگويي به 
نياز بازار است. در نقاط شهري براساس آمارهاي موجود 
در دوره 95-1۳85 به طور متوس��ط در هر سال 749 
هزار واحد مس��كوني توليد و به بازار عرضه شده است. 
از اين مقدار 154 هزار واحد به صورت خانه هاي خالي 
باقي مانده است. ميزان توليد در برخي از سال ها تا يك 
ميليون واحد نيز افزايش يافته است. متوسط مساحت 
ناخالص هر واحد مسكوني 129 مترمربع بوده است. در 
طول اين سال ها اجراي سياست فروش تراكم مازاد در 
سطح نقاط شهري و افزايش قيمت زمين موجب شده 
كه متوسط مساحت زمين مسكوني به ازاي هر واحد 

نسبت به دوره قبل به 59 مترمربع تقليل يابد. متوسط 
توليد مسكن در نقاط روستايي در اين سال ها 186 هزار 
واحد بوده است كه در برخي از سال ها به 240 هزار واحد 

نيز رسيده است.
همچنين پيش بيني مي شود جمعيت كشور در سال 
1405 به 88.2 ميليون نف��ر افزايش يابد. همچنين 
پيش بيني ش��ده كه در سال 2041 يا افق طرح جامع 
مس��كن 68.2 ميليون نفر در مناطق ش��هري و 20 
ميليون نفر در مناطق روس��تايي ساكن خواهند بود. 
تعداد خانوارهاي س��اكن در كل كشور به دليل تداوم 
كاهش بعد خانوار و ساختار سني جمعيت، نرخ رشد 
بالاتري از جمعيت مي يابد و برآورد مي شود كه در سال 
1405 تعداد خانوارها به حدود 28.27 ميليون برسد 
ك��ه 22.1 ميليون خانوار در ش��هرها و 6.15 ميليون 

خانوار در روستاها ساكن خواهند بود.
 بنابراين به نظر مي رسد خانوارهاي تازه تشكيل شده 
در دوره 10 ساله منتهي به 1405، در مجموع 4076 
هزار خانوار شامل ۳997 هزار خانوار شهري و 79 هزار 
خانوار در روستاها باشد.در حال حاضر، براي تحقق اين 
مقدار با كمبود مسكن براي تحقق شاخص يك خانوار 
در واحد مس��كوني، 1۳70 هزار واحد 6۳7 هزار واحد 
در شهرها و 697 هزار واحد در روستاها( روبرو هستيم.

    كشور به چه تعداد مسكن نياز دارد
در اين ميان، بر اساس سرشماري هاي عمومي نفوس 
و مسكن س��ال هاي 1۳85 و 1۳90 به ترتيب 457 و 
1220 هزار واحد مسكوني خالي از سكنه يا در دست 
س��اخت در مناطق شهري وجود داش��ته است كه به 

ترتيب 4 و 8.۳ درصد موجودي مس��كن اين مناطق 
را تشكيل مي داده اس��ت.آمارهاي سرشماري 1۳95 
نشان مي دهد، تعداد واحدهاي مسكوني خالي با توجه 
به رك��ود حاكم بر بازار معاملات مس��كن و همچنين 
افزايش توليد در سال هاي 90 و 91 به حدود 2 ميليون 
رسيده است كه 10.۳ درصد موجودي مسكن داراي 
سكنه است. همچنين در سال 1۳85 تعداد واحدهاي 
مسكوني خالي از س��كنه در روستاها 500 هزار واحد 
ب��وده كه 8.5 درصد موجودي مس��كن روس��تايي را 

تشكيل مي دهد.
 بنابراين در ح��ال حاضر، بالغ ب��ر 2.5 ميليون واحد 
مسكوني خالي وجود دارد. در محاسبات نيازسنجي 
نرخ بهينه خانه هاي خالي معادل 5 درصد در نظر گرفته 
شده اس��ت كه به عنوان ذخيره بازار عمل مي كند در 
صورتي كه اين نرخ در حال حاضر در نقاط شهري 10.۳ 
درصد و درنقاط روستايي 8.5 درصد است. براين اساس 
توصيه مي شود، دولت با استفاده از ابزارهاي مختلف 
تلاش كند كه اين نرخ به س��طح 5 درصد براي نقاط 
شهري و 2.5 درصد براي نقاط روستايي كاهش يابد. 
در چنين حالتي تعداد واحدهاي مسكوني خالي نقاط 
شهري در افق طرح بايد به 1.1 ميليون واحد و در نقاط 
روستايي به ۳00 هزار واحد كاهش يابد. بر اين اساس، 
در مجموع در طول چند س��ال آتي از حجم خانه هاي 
خالي 1.4 ميليون واحد كاسته خواهد شد. بر مبناي 
اعداد فوق تعداد واحد مسكوني جديد به 4046 هزار 
واحد تقليل مي يابد. )لازم به ذكر اس��ت كه تمهيدات 
لازم در قانون اصلاح ماليات هاي مس��تقيم ذيل ماده 
54 مصوب 1۳94 براي اخذ ماليات از خانه هاي خالي 

و راه اندازي سامانه مستغلات در نظر گرفته شده البته 
تاكنون اق��دام درخور توجهي در اي��ن خصوص اخذ 

نشده است( .

    ساخت مسكن براي چه كساني؟
بزرگ ترين دغدغه كنوني سازندگان، ذي صلاح نبود 
تقاضاي توانمند مصرفي در كش��ور اس��ت. بر اس��اس 
آمارهاي موجود در بازار مس��كن به عل��ت وجود تورم 
اقتصادي در كش��ور هر س��اله تعداد خريداران مسكن 
به شدت كاهش مي يابد. چرا كه قيمت كنوني واحدهاي 
مسكوني همخواني مطلوبي با ميزان در آمد، اندوخته و 

حتي تسهيلات بانكي ندارد.
بنابراين سازنده همواره نگران اين موضوع است كه ملك 
ساخته شده خود را به چه مدت بلوكه كرده و در صورت 
نياز به نقدينگي با چه شرايطي به بازار مصرف ارايه كند. از 
ديدگاه اين سازندگان تكميل پروژه هاي نيمه كاره بسيار 
مهم تر از شروع و اخذ پروانه جديد بوده و به شدت به دنبال 
يافتن راهكار حياتي براي خلاصي از واحدهاي ساخته 

شده و تبديل آنها به نقدينگي هستند.

    نبود متقاضي خريد
اما شايد يكي از بارقه هاي اميد سازندگان وجود املاك 
بدون متقاضي مسكن مهر باشد. چنانچه مستحضريد 
مسكن مهر با هدف خانه دار كردن اقشار كم درآمد با طرح 
و مطالعات بسيار ابتدايي وارد مرحله ساخت و توزيع شد. 
در حال حاضر نبود زير ساخت هاي مناسب باعث شده 
بخش اعظمي از واحدهاي مسكوني مسكن مهر بدون 
متقاضي باشد. اين متقاضيان با وجود ناتواني مالي حاضر 

به زيست در واحدهاي مسكوني مسكن مهر نبوده و به 
سمت بازار اجاره كشيده شده اند.اگرچه بازار اجاره نيز 
طي سال هاي اخير به خصوص به واسطه كاهش نرخ سود 
بانكي با افزايش تورمي بسيار بالايي روبرو شده اما بخش 
عظيمي از تقاضاي مصرفي مسكن همچنان به دنبال بازار 
اجاره هستند. بر اساس آمارهاي موجود هم اكنون بيش 
از 46 درصد مردم اجاره نشين بوده و مطمئنا اين درصد 
به دليل افزايش قيمت مسكن رو به رشد نيز خواهد بود.

به هر روي، افزايش قيمت ها در بخش مسكن و وارد شدن 
اين صنعت به ركود سنگين سبب شده تا متقاضيان به 
جاي خريد مسكن به سمت اجاره نشيني حركت كرده 
و ترجيح دهند به جاي خريد خانه آن را اجاره كنند. با 
توجه به گزارش هاي ميداني مشاوران املاك هم از ركود 
مسكن و بي ميلي متقاضيان براي خريد مسكن مي گويند 
و تاييد مي كنند كه مراجع كنندگان فقط به دنبال اجاره 

كردن ملك هستند نه خريد آن.
با توجه به بازار ارز و طلا و موقعيتي كه اكنون كشور در 
آن قرار دارد، مردم ترجيح مي دهند كه سرمايه گذاري 
خود را معطوف طلا و ارز كنند و روي س��رمايه گذاري 
مسكن حسابي باز نمي كنند. همين امر سبب مي شود 

كه مسكن وارد ركود شود.
اين روزها به س��راغ هر مش��اور املاكي كه برويد يا در 
برنامه هايي مانند ديوار به دنبال مسكن بگرديد، كمتر 
آگهي هاي فروش را خواهيد ديد و بيشتر آگهي ها مربوط 
به اجاره مسكن است و معدود آگهي هاي فروش نيز به 
خانه هاي مس��كن مهر سهند و انديشه باز مي گردد كه 
به گفته همين مشاوران املاك اين واحدها نيزبه علت 
نبود زير ساخت ها زندگي مطلوب با ركود خريدار روبه 
رو شده اس��ت. به هر روي به گفته كارشناسان صنعت 
ساخت و س��از بازار داري اس��تجاري مي تواند راهكار 
مناسب براي كسب نقدينگي املاك احداث شده و بلوكه 
شده كنوني باشد. البته از آنجايي كه هزينه هاي اجاره 
به شدت رشد يافته است سازندگان مي توانند با تدابير 
بسيار منصفانه املاك خود را تا زمان فروش مطلوب به 
بازار اجاره اعطا كنند؛ اما موضوع بعدي مربوط به بخش 
پيش فروش و ارايه تخفيف فروش است كه سازندگان 
نيز مي توانند با كاس��تن سود كلي خود ملك خود را به 

فروش برسانند.
اما تمامي اين موارد ذكر شده تا بگوييم بازار مسكن در 
حال حاضر به دليل نبود تقاضاي مصرفي و بلوكه شدن 
املاك ساخته شده در دستان سازندگان آماده و مهيا 
براي اخذ پروانه ساختماني نيست مگر اينكه دولت بتواند 
با ارايه تس��هيلات ويژه و ارزان قيمت در توانمند سازي 
تقاضاي مصرفي شايسته تر عمل كند. در عين حال دولت 
مي تواند به عنوان يك نهاد حاكميتي املاك سازندگان را 
به نفع تقاضاي مصرفي با قيمت عادلانه از سازندگان ذي 
صلاح خريداري كرده و اين املاك را وارد صنعت اجاره 
داري كند. البته در اين خصوص دولت بايد تدابير بسيار 

خوبي براي قيمت گذاري اجاره بها بينديشد.
اما در اين ميان، به گفته كارشناسان صنعت ساخت وساز 
اگر چه در بسياري از كشورها، گراني اجاره بهاي مسكن 
را با راه اندازي صنعت »اجاره داري« مهار كرده اند، اما به 
نظر مي رسد امكان پيچيدن چنين نسخه اي براي ايران 
به راحتي ساير كشورها نيست. به خصوص كه اجاره بها 
از يك سو تابعي از قيمت مسكن و از سوي ديگر تابعي 
از ش��اخص هاي اقتصاد كلان مانند نرخ تورم عمومي 
يك ساله است تا س��ود ده بودن آن در بستر زماني يك 
ساله، براي سرمايه گذار در بخش اجاره بها نسبت به خريد 
و فروش مسكن، توجيه پذير باشد.كارشناسان اقتصادي 
يكي ديگر از دلايل عدم اقبال س��رمايه گذاران به ورود 
به بخش اجاره داري ش��ركتي و صنعت اجاره داري را، 
نرخ هاي بالاي مالياتي مي دانند. يكي از ضعف هاي قانوني 
در اين زمين��ه، صفر بودن نرخ ماليات بر درآمد از محل 
اجاره دادن واحد مسكوني براي موجران حقيقي است.

با تمامي اين اوصاف، با توجه به اينكه در ايران نهادهاي 
متولي دولتي بخش مس��كن و شهرداري ها به دلايل 
مختلف، توانايي س��رمايه گذاري در ساخت و عرضه 
واحدهاي مس��كوني اجاره اي را ندارن��د، چاره اي جز 
ترغيب بخش خصوصي به حضور در اين بخش نداريم 
كه لازمه اس��تقبال بخش خصوصي از اج��اره داري 
حرفه اي و ش��ركتي، تخصي��ص حمايت هاي متنوع 
و يارانه ه��اي ماليات��ي و بانكي به س��رمايه گذاران در 
اين بخش اس��ت. حل اين موارد باعث خواهد شد هم 
سازندگان ملك مورد نظر خود را به بازار عرضه كنند و 

هم تقاضاي مصرفي به نان و نوايي برسد.

س��اخت واحدهاي جديد در 
ماه هاي اخير براي سازندگان 
ريس��ك و ب��راي متقاضيان 
مصرفي با دش��واري تأمين 
بهاي معامله همراه بوده است.

با گس��ترش شهرنش��يني و 
مح��دود ش��دن مح��دوده 
ش��هرها و از طرفي تغيير در 
شيوه زندگي شهرنشينان از 
خانه هاي ويلايي به واحدهاي مس��كوني آپارتماني، 
بلند مرتبه سازي در شهرهاي بزرگ با اقبال بيشتري 
مواجه شد. اين تغيير ساختار در دهه 1۳70 و 1۳80 
به اوج رس��يد. همچنين تفاوت در نوع معاملات اين 
واحدها در مقايسه با خانه هاي ويلايي كه معمولًا يكجا 
و نقدي خريد و فروش مي شوند، در آپارتمان به متري و 
پيش فروش و پرداخت چند باره قيمت تمام شده واحد، 
همچنين داشتن اس��تانداردهاي روز و ايمني بيشتر 
در مقاب��ل زلزله و ديگر ح��وادث احتمالي، كوچك و 

مستحكم بودن از ديگر مزاياي آپارتمان است و موجب 
ش��ده طرفداران زيادي براي زندگي در مجتمع هاي 
مسكوني اين شيوه زيست را انتخاب كنند، هر چند، 
زندگي در خانه هاي ويلايي هن��وز طرفداراني دارد. 
ساخت آپارتمان ها از سوي دولت و نيز بخش خصوصي 
و س��ازندگان به گونه اي بود كه برخي از س��ازندگان 
بطور همزمان چندين مجتمع را در محلات مختلف 
شهري كلنگ زني و متعاقب آن پيش فروش مي كردند. 
افزايش و كاهش قيمت ها هم معمولًا به صورت يك يا 
چند ساله به گونه اي نبود كه خيلي محسوس و قابل 
توجه باش��د . در دهه 90 با انتقادات گسترده از سوي 
شهرسازان مبني بر تخلفات س��اخت و ساز، رعايت 
نكردن محدوديت ها در محله ها از حيث تراكم ارتفاعي، 
همچنين ورود جدي تر شهرداري ها به ساخت و سازها 
براي تعيين تكليف پاي��ان كار آپارتمان ها پرونده ها 
به كميس��يون ماده 100 ارجاع ش��دند ك��ه اكثراً با 
جريمه هاي كم رفع تخلف مي شدند. تراكم سازي در 
دهه 90 به اوج رسيد بطوري كه اكثر كوچه ها و معابر 

بدون رعايت استاندارد تراكم ارتفاعي نظم شهر سازي 
را مختل كرده بودند عرضه هم بر تقاضا پيشي گرفته 
بود، بطوري كه س��ازندگان اكثراً نااميد شده بودند و 
واحدهاي تكميل و نيمه كاره روي دس��ت آنها مانده 
بود و مشكلاتي از قبيل عدم رعايت تعهدات از سوي 
سازندگان مبني بر تحويل به موقع واحدها هم در اين 
برهه رو به فزوني نهاد. با گراني مصالح و كاهش تقاضا 
خيلي از واحدها به صورت نيمه كاره رها شدند .سال 
گذشته با اپيدمي گراني ارز و سكه متعاقبا آن ملك و 
ديگر كالاهاي اساسي شرايط به سمت و سويي رفت 
كه اكثر سازندگان بلافاصله مجدداً به ميدان برگشتند 
و نس��بت به تكمي��ل واحدهاي نيم��ه كاره و فروش 
گرانتر چرخه مجدداً بازار مسكن را احيا كردند و براي 
س��ازندگاني كه مبالغي براي تكميل واحد ها از پيش 
خريداران داشتند با دبه كردن افزايش قيمت مصالح 
را بهانه كردند و آنها را وادار به پرداخت بدهي هاي خود 
نمودند .متقاضيان نيز بلافاصله خواسته آنها را تقبل 
كردند و برخي هم تكميل واحدها را به شخص به عهده 

گرفتند .اما اين بار شرايط در مسير متفاوت تري قرار 
گرفت.بازار گران و قيمت هاي بالا و متقاضيان مصرفي 
ناتوان از تأمين مبالغ ارايه شده از سوي فروشندگان. 
براي متقاضيان مصرفي مس��كن رمق��ي براي خريد 

مسكن نمانده است .
سازندگان در اين بازار با گراني قيمت مصالح و كالاهاي 
ساختماني به نوعي با استرس ش��روع به كلنگ زني 
مي كنند و نبود قيمت هاي مش��خص پيش فروش را 
براي س��ازندگان با ابهام مواجه كرده است. البته براي 
آن دسته از سازندگاني كه زمين تملك شده را از قبل 
خري��داري كرده اند و با قيمت مناس��ب تر و ارزان تر با 
قيمت هاي كنوني در مقام مقايس��ه بلافاصله شروع 
به ساخت و احداث واحدهاي جديد نمودند. هر آنچه 
مصالح را گران تر تأمين كنند، قيمت ملك را بيش��تر 
افزايش مي دهند؛ در واقع تكميل واحدهاي نيمه كاره 
يا استارت كار در زمين هاي از قبل خريداري شده در 
دستور كار سازندگان قرار دارد. زيرا به اصطلاح معمول 
صرفي براي سازندگان ندارد و قيمت تمام شده بگونه اي 

است كه خريداران توان پرداخت بهاي آن را ندارند. از 
همين رو است كه آمارها ساخت و ساز در مقايسه با 5 يا 
10 سال اخير به شدت كاهش يافته است و قابل قياس 
نيستند. برابر اعلام واحد هاي صدور پروانه و دواير فني 
شهرداري ها اين آمار ها به شدت كاهش يافته است و به 
نوعي از درآمد ناپايدار شهرداري ها كه سال هاي اخير 
از اين مسير تأمين مي شد به شدت كاهش يافته است . 
براي آن دسته از سرمايه گذاران و سازندگان كه سرمايه 
بيشتري داش��ته باشند ساخت واحدهاي جديد نه به 
قصد فروش بلكه عنوان سرمايه اي براي آينده و گذاشتن 
براي اجاره داري در اين شرايط مي تواند مناسب باشد 
و با دريافت اجاره ماهانه و ارزش افزوده در سود آينده 
مناسب تر اس��ت. در مجموع شرايط مسكن مقدمات 
را ب��راي خوابي عمي��ق اين بار با قيمت گ��ران فراهم 
كرده اس��ت، خوابي كه بيدار شدن آن مستلزم ايجاد 
تسهيلات فوق العاده و سياست گذاري جديد از سوي 
دولت، همچنين تعاملات بيشتر از سوي فروشندگان و 

سازندگان با متقاضيان مصرفي است.
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نگاه سازنده ها به بازار اجاره
ايمان رفيعي |كارشناس مسكن|

عرضه و تقاضا اصلي ترين عامل براي سنجش ميزان 
رونق و رك��ود و ايجاد تعادل در هر بازار اس��ت. براي 
پيش بيني وضعيت آينده هر بازار، علاوه بر مدنظر قرار 
دادن شرايط عمومي و پايه اي جامعه متقاضيان كه در 
برگيرنده شرايط اجتماعي سياسي و اقتصادي آنان 
است، بايد به شرايط توليد كنندگان نيز توجه داشت. 
هزينه توليد و دوره بازگشت سرمايه، از جمله ديگر 
عوامل مهم و تاثيرگذاري اس��ت كه در ميزان عرضه 
و تقاض��ا و تنظيم بازار نقش تعيين كنن��ده اي دارد. 
در جوامعي كه از نظر اقتصادي داراي ثبات هستند 
و تورم كنترل ش��ده دارند، دوره بازگش��ت سرمايه 
معمولًا ثابت و قابل پيش بيني اس��ت. هرچه ميزان 
ثبات اقتصادي كاسته شده و نوسانات در بازار افزايش 
پيدا كند، به دليل افزايش نرخ تورم س��مت و سوي 
توليد و سرمايه گذاري به جهتي متمايل مي شود كه 
دوره برگشت سرمايه و چرخه بازگشت پول كوتاه تر 
شود. معمولًا در اين شرايط، بيش��تر افراد تمايل به 
سرمايه گذاري در بازار هاي كوتاه مدت مانند ارز، طلا 
و بورس پيدا مي كنند تا بتوانند به راحتي با س��رعت 
زياد و بدون نياز به انجام تش��ريفات قانوني، به انجام 
مبادلات و معاملات بپردازن��د. معاملات و مبادلات 
زود بازده علاوه بر خروج حج��م زيادي از نقدينگي 
از بازارهاي اصل��ي و مادر، موجب تزلزل قيمت ها در 
ساير بازارها به ويژه بازارهاي كالاهاي پايه و اساسي 
كه مورد نياز صنايع اصلي و زيربنايي كشور هستند، 
مي شود. اين معاملات كوچك و روزمره كه در كوچه و 
بازار توسط افراد غير متخصص و بعضاً زنان خانه دار به 
جهت حفظ و افزايش نقدينگي انجام مي شود، مانند 
موريانه پايه هاي اصلي اقتصاد كشور را متزلزل مي كند. 
افزايش ريال به ريال قيمت ارز موجب صعود درصد به 
درصد نرخ تورم و كاهش پله به پله توان خريد عموم 
جامعه شده و وضعيت كنوني اقتصاد را براي همه ما به 
ارمغان آورده است. تهيه و توزيع مسكن كه از جمله 
اساس��ي ترين نيازهاي افراد جامعه است نيز از گزند 
اين بيماري مهلك در امان نمانده است. بازار مسكن به 
دليل سرمايه بر بودن و دوره بازگشت سرمايه طولاني 
نسبت به ساير بازارهايي كه عموما افراد جامعه مشتاق 
به س��رمايه گذاري در آن هس��تند، مانند، ارز، طلا، 
بورس، خودرو و غيره از كش��ش و جذابيت كمتري 
براي سرمايه گذاران در شرايط فعلي اقتصادي كشور 
برخوردار است. در شرايط نابسامان و متزلزل اقتصادي، 
تقريباً هر كالايي قابليت تبديل شدن به نوعي كالاي 
سرمايه اي را پيدا مي كند و سودجويان با ايجاد كمبود 
مقطعي و ظاه��ري در هر كالايي، اق��دام به افزايش 
قيمت و كسب س��ودهاي نامتعارف از آن مي كنند. 
در اين شرايط، رويه بازار از روند عرضه و تقاضا پيروي 
نمي كند و نمي توان با پيش بيني و نگاه به روند عرضه، 
اميدوار به ايجاد تعادل در تقاضا در بازار بود. نمونه اين 
شرايط را در يك سال گذشته در بازارهاي گوناگون 
به وضوح مي توان مشاهده كرد. در حالي كه در نيمه 
ابتدايي س��ال 97 قيمت ارز به حدود 19 هزار تومان 
رسيده بود، شاهد سقف قيمتي براي خودرو پرمصرفي 
مانند پرايد در ۳5 ميليون تومان بوديم. اما همزمان با 
افزايش عرضه خودرو و عرضه ارز كه موجب كاهش 
قيمت آن تا 1۳ هزار تومان شد، شاهد افزايش قيمت 
اين خودرو تا 50 ميليون تومان نيز هستيم. تعميم 
همين مثال به ساير كالاهايي كه به طور روزمره توزيع 
مي شود، نشان دهنده بر هم خوردن اين چرخه عرضه 
و وجود حلقه هاي فاسد ديگري در سيستم اقتصاد 
اس��ت. در اين ش��رايط، با نگاه به آمار توليد و عرضه 
نمي توان به پيش بيني ب��ازار پرداخت. همين مثال، 
در مورد بازار مسكن نيز صادق است. در حال حاضر 
كه قيمت مسكن افزايش بيش از يكصد درصدي را 
نسبت به سال گذشته نشان مي دهد، همزمان شاهد 
وجود بيش از 2 ميليون واحد خالي از سكنه در كشور 
هستيم. با وجود اين حجم از املاك خالي از سكنه در 
كنار نياز سالانه بيش از يك ميليون واحد مسكوني، 
شاهد كاهش روزافزون حجم معاملات مسكن انجام 
شده در كشور نيز هستيم. اين روند، مبين عدم نظارت 
كافي و صحيح بر روند عرضه و تقاضاي مسكن در كشور 
از يك س��و و افت شديد توان مالي خريداران از سوي 
ديگر است. در اين شرايط، عرضه مسكن با روند كنوني 
بعيد به نظر مي رسد بتواند تغييري در وضعيت بازار 
ايجاد بكند، كما اينكه در نيمه نخست سال گذشته كه 
شاهد شروع رشد قيمت ها در بازار مسكن بوديم، ميزان 
ساخت و ساز و حجم پروانه هاي ساختمان صادر شده 
با رشد مواجه شد. اين افزايش ساخت و ساز قاعدتا بايد 
نويد دهنده افزايش حجم عرضه در بازار مسكن و به 
تبع آن تعديل قيمت در اين بازار شود، اما همانطور كه 
اكنون شاهديم، اين افزايش ساخت و ساز نيز تغييري 
در روند رو به رشد قيمت املاك نكرده است. بنابراين 
نمي توان اينگونه برداشت كرد كه افزايش حجم ساخت 
و عرضه در بازار مس��كن در شرايط كنوني، منجر به 
تعديل قيمت ها خواهد شد. افزايش حجم ساخت و 
ساز در اين ش��رايط مي تواند ناشي از سرمايه گذاري 
بلندمدت س��رمايه گذاران براي كسب سود از آينده 
بازار مسكن باشد. البته تحرك و افزايش قيمتي كه از 
سال گذشته در اين بازار شروع شده است و اميدي كه 
نسبت به آينده اين بازار در دل برخي سرمايه گذاران 
ايجاد كرده اس��ت، در افزايش ميزان س��اخت و ساز 
بي تاثير نبوده است. بايد اين نكته را نيز مد نظر قرار داد 
كه با توجه به اشباع شدن بازارهاي سرمايه گذاري هاي 
كوتاه مدت مانند ارز و طلا و وجود نوسان در اين بازارها، 
ميل به س��رمايه گذاري در بازارهاي كم ريسك تري 
مانند مسكن افزايش پيدا كرده است. اگرچه در حال 
حاضر با توجه به شرايط اقتصادي عموم افراد جامعه، 
توان خريد بسيار پايين است، اما افزايش قيمت رهن 
و اجاره در بازار مسكن موجب ترغيب سازندگان براي 
ورود به اين بازار شده است. با توجه به مجموع شرايط 
اقتصادي و اجتماعي و سياسي سال گذشته تاكنون 
مي توان روند بازار مسكن از لحاظ ساخت و ساز را در 
سال 97 و 98 رو به رشد دانست، هر چند با وجود رشد 
ساخت سازه ها، حجم معاملات و خريد و فروش در اين 

بازار كاهش پيدا كرده است. 
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آينده  ديگر در دست عكس ها نيست

چه رازي در كامنت هاي اينستاگرام پنهان شده؟
مولف:  تيلور لورنز|

مترجم:  نجمه رمضاني|
آتلانتيك|اش��لي ۱۶س��اله، ك��ه خواس��ته با نام 
مستعارش از او نقل قول ش��ود، وقتي در اينستاگرام 
چرخ مي زند كمتر ب��ه عكس ه��ا و ويدئوهايي نگاه 
مي كند كه بيشترِ فضا را به خود اختصاص داده اند. هر 
پستي را كه دوستان نزديكش گذاشته اند سريع لايك 
مي كند و، اين ميان، مهم ترين چيز براي او نظرات زير 

هر عكس است. 
اشلي مي گفت »نظرات راحت ترين راه براي برقراري 
ارتباط اس��ت، راحت ترين راه ب��راي يافتن افرادي با 
س��ايق مش��ابه«. درواقع، او بهترين دوست خود را 
سال گذشته در بخش نظرات صفحه اي با مخاطبان 
محدود پيدا كرد. اول چند نظر هوش��مندانه توجه او 
را جلب كرد و بعد روي پروفايل آن دختر كليك كرد، 
صفحه اش را دنبال كرد و در بخش نظرات عكس هاي 
اينستاگرام با او وارد گفت وگو شد. با هم جور شدند و 

از آن زمان با هم هستند.
س��ال ها بود كه نظرات طفيلي و عكس ها و ويدئوها 
بخش اصلي اينستاگرام بودند. اما به تازگي نظرات از 

عكس هايي كه بالاي آنها هستند پيشي گرفته اند.
در يك س��ال و نيم گذش��ته، صفحه اينس��تاگرامي 
ي��ن  مهم تر  @commentsbycelebs
اظهارنظرهاي اينس��تاگرامي افراد مشهور را بازنشر 
و ب��ا اين كار، بيش از يك ميلي��ون دنبال كننده پيدا 
كرده است. اين صفحه شبكه اي از صفحات كپي كار 
را به دنبال خود ايجاد كرده كه بسياري از آنها هزاران 
دنبال كنن��ده دارند. بخش��ي از گس��ترش فرهنگ 
نظردهي در اينس��تاگرام مرهون تغييرات محصول 
از سوي اين شبكه است. در اوت ۲۰۱۷، اينستاگرام 
نظرات زنجيره اي را به امكانات خود افزود كه س��بب 
مي ش��ود افراد راحت تر مكالماتي منس��جم داشته 
باشند و در بهار ۲۰۱۸، ش��ركت الگوريتمي را بنياد 
نهاد كه نظرات ارزشمند افراد مشهور، قهرمان ها، افراد 

ذي نفوذ و حساب هاي معتبر را پيدا مي كرد.
پيدا كردن فردي همفكر در اينس��تاگرام كار آساني 
نبود. كشفْ، محور تجربه اينستاگرامي است و تا حدي 
به همين خاطر است كه اين شبكه ماهانه بيش از يك 
ميليارد كاربر فعال پيدا كرده است. نوار جست وجوي 
اينستاگرام، كه مجموعه بي پاياني از مطالب ارسالي 
اينس��تاگرام را در خود دارد، در كمك به پيداكردن 
مطالب بيشتر و دنبال كردن افراد بيشتر نقش مهمي 
دارد. افراد به سراغ نوار جست وجو مي روند تا مطالب 
باحال پيدا كنند، اما لزوم��اً در پي ارتباط با آدم هاي 

جديد نيستند.
بخش نظ��رات روزب��ه روز بيش��تر به محل��ي براي 
ش��كل گيري ارتباطات تبديل مي ش��ود. اخيراً پاي 
مطلبي ارسالي از سوي ستاره يوتيوب، امِا چمبرلين، 
بيش از نوزده هزار نظر ثبت ش��ده اس��ت. بسياري از 
اين نظرات از سوي بچه هايي است كه تنها به عكس 
او واكن��ش نش��ان داده اند اما دو دختر هم هس��تند 
كه در هم��ان گفت وگوهاي بخ��ش نظرات تصميم 
مي گيرند يك نوع عينك بزنند و زنان جواني كه درباره 
لباس هاي خود با هم گپ مي زنند و ديگراني كه درباره 

سامت ذهني بحث مي كنند.
برخي نوجوانان هم ب��ه بخش نظرات عكس هاي نوآ 

س��نتينئو رفتند تا ديگر جوانانِ با مشكل افسردگي 
را ترغيب كنند به گفت وگوي گروهي آنها بپيوندند. 
اشلي مي گفت: »من نظراتي ديدم مانند )اگر متفاوت 
هستي، خصوصي پيام بده تا تو را به يك گفت وگوي 
گروهي وارد كنم( يا )اگر اين ترم فيزيك پيش��رفته 
 داري، خصوصي پيام بده تا به يكديگر كمك كنيم( «.

نظرات در اينس��تاگرام پيداكردن افراد هم سليقه را 
راحت مي كنند. آدم يك نظر را كه مي خواند مي تواند 
ش��خصيت طرف را بشناسد. مي تواند گلچين كند و 
مثاً بگويد »آيا دلم مي خواهد با چنين آدمي ارتباط 

داشته باشم؟«
به عبارت ديگر، در دريايي از عكس هاي اينستاگرامي 
شبيه هم، نظرات امكان مي دهند بتوانيم شخصيت، 
افكار و احساس��ات خود را به گونه اي عرضه كنيم كه 
عكس ها از آن عاجزند. اين مساله به ويژه درباره افراد 

مشهور صدق مي كند.
امِ��ا دايمون��د، از موسس��ان صفحه »نظ��رات افراد 
مشهور«، بيان مي كرد: »اينكه رايان رينولدز عكسي 
ش��گفت انگيز را ارس��ال كند يك چيز است و اينكه 
بليك لايولي نظري هوش��مندانه پاي آن بنويس��د 
چيزي ديگر«. رينولدز، كريس��ي تيگ��ن، جان مير، 
كوين هارت، كيت بكينس��يل و هلي بري همگي از 
نظردهن��دگان قهار اينس��تاگرامند و دايم در بخش 
نظرات عكس هاي خود و ديگران تبادل نظر مي كنند. 
جولي كرِيمر، ديگر موسس آن صفحه، گفت بخش 
نظرات اينستاگرام آبشخوري طبيعي براي افرادي با 

سايق مشترك است.
از نظر بس��ياري از كاربران اينس��تاگرام، يك مطلب 
ارس��الي تنها وس��يله اي براي برانگيختن يك رشته 
نظرات است. ش��ايد صفحاتي با عنوان هرروز همان 
عكس ، كه دقيقاً يك عكس را هر روز ارسال مي كنند، 
خسته كننده به نظر آيند، اما هدف آنها تصاوير ارسالي 
نيست بلكه بحثي است كه زير عكس به راه مي افتد. 
يك صفحه اينس��تاگرامي، كه روزانه عكس هايي از 
طرح يك ستاره با جماتي درون آن را منتشر مي كند، 
براي دنبال كنندگان خود نوشت: »در بخش نظرات 
دوس��ت پيدا كنيد. چيزي از خودت��ان بگوييد و به 
ديگران پاسخ دهيد«. بيش از ۲۵۰۰ نفر پاسخ دادند 
كه اكثر آنها نوجوان بودند. ۳۳ كاربر پاس��خ دادند و 
گفتند عايق مشتركي دارند. برخي از او خواستند از 
صفحه شان ديدن كند؛ يك نفر هم پيشنهاد داد او را 
با دوستي عاقه مند به عكاسي مرتبط كند و يكديگر 

را ماقات كنند.
صفح��ه  ك��ه  له،  ۲۱س��ا رِ  ت��ا نا پو س��لوني 
commentsbyindiancelebrities@ را 
مديريت مي كند، يكي از كاربران اينستاگرامي كه در 
commentsbycelebs@، صفحه بازنشر نظرات 
افراد مش��هور، عضو نيست، اظهار كرد كه بسياري از 
دوس��تي هاي نزديكش را از طريق بخش نظرات به 
دست آورده است. او گفت: »اينستا پيش ازاين عمدتاً 
شبكه اي تصويري محس��وب مي شد اما از زماني كه 
در ۲۰۱۷ بخش نظرات ارتقا يافت، همه چيز ازاين رو 
به آن رو ش��د. مردم دوست دارند با هم حرف بزنند... 
بعض��ي محتوا تولي��د مي كنند؛ مي دانن��د جوان ها 
تا نيمه ش��ب بيدار مي مانند. به همي��ن خاطر مثاً 
مي نويس��ند »بياييد امش��ب درباره اين فيلم حرف 

بزنيم.« مردم دس��ت به كار مي ش��وند و برنامه هاي 
تلويزيوني را تگ مي كنند تا بقيه هم ببينند. همه در 

بخش نظرات با هم مرتبط مي شوند.«
اتان كلينبرگ، آگهي نويس يك شركت تبليغاتي، در 
تأسيس صفحه اي با تمركز بر نظرات قهرمانان ورزشي 
همكاري كرد زيرا متوجه ش��د نظرات قهرمانان در 
صفحات يكديگر اغلب چيزهاي زيادي درباره پشت 
پرده تيم نشان مي دهد. وي گفت: »اينگونه عميق تر 
وارد مسائل تيم مي ش��ويد«. همچنين مي توانيد از 
ميان نظرات اطاعات خوبي به دست آوريد. كلينبرگ 
به زماني اش��اره داشت كه لبران جيمز درباره مطلب 
ارسالي مايك شيشفسكي، مربي بسكتبال دانشگاه 
دوك، نظري نوشته بود. كلينبرگ گفت: »مردم فكر 
مي كردند اين نشان مي دهد كه شايد پسرش دوك 

را انتخاب كند.«
مانند ديگر مدهاي اينترنتي، برندها هم خيلي زود به 
قدرت بخش نظرات اينستاگرام پي بردند. كلينبرگ 
گف��ت: »ونديز كاً زي��اد نظر مي گ��ذارد. در يكي از 
مطالب ارسالي اي اس پي ان، فردي ونديز را تگ كرد و 
افراد همين طور به آن پاسخ مي دادند«. پيزا هات هم 
مزاحمي است كه نظرات تكراري مي گذارد. كلينبرگ 
پيش بيني مي كند در سال ۲۰۱۹ برندهاي بيشتري 
به قطار تبليغات از طريق نظرات خواهند پيوست. او 
اظهار داشت: »خودتان هم مي توانيد مطلب بگذاريد 
اما اگر درباره مطلب ارس��الي ديگ��ري نظر بدهيد، 

احتمال اينكه صدايتان شنيده شود بسيار بيشتر است. 
اين كار شما را وارد گفت وگو مي كند.«

همچنين بخش نظرات ديگ��ر رفتارهاي خاقانه را 
افزايش داده اس��ت. در چند ماه گذشته، بخش هاي 
نظرات صفحات افراد مشهوري مانند مارك زاكربرگ، 
باراك اوباما و لوگان پل پر بوده از ايموجي موآيي، كه 
شبيه سرديس هاي س��نگي جزيره ايستر است. اين 
تاش هماهنگ را رووان مديريت مي كند، نوجواني 
۱۴س��اله در پنس��يلوانيا كه صفحه »بر و بچه هاي 
دام دام« را هداي��ت مي كند، گروهي ش��امل هزاران 
تن، اغلب نوجوان، ك��ه در حمله به صفحات معروف 

اينستاگرام مشاركت مي كنند.
رووان خيلي زود متوجه ش��د كه بخ��ش نظرات در 
جذب توجه و دنبال كننده جديد بس��يار موثر است. 
 ،@zuccccccccccc  او حم��ات را با حس��اب
صفح��ه اي ب��ا بي��ش از ۳۱۵.۰۰۰ دنبال كننده، و 
dumdumraiders@، صفحه اي مختص حمله، 
مديريت مي كند. به گفته وي، ه��دف بر و بچه هاي 
دام دام اين است كه در بخش نظرات صفحات مشهور 
بيش از هر چيز ايموجي موآيي به چش��م ايد. براي او 
و ديگر نوجوانان جذاب است كه ببينند بقيه افراد با 
ديدن اين ايموجي بي معنا كافه مي شوند. او گفت: 
»بيش��تر حس��اب هاي با مخاطب خاص را بچه هاي 
دبيرس��تاني اداره مي كنند. ش��وخي كه زياد باش��د 
همه چيز به سبك دبيرستاني پيش مي رود«. رووان 

گف��ت، از زمان بدنامي جديد ب��ر و بچه هاي دام دام، 
ديگر گروه ها هم س��عي كرده اند حمات مشابهي را 

ساماندهي كنند.
با افزايش توجه به نظرات، افراد بيش��تري هم از آنها 
ب��راي جلب نظر ديگران به خود اس��تفاده مي كنند. 
رووان گفت: »اخيراً تبليغات شخصي در بخش نظرات 
زياد شده است، فكر مي كنم علت آن است كه مردم 
نظ��رات را مي خوانند و اي��ن كار كمك مي كند افراد 

متوجه آدم شوند.«
مزاحمت در بخش نظرات هم مس��ئله مهمي است. 
بخش نظرات مطالب ارسالي افراد مشهور ممكن است 
به سرعت به محل درگيري هاي سياسي تبديل شود. 
زنان، به ويژه كساني كه از مسائل عدالت اجتماعي يا 
فمينيسم سخن مي گويند، تعداد بسيار زيادي نظرات 
تنفرآميز دريافت مي كنند. اين ش��بكه سال گذشته 
گزينه هاي بيش��تري براي مهار نظرات ارايه داد كه 
به كاربران ام��كان مي داد برخي واژه ها را فيلتر كنند 
يا بخش نظ��رات برخي عكس هاي خاص را خاموش 

كنند تا با اين رفتار مقابله شود.
با اين  حال، موج نظرات اينستاگرام بناي فرونشستن 
ندارد. يك��ي از وجوه مثبت آزمونِ تصادفي بالاآمدن 
اينس��تاگرام اين بود كه وقتي مطالب ارسالي بيشتر 
مصرف فردي داشتند، تماشاي نظرات آسان تر بود. 
شايد اين نشانه اي باشد كه اين شبكه به خوبي مي داند 
كه آينده در نظرات است و نه در عكس هاي همراه آنها.

برخي كارشناس��ان نيز معتقدند كه چيني ها خريد 
توليدات شركت هاي رقيب هواوي را تحريم مي كنند.

به گزارش فوجي سان، از جمله مهم ترين شركت هايي 
كه با خطر تحريم توليدات خود در چين مواجه است، 
مي توان به اپل اشاره كرد. گوش��ي هاي آيفون اپل از 
محبوبيت زيادي در چين برخوردار است. اما با تحريم 
هواوي توس��ط دولت ترامپ مي توان انتظار داشت بر 
تعداد چيني هايي كه ديگر تمايل��ي به خريد آيفون 

نداشته باشند، افزوده شود.
احساسات ضدامريكايي به علت تحريم هواوي در چين 
به حدي رسيده كه به گزارش رسانه هاي محلي، مردم 
اين كشور از استفاده از آيفون ابا دارند و ديگر چندان 
عاقه اي به خريد و كاربرد اين گوشي امريكايي از خود 
نش��ان نمي دهند.از زمان دستگيري مدير ارشد امور 
مالي هواوي در كانادا جنبش��ي براي تحريم توليدات 
امريكايي و به خصوص آيفون در چين شكل گرفته بود 
و اين جنبش هم اكنون با تحريم گوشي هاي هواوي به 

اوج رسيده است. بر همين اساس اگر چه ممكن است 
در كوتاه مدت هواوي از تحريم هاي امريكا ضرر كند، 
اما در دراز مدت اين اپل است كه به خاطر سياست هاي 
دولت امريكا ب��ا ضرر و زيان هنگفت اقتصادي مواجه 
مي شود. سال گذشته هواوي ۲۰۶ ميليون گوشي در 
سراسر جهان به فروش رساند كه ۱۰۵ ميليون واحد 
از آن در چين به فروش رفت. مي توان پيش بيني كرد 
 كه اين رقم در س��ال جاري مي��ادي به خاطر حس 

ميهن دوستي چيني ها افزايش يابد.

يك شركت ارتباطاتي به عنوان شركت توسعه دهنده 
مرورگر اينترنتي فايرفاكس، با ارايه يك اپليكيشن 
جديد به كاربران اج��ازه مي دهد به مديريت هرچه 
سريع تر و ساده تر اسكرين شات هاي خود بپردازند.

در صورت��ي كه ش��ما نيز ب��راي مقاص��د مختلف 
نظير كاري، تحصيلي و ش��خصي اق��دام به گرفتن 
اسكرين شات از صفحه نمايش گوشي خود مي كنيد، 
موزيا كه ش��ركت توس��عه و ارايه دهن��ده مرورگر 
اينترنتي و محبوب فايرفاكس به ش��مار مي رود، به 
تازگي اعام كرده است كه كاربران با دانلود و نصب 
يك اپليكيشن جديد منتشر شده توسط اين شركت 
قادر خواهند بود اسكرين شات هاي گرفته و ذخيره 
شده در گوشي خود را به بهترين و ساده ترين شكل 

ممكن مديريت كنند.
 Firefox ScreenshotGo اين اپليكيش��ن كه
نام دارد، در فروشگاه هاي آناين و اينترنتي همچون 
گوگل پلي اس��تور قاب��ل دسترس��ي و دانلود براي 

كاربران گوشي هاي اندرويدي است كه البته هنوز بر 
روي پلتفرم فروشگاه اپ  استور اپل قرار نگرفته است 
ولي به نظر مي رس��د كه در آينده اي نزديك نسخه 

 اي او اس آن نيز در دسترس قرار خواهد گرفت.
اين اپليكيشن قابليت جديد و منحصر به فردي دارد 
ك��ه به كاربر اي��ن امكان را مي دهد با تايپ نوش��ته 
 و محتوي��ات تصوي��ر، اسكرين ش��ات موردنظر را 
جس��ت وجو و پيدا كند و از آن اس��تفاده كند. اين 
قابليت تنها براي تصاوير اسكرين شات حاوي متن 

و نوش��ته قابل كاربرد است و ساير عكس هاي بدون 
نوشته را شامل نمي شود.

بر اساس گزارش وب سايت the verge، اين قابليت 
كه با بهره گيري از فناوري هاي نوين همچون هوش 
مصنوعي و يادگيري ماش��يني طراحي و توس��عه 
داده شده اس��ت تمام اسكرين شات هاي موجود در 
كارت حافظه و گالري گوشي كاربر را پشت سر هم 
به صورت نتايج جس��ت جو رديف كرده و به نمايش 
مي گذارد ت��ا كاربر تصوير موردنظ��رش را در ميان 
انبوهي از تصاوير اسكرين ش��ات گرفته شده، پيدا 
و اس��تخراج كند و در صورت نياز، آن را در ش��بكه 

اجتماعي خود به اشتراك بگذارد.
تقريباً مي توان گفت اين اپليكيشن با قابليت مذكور 
شباهت بسيار زيادي به گوگل لنز دارد كه با استفاده 
از هوش مصنوعي قادر اس��ت متون داخل عكس را 
تش��خيص داده و به كاربر در يافت��ن تصاوير كمك 

بسزايي كند.

اگر سيستم عاملي داخلي توليد ش��ده، قرار نيست 
جايگزين سيس��تم عامل اندرويد و iOS شود، زيرا 
صرف نظر از اينكه آي��ا اصاً نمونه داخلي مي تواند به 
رقابت با نمونه خارجي بپردازد، هدف از ايجاد سيستم 
عامل بومي كه براي نيازهاي داخلي شخصي سازي 

شده، پاسخ به نيازهاي بومي اعام شده است.
به گزارش ايس��نا، با پيش��رفت تكنولوژي و روي كار 
آمدن خدم��ات و ابزارهاي گوناگون، يكي از مواردي 
كه ذهن مس��وولان و كارشناس��ان ح��وزه را درگير 
مي كند، توليد محصولات مش��ابه، بومي سازي ابزار 
و ارايه خدمات با هدف رفع نيازهاي ش��خصي است. 
كما اينكه اين اتفاق با ايجاد سايت هاي خريد و فروش 
آناين، تاكسي هاي اينترنتي، نقشه ياب و مانند اين 
موارد همراه بوده است. از طرفي اگرچه شايد تمامي 
اين محص��ولات، از روي نمونه ه��اي خارجي توليد 

ش��ده اند، اما با توجه به نياز ايران و از طرفي به دليل 
توفيق اجباري با ايجاد انحصار براي اين محصولات، 

توانستند به موفقيت قابل قبولي دست يابند.
يكي از مواردي كه با پيشرفت تلفن هاي همراه، نمود 
بيش��تري پيدا كرده، سيس��تم عامل گوشي هاست. 
اگرچه از زمان اختراع تلفن هاي همراه، خبري از چيزي 
به اسم سيس��تم عامل نبود و به غير از سيستم هاي 
كامپيوتري كه نيازمند سيس��تم عامل هاي مختلف 
و در صدر آنها ويندوز بودند، گوش��ي هاي قديمي از 
اين تكنولوژي بهره اي نداشتند، اما به مرور و با هدف 
ايجاد قابليت هاي گس��ترده براي تلفن هاي همراه، 
سيستم عامل هم به اين دستگاه ها اضافه شد.با وجود 
گس��تردگي سيس��تم هاي عامل روي كامپيوتر كه 
سابقه چند ۱۰ ساله دارند، سيستم هاي عامل گوشي 
از جمله اندرويد و آي اواس در فاصله ۱۰ سال گذشته 

به اين چرخه اضافه ش��دند و اگرچه ش��ركت هايي 
مانند مايكروسافت هم تاش كرده تا سيستم عامل 
ويندوز فون را براي گوشي هاي خود عرضه كند، اما 
همچنان گوگل ب��ا ارايه اندرويد و پس از آن و البته با 
اختاف زيادي، شركت اپل با ارايه آي اواس در صدر 
اين ليست قرار دارد. اين موضوع حاكي از آن است كه 
ايجاد سيستم عامل جديد، نمي تواند صرفاً با موفقيت 
نمونه ه��اي قبلي همراه باش��د و البته ه��دف ايجاد 

نمونه هاي جديد هم حائز اهميت است.

   ايجاد سيستم عامل بومي
با هدف استقلال و امنيت

اخيراً امير ناظمي- مع��اون وزير ارتباطات و فناوري 
اطاعات- با اشاره به تصميم براي ايجاد سيستم عامل 
بومي موبايل، اظهار كرد: يك درصد از نيازمندي هاي 

ما به سيستم عاملي نياز دارد كه نسبت به دو فاكتور 
امنيت و استقال آن مطمئن باشيم؛ اينكه نفوذي به 
آن نباشد و تصميم ديگري بر آن تأثير نگذارد. سيستم 
عامل بومي يعني سيستم عاملي كه پاسخگوي نياز 
بومي بوده و براي نيازهاي ما شخصي سازي شده باشد؛ 
درواقع قرار نيست به نياز همه پاسخ دهد، بلكه براي 

يك سري نيازمندي هاي خاص است.
وي با بيان اينكه قرار نيست دولت اين سيستم عامل 
را بنويس��د، افزود: اين سيس��تم عامل آماده شده و 
مي تواند روي گوشي هايي كه در ايران توليد مي شود، 
قرار گيرد و با بعضي برندهاي خارجي هم مذاكراتي 
انجام ش��ده اس��ت؛ اما در كل، به معناي اجبار براي 
آنها نيست و قرار نيست جايگزين همه سيستم هاي 
عامل شود. اگر زماني شهروندي ترجيح داد و دوست 
نداشت با اين سيستم هاي عامل كار كند چون برايش 
 محدودي��ت ايجاد ك��رده، اين ام��كان برايش وجود 

خواهد داشت.
در نهايت اگرچه مسوولان خبر از ايجاد سيستم عامل 

موبايل مي دهند، اما بايد توجه داشت قرار نيست اين 
سيستم عامل جديد جايگزين تمامي سيستم هاي 
عامل ش��ود و اين موضوع به معناي اجبار براي همه 
كاربران نيست، بلكه آنچه اهميت دارد، فراهم كردن 
دو فاكتور امنيت و اس��تقال براي ابزار جديد است. 
هرچند صرف نظر از ميزان نياز به ايجاد سيستم عامل 
بومي، اينكه اين پروژه تا چه اندازه مي تواند موفق باشد 
يا مانند ساير پروژه هاي بومي از جويشگر و پيام رسان 
به نحوي ب��ه بخش بايگاني حوزه فن��اوري اطاعات 

منتقل مي شود، جالب توجه است.

اپل از تحريم بيشتر ضرر مي كند يا هواوي؟ اسكرين شات هاي گوشي را مديريت كنيد

چرا سيستم عامل بايد »بومي« شود؟
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رويداد

دريچه فراسو

اينترنت5G  در راه است
دس��تيابي به اينترنت 5G يكي از مس��ووليت ها و 
دغدغه هايي اس��ت ك��ه از س��وي وزارت ارتباطات 
پيگيري مي شود. وزير ارتباطات و فناوري اطاعات، 
امروز در توئيتر خ��ود از راه اندازي اينترنت 5G خبر 
داد. محمدجواد آذري جهرمي نوش��ت: جلس��ات 
خوبي درباره  زيرس��اخت هاي 5G  داشتيم. جهش 
بزرگي براي كشور خواهد بود. وزير ارتباطات افزود: 
اگرچه تحريم هاي امريكا س��رعت ما را كم مي كند، 
اما همان گونه كه در يك سال گذشته بطور ميانگين 
هر روز به ۲۰ روس��تا دسترس��ي داديم و ۸۰ درصد 
تكاليف ش��بكه ملي محق��ق ش��د، 5G  را هم راه 
مي اندازيم. 5G  يا نس��ل پنجم اينترنت، به نس��ل 
بعدي از اينترنت موبايل گفته مي شود كه قرار ست 
بعد از 4G عرضه ش��ود. سرعت اتصال اين سرويس 
ب��ه اينترنت بط��ور غير قابل ب��اوري زياد اس��ت و از 
فركانس هاي بالاتري نسبت به 4G استفاده مي كند. 
اين نوع از اينترنت، محدوديت هاي بس��يار كمتري 
دارد كه براي تكنولوژي هايي مانند »اينترنت اشيا« 
ايده آل است. يكي از مهم ترين برتري هاي اينترنت 
5G نسبت به 4G به استثناي تفاوت در سرعت )كه 
قاعدتا بايد بين10Gbps  تا 100Gbps  باشد(، 
مساله »تاخير« است. اينترنت 4G مجهز به تاخير 
40ms تا 60ms است كه با وجود اينكه بسيار پايين 
است اما براي پاسخ لحظه اي كافي نيست درحالي كه 
 اينترنت 5G قادر است با تاخير »فوق العاده پايين«
)چيزي حدود تا ۱۰ ميلي ثانيه( اطاعات را ارسال كند.

پول مجازي، حاكميت ملي 
را تضعيف مي كند

دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي كشور در ديدار با 
سداد بر ضرورت شكل گيري پلتفرم هاي پولي و بانكي 
در كشور تاكيد كرد و گفت: با راه اندازي پلتفرم هاي 
پولي و بانكي در كشور هم با نظام جهاني ارتباط برقرار 
كرده و هم ب��ا خلق قدرت اجازه ندهيم تا حوزه هاي 

پولي و بانكي حاكميت ملي را تضعيف كنند.
سيد ابوالحس��ن فيروزآبادي- دبير شوراي عالي و 
رييس مركز ملي فضاي مجازي كشور در ديدار از مركز 
سداد گفت: با شكل گيري پلتفرم هاي پولي و بانكي در 
كنار فين تك ها در دنيا، ما شاهد شكل گيري بازارهاي 
بزرگ جهاني و تضعيف حاكميت ملي خواهيم بود. 

به گ��زارش روابط عمومي مركز ملي فضاي مجازي 
كشور، وي با اشاره به اينكه مركز ملي فضاي مجازي 
تاكيد ويژه بر حوزه اقتصاد فضاي مجازي دارد، افزود: 
اولين تهديد رمز ارز و باكچين براي بانك ها است و 
بعد نظام كسب و كار و ماليات كه در نهايت اين زنجيره 
باعث مي شود تا اقتصاد كشور از حوزه حاكميت ملي 
خارج شده و در حوزه حاكميت مالكان پلتفرم هاي 

بزرگ قرار گيرد. 
دكتر فيروزآبادي درخصوص شكل گيري پلتفرم هاي 
پولي جهاني و راه اندازي كس��ب و كارها بر روي اين 
پلتفرم ها تصريح كرد: فعالان حوزه پولي و بانكي در 
كشور بايد نگاه پلتفرمي داشته باشند و در اين مسير 
با تقويت استارت آپ ها و فين تك ها كمك كنند تا در 
كنار هم بتوانيم اين حوزه را ساماندهي كنيم. وي با 
بيان اينكه پلت فرم ها سكويي مناسب براي تجميع 
اهداف و منافع هس��تند، تاكيد ك��رد: در قرن ۲۱ با 
پديده اجتماعي ش��دن تمام��ي حوزه ها و مباحث 
جديدي همچون اينترنت اش��يا و هوش مصنوعي 
روبرو هس��تيم. او عنوان كرد: در واقع انسان در كنار 
تكنولوژي هايي مانند اينترنت اشيا و بات ها بازارهاي 
بزرگ جهاني، تحولات بسيار و رشد اقتصادي شكل 
مي دهد. اگر همگام با اين تحولات در نظام پلتفرمي 
دنيا باشيم، قدرتي نخواهيم داشت و در يك رقابت 
نابرابر عاوه بر از دس��ت دادن نق��ش در بازار بزرگ 
جهاني، ب��ازار داخل را هم واگذار خواهيم كرد. دبير 
شوراي عالي فضاي مجازي كشور افزود: پول مجازي 
بين المللي به راحتي مي تواند بخش قابل توجهي از 
نظام پولي و بانكي كشورها را به تصرف خود درآورد، 
بنابراين بايد با راه اندازي پلتفرم هاي پولي و بانكي در 
كش��ور هم با نظام جهاني ارتباط برقرار كرده و هم با 
خلق قدرت اجازه ندهيم تا حوزه هاي پولي و بانكي 

حاكميت ملي را تضعيف كنند. 

قيمت خدمات پستي دستور 
جلسه چهار معاون وزير

مدل قيمت تمام ش��ده خدمات پس��تي و نحوه 
محاسبه آن در جلسه روز يكشنبه معاونين وزير 

ارتباطات و فناوري اطاعات بررسي شد.
در جلس��ه اي كه با حضور معاونان وزير ارتباطات 
و فناوري اطاعات، اعضاي هيات مديره پس��ت، 
معاونين فني و بازرگاني و فناوري مديرعامل و تني 
چند از مديران حوزه برنامه ريزي برگزار شد، مدل 
قيمت تمام شده خدمات پست و تسهيم هزينه ها 
بر مبناي چهار دسته فعاليت هاي اصلي و بر اساس 
زمان و وزن مرسولات پستي تشريح و تبادل نظر 
شد. در اين جلسه حس��ين نعمتي - معاون وزير 
ارتباطات، رييس هيات مديره و مديرعامل پست- با 
اشاره به آمار موجود گفت: بر اساس آمار و اطاعات 
موجود، شفاف سازي در اين زمينه صورت گرفته 
و درصدديم تا در همه بخش ها، قيمت تمام شده 
خدمات را محاسبه و بر مبناي آن فعاليت كنيم.

نعمتي تاكيد كرد: در هر صورت بايد ضمن برآورده 
ساختن انتظارات حاكميت و دولت در ارايه خدمات 
پايه پستي، موافقت وزير و مجمع صاحبان سهام را 
نيز در محاسبه بهاي تمام شده خدمات كسب كرد.

در ادامه س��يروس موثقي- معاون برنامه ريزي 
و نظ��ارت راهبردي وزير ارتباطات- با اش��اره به 
ساختار شركتي پس��ت گفت: براي اداره بهينه 
يك شركت به ابزارهاي مختلفي نياز است و نظام 
شركتي ايجاب مي كند با تكيه بر بهاي تمام شده 

خدمات و نگاه اقتصادي اداره شود. 
وي همچني��ن از پس��ت به س��بب جمع آوري 
اطاعات با وجود س��ختي ها و محدوديت هاي 

موجود نيز قدرداني كرد.

  دو سال پيش بود كه اينستاگرام بخش نظردهي پايين پست ها را ارتقا داد و افراد توانستند در آنجا با هم حرف بزنند. از آن به بعد همه چيز در 
اين شبكه تصويري زير و رو شد. ترول هاي اينستاگرامي به دنيا آمدند، باب تازه اي براي گفت وگو يا اظهارنظرهاي فخرفروشانه باز شد، و حتي 
عده اي لابه لاي اين نظرات دنبال نيمه گمشده خودشان گشتند. و حالا كار به اينجا رسيده كه نظردادن چهره هاي مشهور از پست هاي صفحه شان 

مهم تر شده. كسي چه مي داند؟ شايد كامنت ها مي توانند چيزهايي بگويند كه عكس ها از نشان دادن آن عاجزند.

برش



11 بنگاهها

در نشست مشترك با كميسيون اقتصادي مجلس ،  رييس اتاق تعاون ايران نظارت بر حسن اجراي قانون را خواستار شد

توسط معاون اقتصادي استاندار به وزير كشور صورت گرفت

 تشكيل بازار متشكل ارزي؛  راهكار حل مشكلات صادرات

پيشنهاد راه اندازي دبيرخانه ديپلماسي اقتصادي شرق كشور در مشهد

گروهبنگاهها|
 نشست مش��ترك اعضاي كميس��يون اقتصادي 
مجلس ش��وراي اس��امي با هيات رييس��ه اتاق 
تعاون، مديران اتحاديه هاي سراس��ري و روساي 

كميسيون هاي اتاق تعاون برگزار شد.
به گ��زارش »تعادل« از پايگاه اطاع رس��اني اتاق 
تعاون ايران، در اين نشست، بهمن عبداللهي رييس 
اتاق تعاون اي��ران گزارش مبس��وطي از وضعيت 
بخش تعاون در كشور ارايه كرد و نظارت بر حسن 

اجراي قانون را خواستار شد.
رييس اتاق تعاون ايران با اش��اره ب��ه جايگاه اتاق 
تعاون در ش��وراهاي اصلي و ملي كشور كه توسط 
قانونگذار تعيين ش��ده اس��ت، بيان داشت: قانون 
فعلي تعاون براي بخش كفايت مي كند و اصاحات 
جزئي به كميسيون اقتصادي مجلس ارايه خواهد 

شد.
وي در بخش ديگري از اين نشست با اشاره به پايش 
فضاي كسب و كار كه براساس قانون توسط ۳ اتاق 
صورت مي گيرد، ابراز داش��ت: براس��اس آخرين 
بررسي انجام شده در زمستان ۹۷ شامل شاخص 
ملي محي��ط كس��ب و كار به تفكيك اس��تان ها، 
بخش ها و فعاليت هاي اقتصادي نش��ان مي دهد 

شاخص ملي ۶.۰۹ بوده است.
عبداللهي افزود: براس��اس نتاي��ج حاصل از پايش 
ملي محيط كس��ب و كار بخش تعاون در زمستان 
۹۷، نامناس��ب ترين مولفه هاي محيط كس��ب و 
كار بخش تعاون، بي ثبات��ي و غيرقابل پيش بيني 
بودن قيمت ها )مواد اوليه و محصولات(، دشواري 
تامين مالي و توليد و عرضه نس��بتا آزاد كالاهاي 

غيراستاندارد و تقلبي در بازار بوده است.
اين مقام مس��وول در بخش ديگري تصريح كرد: 
قوانين در مجلس شوراي اسامي تصويب مي شود 
اما در مرحله اجراي قانون، قانون رها مي شود از اين 
حيث مهم ترين درخواست پارلمان بخش تعاون، 

نظارت بر حسن اجراي قانون است.
ماشاالله عظيمي دبيركل و عضو هيات رييسه اتاق 
تعاون ايران نيز ارتباط با مجلس ش��وراي اسامي 
را ارتباطي تعاملي و پايدارتري عنوان كرد و گفت: 
بعد از مصوبات، مقاومت دستگاه ها در قبال مصوب 
كردن و كاس��تن از مقررات زائ��د همچنين عدم 
ضمانت اجرايي اين مصوبات، از چالش هاي عمده 

بهبود فضاي كسب و كار محسوب مي شود.
وي ادامه داد: جدال دولتي ه��ا و غيردولتي ها در 

برون س��پاري تصدي ها نيز مطرح اس��ت چراكه 
متاس��فانه دولتي ها در اجزا نيز دخالت مي كنند. 
عظيمي يادآور شد: مواد ۲ و ۳ قوانين بهبود فضاي 
كس��ب و كار مي گويد دولت موظف است كه نظر 
كتبي ۳ ات��اق را قبل از وضع قوانين اخذ كند، اين 

درحالي است كه اين اتفاق صورت نمي گيرد.
در بخ��ش ديگ��ري از اي��ن نشس��ت، روس��اي 
كميس��يون هاي كش��اورزي، صنع��ت و مع��دن 
همچنين كميسيون بهبود مستمر فضاي كسب و 
كار مهم ترين چالش ها و دغدغه ها را عنوان كردند.

ارسان قاسمي، رييس كميسيون كشاورزي اتاق 
تع��اون ايران با اش��اره به اينكه ب��راي رونق توليد 
حفظ اشتغال موجود بس��يار مهم تر است، عنوان 
كرد: با توجه به اينكه موتور توس��عه كشور، بخش 
كشاورزي است، پيش��نهاد مي كنيم از محل ۱۴ 
ميليارد دلار قانون بودجه براي واردات، بخشي به 
رونق توليد و حفظ اشتغال موجود اختصاص يابد 
كه اين امر سبب مي شود در بسياري از محصولات 
كش��اورزي و صناي��ع غذايي به م��رز خودكفايي 
برسيم. فاضل همامي، رييس كميسيون صنعت و 
معدن اتاق تعاون نيز مش��كات بيمه را مطرح و با 

ارايه پيشنهاد خواستار رسيدگي به آن شد.
پيمان سپاري ارزي نيز از ديگر موارد مطروحه در 
اين نشس��ت بود كه صادق��ي، مديرعامل اتحاديه 
سراسري پسته خواستار معافيت صادرات كالايي 

از پيمان سپاري ارزي شد.
عليخانزاده، رييس كميسيون بهبود مستمر فضاي 
كس��ب و كار نيز گزارش مبس��وطي در خصوص 
مش��كات صادرات محصولات و مشكات ارزي و 

مشكات تامين مالي براي مواد اوليه ارايه كرد.
در اي��ن نشس��ت نماين��دگان مجل��س و اعضاي 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسامي نيز به 

بيان نقطه نظرات و پيشنهادات پرداختند.
به گفته اناركي در موضوع پيمان س��پاري ارزي، 
غير از اينكه ارز را دركشور كم كرده اتفاق ديگري 

نمي افتد.
كريم��ي از ديگر اعض��اي كميس��يون اقتصادي 
مجلس نيز با اشاره به حذف فرمول مرابحه مركب 
از تس��هيات بانكي، بيان داشت: در اين خصوص 
طرحي را در حال تهيه در مجلس است كه از فعالان 
اقتصادي بخش تعاون درخواس��ت مي ش��ود كه 
نظرات و پيشنهادات را ارايه كنند تا طرح كامل تري 
ارايه شود. گفتني اس��ت؛ تعهد انتقال ارز حاصل 

از ص��دور كالا و خدمات به كش��ور مبدأ صادرات 
»پيمان س��پاري ارزي« اس��ت. اي��ن تعهد طبق 
سندي رسمي موسوم به »پيمان نامه ارزي« صورت 
مي گيرد و طبق آن صادركننده مي پذيرد كه ارز به 
دس��ت آمده از فروش كالا و خدمات صادرشده در 
خارج را طي مدت معيني به كشور انتقال دهد و آن 
را بر اساس مقررات ارزي كشور و نرخ تعيين شده 
از س��وي بانك مركزي به يكي از بانك هاي مجاز 
بفروش��د و »واريزنامه پيمان ارزي« دريافت دارد. 
به زبان خيلي س��اده، اگر دولت، صادركنندگان را 
وادار كند كه ارز حاصل از صادرات خود را به كشور 
بازگردانن��د و آن را به بانك هاي مش��خصي كه از 
س��وي بانك مركزي تعيين مي ش��وند بفروشند، 

»پيمان سپاري ارزي« اجرايي شده است.
پيمان س��پاري ارزي، يكي از ابزارهاي سياس��ت 
 )foreign exchange control( كنترل ارز
اس��ت. »سياس��ت كنترل ارز« به معناي انحصار 
دولت در خريد و ف��روش ارز و به منظور به تعادل 

رس��اندن تراز تجاري ب��دون توجه ب��ه نيروهاي 
بازار اس��ت؛ بطوري كه مقامات پولي به جاي اين 
نيروهاي اقتصادي، تصميم خواهند گرفت. زماني 
كه تعرفه ه��ا و س��هميه بندي هاي دولت كمكي 
به تصحيح ت��راز تجاري و ت��راز پرداخت ها نكند، 
سياس��ت كنت��رل ارز از س��وي دولت ها ب��ه اجرا 

درمي آيد.
اين نماينده مجلس برگزاري جلسه اي براي بررسي 

موضوع پيمان سپاري ارزي را پيشنهاد داد.
كبيري يكي ديگر از اعضاي كميسيون اقتصادي 
مجل��س اذعان داش��ت: بخ��ش تعاون ب��ا توجه 
ب��ه ظرفي��ت و گس��تردگي جامعه تع��اون، بايد 

مطالبه گري بيشتري را انجام دهد.
معصومه آقاپور نماينده مردم شبس��تر در مجلس 
ش��وراي اس��امي نيز در اين نشس��ت بر اهميت 
نقش ص��ادرات غيرنفتي اذعان داش��ت: در حوزه 
كشاورزي، آموزش به صادركنندگان در خصوص 

بخش نامه بانك مركزي بايد مدنظر قرار گيرد.

آقاپور با اشاره به مشكات تعاوني هاي فرهنگيان 
گفت: اين تعاوني ها با مش��كات ماليات بر ارزش 
افزوده مواجه هستند و موضوع مذكور تعاوني هاي 
فرهنگيان را در شرايط س��ختي تا مرحله انحال 

قرار داده است.
وي از كمك هاي اتاق تعاون در حادثه س��يل اخير 

تشكر و قدرداني كرد.
پورابراهيمي رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
نيز در اين نشست با گايه از عدم تعامل وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي با مجموعه تخصصي خود يعني 
اتاق تعاون، ابراز داش��ت: در كميسيون مجلس به 

وزير تعاون يادآوري خواهد شد.
اين نماين��ده مجلس با تاكيد ب��ر اهميت دغدغه 
صادرات خاطرنش��ان كرد: براي حل مش��كات 
صادرات، تش��كيل ب��ازار متش��كل ارزي راهكار 

مناسبي است.
در اين ب��ازار دس��ت دلالان بازار ارز كوتاه ش��ده 
همچنين شفافيت معامات صورت خواهد گرفت.

معاون هماهنگي امور اقتصادي اس��تانداري خراسان 
رضوي گف��ت: با هدف ارتقاي ظرفي��ت بهره برداري از 
پتانسيل هاي موجود در پيمان هاي منطقه اي اقتصادي 
از جمله آپك و اوراسيا و... پيشنهاد مي شود تا دبيرخانه 
ديپلماسي اقتصادي شرق كش��ور در مشهد راه اندازي 
شود. علي رسوليان در جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي در محل دفتر استاندار اظهار كرد: مهم ترين 
كاري كه مثلث توسعه اقتصادي انجام مي دهد؛ واگذاري 
امور به مردم، حمايت از طرح هاي مردمي و تعامل ميان 

بخش هاي مختلف حاكميت است.
وي افزود: در استان خراس��ان رضوي تفاهم نامه هايي 
امضا شده كه شركت هاي مهم، مسووليت توسعه استان 
را دردست بگيرند و استان را به ۱۲ منطقه تقسيم كرديم 
در اولين جلسه، شهرداري مشهد، وظيفه معين اقتصادي 
شهر مشهد را برعهده گرفت و آيت الله علم الهدي نيز اين 
تفاهم نامه را امضا كردند. معاون هماهنگي امور اقتصادي 
استانداري خراسان رضوي بيان كرد: تفاهم نامه ها توسط 
ائمه جمعه، نمايندگان، استاندار و روساي دادگستري 
امضا مي شود. تاكنون ۶۲ تفاهم نامه امضا شده است و 
شركت هاي بخش خصوصي محوريت توسعه مناطق 
و روس��تاها را برعهده گرفته اند. برنامه ما اين است كه 
معين هاي اقتصادي را به ۱۰۰ معين برسانيم. رسوليان 
خاطرنشان كرد: در اولين گام، طرح هاي در حال تكميل 

را در سه بخش گردشگري، كشاورزي و صنعت شناسايي 
كرده ايم و حدود ۳5 هزار ميليارد تومان پروژه نيمه تمام 
وجود دارد كه بطور ويژه بايد رصد ش��ود. در سفرهاي 
استاني كه ۲۴ شهرستان معين هاي اقتصادي آن تعيين 
شده، بازديد صورت گرفته و حدود ۲۶ هزار ميليارد تومان 
تفاهم نامه هاي سرمايه گذاري امضا شده است. وي اضافه 
كرد: يك شوراي فرماندهي اقتصاد مقاومتي ايجاد شده 

و اعضاي آن ش��امل اس��تاندار به عنوان رييس شوراي 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي، رييس كل دادگس��تري 
استان، نماينده معرفي شده ازسوي نماينده ولي فقيه در 
استان، رييس مجمع نمايندگان استان، معاون سياسي 
امنيتي و اجتماعي استانداري، مديركل اطاعات استان، 
دادس��تان عمومي و انقاب مركز اس��تان، فرماندهي 
انتظامي استان، فرماندهي س��پاه امام رضا)ع( استان، 

مديركل بازرسي اس��تان، مديركل ديوان محاسبات، 
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي استان 

و معاون هماهنگي امور اقتصادي استانداري مي شود.
معاون هماهنگي امور اقتصادي اس��تانداري خراسان 
رضوي تصريح كرد: در جلس��ه ستاد اقتصاد مقاومتي 
تاكنون ۱۰ جلسه برگزار و در اين ميان ۲۳ مصوبه تصويب 
شده است كه عمده موضوعات آن در حوزه مثلث توسعه 
اقتصادي فرهنگي، نهاد مردمي اقتصاد مقاومتي استان، 
زيرساخت ها، موسسات مالي و اعتباري، پديده، تامين 
گوشت و مواد پروتئيني استان، مديريت شهري، ناوگان 

حمل و نقل و تنظيم بازار است.

   محورهاي اولويت دار
رس��وليان در خص��وص محورهاي اولوي��ت دار حوزه 
اقتصادي براس��اس اولويت هاي اباغي وزارت كشور، 
خاطرنشان كرد: اين محورها شامل ساماندهي واحدهاي 
توليد، با هدف بهره برداري بهينه از ظرفيت ها و ارتقاي 
توان توليد، اتخاذ تدابير لازم براي تكميل زنجيره توليد 
و جلوگيري از صادرات محصولات خام، توزيع بهينه و 
مديريت صحيح منابع دولتي، غيردولتي و تسهيات 
بانك��ي در جهت رونق توليد، اتخ��اذ تدابير لازم جهت 
فراهم كردن زمينه هاي جذب سرمايه گذاري داخلي، 

خارجي و... است.

وي ادامه داد: اهداف، برنامه ها، عمليات پيش بيني شده 
حوزه اقتصادي اس��تان خراسان رضوي درسال ۱۳۹8 
جمعا 58 برنامه است كه ۲۶۷ اقدام و فعاليت مشخص 
در حوزه هاي اقتصادي است. وي افزود: سال گذشته ۳۲ 
هزار ميليارد تومان تسهيات بانكي پرداخته شده است. 
امسال طبق تفاهمي كه با بانك ها صورت گرفته، بنا شده 
است كه به ۱5 هزار ميليارد تومان تسهيات برسيم. براي 
رصد برنامه ها كميته هاي ويژه اي تشكيل شده كه ماهانه 
گزارش هايي را به ما ارايه مي دهند. همچنين تعداد ۱۱۰ 
تفويض اختيار در ارتباط با وزارتخانه هاي مختلف احصاء 
شده كه ليست آن جهت دستور پيگيري تقديم مي شود.

رس��وليان خاطرنش��ان كرد: با عنايت به اينكه حسب 
قانون بازارچه هاي م��رزي به صورت درآمد هزينه بوده 
و استانداري ها موظف به تامين نيرو و هزينه هاي اداره 
بازارچه هاي مرزي هستند كه در همين راستا طي سال 
۹۷ از مح��ل وجوه حاصل از خدم��ات ۹ ميليارد ريال 
به حس��اب خزانه واريز گرديده و متاسفانه فقط ۲۱۰ 
ميليون ريال تخصيص و تامين اعتبار به استان پرداخت 
شده اس��ت كه تداوم اين رويه باعث عدم توانايي اداره و 
تامين هزينه هاي معمول بازارچه هاي مرزي است، لذا 
خواهشمنديم نسبت به استاني ش��دن رديف بودجه 
بازارچه هاي مرزي در اعتبارات سال ۹8 دستور مساعدت 

و پيگيري صادر شود.

از سرگيري  فعاليت كارگران 
ايراني در بازارچه سومار

كرمانشاه| به دنبال وقفه 
يك هفت��ه اي در فعالي��ت 
بازارچه س��ومار نشس��ت 
5ساعته مسوولان سياسي 
امنيتي و اقتص��ادي ايران 
وعراق در مرز مندلي سومار 
منجر به حل وفصل مسائل و 
مشكات موجود بر سر راه فعاليت اين بازارچه شد. بعد از 
اين نشست مديركل امور مرزي وزارت كشور ازسرگيري 
مج��دد فعاليت كارگ��ران ايراني در بازارچه س��ومار و 
بازگشايي مجدد اين بازارچه خبر داد. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران شهريار حيدري از رسمي شدن مرزسومار تا 
سه ماه آينده خبر داد و گفت: مرز سومار براي دوكشور 
ايران و عراق يك مرز استراتژيك ومهم محسوب مي شودو 
مقدمات اين طرح نهايي شده و به زودي با رسمي شدن 
اين مرز مبادلات كالا بصورت ترانزيت و رس��مي انجام 
خواهد شد و زمينه تردد مسافر و زوار از اين مرز نيز محقق 
مي ش��ود. وي افزود: با توجه به اينكه در صادرات كالا از 
مرز سومار در چند روز گذشته وقفه اي ايجاد شده بود، در 
نشست مشترك با حضور هيات هاي دوطرف   توافقات 

مشتركي صورت گرفت.

 ترمينال فرودگاه اردبيل
به بهره برداري مي رسد

اردبيل| سرپرست معاونت 
هماهنگ��ي ام��ور عمراني 
اس��تانداري اردبيل گفت: 
ترمين��ال بزرگ ف��رودگاه 
اردبيل ب��ا هزينه كرد بيش 
از ۶5۰ ميليارد ريال در حال 
احداث بوده كه براس��اس 
برنامه ريزي ها و هدفگذاري هاي انجام ش��ده در س��فر 
رييس جمهور به استان افتتاح مي شود. به گزارش روابط 
عمومي استانداري، مسعود امامي يگانه عصر ديروز در 
بازديد از فرودگاه اردبيل اظهار داشت: ترمينال بزرگ 
فرودگاه اردبيل در هشت هزار و ۱۰۰ متر زيربنا احداث 
شده كه با راه اندازي آن زمينه براي ارايه خدمات هر چه 
بيش��تر و بهتر در فرودگاه اردبيل فراهم مي شود. وي 
افزود: اين ترمينال ب��ا هزينه كرد بيش از ۶5۰ ميليارد 
ريال در حال احداث بوده كه براس��اس برنامه ريزي ها و 
هدفگذاري هاي انجام ش��ده در سفر رييس جمهور به 
استان افتتاح و مورد بهره برداري قرار مي گيرد تا فعاليت 
اين ترمينال به ش��كل رسمي آغاز ش��ود. او  بيان كرد: 
بازس��ازي باند اصلي فرودگاه اردبيل به طول سه هزار و 
۳۰۰ متر ديگر پروژه در حال اجراي فرودگاه اردبيل است.

 اهميت متعهد بودن 
به مسووليت اجتماعي

اصفهان| همزمان با ايام 
خجس��ته مياد باسعادت 
كريم اهل بي��ت، حضرت 
امام حس��ن مجتب��ي)ع(، 
هشتمين مراسم گلريزان 
ش��ركت ف��ولاد مباركه و 
ش��ركت هاي زيرمجموعه 
اين شركت، ويژه آزادسازي زندانيان جرايم غيرعمد در 
مجموعه فرهنگي-ورزشي فردوس فولاد مباركه برگزار 
شد. عظيميان مديرعامل فولاد مباركه در اين مراسم 
تعهد به مسووليت اجتماعي را نشانه تعالي هر سازمان 
و ميزباني فولاد مباركه را مايه مباهات دانست و تصريح 
كرد: همه ما در هر جايگاه و مسووليتي، هرگاه كاري انجام 
داده ايم، از سوي خلق خدا ازجمله مسوولان شهرستان، 
استان و كشور مورد لطف و قدرداني قرار گرفته ايم. حتي 
هنگام وقوع حوادث و باياي طبيعي، وقتي ساير كشورها 
به مدد همنوعان خود برمي خيزند، مسلما خيرخواهي 
آنها ديده و مورد تقدير واقع مي ش��ود. وي بروز حوادث 
در كارخانه هاي صنعتي را محتمل دانس��ت و  تصريح 
كرد: به يقين قدم هاي خيري كه سازمان ها در راستاي 

مسووليت هاي اجتماعي شركت برمي دارند.

بندر چابهار پل ارتباطي 
افغانستان با جهان است

سيستانوبلوچستان| 
اس��تاندار سيس��تان و 
بلوچس��تان در نشس��ت 
با سركنس��ول افغانستان 
گف��ت: پ��ل ارتباط��ي 
افغانس��تان با جهان بندر 
چابهار است و در واقع بندر 
چابهار، آسان ترين راه براي صادرات و واردات كشور 
افغانستان محسوب مي ش��ود كه در حال حاضر از 
تحريم ها نيز معاف ش��ده اس��ت. به گزارش روابط 
عمومي اس��تانداري؛ در نشست صميمانه موهبتي 
استاندار سيستان وبلوچستان با عبدالرحيم نيكپور 
سركنسول افغانستان موانع و مشكات موجود در 
مسير توس��عه روابط فرهنگي، اجتماعي و سياسي 
بين دو كشور و راهكار هاي افزايش روابط چندجانبه 
فرهنگي، اقتصادي و سياسي و تبادلات مرزي بين 
دو كش��ور مورد بحث و بررسي قرار گرفت. موهبتي 
استاندار سيستان و بلوچستان در اين نشست گفت: 
كشور همسايه افغانس��تان با ايران نقطه اشتراكات 
قومي، ديني، مذهبي و زباني فراواني دارد و به همين 

جهت اهميت ويژه اي براي ما دارد.

اجراي دستورالعمل تسويه 
وام هاي زير ۱۰۰ميليون تومان
مركزي| عضو كميسيون 
برنامه، بودجه و محاسبات 
مجل��س گف��ت: بان��ك 
مرك��زي دس��تورالعمل 
تس��ويه وام ه��اي زي��ر 
۱۰۰ميلي��ون توم��ان را 
اباغ كرده و انتظار مي رود 
بانك ها هرچه س��ريع تر به اجراي اين دستور اقدام 
كنند. به گزارش مهر، محمد حسيني با بيان اينكه در 
سال هاي گذشته 8 بانك براي تسويه وام ها سهميه 
دريافت مي كردند، بيان داش��ت: امس��ال براساس 
دستورالعمل بانك مركزي ۱۰ بانك نسبت به تسويه 
وام هاي زي��ر ۱۰۰ ميليون تومان اق��دام مي كنند. 
نماينده مردم تفرش، آش��تيان و فراهان در مجلس 
افزود: در دستورالعمل بانك مركزي كه ارديبهشت 
ماه سال جاري صادر شده، اولويت هاي تسويه اين 
وام ها به بانك هاي عامل اباغ ش��ده است، در واقع 
اف��رادي كه مي توانند از اين امتياز بهره مند ش��وند 
اولويت بندي شده اند. وي گفت: اين اولويت بيشتر 
در حوزه خسارت هاي ناشي از حوادث غير مترقبه و 
احكام مرتبط با تبصره امهال وام ها تعريف شده است.
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اخبارشهرستانها

شهادت رييس پليس آگاهي 
اسلام آبادغرب

كرمانش�اه| معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي 
استان كرمانش��اه از ش��هادت رييس پليس آگاهي 
شهرستان اسام آبادغرب در درگيري مسلحانه خبر 
داد. محمدرضا آموي��ي معاون اجتماعي فرماندهي 
انتظامي استان كرمانشاه گفت: تيمي از كارآگاهان 
پليس آگاهي به سرپرستي شهيد »حاجي مرادي« 
براي تامين امنيت عزاداران در دومين شب از ليالي 
قدر مشغول گشت زني بودند كه به يك دستگاه خودرو 
مشكوك مي شوند. وي افزود: كارآگاهان پليس آگاهي 
اسام آبادغرب پس از مشاهده خودرو درصدد متوقف 
كردن آن در شهرك جهاد برمي آيند كه سرنشينان آن 
اقدام به تيراندازي به سوي خودروي ماموران مي كنند. 
آمويي تصريح كرد: متاسفانه بر اثر اين درگيري سروان 
»كوروش حاجي مرادي« زخمي و س��ريعا به مراكز 
درماني منتقل مي ش��ود، اما متاس��فانه بر اثر شدت 
جراحات وارده جان خود را از دس��ت داده و در ش��ب 
شهادت مولاي متقيان به درجه رفيع شهادت نايل آمد.

ويژه

 فعاليت کارخانه سامسونگ
 قانونی است 

 معاون صنايع سازمان صنعت استان تهران با بيان 
اينکه براساس ضوابط سازمان صنعت فعاليت شرکت 
تکوين الکترونيک مشکلی ندارد، گفت: چرا عده ای 
در س��ال رونق توليد به جای کمک ب��ه واحدهای 
توليدی به دنبال ايجاد مشکل برای توليدکنندگان 
کشور هس��تند.  اخيرا حرف و حديث های مبنی بر 
فعاليت غيرقانونی شرکت سامسونگ در کيلومتر ۱۴ 
جاده کرج مطرح شده است که محمد مسيح حبيبی 
معاون صنايع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران در همين ارتباط می گويد: اين موضوع چند 
سال پيش بررسی و در نهايت مشخص شد فعاليت 
شرکت سامس��ونگ در جاده کرج مشکلی ندارد اما 
برای من سوال است چرا عده ای در سال رونق توليد 
به جای کمک به واحدهای توليدی به دنبال ايجاد 
مش��کل برای توليدکنندگان کشور هستند. وی با 
بيان اينکه اين شرکت تمام مجوزهای لازم را برای 
فعاليت دريافت کرده و مس��تندات آن وجود است، 
افزود: براساس ضوابط سازمان صنعت فعاليت شرکت 
تکوين الکترونيک مشکلی ندارد و به حضور شخص 
خاصی هم ربط ندارد، حتی در آن زمان معاون وقت 
نيز توضيحات لازم را در اين رابطه بيان کرده است. 
حبيبی اعام کرد: روزانه تعداد زيادی درخواست تغيير 
کاربری و تغيير نام به اين سازمان ارسال می شود و پس 
از طی مراحل قانونی و اخذ استعامات مربوطه اقدام 
لازم صورت می گيرد. وی همچنين درباره صدور 
مجوز برای فعاليت شرکت تکوين الکترونيک در 
تهران در سال ۹۳ با وجود مصوبه ممنوعيت ايجاد 
صنايع جديد در ش��عاع ۱۲۰ کيلومتری تهران، 
اظهار کرد: در اصل اين شرکت مجوز اوليه را در 
سالهای گذشته با کاربری ديگری دريافت کرده 
بود و مجوز فعاليت اوليه مربوط به آن زمان قبل 
است. معاون وقت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان تهران با اشاره به تقاضای اين شرکت در 
سال ۱۳8۷ برای تغيير کاربری به لوازم خانگی، 
ادام��ه داد: با پيگيری های اين موضوع توس��ط 
مسئولان شرکت، پس از اخذ مجوزهای لازم از 
سازمان های مربوطه از جمله سازمان حفاظت 
محيط زيست و ... انجام گرفت. وی با اشاره به اينکه 
کار غيرطبيعی و خاف قانون در مسير فعاليت 
اين شرکت انجام نش��ده است، تصريح کرد: من 
اين موضوع را تاييد می کنم که تغيير کاربری اين 
شرکت با رعايت همه ضوابط و مقررات بوده و به 
زمان حضور شخص خاصی در سازمان صنعت، 

معدن و تجارت تهران ربطی ندارد.

 استفاده اجباري
   از پايانه فروشگاهي 

رشت| مدير نظارت و اعتبار بخشي دانشگاه علوم 
پزشكي گيان از مكلف شدن تمام مراكز درماني و 

مطب هاي پزشكان به پايانه فروشگاهي خبر داد.
زهره تيموري از مكلف ش��دن تمام مراكز درماني و 
مطب هاي پزش��كان به پايانه فروشگاهي خبر داد و 
گفت: با عنايت به بخشنامه اباغي از سوي معاونت 
درمان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و 
به موجب مقررات تمامي مراكز درماني اعم از دولتي، 
خصوصي، وابسته به نهادهاي عمومي غير دولتي، 
نيروهاي مسلح، خيريه ها و نيز مطابق بند )ي( همين 
تبصره تمامي صاحبان حرف و مش��اغل پزشكي، 
پيراپزشكي، داروسازي و دامپزشكي كه مجوز فعاليت 
آنها از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
صادر شده است، مكلفند در چارچوب آيين نامه تبصره 
)۲( و ماده )۱۶۹( قانون ماليات هاي مستقيم مصوب ۳ 
اسفند ۱۳۶۶و اصاحات و الحاقات بعدي آن از ابتداي 

سال جاري از پايانه فروشگاهي استفاده كنند. 

 كليپ مربوط به هجوم ملخ ها
به دشتستان صحت ندارد

بوشهر| طي روزهاي گذشته كليپي با عنوان هجوم 
لشكر ملخ ها به يكي از روستاهاي دشتستان در فضاي 
مجازي و كانال هاي خبري منتشر شد. روابط عمومي 
سازمان جهادكشاورزي اس��تان بوشهر اعام كرد 
كليپ منتشر ش��ده مربوط به كشور عربستان بوده 
و از زمان وق��وع آن مدت زيادي مي گذرد؛ طبق اين 
اعام كليپ منتشره ارتباطي با كشور ايران، استان 
بوشهر و روس��تاي زيارت دشتستان ندارد. گفتني 
است بر اساس پايش هاي صورت گرفته توسط سازمان 
جهادكشاورزي استان بوشهر، اين ميزان از ملخ هاي 

صحرايي در شهرستان دشتستان وجود ندارد.

چهرههاياستاني
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حركت پرشتاب كمبود معلم 

تلاطم در بازار تجهيزات پزشكي

بحران كمبود نيرو در آموزش و پرورش هر روز جدي تر 
مي شود. با بالا رفتن آمار بازنشستگي معلمان و در مقابل 
كاهش استخدام نيرو از يك سو، همچنين بلاتكليفي 
نيروهاي حق التدريسي از سوي ديگر، مدارس به سمتي 
كشيده مي شوند كه در سال هاي آينده، معلم به عنصري 
كمياب براي آنها بدل مي شود. از سال 92 تاكنون، هر 
سال بيش از 30 هزار نفر در آموزش  و پرورش بازنشسته 
شده اند تا جايي كه به گفته مسوولان تعداد بازنشستگان 
در سال هاي آينده شتاب بيشتري مي گيرد. در حال 
حاضر 9۱0 هزار معلم مش��غول به تدريس هس��تند 
كه از اين تعداد در س��ال 99، حدود 320 هزار نفر و در 
سال ۱۴0۴ حدود 330 هزار نفر يعني دو سوم معلم ها 
بازنشسته مي ش��وند. اين وضعيت در حالي است كه 
قرار بود هر سال از طريق دانشگاه فرهنگيان 22 هزار 
دانشجو معلم جذب ش��وند تا خروجي هاي دانشگاه 
فرهنگيان بعد از ۴ سال به 22 هزار نفر برسد و بتوانند 
بخشي از نياز به معلم را پاسخ بدهند اما فقط در سال 9۱ 
حدود 22 هزار دانشجو معلم جذب شدند و در سال هاي 
اخير ظرفيت پذيرش دانشگاه فرهنگيان به 5 هزار نفر 
رسيده است. اين ميان دو راه حل در سال هاي اخير از 
سوي مسوولان وزارت آموزش و پرورش به عنوان كليد 
حل بحران مطرح ش��ده كه البته از نظر كارشناسان 
آموزش راه حل هايي شكست خورده هستند. آموزش 
و پرورشي ها گاهي از خريد خدمات آموزشي به عنوان 
راه حل صحبت مي كنند كه نظر كارشناسان آموزش، 
گزينه اي به دور از عدالت آموزشي بوده و مقدمه اي براي 
خصوصي سازي آموزش و پرورش است و گاه از تشويق 
معلمان بازنشس��ته به ادامه تدري��س با هدف جبران 
كمبود معلم س��خن مي گويند كه باز هم كارشناسان 
آم��وزش معتقدند راه حلي مقطعي و بدون پش��توانه 

محسوب مي شود. 

   نس�خه آم�وزش و پ�رورش ب�راي جبران 
كمبود  نيرو

كمبود معلم در آموزش و پرورش در حالي اس��ت كه 
رييس دانش��گاه فرهنگيان، روز گذش��ته اعلام كرد: 
اگر تربيت معلم را تقويت كنيم، طي س��ه ،چهار سال 
آينده مي توانيم كف نياز به معلم را پر كنيم. حس��ين 
خنيفر درباره اين موضوع به ايس��نا گفت: پيش بيني 
مي كنيم در سال 9۸، حدود ۸0 تا 90 هزار بازنشسته در 
آموزش و پرورش داشته باشيم، امكان استمرار خدمت 
وجود دارد اما ما هنوز ميزان ماندگاري اين معلمان را 
نمي دانيم. علاوه بر اين آموزش و پرورش راهكارهاي 
ديگ��ري براي جذب ني��رو اعم از به كارگيري س��رباز 
معلمان، نهضتي ها، حق التدريسي ها و… دارد؛ البته 
ما دخالتي در نوع جبران كمبود نداريم و در جذب نيرو 

طبق مجوزهاي دريافتي كمك و پشتيباني مي كنيم.
او افزود: مهر 9۸، 20 هزار فارغ التحصيل دانش��گاه به 
مدارس مي پيوندند. اگر سهميه جذب دانشجومعلم 
رس��مي و پذيرفته ش��دگان از طري��ق م��اده 2۸ 
)پذيرفته شدگان استخدام آزاد( را بالا ببريم به سمت 
ثبات مي رويم. با اين حال اين وضعيت در حالي است 
كه در سال 99، حدود 320 هزار نفر و در سال ۱۴0۴ 
حدود 330 ه��زار نفر يعن��ي دو س��وم معلم هاي ما 

بازنشسته مي شوند.
اظهارات خنيفر در حالي است كه پيش از اين محمد 
بطحايي، وزير آموزش و پرورش، تش��ويق به استمرار 
خدمت معلمان در مرز بازنشس��تگي را كليد حل اين 
بحران دانس��ته بود. بطحايي درباره اين موضوع بيان 
كرد: اس��تفاده از نيروهايي كه كيفيت كاري آنها بالا 
بوده است و ايجاد تاخير در بازنشستگي ها اصلي ترين 
برنامه براي برون رفت از اين مشكل محسوب مي شود. 
اس��تفاده از فرهنگياني با تجربه 30 سال فعاليت، در 
شرايطي كه فعلا ظرفيت جذب نيرو جايگزين وجود 
ندارد، به آموزش و پرورش فرصت تربيت نيرو جايگزين 

را خواهد داد.
وزير آموزش و پرورش در توضيح نحوه ايجاد انگيزه براي 
نيروهاي در حال بازنشستگي به منظور ادامه كار افزود: 
بخشي از اين روش هاي انگيزشي در قانون آمده است، 
چراكه طبق قانون افرادي كه بيش از 30 سال خدمت 
كرده اند، س��الانه 2 و نيم درصد ب��ه حقوق آنها اضافه 
مي ش��ود البته طي رايزني مقدماتي با سازمان برنامه 
و بودجه به دنبال افزايش تسهيلات براي اين دست از 

فرهنگيان هستم.
علاوه بر تش��ويق معلمان قديمي ب��ه ادامه حضور در 
آموزش و پ��رورش، در لايحه بودجه س��ال 9۸، طرح 
خري��د خدمات آموزش��ي هم به عن��وان يك راه حل 
گنجانده شده اس��ت. راه حلي كه از اوايل دهه ۸0 در 
آموزش و پرورش رونق گرفت كه به موجب آن جذب 
معلمان از طريق قرارداد خريد خدمات آموزشي انجام 
مي شود. حال آنكه به موجب قانون برنامه ششم توسعه 
خريد خدمات مربوط به آموزش و پرورش نيست جز 
در مواردي كه مدارس روستايي يا در مناطق محروم 
باشند اما اين وضعيت در حالي است كه خريد خدمات 
طبق قانون برنامه ششم توسعه اصلا مربوط به آموزش 
و پرورش نيست جز در مواردي كه مدارس روستايي يا 

در مناطق محروم باشند.

   استفاده از راه حل هاي شكست خورده
اظهارات مسوولان آموزش و پرورش در حالي است كه 
كارشناسان آموزش معتقدند نه خريد خدمات مي تواند 
راه حل مناس��بي باشد و نه تش��ويق معلمان به ادامه 

تدريس. مرتضي دهقاني پور كارشناس آموزش درباره 
اين موضوع به » تعادل« گفت: روش جذب معلم به دو 
طريق آزمون استخدامي و دانشگاه فرهنگيان است كه 
با استفاده از آزمون استخدامي بيشتر از ۴0 هزار نفر در 
طول 5 سال اخير جذب نشده اند همچنين طرح خريد 
خدمات آموزشي كه براي جبران نيروي انساني تجويز 
شده است طرح موفقي نيست، 200 هزار دانش آموز 
تحت پوشش اين طرح قرار گرفته اند و ۱0 معلم خريد 
خدمات آموزش��ي ماه هاس��ت كه حقوق نگرفته اند. 
اين معلمان با كمترين ميزان حقوق براي موسس��ان 
غيردولتي كار مي كنند و تا به امروز حقوق اندك خود 
را دريافت نكرده اند آيا در اين شرايط معلم انگيزه كافي 

براي تدريس دارد؟
او افزود: مسوولان آموزش وپرورش به جاي پرداختن 
به حاشيه ها به متن بپردازند تا در آينده كمبود نيروي 
انساني مدارس كشور را دو شيفته نكند، اگر اين اتفاق 
بيفتد بايد از معلمان بخواهيم بيشتر از 2۴ ساعت در 
هفته كار كنند و در شرايطي كه حق التدريس معلمان 
در زمان خود پرداخت نمي شود، چگونه مي توان از آنها 
انتظار همكاري داش��ت؟ آموزش وپ��رورش در بحث 
مهندسي منابع انساني دست روي دست گذاشته  است 

و در سال ۱۴00 با سونامي كمبود نيروي انساني مواجه 
هستيم و حدود 300 هزار نفر درسال هاي پيش رو از 
آموزش وپرورش بازنشسته مي شوند و مسوولان نبايد 
نسبت به اين مقوله بي توجه باشند مگر اينكه بخواهند 
مدارس را به موسس��ان غيردولتي بسپارند هم اكنون 
زنگ خطر كمبود نيرو به صدا در آمده اس��ت و در اين 

باره نه مجلس گوش شنوا دارد و نه دولت.
اين كارشناس آموزش و پرورش به موضوع استخدام 
فارغ التحصيلان دانشگاه فرهنگيان اشاره و بيان كرد: در 
سال گذشته شاهد آن بوديم كه در ساز و كار استخدامي 
اي��ن فارغ التحصيلان به جاي اس��تخدام رس��مي از 
استخدام پيماني استفاده شد. در شرايطي كه با كمبود 
معلم مواجه هستيم چنين تغييراتي در واقع دانشگاه 

فرهنگيان را بي اثر مي كند. 
در چنين تصميم گيري هايي مس��وولان بايد در نظر 
بگيرند كه مولفه هايي سبب شده افراد به سمت تحصيل 
در دانش��گاه فرهنگيان تمايل پي��دا كنند يكي از اين 
مولفه ها بحث استخدام رسمي آنها بعد از تحصيل است 
كه اگر اين عامل از دانشگاه فرهنگيان حذف شود، در 
سال هاي آينده با كمبود ورودي به اين دانشگاه مواجه 
مي شويم و در سال هاي بعد با كمبود معلم كمااينكه 

در ش��رايط فعلي هم كمبود معلم داريم و از بين بردن 
جذابيت هاي اين دانش��گاه وضع را بدت��ر مي كند از 
طرف ديگر علاوه بر اين موضوع زمزمه هايي به گوش 
مي رسند كه قرار است تحصيل ۴ سال را از سابقه معلمي 
حذف كنند كه اين موضوع از جذابيت اين دانشگاه و 

تمايل افراد براي تحصيل در آن كم مي كند.
دهقاني پور بيان كرد: همين الان بحث خريد خدمات 
مطرح مي ش��ود براي اينكه مي گويند ما براي مناطق 
محروم معلمان داوطلبي نداريم كه بفرستيم. در حالي 
كه در همين سيس��تم دانشجو معلمي به جاي تعهد 
سربازي افراد تعهد خدمت دارند يا دو برابر زمان تحصيل 
در هر نقطه اي كه آم��وزش و پرورش صلاح بداند بايد 
خدمت معلمي انجام دهند. وقتي از مناطق مختلف با 
توجه به سهميه دانشجو معلم جذب كنيد، قاعدتا نبايد 
مشكلي در جذب معلم براي مناطق محروم و رفتن به 
سمت خريد خدمات داشته باشيد. اما روندي كه در اين 
دولت در حال رخ دادن است اين است كه سازمان برنامه 
و بودجه به دنبال اصلاح ساختارها نيست و به دنبال كم 
كردن هزينه هاست. در واقع يك ديد كارخانه اي وجود 
دارد و نه يك ديد ساختاري كه اين ديدگاه به نهاد تعليم 

و تربيت آسيب هاي جدي وارد مي كند.

اهميت تجهيزات پزشكي در بازار سلامت، كمتر از 
دارو نيست. به طوري كه يكي از نيازهاي اساسي در 
روند خدمات رساني بيمارستان ها و درمان بيماران، 

تامين تجهيزات و ملزومات پزشكي است.
اظهارات دبي��ر انجمن راديولوژي اي��ران در ارتباط 
با افزايش ۴ تا 5 برابري قيمت تجهيزات پزش��كي، 
حكاي��ت از اين واقعي��ت دارد كه ب��ازار تجهيزات و 
ملزومات مصرفي، دچار تلاطم ش��ده و بايد نظارت 
دقيق تر و جدي ت��ري به نحوه توزي��ع و فروش اين 
محصولات پزش��كي داشت. به دنبال نوسانات ارزي 
و محدوديت هايي كه در مسير انتقال ارز براي خريد 
تجهيزات پزشكي ايجاد شد، به يك باره شاهد افزايش 
اين كالاهاي پزش��كي در كش��ور بودي��م، به طوري 
كه قريب به اتفاق انجمن هاي پزش��كي، نس��بت به 
مشكلات ايجاد شده در مسير تجهيزات و ملزومات 

مصرفي پزشكي، گلايه و اعتراض داشتند.
به طور مثال، كمب��ود باتري قلب، يكي از گلايه هاي 
بيماران در روزهاي اخير بوده اس��ت كه مس��وولان 
وزارت بهداشت، بروز اين كمبود را رد كرده و عنوان 
داش��ته اند، باتري قلب به اندازه نياز بيماران كش��ور 
تامين شده است. مهدي يوسفي رييس هيات امناي 
صرفه جويي ارزي در معالجه بيماران گفت: از س��ال 
گذشته تاكنون قيمت باتري قلب افزايش نداشته و 
جاي نگراني براي بيماران نيس��ت. زيرا، باتري قلب 
براي بيماران با ارز دولتي خريداري و وارد مي شود و با 
قيمت مناسب در اختيار بيمارستان ها قرار مي گيرد.

قيمت باتري قلب نوع ICD بنا ب��ر نياز بيمار از ۱5 

ميليون تا 20 ميليون تومان و نوع پيس ميكر حدود 
3 ميليون و 500 هزار تومان است.

محمدمهدي علاالدين رييس اداره نظارت بر تامين 
و نگهداش��ت تجهيزات پزش��كي نيز گفت: از سال 
گذشته برنامه ريزي هاي لازم براي تامين پيس ميكر 
و ICD ص��ورت گرفته و در ح��ال حاضر كمبودي 
در اين خصوص نداريم. ب��راي واردات اين اقلام، ارز 
دولتي مورد نياز تخصي��ص يافته و در اين خصوص 
تامين كنندگان ICD و پيس ميكر نسبت به تامين 
اين اقلام براي مراكز درماني سراس��ر كش��ور اقدام 

مي كنند.

در همين حال، كمبود كيت آزمايشگاهي به عنوان 
پر مصرف ترين كالاي پزش��كي در آزمايش��گاه ها، 
دغدغه و نگراني مس��وولان انجمن ه��اي مربوطه و 
آزمايش��گاه هاي تشخيص پزش��كي را فراهم آورده 
است. به طوري كه اين روند باعث شده شاهد وجود 

كيت هاي قاچاق در برخي آزمايشگاه ها باشيم.
محمدعلي برومند دبير انجمن آسيب شناسي ايران، 
با اش��اره به تخصيص ارز ۴200 توماني براي خريد 
مواد و تجهيزات مصرفي آزمايشگاه ها، به مهر گفت: 
متاسفانه ش��ركت هاي تجهيزات پزشكي، با لحاظ 
كردن هزينه هاي جانبي، باعث مي شوند كه آثار ارز 

۴200 توماني خيلي ملموس نباش��د و باعث شود با 
قيمت بيشتري، مواد و تجهيزات مصرفي را در اختيار 
آزمايشگاه ها قرار دهند. وي با اشاره به اختصاص ارز 
دولتي براي خريد مواد مصرفي آزمايشگاه ها افزود: 
تهيه تجهيزات و قطعات يدكي مورد نياز دستگاه هاي 
آزمايش��گاه ها ش��امل ارز دولتي نمي شود و همين 
مس��اله باعث ش��ده قطعه اي كه تا س��ال گذشته 9 
ميليون قيمت داشت، به مرز 3۶ ميليون تومان برسد.

دبير انجمن آسيب شناسي ايران، با عنوان اين مطلب 
كه كيت قاچاق هم مي آي��د، گفت: كيت قاچاق هم 
وارد مي شود و هم استفاده مي شود، اما به راحتي قابل 

رديابي و جلوگيري از ورود آنها نيستيم.
اين در حالي است كه سيد حسين صفوي مديركل 
تجهيزات پزش��كي وزارت بهداش��ت، با عنوان اين 
مطلب كه بازار تجهيزات و ملزومات پزشكي كشور 
2.5 ميليارد دلار به خود اختصاص داده كه 35 درصد 
ارزش دلاري آن مربوط به محصولات توليد داخل و 
۶5 درصد مربوط به واردات اس��ت، گفت: مواد اوليه 
تجهيزات و ملزومات پزش��كي توليد داخل از طريق 
ارز رسمي و دولتي حمايت مي شود و برخي از اقلام 
مصرفي نيز كه در حوزه ملزومات توليد داخل مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرد، تعرفه آنها مشترك با ساير 
ملزومات غيرپزش��كي اس��ت و ب��ا ارز نيمايي تهيه 

مي شود. 
در همين حال، مهدي پيرصالحي رييس س��ازمان 
غذا و دارو، با اش��اره به مشكلاتي كه در مسير تامين 
تجهيزات و ملزومات پزشكي وجود دارد، تاكيد كرد: 

بودجه اي از محل اعتبارات صندوق ذخاير ارزي براي 
مطالبات دارو و تجهيزات پزش��كي اختصاص يافته 
و معاونت هاي��ي كه اين بودج��ه را در زمينه ديگري 

مصرف كنند، بايد پاسخگو باشند.
كش��ف تجهيزات پزشكي توس��ط پليس در برخي 
استان هاي مرزي و... حكايت از اين واقعيت دارد كه 
نياز برخي مراكز درماني و موسسات پزشكي، از طريق 
قاچاق تامين مي شود. اين در حالي است كه وضعيت 
تامين ارز دولتي براي تجهيزات و ملزومات پزشكي، 
مش��خص اس��ت و به راحتي مي ت��وان، كمبودها را 

رصد كرد.
س��ردار محمد قنبري فرمانده انتظامي سيستان و 
بلوچس��تان، با اشاره به كش��ف يك ميليارد و 5۷5 
ميليون ريال تجهيزات پزشكي قاچاق در بازرسي از 
يك ش��ركت باربري در زاهدان گفت: در بازرسي از 
انبار ۴ هزار و 500 ورق فيلم خام راديولوژي قاچاق 
به ارزش يك ميليارد و 5۷5 ميليون ريال كشف شد.

محمد صاحب الزمان��ي رييس انجمن دكتراي علوم 
آزمايش��گاهي ايران، با اش��اره به اينك��ه كيت هاي 
قاچاق با اتوبوس از عراق وارد مي شود، اظهارداشت: 
كيت هاي آزمايش��گاهي را مي توان با دلار ۱۴ هزار 

توماني در مرز اروميه تهيه كرد.
او با انتقاد از بي كفايتي مسوولان اداره كل تجهيزات 
پزشكي وزارت بهداشت افزود: متاسفانه برنامه ريزي 
در وزارت بهداش��ت وج��ود ن��دارد، ب��راي همين 
نتوانس��ته ايم تجهي��زات و كيت ه��اي لازم را براي 

آزمايشگاه ها تامين كنيم.
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چند درصد زنان ايراني 
»خانه دار« هستند؟

درحالي كه ح��دود ۶2.۱ درصد از زنان كش��ور 
»خانه دار« هس��تند، تعداد قابل توجهي از زنان، 
خانه  داري را شغلي پرزحمت، يكنواخت و بي ارزش 
تلقي مي كنند، اين درحالي اس��ت كه امروزه در 
سطح جهاني درباره ارزش گذاري اقتصادي فعاليت 
خانه داري زنان مطالعاتي انجام ش��ده كه نشان 
مي دهد ارزش كار خانگي زنان در س��ال ۸5، 22 
درصد جي دي پي ايران را تشكيل مي داده كه اين 

رقم در سال 95 به 30 درصد افزايش يافته است.
فعاليت و درآمدزايي دو عنصر اساسي مفهوم شغل 
محسوب مي شود و همين مس��اله موجب شده 
كه زنان خانه دار با وجود حساس��يت و سنگيني 
مس��ووليتي كه بر عهده دارند، ج��زو دايره افراد 
شاغل محسوب نشوند. گرچه كار خانه داري زنان 
كه شامل نگهداري، تداوم منابع انساني و مراقبت از 
كيان خانواده است داراي ارزش اجتماعي، فرهنگي 
و اقتصادي اس��ت، اما عمدتاً انجام اين كار از نظر 
زنان پنهان و نامحسوس مانده و چندان توجهي 

به آن نمي شود.
نگاهي به آمارهاي اطلس وضعيت زنان و خانواده 
كه بر مبناي سرشماري سال 95 تهيه شده است، 
در مورد وضعيت زنان خانه دار كشور نشان مي دهد 
كه به طور ميانگين حدود ۶2.۱ درصد از زنان ۱0 
ساله و بيش��تر به جمعيت در س��ن كار، خانه دار 
هس��تند. همچنين 59.۷ درصد زنان ۱0 ساله و 
بيشتر در نقاط شهري كشور و ۶۸.3 درصد زنان 

نقاط روستايي كشور، خانه دار هستند.
اما يكي از ابهاماتي كه در اين نمودار وجود دارد اين 
است كه چرا براي نرخ گيري جمعيت خانه داري، 
سن زنان را از ۱0 سال محاسبه مي كنند؟ كه شهلا 
كاظمي پور، جمعيت شناس در اين باره به ايسنا 
مي گويد: در سرش��ماري آم��ار، در جدول وضع 
فعاليت، سن از ده س��ال به بالا محاسبه مي شود 
كه براس��اس آن افراد به دو گروه فعال و غيرفعال 
تقسيم مي ش��وند، در اين جداول گروه فعالان به 
شاغل و بيكار و غير فعالان به محصلان و خانه داران 

تفكيك مي شود.
براساس آمارهاي اطلس وضعيت زنان و خانواده 
كه بر مبناي سرشماري سال 95 تهيه شده است، 
استان همدان بيشترين تعداد و استان سيستان 
و بلوچس��تان كمترين تعداد زنان خان��ه دار را در 
بين استان هاي كش��ور در خود جاي داده است؛ 
به طوري كه استان همدان با نرخ ۶9.23 درصد در 
زمينه خانه داري از ميان 3۱ استان كشور رتبه اول 
و استان سيستان و بلوچستان با نرخ ۴9.۶3 درصد 
رتبه آخر را به خود اختصاص داده است. همچنين 
به تفكيك سني از كل جمعيت زنان جوان ۱5 تا 29 
ساله استان هاي كشور، حدود 50.۱ درصد خانه دار 
هستند. در اين ميان استان همدان با نرخ 59.۱۴ 
درصد داراي بيشترين زنان جوان خانه دار و استان 
كهگيلويه و بوير احمد با نرخ ۴0.۱5 درصد داراي 

كمترين زنان جوان خانه دار است.
كاظمي پور در پاسخ به اين س��وال كه چرا تعداد 
زنان خانه دار استاني مانند سيستان و بلوچستان 
كه در حوزه آموزشي چندان پيشرفتي نداشته اند، 
نسبت به ساير اس��تان ها از كمترين تعداد زنان 
خانه دار برخوردار است؟ مي گويد: هر استاني را بايد 
با توجه به ساختار همان استان مقايسه كرد، استان 
سيستان و بلوچستان نسبت به ساير استان هاي 

كشور از باروري بالايي برخوردار است.
او با بيان اينك��ه زنان خانه دار در گروه غير فعالان 
)طفل، محصل، داراي درآمد بدون كار و بازنشسته( 
محاسبه مي شوند، گفت: زماني كه در جامعه اي 
تعداد طفل يا محصل بيشتر باشد به تبع تعداد زنان 
خانه دار كاهش مي يابد كه در اين نمودار ساختار 

سني در نظر گرفته نشده است.

  ح�دود 46 درص�د 15 ت�ا 29 س�اله هاي 
شهرنشين خانه دارند

اما مروري بر وضعيت زنان خانه دار نقاط ش��هري 
نش��ان مي دهد كه ح��دود 59.۷ درصد زنان ۱0 
ساله و بيش��تر به جمعيت در س��ن كار در نقاط 
شهري استان هاي كشور، خانه دار هستند، از اين 
ميان اس��تان قم با نرخ ۶۶.۴۸ درصد بيش��ترين 
زنان خانه دار و استان كهگيلويه و بويراحمد با نرخ 
5۱.۱۶ درصد، كمترين زن��ان خانه دار را در خود 
جاي داده اس��ت، همچنين از ميان كل جمعيت 
زنان جوان ۱5 تا 29 ساله ساكن در نقاط شهري 
كشور حدود ۴5.9 درصد خانه دار هستند كه استان 
قم با نرخ 5۴.۷0 درصد داراي بيشترين تعداد زنان 
جوان خانه دار و اس��تان كهگيلويه و بوير احمد با 
ن��رخ 3۴.۸۴ درصد داراي كمتري��ن تعداد زنان 
جوان خانه دار است. وضعيت زنان خانه دار نقاط 
روستايي كش��ور نيز حاكي از آن است كه ۶۸.3 
درصد زنان خانه دار ۱0 ساله و بيشتر به جمعيت 
س��ن در كار در نقاط روستايي كش��ور، خانه دار 
هس��تند كه از اين ميان اس��تان هم��دان با نرخ 
۷9.۱۸ درصد داراي بيش��ترين زن��ان خانه دار و 
استان سيستان و بلوچستان با ۴۸.۴ درصد داراي 
كمترين تعداد زنان خانه دار نقاط روستايي است 
كه طب��ق رتبه بندي جمعيت زن��ان جوان ۱5 تا 
29 ساله س��اكن در نقاط روستايي كشور، استان 
همدان با نرخ ۷۶.۸9 درصد بيشترين تعداد زنان 
جوان خانه دار و استان سيستان و بلوچستان با نرخ 
۴۷.22 درصد كمترين تعداد زنان جوان خانه دار را 

در خود جاي داده است.

آخرينآمارايدزدركشورماجرايبيهوشيغيرمعمولچندبيماردربيمارستانقلبتهران
رييس بيمارستان قلب تهران درباره چهار بيماري كه از 
25 ارديبهشت مورد عمل جراحي قلب باز قرار گرفته و 

هنوز به  هوش نيامده اند، توضيحاتي بيان كرد.
حميدرضا پورحس��يني در اي��ن باره گف��ت: در روز 
چهارشنبه 25 ارديبهشت ماه ۱۶ بيمار را مورد جراحي 
قلب باز قرار داديم كه چهار نفر از اين بيماران بعد از عمل 
به  هوش نيامدند. البته به هر حال عمل جراحي قلب، 
عملي سنگين است و ممكن است برخي بيماران ۴۸ 

ساعت بيهوش بمانند و بعد بيدار شوند.
وي با بيان اينكه به طور كلي در جراحي قلب احتمال 
بروز عوارضي مانند نابينايي، فلج اندام ها و حتي اختلال 
تكلم وجود دارد، افزود: يكي از اين چهار بيمار بعد از ۴۸ 
ساعت بيدار شده و در حال حاضر هوشيار است. البته 
اين بيمار كمي دچار عارضه ضعف اندام شده كه در حال 
بهبود است، اما سه بيمار همچنان بيهوش بوده و سطح 
هوشياري شان پايين اس��ت كه اين موضوع برايمان 

غيرمعمول است.
پورحسيني تاكيد كرد: از همان روز، پيگير بوديم كه 

چرا اين س��ه بيمار به  هوش نيامدند. بر همين اساس 
متخصص مغز و اعصاب مركز قلب تهران و حتي يك 
نفر از اس��اتيد مغز و اعصاب بيمارستان امام خميني 
)ره(، هر سه بيمار را به طور كامل ويزيت كردند. بعد از 
انجام بررسي ها مشخص شد كه همه ارگان هاي اين سه 
بيمار اعم از قلب، كبد و كليه خوب بوده و فقط سطح 
هوشياري شان پايين است. بعد از پيگيري هاي مكرر و 
انجام سي تي اسكن ها و ام آرآي مغز، مشخص شد كه در 
برهه اي از زمان بيماران دچار هايپوكسي )عبارت است 
از ميزان اكسيژن خون شرياني و زماني كه اين كاهش در 
اكسيژن در سطح سلولي منجر به كاهش اكسيژناسيون 

بافتي شود( شده اند. 
وي ادامه داد: بر اين اس��اس ما تمام سير بيهوشي اين 
بيماران را بررس��ي كرديم و مشخص شد كه فشار گاز 
اكسيژن در طول عمل در حد نرمال بوده است. بعد از 
آن نگران بوديم كه داروهايي كه زمان بيهوش��ي براي 
اين بيماران اس��تفاده شده، دچار مشكل بوده است بر 
اين اس��اس تمام داروها را به آزمايشگاه مرجع ارسال 

كرديم كه بررس��ي كردند و تا به امروز اعلام كردند كه 
داروها مش��كلي نداشته و قابل استفاده هستند. البته 
اينكه برخ��ي بيماران در طول جراح��ي قلب و بعد از 
بيهوشي دچار هايپوكسي شوند، عارضه اي شناخته 
شده است، اما آنچه ما را نگران مي كرد اين بود كه اين 
بيماران در يك روز دچار اين عارضه ش��دند. بر همين 
اساس همچنان در حال پيگيري موضوع هستيم تا به 

نتيجه برسيم.
پورحسيني تاكيد كرد: يك روز بعد از اين اتفاق اعمال 
جراح��ي الكتيو )غيراورژان��س( را متوقف كرديم، اما 
مجددا بعد از اينكه نتيجه داروها آمد و اعلام شد داروها 
مشكلي ندارند، مجددا اعمال جراحي را انجام داديم. 
تاكنون هم حدود ۶0 عمل جراحي در مركز به خوبي 

انجام شده است.
رييس مركز قلب ته��ران در خاتمه همچنين گفت: 
ميزان اعمال جراحي مركز مقداري كمتر شده؛ چراكه 
محدوديت پذيرش در آي س��ي يو مرك��ز قلب تهران 

وجود دارد.

رييس اداره پيش��گيري از ايدز و كنترل بيماري هاي 
HIV/ آميزشي وزارت بهداشت آخرين وضعيت ابتلا به
AIDS در كشور را اعلام كرد و گفت: همچنان در موارد 
جديد، ابتلا به اين بيماري از طريق انتقال جنسي رو به 
افزايش است. پروين افسر كازروني با اشاره به اقدامات 
انجام شده در جهت اجراي چهارمين برنامه استراتژيك 
ملي ايدز )9۴ تا 9۸(، گفت: در راستاي سياست هاي كلي 
سلامت با هدف كاهش موارد جديد ابتلا به ايدز و كاهش 
20 درصدي مرگ منتسب به اين بيماري در سال 9۴ در 
شوراي عالي سلامت تصويب شد. نياز است وزارتخانه ها 
و سازمان هاي شركاي برنامه تا پايان خرداد 9۸ اطلاعات 
و گزارش عملكرد هر سازمان بر اساس وظايف و تعهدات 
تعيين شده مورد ارزيابي و تحليل قرار گرفته، چالش ها 
مشخص شده و بر اساس اولويت بندي، راهكارها تعيين 
و زمينه ساز تدوين برنامه استراتژيك پنجم قرار گيرد. 
كازروني در ادامه صحبت هاي��ش به آخرين وضعيت 
آماري ابتلاء و درمان اين بيماري در كشور اشاره كرد و 
افزود: كل موارد ثبت شده اين بيماري از ابتدا تاكنون 

39هزار و 5۴9 نفر بوده اند كه مرگ ۱۸هزار و ۱۱9 نفر 
آنها ثبت شده است. 50 درصد كل موارد شناخته شده در 
زمان تشخيص نيز در گروه سني 20 تا 35 سال بوده اند. 
وي افزود: علت ابتلا به اچ آي وي در بين كل مواردي كه 
از س��ال ۶5 تاكنون در كشور به ثبت رسيده به ترتيب 
تزريق با وسايل مشترك در مصرف كنندگان مواد )۶0.۸ 
درصد(، رابطه جنسي )2۱.۶ درصد( و انتقال از مادر به 
كودك )۱.۶ درصد( بوده اس��ت. البته در موارد جديد، 
ابتلا از طريق انتقال جنسي رو به افزايش بوده است. او 
افزود: تخمين مبتلايان زنده در كشور حدود ۶0 هزار نفر 
مبتلا است و تا پايان سال 9۷ از بين افراد مبتلا 2۱ هزار 
و ۴30 نفر مبتلاي زنده ثبت شده است كه از اين تعداد 
۱5 هزار و 50 نفر تاكنون براي دريافت خدمات به مراكز 
ارايه دهنده خدمت مراجعه كرده و تعداد ۱3 هزار و ۴۷۷ 
تن نيز در حال حاضر تحت درمان قرار دارند. رييس اداره 
پيشگيري از ايدز و كنترل بيماري هاي آميزشي وزارت 
بهداشت افزود: ۸2 درصد مبتلايان ايدز را مردان و ۱۸ 

درصد را زنان تشكيل مي دهند.
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دبير كارگروه مخاطرات طبيعي خبر داد

وزير راه و شهرسازي خبرداد

فرودگاه بين المللي امام خميني )ره( سالانه 4 تا 6 سانتي متر فرونشست دارد

پايش فرونشست زمين در فرودگاه هاي كشور كليد خورد

جزيياتطرحاقداممليدرحوزهمسكنبهزودياعلامميشود

گروه راه و شهرسازي|
 پدي�ده فرونشس�ت زمي�ن معضلي اس�ت كه 
گريبانگير كلان شهرها ش�ده و به نظر مي رسد 
راه حل�ي ب�راي رفع آن وج�ود ن�دارد. به گفته 
برخي كارشناس�ان فرو نشست مي تواند حتي 
خطرناك تر از زلزله باشد. زيرا باعث از بين رفتن 
دشت ها، خشكسالي و نابودي كشاورزي مي شود 
و بر اثرجاري ش�دن روان آب ها در سطح زمين 

شاهد وقوع سيل نيز خواهيم بود.
به گ�زارش »تع�ادل«، اي�ن موضوع با ش�روع 
فرونشست ها در تهران رنگ جدي به خود گرفت 
و توجه مردم كارشناس�ان و مس�وولان به اين 
سمت كشيده شد. در واقع سريال فروريزش ها 
و فرونشس�ت هاي زمين در پايتخ�ت با حادثه 
فروري�زش زمي�ن در خيابان پيامب�ر تهران در 
تابستان سال 95 كليد خورد. جايي كه به دليل 
حفاري مت�رو و درپي آن انفج�ار لوله هاي گاز، 
تصوير متفاوتي از مخاطرات شهري پيش چشم 
مسوولان و مردم گشود. البته فرونشست ها فقط 
محدود به تهران نمي شود و گزارش ها حاكي از آن 
است كه هم اكنون دشت  كبودرآهنگ همدان، 
ورامين، نظرآباد، دش�ت تهران، دش�ت مشهد 
و نيش�ابور، دشت هاي اس�تان كرمان، اصفهان 
و قزوين در ش�رايط بحراني ايجاد فروچاله ها و 
فرونشست قرار دارند. به گفته مسعود شفيعي، 
رييس سازمان نقش�ه برداري كش�ور طي بازه 
زماني 1۰ س�اله، جنوب غرب تهران سالانه ۲1تا 

۲۲ سانتي متر فرونشست زمين داشته است.
 منطقه جنوب غرب تهران )شهريار( حداكثر نرخ 
فرونشست سالانه با ۲1 تا ۲۲ سانتي متر را به خود 
اختصاص داده و در بازه زماني 1۰ ساله )از سال ۸1( 
ميزان فرونشس�ت اين منطقه به ۲ متر رسيده 
است. به گفته ش�فيعي در مناطقي از استان قم 
نيز ميزان فرونشست 1۶ تا 1۸ سانتي متر در سال 
ثبت شده اس�ت. محدوده رويداد فرونشست، 
جنوب شهر تهران و گستره هاي جنوبي و جنوب 
غرب آن را تا اراضي پايين دست ورامين و پيشوا 
تهدي�د مي كن�د و زون فرونشس�ت در جنوب 
ش�هر تهران افزون ب�ر مناطق ش�هري تهران، 
نسيم ش�هر، صباش�هر، اسلامش�هر، باقرآباد، 
كهريزك، چهاردانگ�ه و نصيرآب�اد را نيز در بر 

مي گيرد.

بررس��ي ها نش��ان از اين دارد كه حدود 25 كيلومتر از 
طول كمربندي آزادگان، ح��دود 28 كيلومتر از طول 
اتوبان قم، ح��دود 21 كيلومتر جاده س��اوه و بزرگراه 
بهش��ت زهرا كه همگي اين نقاط به عنوان اصلي ترين 
محورهاي جابه جايي كالا و مس��افر در اس��تان تهران 
شناخته مي شود، با پتانسيل فرونشست مواجه است.

در كل، حدود 120 كيلومتر خط راه آهن و 25 كيلومتر 
از خط��وط مترو، ح��دود 200 كيلومت��ر اتوبان هاي 
بين شهري، حدود 2300 كيلومتر راه ها و معابر شهري 
و بين شهري اصلي و فرعي، 2 انبار مواد نفتي و سوختي و 
44 جايگاه پمپ بنزين و 15 جايگاه پمپ گاز، 7 ايستگاه 
گاز، 30 كيلومتر طول لوله نفت و نيز بيش از 70 كيلومتر 
خطوط فشار قوي و بيش از 200 كيلومتر خطوط اصلي 

گاز در محدوده فرونشست تهران قرار دارد.
علاوه بر اي��ن، فرودگاه ها نيز يك��ي از مهم ترين نقاط 
اس��تراتژيك هس��تند ك��ه در معرض فرو نشس��ت 
ق��رار دارند. به گفت��ه علي بيت الله��ي، رييس بخش 
زلزله شناسي وزارت راه و شهرسازي فرودگاه بين المللي 
امام خميني )ره( سالانه 4 تا 6 سانتي متر نشست دارد، 
اما فعلا ش��رايط آن بحراني نيست. در حالي كه ميزان 
نشست زمين در فرودگاه هاي اصفهان و كرمان بسيار 
بالا است. در فرودگاه مهرآباد نيز فرو نشست داريم كه 
بايد به سنسورها و دستگاه هايي مجهز شوند تا ميزان 
فرونشست ها مشخص شود. زيرا فرودگاه ها از مكان هاي 
بسيار مهم و حياتي كشور محسوب مي شوند و امنيت 
آنها در اولويت قرار دارد. علي بيت اللهي نخستين كسي 
بود كه خبر فرو نشست فرودگاه ها را اعلام كرد و از آن 
پس به بررسي زمين در اين نقاط پرداخته است. او روز 
گذشته با اعلام خبر آغاز فاز دوم مطالعات آثار فرونشست 
در فرودگاه بين المللي امام خميني )ره(، گفت: فاز دوم 
مطالعات فرونشس��ت با هدف ارزيابي هاي چش��مي، 
بررسي اثر احتمالي فرونشست در ساختمان ها و غيره 
شروع و مقرر شد تا محل هايي براي نصب ايستگاه هاي 
دايمي براي كاهش فرونشس��ت در فرودگاه ها به كار 

گرفته شود كه اكنون در روزهاي آغازين كار هستيم.
دبير كارگروه ملي مخاطرات طبيعي با اشاره به اينكه 
در حال حاضر حدود 60 فرودگاه در كشور فعال هستند 
كه به دليل رخداد پديده فرونشس��ت در كشور، انجام 
مطالعات آثار فرونشست در آنها ضروري است، گفت: 
فرودگاه ه��ا به دليل ن��وع كاربري كه دارن��د الزاما در 
دشت ها و مناطق هموار و مس��طح احداث مي شوند. 
همچنين از آنجايي كه در دش��ت هاي كشور، موضوع 
فرونشس��ت زمين به دليل مص��رف بي رويه آب هاي 
زيرزميني بالا است بنابراين مي توان انتظار داشت كه 
لاجرم فرودگاه هاي كشور تحت تاثير فرونشست زمين 

قرار بگيرند.
دبير كارگروه ملي مخاطرات طبيعي با اعلام اين مطلب 
كه فرودگاه بين المللي امام خميني )ره( جزو نخستين 
فرودگاه هايي اس��ت ك��ه مطالعات آثار فرونشس��ت 
زمين در آن عملياتي و اجرايي مي ش��ود، از همكاري 
مناسب شركت فرودگاه ها و شركت شهرك فرودگاهي 
امام خميني )ره( براي انجام مطالعات مشترك خبر داد 
و افزود: با شركت فرودگاه ها و شركت شهرك فرودگاهي 
امام خميني )ره( هماهنگي و مذاكرات خوبي داشتيم. 
قرار شده است تا فرودگاه هاي كشور به ترتيب اولويت 

مورد مطالعاتي در خصوص آثار فرونشست قرار بگيرند.
عض��و هيات علم��ي مركز تحقيق��ات راه، مس��كن و 
شهرسازي يادآور شد: فاز اول مطالعات آثار فرونشست 
ب��ر فرودگاه بين الملل��ي امام خميني )ره( كه ش��امل 
مطالعات شناسايي فرونشس��ت در فرودگاه فوق بود 
انجام شد. نتايج حاكي از آن بودند كه اگرچه فرودگاه 
بين المللي امام خميني )ره( در زون فرونشس��ت قرار 
دارد، اما اعداد و مقادير آن اندك است و مي توان تدابيري 
پيشگيرانه براي گسترش آن داشت. بر اساس اطلاعات 
به دست آمده فرودگاه فوق سالانه بين4 تا 6 سانتي متر 

فرونشست دارد.
بيت اللهي با يادآوري اين مطلب كه در قس��مت هاي 
جنوبي ش��هر تهران، حدود 25 سانتي متر فرونشست 
زمين رخ مي دهد و فرونشس��ت ف��رودگاه بين المللي 
امام خميني )ره( در مقايسه با فرونشست هاي ديگر قابل 
كنترل است، اعلام كرد: فاز دوم مطالعات فرونشست 

با هدف ارزيابي هاي چش��مي، بررس��ي اثر احتمالي 
فرونشست در ساختمان ها و غيره هم شروع شده است. 
مقرر شده اس��ت محل هايي براي نصب ايستگاه هاي 
دايمي براي كاهش فرونشس��ت در فرودگاه ها به كار 
گرفته ش��ود كه در همين ايام و در روزهاي آغازين كار 
هس��تيم كه نتايج به محض، جمع بندي اطلاع رساني 

مي شود.
او با بيان اينكه آثار فرونشس��ت برعكس زلزله چندان 
پيچيده نيست و مي توان از گسترش آن جلوگيري كرد 
گفت: در خصوص فرونشست زمين كارهاي مهندسي 
مناس��بي مي توان انجام داد تا خس��ارت هاي ناشي از 
آن ب��ه حداقل و حتي به صفر برس��د. بيت اللهي انجام 
مطالعات و راهكارهاي عملياتي را در خصوص كاهش 
آثار فرونشست اقدامي فرا وزارتخانه اي خواند و پيشنهاد 
كرد تا وزارتخانه هاي نفت، نيرو و ساير وزارتخانه ها در اين 

خصوص، به مطالعه بپردازند.

راهكارهاييبرايكاهشخطرات
مدير مركز زلزله شناسي صرفه جويي در مصرف آب به ويژه 
در بخش كشاورزي را از جمله راهكارهاي كاهش مخاطرات 
فرونشست زمين ذكر كرد و گفت: علاوه بر آن وزارت نيرو 
ظرف يك سال بايد در ميزان پروانه بهره برداري چاه هاي 
آب مجاز بازنگري كند و به مردم گزارش پيشرفت كار ارايه 
دهد. او مقابله با حفر چاه هاي غيرمجاز را از ديگر راهكارهاي 
موثر در اين زمينه عنوان كرد و افزود: وزارت جهاد كشاورزي 
نيز ظرف يكسال بايد در كاشت نوع محصولات و باغات و 
به ويژه محصولات با مصرف بالاي آب دخالت جدي كند، 
ضمن آنكه در مورد بسط ش��يوه هاي نوين آبياري اقدام 
بس��يار جدي به عمل آورد. علاوه بر اين سازمان محيط 
زيست به عنوان حافظ محيط زيست كشور در اين زمينه 
مسووليت بسيار سنگيني دارد، دولت نيز بايد براي پايش 
فرونشست كش��ور و مطالعات جدي تر آن حتما رديف 

بودجه اي را اختصاص دهد.

گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه بازار اج��اره در وضعيتي بحراني قرار 
دارد و نرخ اجاره بها در سال جاري افزايش چشمگيري 
داشته است، وزارت راه و شهرسازي بسته اي 5 گانه براي 
بهبود و ساماندهي اين بازار آماده كرده و قرار است كه 
به زودي تقديم هيات وزيران و سپس مجلس شوراي 
اسلامي شود، درهمين رابطه، وزير راه و شهرسازي با 
بيان اينكه فراخوان مشاركت در اجراي طرح اقدام ملي 
به زودي اطلاع رس��اني خواهد شد، گفت: به استان ها 
اب��لاغ كرديم تا زمين هاي راي��گان را براي اجراي اين 

طرح شناسايي كنند.
به گزارش پايگاه وزارت راه و شهرسازي، محمد اسلامي 
با بيان اينكه مسكن و رونق دادن به آن در بخش عرضه و 
تقاضا و همچنين ساماندهي بازار اجاره بها از اولويت هاي 
وزارت راه و شهرس��ازي است، افزود: مسكن به لحاظ 
س��اختاري نيمي از وزارتخانه بزرگ راه و شهرسازي 
است و در مورد رونق دادن به بازار مسكن، وزارتخانه با 
حمايت دولت و همچنين مجلس، برنامه هاي جامعي 

را در دستور كار دارد.
او با اعلام اينكه فراخوان مش��اركت براي اجراي طرح 
اقدام ملي به زودي رس��انه اي و اطلاع رساني عمومي 
خواهد شد، گفت: از سوي سازمان ملي زمين و مسكن 
به استان ها ابلاغ كرده ايم تا زمين هاي رايگان را براي 
اجراي طرح اقدام ملي شناسايي و معرفي كنند كه اين 
كار انجام شده است. عضو كابينه دولت دوازدهم تاكيد 
كرد: بايد فضاي جامعه را به س��مت توليد مسكن كه 
جزو برنامه هاي دولت است و بخشي از آن هم عملياتي 
و اجرايي شده است، س��وق دهيم و برنامه هاي دولت 
را براي توليد مس��كن و رونق دادن به بازار مس��كن با 

اطلاع رساني درستي تشريح كنيم.
اسلامي تصريح كرد: در تلاش هستيم تا راهكارهايي را 
عملياتي و اجرايي كنيم كه نقدينگي به بخش مسكن، 

تزريق و در اين حوزه، سرمايه گذاري شود.
وزير راه و شهرسازي يادآور شد: برنامه هاي بازآفريني 
شهري در خصوص احداث 100 هزار واحد مسكوني 
در بافت هاي فرسوده شهري، همچنين برنامه شهرهاي 
جديد در احداث 200 هزار واحد مسكوني در شهرهاي 
جديد و برنامه بنياد مسكن براي احداث 100 هزار واحد 
مسكوني در شهرهاي زير 25 هزار نفر تهيه شده اند و 
بخشي از قراردادهاي احداث آنها آماده و برخي نيز به 
بهره برداري رسيده اند. اين مقام مسوول در وزارت راه و 
شهرسازي با تاكيد بر اينكه امكانات دولت در خصوص 

توليد مسكن، يكپارچه ش��ده است، ياد آورشد: هدف 
كلان اين وزارتخانه هدف برنامه ششم توسعه است و 
همان را هدف قرار داده و مطمئن هستيم كه بر اساس 
آن ه��دف، مي توانيم به احداث واحدهاي مس��كوني 

برنامه ريزي شده، دست يابيم.

حمايتازلايحهمالياتبرعايديسرمايه
وزير راه و شهرسازي از حمايت وزارت راه و شهرسازي 
از لايحه ماليات بر عايدي سرمايه خبر داد و گفت: امروز 
هم تكنولوژي روز و هم سريع سازي را داريم به همين 
دليل بايد مردم را تش��ويق كنيم تا بيايند و با دريافت 
پروانه ساختماني نسبت به احداث واحدهاي مسكوني 
اقدام كنن��د. او يادآور ش��د: هم اكنون ص��دور پروانه 
ساختمان كاهش پيدا كرده است كه بايد كاري كنيم تا 
روند صدور از حالت فوق خارج شود. اسلامي در بخشي 
از اظهاراتش به تورم اقتصادي اشاره كرد و گفت: سقوط 
ارزش پول، مردم را ناگزير كرده تا پول و نقدينگي خود 
را به سمت تبديل به كالاهاي مختلف ببرند و بايد كاري 
كنيم كه در برنامه رونق دادن به بازار مس��كن، اقشار 
متوسط و افرادي كه مستأجر هستند، لطمه نبينند. به 

همين دليل بايد صبورانه و عاقلانه رفتار كنيم.

ورودمجلسبهتعييناجارهبهايمسكن
رييس كميسيون عمران مجلس هم كه بارها طي يكي 
دوماه گذشته به بحراني بودن بازار اجاره اشاره كرده بود، 
معتقد است بايد هرچه سريع تر برنامه اقدام ملي براي 

توليد مسكن عملياتي شود، محمد رضا رضايي گفت: 
تس��هيلات بانكي در حوزه مسكن بايد باز هم افزايش 

يافته و متناسب با قيمت مسكن شود.
به گزارش تسنيم، رضايي با اشاره به اينكه وزارت راه و 
شهرسازي وزارتخانه مهم و تاثيرگذاري در ساماندهي 
بازار مس��كن است و نسبت به ساير وزارتخانه ها حوزه 
فعاليت زيادي دارد، اظهار كرد: طبيعي است اولويت 
اول كشور از منظر اشتغال، مسائل اجتماعي و رواني، 
مسكن باشد. از اين رو، مي خواهيم موضوع مسكن در 
شلوغي كار وزارتخانه در اولويت دوم يا سوم قرار نگيرد.

او با بيان اينكه اين وزارتخانه بر اولويت مس��كن واقف 
است، تصريح كرد:  طرح اقدام ملي براي احداث 400 
هزار واحد مس��كوني برنامه خوبي است و مي تواند به 
تحرك مسكن و جذب سرمايه گذاري بخش خصوصي 
منجر شود. اين مقام مسوول با تاكيد بر اينكه لازم است 
اين برنامه هر چه زودتر عملياتي شود، افزود: شركت 
عمران شهرهاي جديد، سازمان ملي زمين و مسكن و 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي بايد براي عملياتي شدن 
اين طرح فعاليت بيش��تري داشته باش��ند. وزارت راه 
و شهرس��ازي بايد تخصيص زمين هايي كه در اختيار 
دستگاه هاي مختلف دولتي است و رييس جمهوري نيز 
در بخشنامه هايي بر واگذاري آنها تاكيد كرده را پيگيري 
كند. رييس كميس��يون عمران مجلس با اعلام اينكه 
تس��هيلات بانكي در حوزه مسكن بايد باز هم افزايش 
يافته و متناسب با قيمت مسكن شود، گفت: اين اقدام 
باعث افزايش نقدينگي در كش��ور نمي شود؛ بانك ها 

به صورت طبيعي 1000 ميليارد تومان نقدينگي در 
حوزه هاي مختلف وارد كشور مي كنند. چه بهتر كه اين 
تسهيلات در حوزه مسكن باشد كه باعث خانه دار شدن 
مردم و افزايش اش��تغال نيز شود. رضايي افزود: توليد 
مسكن نمي تواند تنها بر عهده وزارت راه و شهرسازي 
باشد و بايد از همه دستگاه ها براي توليد مسكن استفاده 
ش��ود. بدنه دولت و بانك ها نيز بايد همكاري كنند تا 

مسكن از اين وضعيت خارج شود.
او ادامه داد: بايد براي دو تا س��ه ماه ديگر كه اوج نقل و 
انتقالات مسكن از راه مي رسد، برنامه ريزي شود. قيمت 
مسكن بايد پايه و مبنا منظقي داشته باشد. ما آمادگي 
داريم حداكثر هر دو هفته يك بار با يكديگر نشس��ت 
داش��ته باش��يم و در حوزه قانونگذاري با وزارت راه و 

شهرسازي همراهي كنيم.

قدرتمالياندكمستاجران
در حالي كه وزارت راه و شهرسازي قرار است با همكاري 
هيات وزيران و مجلس شوراي اسلامي بازار اجاره را تا 
حدودي كنترل كند، نايب رييس اول اتحاديه صنف 
مش��اوران املاك، درباره افزايش كاذب نرخ اجاره بها، 
گفت: ظرفيت افزايش نرخ اجاره بها بيشتر از 20 درصد 
در شهرهاي بزرگ وجود ندارد؛ در شهرهاي متوسط 
هم بين 10 تا 15 درصد و در شهرهاي كوچك به دليل 
توازن بين عرضه وتقاضا احتمال افزايش قيمت ها خيلي 

ضعيف است.
حسام عقبايي در گفت وگو با ايرنا گفت: يكي از عوامل 
تعيين كننده قيمت اجاره به��ا در تمام جهان قيمت 
مسكن اس��ت؛ تورم و عدم توازن بين عرضه و تقاضا و 
همين طور رشد جمعيت عوامل ديگري است كه در 
كنار رشد قيمت مسكن روي افزايش قيمت اجاره بها 
موثر است. او با بيان اينكه متاسفانه درسال هاي اخير 
شاهد رشد اجاره بها بوديم و اين روند ادامه دارد، گفت: 
در سال هاي اخير همواره قيمت مسكن رشد صعودي 
داشته است تا جايي كه در سال 96 رشد قيمت مسكن 
موجب ش��د كه بخش عمده اي از مستاجران از نقاط 
شمالي شهرهاي بزرگ به نقاط مياني و ازنقاط مياني 
به نقاط جنوب شهر مهاجرت كنند؛ حتي مستاجران 
جنوب شهر هم مجبور به مهاجرت به حاشيه شهرهاي 
بزرگ شدند. نايب رييس اول اتحاديه صنف مشاوران 
املاك ادامه داد: رش��د اجاره بها در س��ال 97 بيشتر 
از دوماهه س��ال 98 بود و دلي��ل آن اين بود كه قيمت 
مسكن در سال 97 بيش از 100 درصد افزايش يافت و 

اين توقع به صوررت منطقي براي مالكان به وجود آمد 
كه اجاره بها افزايش يابد. عقبايي ادامه داد: كش��وري 
هستيم كه س��الانه به يك ميليون و 200 هزار واحد 
مسكوني نيازمنديم در حالي كه توليد مسكن در كشور 
كمتر از 300 هزار واحد است؛ يعني سالانه حدود 800 

هزار واحد در توليد مسكن عقب هستيم.
به گفت��ه او، اگر بخواهيم قانون تبعي��ت از مالكيت را 
ملاك قرار دهيم بايد بگوييم اجاره بها هم بايد رش��د 
داشته باشد؛ اما آيا درآمد مستاجران در حدي است كه 
افزايش اجاره بها را پرداخت كنند؟ 98 درصد مستاجران 
در دهك هاي پايين و متوس��ط جامعه و از كارمندان، 
كارگران و حقوق بگيران هستند كه قرار است حقوق 
آنها 20 درصد افزايش يابد و اين 20 درصد هم بايد در 

سبد بهداشت وهم در سبد آموزش و... گنجانده شود.
عقبايي با بيان اينكه فقط سالي يك ميليون ازدواج در 
كشور ثبت مي ش��ود، ادامه داد: پيام آن اين است كه 
توليد مس��كن زير 300 هزار واحد تامين كننده نياز 
س��الانه هم نمي تواند باشد و توقع اينكه تامين كننده 
نياز سال هاي قبل و حجم انباشته اي از نيازهاي سالانه 
در كشور باشد غلط است. سوداگري در بخش مسكن 

نيز به اين وضعيت دامن مي زند.
نايب رييس اول اتحاديه صنف مشاوران املاك تصريح 
كرد: نقش سياس��ت گذاري هاي غل��ط پولي و بانكي 
هم عاملي در جهت احتكار بازار مس��كن شده است. 
مثل بانك ها كه برخلاف قانون بانك��داري وارد حوزه 
ساخت و ساز و توليد مس��كن و مال ها شده اند. بخش 
عمده اي از ساختمان هاي ساخته شده متعلق به بانك ها 
است كه خالي مانده است و احتكار كرده اند و همه اين 

موارد به كمك افزايش قيمت اجاره بها مي آيد.
او در خصوص اينكه آيا قيمت اجاره بها كاذب اس��ت 
يا خير؟ گفت: رش��د قيمت اجاره به��ا تا حد متعارفي 
منطقي است چرا كه رش��د قيمت اجاره بها تابع رشد 

قيمت مسكن است.
عقبايي نتيجه گيري كرد: در اين شرايط اينكه مستاجر 
بتواند از پس رشد قيمت مسكن بر بيايد شدني نيست؛ 
صاحبخانه ها هم نبايد توقع داش��ته باش��ند كه رشد 
اجاره بها با رش��د قيمت مسكن تناس��ب داشته باشد 

مستاجران ما ظرفيت رشد اجاره بها را ندارند.
او ادامه داد: از آنجايي كه رشد قيمت مسكن صددرصد 
بوده است مالكان مي گويند رشد اجاره بها منطقي است 
اما نبايد توقع داشت رشد اجاره بها هم صد درصد رشد 
داشته باشد در اين صورت همه بايد تهران را ترك كنند.
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هشداروقوعتندباد
دربرخياستانها

سازمان هواشناسي از وقوع توفان هاي »بعدازظهري« 
طي روزهاي سه شنبه، چهارشنبه، پنجشنبه و جمعه 
10 خرداد در برخي اس��تان هاي كشور خبر داد. به 
گزارش تسنيم، با توجه به عبور متناوب سامانه هاي 
جوي طي 4 روز آينده بارش باران گاهي با رعد و برق 
و وزش باد، به ويژه در ساعات بعدازظهر و اوايل شب به 
شرح زير پيش بيني مي شود. سه شنبه و چهارشنبه: 
علاوه بر دامنه هاي البرز مركزي و سواحل شرقي درياي 
خزر، شمال شرق و بخش هايي از مركز، جنوب، شمال 
غرب كشور. روزهاي 5 شنبه 9 و جمعه 10 خرداد: در 
بخش هايي از شمال شرق، شرق، مركز و جنوب شرق 
كش��ور، ارتفاعات البرز شرقي در استان هاي تهران و 
سمنان. طي اين مدت بيشترين بارش روز سه شنبه 
در استان هاي گلس��تان، خراسان شمالي، سمنان، 
شرق تهران، كرمان، شمال آذربايجان شرقي، شمال 
آذربايجان غربي، روز چهارشنبه در استان هاي خراسان 
شمالي، شمال خراسان رضوي، شمال سمنان، تهران، 
البرز، سواحل شرقي درياي خزر و ارتفاعات كرمان، 
روز 5 شنبه نيز در استان هاي خراسان شمالي، شمال 
خراسان رضوي، كرمان و شمال سمنان پيش بيني 
شده است. س��ازمان هواشناس��ي اعلام كرده تا روز 
چهارشنبه دماي هوا در سواحل درياي خزر بين 5 تا 8 
درجه كاهش مي يابد. همچنين در روزهاي سه شنبه 
و چهارشنبه وزش باد شديد در بخش هايي از شمال 
شرف كشور، اس��تان هاي خراسان جنوبي و شمال 
سيستان و بلوچستان به خصوص منطقه زابل باعث 

خيزش گرد و خاك وكاهش كيفيت هوا خواهد شد.

تبعاتافزايشنامتعارف
عوارضساختوساز

رييس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي شهر 
تهران از افزايش نامتناس��ب عوارض صدور پروانه و 
ساخت و س��از كه مغاير مصوبه شوراي شهر است، 
انتقاد كرد. به گزارش ايسنا، محمد سالاري با اشاره 
به تفاوت هاي جدي مصوبه ش��ورا با آنچه در سامانه 
شهرسازي مناطق جهت محاس��به اعلام عوارض 
بارگذاري شده اس��ت، گفت: گزارش هاي واصله از 
سطح مناطق 22 گانه شهر تهران و مراجعات مردمي 
و ارزيابي هاي انجام شده نش��ان مي دهد كه ميزان 
عوارض مربوط به حوزه ص��دور پروانه، گواهي هاي 
عدم خ��لاف و پايان كار و بطور كل��ي عوارض حوزه 
ساخت و ساز با آنچه در سال گذشته در شوراي شهر 
تهران به تصويب رس��يد، تفاوت ه��اي قابل توجه و 
مغايرت هايي مبتني بر عدم رعايت عدالت اجتماعي 
دارد. وي ادامه داد: ش��وراي ش��هر سال گذشته در 
فرآيند بررسي لايحه ارايه ش��ده توسط شهرداري 
تهران مبني بر افزايش عوارض مربوط به حوزه صدور 
پروانه و گواهي هاي ساختماني، نسبت به برگزاري 
مجموعه اي از جلسات كارشناسي در كميسيون هاي 
تخصصي شهرسازي و معماري و برنامه و بودجه در 
تعامل با معاونت شهرسازي و معماري شهرداري تهران 
اقدام كرد. سالاري تصريح كرد: با توجه اينكه عوارض 
مربوط به حوزه صدور پروانه و س��اخت و ساز از سال 
93 تا سال 97، افزايش پيدا نكرده بود و نيز با توجه به 
گزارش شهرداري تهران مبني بر افزايش قابل توجه 
قيمت املاك و اراضي شهر در اين بازه زماني و سهم 
اندك عوارض صدور پروانه از قيمت تمام شده، نهايتا 
شورا به اين نتيجه رسيد كه با مبنا قراردادن تعرفه هاي 
دفترچه ارزش معاملاتي سال 96 كه به شورا ابلاغ شده 
بود، بطور ميانگين نسبت به افزايش حدود 50 تا 60 
درصدي عوارض در سطح شهر تهران اقدام كند. در 
اين بين آيتم هاي عوارض زير بنا و عوارض پذيره كه از 
جنس درآمدهاي پايدار بوده و مبلغ ناچيزي از عوارض 
صدور پروانه را شامل مي شدند، نسبت به ساير عوارض، 
افزايش بيشتري پيدا كردند و افزايش ساير عوارض نيز 
به گونه اي انجام شد كه ميانگين نهايي آن از 60 درصد 
بيشتر نشود. رييس كميسيون شهرسازي و معماري 
شوراي شهر تهران افزود: پس از تصويب و ابلاغ مصوبه 
شورا و تاييد آن در هيات تطبيق فرمانداري تهران، اين 
مصوبه براي عملياتي شدن به شهرداري هاي مناطق 
ابلاغ و مقرر ش��د از ابتداي ارديبهشت ماه عملياتي 
شود، اما اواخر فروردين ماه بود كه به يك باره دفترچه 
ارزش معاملاتي سال 97 نيز از سوي وزارت اقتصاد و 
دارايي ابلاغ شد و تعرفه هاي اين دفترچه بدون بررسي 
كارشناسي در كميسيون هاي تخصصي شورا و اساسا 
بدون ورود شورا به بررسي مجدد، در سامانه محاسبه 
عوارض صدور پروانه و گواهي هاي ساختماني حوزه 
شهرسازي شهرداري تهران بارگذاري شد. او با بيان 
اينكه نتايج حاصل از اعمال تعرفه هاي مذكور نشان 
مي دهد كه ميزان عوارض اعلام شده بعضا تفاوت هاي 
بسيار جدي با اصول و چارچوب و ميانگين قيمتي 
تعيين شده در مصوبه پايان سال گذشته شوراي شهر 
تهران دارد گفت: بررسي هاي ما در مناطق 22گانه 
نش��ان مي دهد كه در برخي از بلوك هاي ش��هري، 
محلات و مناطق، عدالت اجتماعي مبتني بر مرغوبيت 
و عدم مرغوبيت مكاني لحاظ نشده و اين تعرفه گذاري 
بدون در نظر گرفتن برخوردار يا غير برخوردار بودن 
مناطق، محلات و بلوك هاي شهري صورت گرفته 
است و در برخي آيتم ها ميزان افزايش عوارض بسيار 
بالاس��ت، از اين رو، بنده به عنوان عضو شوراي شهر 
نگران��ي و انتقاد جدي خ��ود را در خصوص اين نوع 
اعمال ضرايب و تعرفه گذاري اعلام مي دارم. اين عضو 
شوراي شهر تهران ادامه داد: شهرداري تهران بايد در 
فرآيند اعمال تعرفه هاي مربوط به اين حوزه، تبعات 
اجتماعي ناشي از آن و فشار حاصل از اين افزايش به 
طيف متوسط به پايين جامعه شهري را مد نظر قرار 
دهد. بنابراين ضرورت دارد شهرداري و شوراي شهر 
تهران نسبت به بازنگري تعرفه ها اقدام كنند. او  بيان 
كرد: تجربه گذشته نشان مي دهد كه صاحبان املاك 
و اراضي و متوليان ساخت و ساز اين افزايش عوارض 
را روي قيمت نهايي ساختمان ها لحاظ مي كنند و 
اين امر علاوه بر تبعات جانبي باعث آسيب پذير شدن 

طبقه متوسط به پايين مي شود.

    به گفته علي بيت اللهي، رييس بخش زلزله شناسي وزارت راه و شهرسازي فرودگاه بين المللي امام خميني )ره( سالانه 4 تا ۶ سانتي متر نشست 
دارد، اما فعلا شرايط آن بحراني نيس�ت. در حالي كه ميزان نشست زمين در فرودگاه هاي اصفهان و كرمان بسيار بالا است. در فرودگاه مهرآباد نيز 
فرونشس�ت داريم كه بايد به سنسورها و دستگاه هايي مجهز شوند تا ميزان فرونشست ها مشخص شود. زيرا فرودگاه ها از مكان هاي بسيار مهم و 
حياتي كشور محسوب مي شوند و امنيت آنها در اولويت قرار دارد. علي بيت اللهي نخستين كسي بود كه خبر فرو نشست فرودگاه ها را اعلام كرد و از 

آن پس به بررسي زمين در اين نقاط پرداخته است.

برش
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»تعادل«پيداوپنهانبازگشتشورايرقابتبهبازارخودرورابررسيميكند

شكست انحصار در بازار خودرو؟
تعادل |

پس از آنكه فرمول وزير صنعت و خودروسازان نتوانست 
بازار و قيم��ت خودروها را كنترل كن��د، نمايندگان 
مجلس شوراي اس��امي در بررسي طرح ساماندهي 
بازار خودرو، بند مربوط به مرجع قيمت گذاري خودرو 
را مورد بررس��ي قرار داده و به بازگشت شوراي رقابت، 
راي مثبت دادند. اما اين مصوبه، واكنش مخالفان را در 
پي داش��ت؛ به طوري كه آن را ي��ك دور باطل در بازار 
خودرو عنوان كردند. به عقي��ده آنها، واگذاري مجدد 
قيمت گذاري خودرو به شوراي رقابت مي تواند باعث 
تعميق ش��رايط زيان ده خودروسازان شده و گامي رو 
به عقب در شرايط فعلي تلقي ش��ود. در مقابل از آنجا 
ك��ه برخاف ادعاي خودروس��ازان، ماج��راي عرضه 
خودرو با قيمت حاش��يه بازار نتوانس��ت آبي بر آتش 
تورم بريزد و مشكل مصرف كنندگان نهايي را كاهش 
دهد، موافقان بازگشت ش��وراي رقابت به نرخ گذاري 
خودرو معتقدند؛ خودروهاي داخلي از كيفيت مناسبي 
برخوردار نيستند و خودروسازان اقدامي براي افزايش 
كيفيت اين محصولات نكرده اند؛ هرگونه آزادس��ازي 
قيمت خودرو برخاف قانون اس��ت. به گفته آنها، در 
تمام دنيا زماني كه توليد يك محصول انحصاري است 
نهادهاي ضد انحصار وارد عمل شده و نسبت به كنترل 
قيمت ها اقدام مي كنند. در حالي صحبت از بازگشت 
شوراي رقابت مي شود كه رييس سازمان حمايت، در 
نشس��ت مطبوعاتي خود در روز ش��نبه )4 خردادماه 
98(، همچنان اين سازمان را مرجع آناليز قيمت گذاري 
خودرو معرفي كرد. اظهاراتي كه موجب شد، ناصر سراج 
روز يك شنبه  )5 خردادماه 98( در نامه اي به معاون اول 
رييس جمهور خواستار لغو مصوبه سال 9۷ ستاد تنظيم 
بازار مبني بر فروش ف��وري ۲۰ درصد از توليد روزانه 
خودروسازان با قيمت حاشيه بازار و همچنين بازگشت 
شوراي رقابت به عرصه نظارت بر قيمت گذاري خودرو 
شود. با وجود چنين تصميماتي بايد ديد كه آيا شكست 
انحصار در بازار خودرو در راه است؟ »تعادل« در گزارش 
امروز خود به اما واگرهاي بازگش��ت شوراي رقابت به 

عرصه نظارت بر قيمت گذاري خودرو پرداخته است. 

   سكاندار جديد بازار خودرو كيست؟
بهمن ماه 9۱ بود كه دولت در تصميمي ناگهاني قيمت 
خودروهاي داخلي را آزاد كرد تا پس از چند سال آزمودن 
سياست سركوب قيمت، به اصول اقتصاد آزاد بازگردد. 
اما يك ماه از اجراي سياست آزادسازي قيمت نگذشته 
بود كه رييس جمهور وقت با حضور در تلويزيون و بيان 
جمله معروف »خودرو كيلويي چند«، قلم قرمز روي 
آن كشيد. با كنار گذاشته شدن آزادسازي، بازار خودرو 
اين بار سكانداري جديد را با عنوان »شوراي رقابت« به 
خود ديد. ورود شوراي رقابت به قيمت گذاري خودرو با 
دستور مستقيم رييس دولت دهم و با استناد به رقابتي 
نب��ودن بازار كليد خ��ورد. اين ش��ورا در حالي وظيفه 
انحصارزدايي از بازارها را برعهده دارد كه بارها در همين 
زمينه زير سوال رفته است. اما شوراي رقابت كه از اواخر 
س��ال 9۱ به عنوان مرجع قيمت گ��ذاري خودروهاي 
داخلي انتخاب شد، ابتدا مسووليت تعيين قيمت تمام 
محصولات خودروسازي كش��ور را به عهده داشت، اما 
در ادامه به تعيين قيم��ت خودروهاي زير 45 ميليون 
كه بازار انحصاري داشتند، محدود شده بود. از اين رو، 
شوراي رقابت به تدريج از گستره فعاليت خود كاست و 
از پروسه قيمت گذاري برخي خودروهاي داخلي خارج 
ش��د. اما با توجه به عدم تمايل خودروس��ازان و وزارت 
صنعت، معدن وتجارت براي مداخله شوراي رقابت در 
قيمت گذاري خودرو و اختاف نظرهايي كه در اين رابطه 
وجود داشت در نهايت بعد گذشت چند سال، آبان ماه 
9۷ با تصميم سران قوا اين مسووليت از شوراي رقابت 

سلب و به سازمان حمايت واگذار شد.
حال اما با بازگش��ت چند م��اه از اين تصميم و با به هم 
خوردن نظم بازار خودرو و س��ونامي قيمتي خودروها، 
تاش ها براي بازگشت شوراي رقابت به عنوان مرجع 
قيمت گذاري خودرو، پررنگ ش��ده اس��ت. در همين 

شرايط مجلس شوراي اسامي، اقدام به پيشنهاد طرحي 
براي س��اماندهي بازار خودرو كرد كه براساس آن پاي 
شوراي رقابت به قيمت گذاري خودرو باز مي شود؛ در اين 
مصوبه تاكيد شده كه شركت هاي خودروسازي موظفند 
هنگام فروش، »بهاي تمام ش��ده، درصد سود و قيمت 
قطعي خودرو« را محاسبه و به شوراي رقابت اعام كنند.

در همين راس��تا، رييس ش��وراي رقابت با بيان اينكه 
مصوبه مجلس داراي ابهاماتي است اعام كرد: موضوع 
اين است كه شوراي رقابت بايد طبق قيمتي كه از كدام 
مرجع اعام مي شود اعام نظر كند؛ اما اين قيمت را چه 
كسي تعيين مي كند در حالي كه طبق قانون شوراي 
رقابت از مراجع اصلي در اين رابطه اس��ت. رضا ش��يوا 
معتقد اس��ت حتي طبق مصوبه سران سه قوا، شوراي 
رقابت نمي تواند از قيمت گذاري خودرو كنار گذاشته 
شود، چراكه طبق اصل 44 قانون اساسي اين وظيفه 
برعهده شوراي رقابت گذاشته شده و تاكنون اگر شورا 
سكوت كرده مسائلي را در نظر داشته است. اما رييس 
سازمان حمايت، در نشست مطبوعاتي روز شنبه خود 
همچنان، اين سازمان را مرجع كارشناسي تعيين قيمت 
خودرو مي داند. اين اظهارات موجب ش��د تا به فاصله 
يك روز، سراج رييس سازمان بازرسي كل كشور طي 
نامه اي به جهانگيري مع��اون اول رييس جمهور، لغو 
مصوبه ۱۷ دي ماه سال گذشته )۱39۷( ستاد تنظيم 
بازار وهمچنين بازگش��ت ش��وراي رقاب��ت به عرصه 
قيمت گذاري خودرو را مطرح و ادله اي مطرح كرد كه با 
ادعاي مطرح شده از سوي شوراي رقابت براي ماندن در 

قيمت گذاري خودرو چندان مغايرتي نداشت. 
آنطور كه سراج گفته از مصوبه سال گذشته سران سه قوا 
در مورد قيمت گذاري خودرو تفس��ير اشتباهي وجود 
داش��ته كه در نهايت منجر به اين شده شوراي رقابت 
كنار گذاشته ش��ود، در حالي كه حذف شورا از مرجع 
تعيين قيمت خودروهاي توليد داخل نادرست است و 
فرآيند قيمت گذاري خودرو بايد به روند پيشين و شوراي 

رقابت بازگردد.
طب��ق توضيح رييس س��ازمان بازرس��ي، بر اس��اس 
مصوبه ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي مبني براي 
اينكه »هرگونه تصميم گيري در م��ورد نرخ و ضوابط 
قيمت گذاري و تعيين سهميه مقداري كالا و خدمات كه 
به موجب قوانين و مقررات مختلف در اختيار دستگاه ها و 
شوراهاي مختلف قرارگرفته است، منوط به تأييد ستاد 
تنظيم بازار است« آنچه از آن استنباط مي شود حكايت 
از آن دارد كه شوراي رقابت موظف است مصاديق انحصار 
را تعيين و دستورالعمل تعيين قيمت، مقدار و شرايط 
دسترسي به بازار كالا و خدمات را پس از كار كارشناسي 
جهت تأييد نهايي به ستاد تنظيم بازار ارايه كند و اين 
اباغيه نافي وظايف قانوني ش��وراي رقابت نيست. او 
البته به موضوع ديگري در اين رابطه اشاره داشته و آن 
هم اينكه نقش س��ازمان حمايت براي كنترل شرايط 
بي ثباتي بازار خودرو مشخص نيست و نهادي هم روي 
عرضه خودروسازان و قيمت خودرو نظارتي ندارد، در 
واقع سازمان مدعي بود با وجود شوراي رقابت در بازار 
خ��ودرو ورود نخواهد كرد اما در حال حاضر كه ش��ورا 
نقشي ندارد، همچنان از سوي سازمان حمايت اقدامي 
انجام نمي شود. شرايط حاكم بر بازار خودرو با توجه به 
عدم نظارت كافي بر ب��ازار خودرو، امكان اينكه يك بار 
ديگر پاي شوراي رقابت به عرصه قيمت گذاري خودرو 
باز شود؛ وجود دارد. اين در حالي است كه خودروسازان 
همچنان با اين موضوع مخالف هس��تند و اعتقادي به 

برگشت شوراي رقابت ندارند.

   ديدگاه موافقان و مخالفان چيست؟
اما چرا برخي مخالف بازگشت شوراي رقابت به عنوان 
مرجع قيمت گ��ذاري خودرو هس��تند؟ دبير انجمن 
خودروس��ازان ايران در واكنش به نامه رييس سازمان 
بازرسي كل كشور به معاون اول رييس جمهور مبني 
بر بازگش��ت ش��وراي رقابت به ح��وزه قيمت گذاري 
خودرو مي گويد: سازمان بازرسي كل كشور به عنوان 
زيرمجموعه يكي از قوا، به تنهايي نمي تواند خواستار 

نقض مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه 
و بازگشت شوراي رقابت به عرصه قيمت گذاري خودرو 
شود. احمد نعمت بخش دبير انجمن خودروسازان ايران، 
در گفت وگو با ايس��نا، اظهار مي كند: اگر به اوضاع در 
زماني كه شوراي رقابت در حوزه قيمت گذاري خودرو 
حضور داشت توجه كنيم، مي بينيم كه در اين سال ها 
اختاف بين قيمت كارخانه و بازار خودرو به شدت زياد 
شده بود ضمن اينكه با روش قيمت گذاري كه شوراي 
رقابت در پيش گفته بود، ش��ركت هاي خودروسازي 

متحمل زيان هاي زيادي شدند.
او با بيان اينكه خواس��ته ما از رييس سازمان بازرسي 
كل كشور اين اس��ت كه در اين زمينه كمك كرده و از 
وزارت صنعت و ستاد تنظيم بازار بخواهد كه به مصوبه 
شوراي هماهنگي س��ران سه قوا عمل كند، مي گويد: 
در اين زمين��ه وزارت صنعت به مصوبه خود كه همان 
فروش خودروها به ن��رخ 5 درصد كمتر از قيمت هاي 
حاشيه بازار است، عمل نكرده و اين تنها به نفع دلالان و 
پول هاي سرگردان است كه در اين شرايط به بازار جهت 
مي دهند. به گفته او، فروش خودرو در حاشيه بازار در 
دهه ۷۰ تجربه شده و عملكرد مشخصي داشته و نمودار 
شاخص هاي مربوطه نيز نشان مي دهد كه در آن زمان 
فروش در حاش��يه بازار بس��يار جواب داده و از قيمت 

خودروها در بازار خودرو كاسته است.
در همي��ن زمين��ه، ريي��س انجمن صناي��ع همگن 
قطعه سازي هم معتقد است كه بازگشت شوراي رقابت 
به عرصه قيمت گذاري خودرو تنها يك دست انداز به 
ديگر دس��ت اندازها در مس��ير توليد اضافه مي كند و 
نمي توان آن را به عنوان راه حلي براي ساماندهي بازار 
درنظر گرفت. محمدرض��ا نجفي منش، با بيان اينكه 
شوراي رقابت و خودروسازان نمي توانند قيمت خودرو 
در بازار را تعيين كنند چراكه بازار براس��اس مكانيزم 
عرضه و تقاضا كار مي كند، مي گويد: در ماه هاي گذشته 
توليد خودرو در كش��ور به دليل مشكل تامين قطعه 
كاهش پيدا كرده، اما كاهش عرضه از سوي خودروساز 
باعث شد قيمت خودروي دست دوم در بازار افزايش 
پيدا كند درحالي كه بخشي از اين افزايش قيمت هم 
حباب بود و قيمت ها واقعي نبود. او در گفت وگو با پايگاه 
خبري اتاق تهران اظهار مي كند: حتي اگر همين فردا 
ش��وراي رقابت قيمت خودرويي را تعيين كند، هيچ 
تضميني وجود ندارد كه آن خودرو در بازار گران تر و با 
حباب بزرگ تر به فروش نرسد. گرفتاري هاي خودروساز 
همچنان پابرجاست و بخشي از اين گرفتاري ها ناشي از 

قيمت گذاري هاي گذشته است.

ام��ا موافقان اين طرح و بازگش��ت ش��وراي رقابت به 
نرخ گ��ذاري خودرو معتقدند؛ خودروه��اي داخلي از 
كيفيت مناس��بي برخوردار نيس��تند و خودروسازان 
اقدامي براي افزايش كيفيت اين محصولات نكرده اند 
و هرگونه آزادسازي قيمت خودرو برخاف قانون است 
زيرا در تم��ام دنيا وقتي توليد يك محصول انحصاري 
اس��ت نهادهاي ضد انحصار وارد عمل ش��ده و نسبت 
به كنترل قيمت ها اق��دام مي كنند. از س��وي ديگر، 
برخاف ادعاي خودروسازان، ماجراي عرضه خودرو با 
قيمت حاشيه بازار نتوانست آبي بر آتش تورم بريزد و 
مشكل مصرف كنندگان نهايي را كاهش دهد، موافقان 
بازگشت شوراي رقابت به نرخ گذاري خودرو معتقدند؛ 
خودروه��اي داخل��ي از كيفيت مناس��بي برخوردار 
نيستند و خودروسازان اقدامي براي افزايش كيفيت 
اين محصولات نكرده اند؛ هرگونه آزادس��ازي قيمت 
خودرو برخاف قانون است. به گفته آنها، در تمام دنيا 
زماني كه توليد يك محصول انحصاري است نهادهاي 
ضد انحصار وارد عمل شده و نسبت به كنترل قيمت ها 

اقدام مي كنند.
 در همين رابطه، رييس شوراي رقابت طي روزهاي اخير 
در اظهاراتي گفته بود: وزير سابق از مصوبه سران قوا در 
ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي، كه دستورالعمل 
تنظيم قيمت بايد براي تأييد به ستاد تنظيم بازار ارسال 
مي شد، برداشت اشتباهي داشته و تصور به وجود آمد 
كه قيمت گذاري از ش��وراها، نهادها و ارگان هايي كه 
قيمت گذاري مي كردند گرفته شده است. بنابه اظهارات 
شيوا، »اين برداشت اشتباه باعث شد تا وزارت صنعت 
و س��ازمان حمايت طرح 5 درصد زير قيمت حاشيه 
بازار را براي خودرو مطرح كنند كه اين تصميم نه تنها 
اوضاع بازار خودرو را بهتر نكرد، بلكه فضا بدتر هم شد. 
البته بنده از روز نخست اعام اين طرح گفته بودم كه 
شكست خواهد خورد زيرا مهره اصلي قيمت بازار خود 
انحصارگران )شركت هاي خودروساز( هستند. به نوعي 
انحصارگر بازار را تنظيم مي كند و 5 درصد زير قيمتي 
كه خود آنها تعيين مي كنند قيمت گذاري اشتباهي 

خواهد بود.«

   كشف قيمت به شيوه شورا و سازمان حمايت
اما كشف قيمت در ش��وراي رقابت به چه شكلي رقم 
مي خورد؟ فرمول قيمت گذاري در اين شورا، براساس 
نرخ تورم بخشي خودرو اعامي از سوي بانك مركزي 
و هزينه توليد كشف مي شد. همچنين در اين فرمول، 
۲.5 امتياز مثبت به خودروسازاني كه توليد خودروي 

مناسب دارند ارايه و ۲.5 امتياز منفي براي خودروسازان 
متخلف در توليد خودروهاي بي كيفيت لحاظ مي شد. 
اين در حالي است كه رييس سازمان حمايت در نشست 
مطبوعاتي روز شنبه خود، در شرايطي اين سازمان را 
مرجع كارشناسي قيمت خودرو، معرفي كرد، كه خبر 
از فرمول مشخصي براي تعيين قيمت خودرو نبود. بنابه 
اظهارات عباس تابش، روش كشف قيمتي مورد استفاده 
سازمان حمايت، رصد قيمت در بازار كل كشور براي هر 
يك از محصولات و اعام متوسط قيمتي به ستاد تنظيم 
بازار است. اين ستاد نيز بعد از دريافت نتايج كارشناسي 
ش��ده س��ازمان حمايت، قيمت هاي تعيين شده را به 
ش��ركت هاي خودروس��از اباغ كرده و خودروسازان 
براس��اس آن محصولات خود را در قالب فروش هاي 

فوري عرضه مي كنند. 
اين در حالي است كه اواخر آذرماه 9۷ شوراي قابت در 
نامه اي خطاب به رييس جمهور و رييس شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي، از س��از و كار و فرمول افزايش 
قيمت خودروهاي داخلي پرده برداري كرد. بر اساس 
تصميم ش��وراي رقابت، خودروهاي انحصاري توليد 
داخل براساس مدل »سقف قيمتي«، قيمت گذاري 
مي ش��وند؛ يعني قيمت هايي كه از فرمول به دست 
مي آيد حداكثر بوده و خودروس��از مي تواند به كمتر 
از آن قيمت نيز عرضه كند. بر اس��اس دستورالعمل 
تنظي��م بازار و تعيين قيم��ت خودروهاي انحصاري 
مصوب ش��وراي رقابت، در فرآيند قيمت گذاري اين 
خودروها متغيرهاي »قيمت خودرو در سال قبل«، 
»نرخ تورم سالانه نهاده هاي توليد خودرو در طول يك 
سال بر اساس گزارش رسمي بانك مركزي«، »بهره 
وري مورد انتظار از خودروسازان نسبت به سال قبل« و 
»تغيير شاخص كيفيت خودرو در طول سال« دخالت 
دارند. اما در مورد ساير خودروهايي كه در ميانه سال 
وارد بازار شده اند، خودروسازان موظف هستند، بطور 

موردي از شوراي رقابت استعام كنند. 
بنابراين به نظر مي رسد، شوراي رقابت قصد دارد تا بار 
ديگر قيمت تمام شده خودروهاي توليد داخل را ارزيابي 
كرده و در نهايت مجوز ف��روش را صرفا با قيمت هاي 
مدنظر خود صادر كند. چنين كاري در شرايط فعلي 
مي تواند باعث بازگشت طرح هاي فروش بلندمدت و 
كاهش ش��رايط فروش فوري شده و بار ديگر وضعيت 
بازار خودرو را به ش��رايط ركود پاييز س��ال گذش��ته 
بازگرداند، اما ح��الا بايد منتظر ماند و ديد كه واكنش 
خودروسازان، هميشه معترض به شوراي رقابت، نسبت 

به اين ماجرا چه خواهد بود.
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 نظامنامه بازرسي 
وزارت صنعت ابلاغ شد

وزارت صنع�ت| وزير صنعت، معدن و تجارت در 
اباغي به معاونان و مديران كل س��تادي وزارتخانه، 
مديران عامل و روس��اي س��ازمان ها، ش��ركت ها، 
صندوق ه��ا و موسس��ه هاي وابس��ته و روس��اي 
سازمان هاي صنعت، اس��تان ها نظامنامه بازرسي 
اين وزارتخانه را اب��اغ كرد. اين نظامنامه به منظور 
تقويت و ارتقاي فرهنگ نظارت و بازرسي و همچنين 
توسعه و استقرار شفافيت عملكرد در سطح وزارتخانه 
و اهمي��ت و نق��ش آن در ارتقاي س��امت اداري و 
سازماني و حصول اطمينان از اجراي صحيح قوانين 
و مق��ررات، آيين نامه ها و بخش��نامه هاي جاري و 
تعامل مثبت و س��ازنده با نهادها و مراجع نظارتي و 
بازرسي برون سازماني اباغ شده است. رضا رحماني 
در بخشي از اين اباغ آورده است، اجراي دقيق اين 
نظامنامه، موجب افزايش دقت در بازرسي، جلوگيري 
از فعاليت هاي موازي، ارتقاي سامت و شفافيت اداري 
و پيشگيري از فساد اداري در وزارتخانه خواهد شد. 
راهبري و ساماندهي بازرسي، ارتقاي سامت اداري 
و پيشگيري از فس��اد مالي و اداري، تعامل سازنده با 
مراجع نظارتي و بازرسي برون سازماني و همچنين 
شناسايي نقاط آسيب پذير و گلوگاه هاي فساد و ارايه 
راهكارهاي اجرايي براي رفع آنها از مهم ترين اهداف 
اين نظامنامه است و محدوده اجراي آن شامل حوزه 

ستادي، سازمان هاي وابسته و تابعه مي شود.

تقويت بنگاه هاي كوچك
و متوسط ايران و ايتاليا

شاتا | معاون وزير صنعت، معدن و تجارت كشورمان 
كه در رأس هيات��ي به منظور بازديد از نمايش��گاه 
دوسالانه قطعات و تجهيزات جانبي خودرو و آشنايي 
با ظرفيت هاي موجود در اين حوزه به ايتاليا سفر كرده 
بود، با معاون وزير توس��عه اقتصادي آن كشور ديدار 
كرد.محسن صالحي نيا و آندريا چوفي در اين ديدار 
كه با حضور حميد بيات س��فير جمهوري اسامي 
ايران در ايتاليا همراه بود، ضمن ابراز عاقه مندي و 
بررسي همكاري هاي تجاري و صنعتي دو كشور، بر 
اهميت همكاري بين شركت هاي كوچك و متوسط 
در حوزه هاي مختلف صنعتي تأكيد و براي گسترش 

آن با در نظر گرفتن منافع متقابل ابراز تمايل كردند.
معاون وزير صنعت، مع��دن و تجارت همچنين در 
جريان اين سفر كه با هدف شناسايي بيشتر طرف هاي 
خارجي و دستيابي به راهكارهايي به منظور تقويت و 
تسهيل ارتباطات صنعتي و تجاري بين شركت هاي 
كوچك و متوسط دو كشور انجام شد، با مقامات محلي 
استان اميليا رومانيا، اعضاي اتحاديه اتاق هاي بازرگاني، 
رييس انجمن قطعه سازان ايتاليا )ANFIA( و رييس 
نمايشگاه اتوپروموتك ماقات هاي جداگانه اي داشت.

 آغاز به كار سامانه 
تسهيل توليد از 11 خرداد

وزارت صنع�ت، معدن و تجارت| دبير س��تاد 
تسهيل و رفع موانع توليد وزارت صنعت، از آغاز به كار 
سامانه تسهيل به صورت آزمايش��ي در سه استان 
اصفهان، مازندران و يزد از ش��نبه هفته آينده )۱۱ 
خرداد( خبرداد. ميثم زالي اظهار كرد: در راستاي ايجاد 
سهولت در حل و فصل مشكات بنگاه هاي توليدي 
در دستگاه هاي اجرايي، كارگروه هاي استاني و ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد، سامانه تسهيل به صورت 
آزمايشي در استان هاي اصفهان، مازندران و يزد از ۱۱ 
خردادماه آغاز به كار مي كند. دبير ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد وزارت صنعت اف��زود: اين كار در اجراي 
بند ۲ نامه شماره ۶۰/۲3۶۱4 مورخ ۱8 فروردين ماه 
امس��ال وزير صنعت، معدن و تجارت و رييس ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد مبني بر راه اندازي سامانه 
تسهيل بوده است. وي خطاب به روساي سازمان هاي 
صمت اين سه اس��تان، تصريح كرد: اطاع رساني و 
فراخوان براي ثبت درخواس��ت بنگاه هاي متقاضي 
در سامانه بهين ياب )ستاد تسهيل( به منظور طرح 
مسائل و حل و فصل آنها در س��ازمان ها، بانك ها يا 
كارگروه استاني انجام شود. دبير ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد وزارت صنعت، معدن و تجارت با تأكيد بر 
ضرورت اطاع رساني به عوامل اجرايي سازمان ها و 
بانك هاي استاني براي ثبت نام و دريافت نام كاربري 
در س��امانه بهين ياب، گفت: روس��اي سازمان هاي 
صمت اين سه استان، تعيين سطح دسترسي از سوي 
ادمين هاي اس��تاني براي عوامل اجرايي در سامانه 
هماهنگ و بررس��ي پرونده هاي متقاضيان توسط 
عوامل اجرايي از طريق فرآيند مربوطه در س��امانه 

هماهنگ را در دستور كار قرار دهند. 

امضاي تفاهمنامه همكاري 
بيمه اي ايران و اروپا

شاتا| مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران، 
از امضاي تفاهمنامه همكاري ميان صندوق هاي 
ضمانت صادرات ايران و اروپا خبر داد. به گزارش 
صندوق ضمانت صادرات اي��ران، افروز بهرامي 
با اش��اره به امضاي تفاهمنام��ه همكاري ميان 
صندوق هاي ضمانت صادرات ايران و اروپا گفت: 
در راس��تاي تس��هيل روابط تجاري و اقتصادي 
ميان اي��ران و اروپا، تفاهمنام��ه همكاري ميان 
صندوق ضمانت صادرات ايران و برخي كشورهاي 
اروپايي به زودي به امضا خواهد رس��يد. بهرامي 
افزود: با توجه به فعال ش��دن اينستكس ظرف 
هفته هاي آتي، تفاهمنامه هاي مذكور مي تواند 
ظرفيت هاي جديدي براي مبادلات تجاري ايران 
و اروپا در چارچوب اينستكس ايجاد كند. به گفته 
مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران، تبادل 
اطاعات اعتباري شركت هاي ايراني و اروپايي، 
همكاري در زمينه وص��ول مطالبات، بيمه هاي 
اتكايي يا بيمه مشترك و همكاري هاي آموزشي 

و فني از جمله محورهاي مزبور است.

رييساتاقتهرانعنوانكردنايبرييساتاقبازرگانيايرانمطرحكرد

يارانهنقديبهجايارزترجيحيايرادبهشيوهبازگشتارزصادراتخدماتفنيومهندسي
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه در بخشنامه هاي رفع تعهد 
ارزي، شيوه بازگشت ارز صادركنندگان خدمات فني و مهندسي تعيين 

تكليف نشده، گفت: صادرات از 4 ميليارد به يك ميليارد دلار رسيد.
محمدرضا انصاري با اش��اره به مش��كل صادركنندگان خدمات فني 
و مهندس��ي مبني بر بازگش��ت ارز حاصل از صادرات ب��ه مهر گفت: 
صادركنندگان خدمات فني و مهندسي نيز در شمول صادركنندگاني 
قرار دارند كه بايد ارز حاصل از صادرات خود را به چرخه اقتصادي كشور در 
دوره زماني تعيين شده از سوي بانك مركزي، برگردانند و بخشنامه هاي 
صادر شده از سوي بانك مركزي، هيچ گونه تفكيكي در اين رابطه انجام 
نداده است. نايب رييس اتاق ايران افزود: صادركنندگان خدمات فني و 
مهندسي در اجراي بخشنامه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات، تفاوتي 
نس��بت به س��اير صادركنندگان دارند؛ چراكه بازه زماني اجرايي براي 
قراردادهايي كه منعقد مي كنند، 3 تا 4 س��اله اس��ت و بازگشت ارز نيز 
متناوب صورت نمي گيرد.وي تصريح كرد: برخي از صادركنندگاني كه 
در عراق مشغول به كار هستند، بعضا در بازه زماني 5 تا ۷ ساله پروژه هاي 
خود را اجرايي مي كنند و اينها مسائلي است كه در بخشنامه هاي صادره 
از سوي بانك مركزي، به آنها توجهي نشده است. بنابراين بايد اين مسائل 
به صورت شفاف بيان شود و بانك مركزي شرايطي را فراهم آورد كه اگر 
قرار است صادركنندگان خدمات فني و مهندسي ارز را برگردانند، صورت 
وضعيت ارايه كرده و بعد از تاييد آن، در فاصله زماني يك ساله بتوانند ارز 
صادرات خود را برگردانند؛ اين در حالي است كه صورت وضعيت براي 
پيمانكاران در بازه هاي زماني يك ماهه ارايه مي شود.انصاري ادامه داد: 
با توجه به ارسال اسامي صادركنندگاني كه ارز حاصل از صادرات خود 
را به كشور بازنگردانده اند، به قوه قضاييه، نبايد شرايطي را فراهم كرد كه 
صادركنندگان خدمات فني و مهندسي كه با وجود چالش هاي كنوني، 

باز هم اقدام به صادرات مي كنند و در بازارهاي هدف ماندگار هس��تند، 
از اين تصميمات لطمه ببينند، چراكه آنها مقصر هم نيس��تند و بانك 
مركزي بايد اين گروه را فعاً از بازگشت ارز آزاد بگذارد؛ اما به هر حال خود 

صادركنندگان تمايل بيشتري دارند كه ارز را برگردانند.
وي در توضي��ح اي��ن مطلب افزود: ب��ا وجود اينكه صورت ه��اي كاركرد 
صادركنندگان خدمات فني و مهندسي كاما مشخص است، بانك مركزي 
سخت گيري زيادي در مورد بازگشت ارز صادراتي آنها با توجه به مشكاتي 
كه پيش روي آنها قرار دارد، نمي كند؛ اما چون قرار است كه ماليات بر ارزش 
افزوده از سوي سازمان امور مالياتي، زماني به صادركننده پس داده شود 
كه ارز خود را به اقتصاد بازگردانده باشد، اين بازگشت ارز صادراتي و قوانين 
حاشيه اي آن، براي صادركنندگان اين گروه مشكل آفرين مي شود.انصاري با 
بيان اينكه صادرات خدمات فني و مهندسي در حال حاضر از بالاي 4 ميليارد 
دلار، به زير يك ميليارد دلار رسيده است، اظهار كرد: صادركنندگان نياز 
به حمايت دارند و اگر سخت گيري زيادي در مورد آنها صورت گيرد، كار 
آنها محدودتر مي شوند.به گفته انصاري، بخشنامه بانك مركزي مبني بر 
رفع تعهد ارزي در س��ال 98 در شرايطي صادر شده كه برقراري اعتماد و 
ديالوگ فعال بين بانك مركزي و صادركنندگان، يك نياز اساسي است و 
بايد سرمايه لازم را براي رفع تنگناها فراهم كرد، بنابراين بايد ارتباط ميان 
بانك مركزي و صادركنندگان در بخش هاي مختلف گسترش يابد.انصاري 
ادامه داد: بانك مركزي بايد بر روي بازگشت ارز حاصل از صادرات بازبيني 
اساسي صورت دهد و بازنگري در اين بخشنامه ها، مي تواند بهترين مشوق 
براي صادركنندگان باشد تا بتوانند بهتر از گذشته، ارز صادراتي خود را به 
چرخه اقتصاد بازگردانند. به اين معنا كه در شرايط كنوني بايد سياست اين 
باشد كه از صادركنندگان حمايت كنيم تا آنها بتوانند كار خود را گسترش 

داده و ارز را هم به اقتصاد ايران برگردانند.

رييس اتاق بازرگاني تهران با تاكيد بر فس��اد موجود در توزيع ارز 
ترجيحي، عنوان كرد كه بايد به اقشار آسيب پذير يارانه نقدي داد و 
ارز 4۲۰۰ توماني را كه هيچ اثري در سفره مردم ندارد، حذف كرد. 
به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، مسعود خوانساري در مورد ارز 
ترجيحي و مشكات ناش��ي از آن صبحت كرد. او با بيان اينكه هر 
كالا يا ارزي كه در بازار چند نرخي باشد، موجب عدم تعادل و باعث 
ايجاد فساد و رانت خواهد شد، تصريح كرد: در خصوص ارز حداقل 

چهار نرخ ارز 4۲۰۰ توماني، ارز نيمايي، ارز سنا و ارز آزاد داريم.
او افزود: طبيعتا اين چهار نوع ارز، عدم تعادل يا اشكالاتي را به وجود 
مي آورد. اگر دولت به اندازه كافي ارز مي داشت نبايد چهار نوع نرخ 
ايجاد مي كرد اما وقتي كه توازن وجود نداشته باشد ارز چند نرخي 
مي ش��ود در اين صورت ارزهاي ترجيحي و ارزان قيمت سرقفلي 

پيدا مي كند.
رييس اتاق تهران متذكر شد: اگر بتوان ارز 4۲۰۰ توماني را به همه 
داد، مشكلي نيست اما وقتي ترجيحي را به وجود مي آوريد در درجه 
اول اشكال اينجا شكل مي گيرد كه اين ارز 4۲۰۰ توماني را به چه 
كسي مي خواهيد بدهيد. اين مساله هم در دستگاه دولتي و هم در 

بخش خصوصي فساد ايجاد مي كند.
وي با اظهار به اينكه ارز ارزان موجب سه عارضه يا آسيب اختال در 
توزيع، فاسد كردن خريدار و فروشنده و قاچاق كالا مي شود، گفت: 
اولا اينكه ارز را به چه كس��ي بدهيد و به چه كسي ندهيد يك رانت 
و رابطه اس��ت. از طرفي، وقتي كه قيمت ارز 4۲۰۰ تومان و بسيار 
پايين تر از قيمت بازار اس��ت، اين امكان وج��ود دارد كه در خريد، 
قيمت فاكتورها را بالا و پايين بزنند، ارز بيشتري خارج شود و كالا 
كمتر وارد شود و فسادهاي مشابه شكل بگيرد كه اين اولين خطر 

اس��ت. خوانساري افزود: دومين خطر اين است كه شما جنس را با 
قيمت ارز 4۲۰۰ تومان وارد مي كنيد ام��ا در داخل به علت اينكه 
سيستم توزيع درستي وجود ندارد، كالا با قيمت حاصل از ارز 4۲۰۰ 
تومان به دست مردم نمي رسد.، مانند كاغذ كه با يارانه وارد شد اما 
حتي بيش��تر از نرخ ارز آزاد توزيع مي شود. سومين ضرر اين است 
كه در توليد بسياري از كالاها ممكن اس��ت مواد اوليه وارد شده با 
ارز 4۲۰۰ توماني اس��تفاده شود كه در صادرات مشكل پيدا كند و 

سبب قاچاق كالا شود. 
ريي��س اتاق تهران ب��ا تاكيد بر اينكه شناس��ايي اف��راد متمول از 
غيرمتمول كار پيچيده اي نيست و شدني است، گفت: اين كار هنوز 
دير نيست و شدني اس��ت و از طرفي، هدررفت كنوني نه در جيب 
مردم و مستضعفان مي رود و نه در جيب دولت. اگر ما اين را به يارانه 

نقدي تبديل كنيم، حداقل به جيب مردم مي رود.
خوانساري با اشاره به بي عدالتي موجود گفت: با توجه به حجم فساد 
و قاچاق موجود، توزيع ارز 4۲۰۰ توماني به دست افراد و اشخاص 
خاص مي رسد و حتي اگر مابه التفاوت را بطور يكسان بين همه افراد 
جامعه توزيع كنند، به عدالت نزديك تر اس��ت. او با اش��اره به طرح 
بيمه سامت گفت: دولت ميلياردها تومان در قالب اين طرح براي 
سامت و درمان مردم هزينه مي كند چرا بايد به واردات دارو مجدد 
ارز ترجيحي تخصيص يابد؟ اين يارانه هم مي تواند در قالب همان 
طرح بيمه سامت هزينه ش��ود تا حداقل از فساد و ويژه خواري در 
ارز ترجيحي كاسته شود. شناسايي افراد كم درآمد و نيازمند سخت 
نيست و دولت شش س��ال فرصت داشته است كه اين كار را انجام 
بدهد. اكنون هم مي تواند اين كار را انجام دهد و حذف ارز ترجيحي 

4۲۰۰ توماني، با يارانه نقدي از اقشار آسيب پذير حمايت كند.



15 جهان

ابراز اميدواري دولت امريكا براي توافق تجاري جديد با ژاپن

نگاهي به نتايج انتخابات پارلماني اروپا 

عقب نشيني ترامپ از موضع تند عليه ايران

پيروزي سبزها و ليبرال ها، پيشروي پوپوليست ها 

گروه جهان|
بدون شك سفر دونالد ترامپ رييس جمهوري ايالات متحده 
به ژاپن فقط موضوع تجاري نبود بلكه موضوعات ايران و كره 
شمالي هم جزو محورهاي مذاكرات او و شينزو آبه ،  نخست 

وزير ژاپن، بود . 
درس��ت هفته قبل بود كه محمد جواد ظريف ، وزير امور 
خارجه ايران ، س��فري به ژاپن داشت.  در اين سفر تحريم 
امريكا مهمترين موضوعي بود كه ظريف و هيات حاكمه ژاپن 
در خصوص آن گفت و گو كردند. حال يك هفته پس از اين 
سفر ، ترامپ به دعوت شينزو آبه به توكيو سفر كرده است. 
ديروز ترامپ در مصاحبه مشتركي كه همراه با نخست وزير 
ژاپن با رسانه ها داشت ، از مواضع تند و سخت گذشته خود 
در باره ايران كوتاه آمد و دوباره اظهار تمايل كرد كه با ايران 
مذاكره كند . او همچنين از ميانجيگري ژاپن ميان امريكا و 

ايران استقبال هم كرد . 
در اين سفر ، رييس جمهوري امريكا اظهار كرد كه كشورش 
هر چه س��ريع تر به يك توافق تج��اري منصفانه با توكيو 
دست پيدا كند. دونالد ترامپ در جريان اين سفر چهار روزه 
گفته كه هدف اولش از اين ديدار رفع موانع تجاري اس��ت 
تا ايالات متحده بتواند صادرات منصفانه اي به ژاپن داشته 
باشد. ترامپ همچنين گفته ژاپن قصد دارد ۱۰۵ جنگنده  

امريكايي از نوع اف ۳۵ از ايالات متحده خريداري كند. 
به گزارش ش��بكه سي ان بي س��ي، دونالد ترامپ علاوه بر 
ديدار با ناراهيتو امپراتور ژاپن، روز گذشته را به بازي گلف 
با نخست وزير ژاپن و تماشاي سومو، كشتي باستاني ژاپن، 
گذرانده است. ناروهيتو امپراتور جديد ژاپن ۳۰آوريل يك 
روز پس از كناره گيري پدرش به طور رسمي بر تخت نشست. 
امپراتور ژاپن قدرت اجرايي ندارد و سيستم پارلماني و دولت 
امور قانون گذاري و قوه مجريه را در دست دارند؛ با اين حال 
بسياري از شهروندان به جايگاه و مقام امپراتور عميقا احترام 
مي گذارند.  رييس جمهوري ايالات متحده نخستين رهبر 
يك كشور خارجي ا س��ت كه با امپراتور جديد ژاپن ديدار 
مي كند. پيش تر او به عنوان رييس جمهوري در ماه نوامبر 

سال ۲۰۱۷ ميلادي به ژاپن سفر كرده بود.  دونالد ترامپ 
سفر ۱۲ روزه  آسيايي خود را شنبه با ديدار از ژاپن آغاز كرد. 
هرچند كه تجارت يك��ي از موضوعات اصلي گفت وگوي 
ترامپ و شينزو آبه بوده، اما آنها به مسائل نظامي و سياسي 
نيز پرداخته اند.  امريكا و ژاپن پس از خروج واشنگتن از توافق 
تجارت آزاد ترنس پاسيفيك هنوز به توافقي تجاري دست 
نيافته اند اما ترامپ گفته اميدوار است كه عدم تعادل تجاري 
ميان دو كشور جبران شده و موانع صادرات امريكا برداشته 

شود. ترامپ گفته پيشرفت بزرگي در مذاكرات تجاري با 
ژاپن به ويژه در عرصه هاي كشاورزي و گوشت گاو در حال به 
نتيجه رسيدن است. ايالات متحده قرار است از 6 ماه ديگر 
بر خودروهاي وارداتي از ژاپن تعرفه اعمال كند اين موضوع 
آن طور كه خبرگزاري ژاپني كيودو گ��زارش داده يكي از 
موضوعات مهم مورد بحث ترامپ و آبه بوده اس��ت. توكيو 
مصرانه خواستار لغو اين تعرفه ها است. صنعت خودروسازي 
ژاپن يكي از ستون هاي مهم اقتصاد اين كشور پيشرفته است 

كه علاوه بر كندي رشد اقتصادي با پيري جمعيت و افزايش 
خيره كننده آمار بازنشستگان نيز روبرو است.

شينزو آبه نخست وزير ژاپن، در كنفرانس خبري مشترك 
با ترامپ درباره تحولات منطقه اي گفته: »موضع ما با امريكا 
درباره كره شمالي يكسان است.« او همچنين تاكيد كرده 
كه ترامپ براي ميانجيگري بين ژاپن و كره شمالي تلاش 
مي كند. نخست وزير ژاپن افزوده، ترامپ از ايده ديدار او با 
رهبر كره شمالي براي حل مشكل ژاپني هاي ربوده شده از 

سوي مزدوران كره شمالي حمايت مي كند. او تصريح كرده: 
»تصميم دارم بدون هيچ پيش ش��رطي براي حل مشكل 
ربوده شدگان با كيم جونگ اون در آينده نزديك ديدار كنم 
و ترامپ هم حمايت خود را از اين موضوع اعلام كرده است.« 
نخست وزير ژاپن گفته دوست دارد با رهبر كره شمالي ديدار 
داشته باشد. دونالد ترامپ نيز در اين كنفرانس خبري ابراز 
اميدواري كرده رهبر كره ش��مالي از فرصت استفاده كند 

و خلع سلاح هسته اي شبه جزيره كره شمالي را بپذيرد. 
كره شمالي با وجود مذاكرات خلع سلاح هسته اي با امريكا 
به تازگي موشك بالستيك كوتاه برد آزمايش كرده است. 
ترامپ در توكيو در توييتر نوشت كه آزمايش هاي موشكي 
كره شمالي او را ناراحت نمي كند. رييس جمهوري امريكا 
همچنين با اش��اره به روابط خوب توكيو � تهران گفته از 
ميانجگي��ري ژاپن براي رفع اختلافات با ايران اس��تقبال 

مي كند.
نشريه پولتيكو نوشته، تلاش هاي شينزو آبه براي نزديكي 
به رييس جمهوري امري��كا از زمان پيروزي او در انتخابات 
رياس��ت جمهوري ايالات متحده در ش��رايطي است كه 
دونالد ترامپ نه تنها در ژاپن محبوب نيست بلكه بسياري 
از منتق��دان دولت حاكم در اين كش��ور از ارتباط نزديك 
نخست وزيرشان و رييس جمهوري امريكا ناراضي هستند؛ 
اين نارضايتي زماني بيش��تر آش��كار ش��د كه شينزو آبه 
رييس جمهوري امريكا را نامزد دريافت جايزه صلح نوبل 
كرد، اقدامي كه در سطح بين المللي جنجال گسترده اي را 
به دنبال داشت و در ژاپن نيز انتقادها از آبه را به اوج رساند تا 
جايي كه او مجبور شد درباره اين مساله در پارلمان كشورش 

توضيح دهد.
دونالد ترامپ ماه آينده به ژاپن بازمي گردد تا در نشس��ت 
»گروه ۲۰« كه قرار است در شهر اوساكا برگزار شود، شركت 
كند. در م��اه اوت نيز رهبران ژاپن و امريكا در فرانس��ه در 
نشست »گروه ٧« با يكديگر ديدار خواهند كرد و سرانجام 
در ماه سپتامبر، شينزو آبه به امريكا خواهد رفت تا در نشست 

مجمع عمومي سازمان ملل شركت كند.

گروه جهان| 
مش��اركت بالاي مردم، شكست سوسيال دموكرات ها 
و پيروزي س��بزها و ليبرال ها ش��گفتي هاي انتخابات 
اخير پارلم��ان اروپايي بود. ناظران بر اي��ن باورند كه با 
وجود موفقيت هاي چش��مگير راس��ت هاي افراطي و 
پوپوليست ها، در پارلمان آينده اروپا ۸۰ درصد كرسي ها 

همچنان در اختيار احزاب طرفدار اروپا خواهد بود.
خبرگزاري فرانسه نوشته، شهروندان اروپا در بسيجي 
پيش بيني نشده، يك شنبه بطور گسترده در راي گيري 
براي گزينش ٧۵١ نماينده پارلمان اروپا شركت كردند. 
برنده اصلي انتخابات پارلمان اروپا ليبرال ها و س��بزها 
بودند. در آلمان س��بزها با به دس��ت آوردن ۲۰ درصد 
آرا حتي از سوسيال دموكرات ها نيز پيشي گرفته و در 
جايگاه دوم پس از احزاب محافظه كار مسيحي نشستند. 
اين بهترين نتيجه براي حزب سبزها در يك انتخابات 
سراس��ري تاكنون بوده است. به اعتقاد ناظران، سبزها 
كه شمار نمايندگان خود را از ۵٢ نفر به ٦٧ نفر افزايش 
مي دهند و مي توانند با اتكا به توجه فزاينده شهروندان 
به محيط زيست و تغييرات اقليمي، نقش پُراهميتي در 
تدوين قوانين گوناگون در اين زمينه ايفا كنند. مخالفت 
با تغييرات اقليمي، اعتصاب دانش آموزان و دفاع در برابر 
اروپاستيزي و احزاب پوپوليست، مردم را در اين انتخابات 

به حركت واداشت. 
بنا بر آمارهاي اعلام شده، ميانگين مشاركت در ٢٨ كشور 
عضو به ۵١ درصد مي رسد و بنابراين رشدي ۱۰ درصد 
را نسبت به آخرين انتخابات نش��ان مي دهد. در آلمان 
ميزان مشاركت به ۵٩ درصد رسيده است. در فرانسه نيز 
شركت در راي گيري با افزايشي نزديك به دو درصد همراه 
شده است. در بسياري ديگر كشورها نيز همين پيشروي 

ديده مي ش��ود: در اس��پانيا در حالي كه تنها ٢٤درصد 
راي دهندگان در انتخابات گذشته شركت كرده بودند، 
اين ب��ار ٣۵ درصد آنان پاي صندوق هاي راي رفتند. در 
لهستان ميزان راي دهندگان از ٧درصد در سال ٢٠١٤، 
امسال به ١۵درصد افزايش يافت. در مجارستان هر چند 
مشاركت با چنين افزايشي همراه نبود، اما از ١١،۵درصد 
به ١٧درصد رس��يد. ميزان ش��ركت در انتخابات اروپا 
كه از ۲۰ س��ال پيش همچنان رو به كاهش داش��ت، 
پديده غيرقابل انتظار اين راي گيري محسوب مي شود. 
تحليلگران ميزان بالاي مشاركت را به عوامل مختلفي 
مثل ظهور احزاب پوپوليست و نگراني فزاينده از گرمايش 

زمين نسبت مي دهند.

  پيشروي راست هاي افراطي
نتايج آراء از پيشروي نيروهاي اروپاگريز و پوپوليست ها 
در پارلمان آينده حكايت مي كند. اين نيروها كه تاكنون 
بطور پراكنده و شمار اندك در پارلمان اروپا حاضر بودند، 
اين بار مي توانند يك ائتلاف پارلماني واقعي تش��كيل 
دهند. گروه »اروپاي ملت ها و آزادي ها« متش��كل از 
احزاب راس��ت افراطي، »اجتماع مل��ي« مارين لوپن 
در فرانس��ه، »ليگ« ماتئو سالويني در ايتاليا، »حزب 
آزادي« اتري��ش تحت رهبري »هاينس كريس��تيان 
اشتراخه« و چند گروه كوچك ديگر بر اساس ارزيابي ها 
۵٧ كرس��ي پارلمان اروپا را به دس��ت مي آورند. گروه 
»اروپاي آزاد و دموكراس��ي مس��تقيم« كه از تجمع 
احزاب اروپاگري��ز چون »حزب برگزيت« نايجل فاراژ 
در انگلستان، »جنبش پنج ستاره« ايتاليا و دو حزب 
فرانسوي »وطن پرستان« و »برپا فرانسه« فراهم آمده 

نيز ۵٤ كرسي پارلمان را از آنِ خود خواهد كرد.

  حفظ اكثريت شكننده 
هر چند گروه پارلماني راس��ت ميانه كرسي هاي بسياري 
را از دس��ت مي دهد، اما همچنان داراي بيش��ترين شمار 
نمايندگان در پارلمان اروپا خواهد بود. احزاب چپ ميانه رو، 
سوسياليست ها و سوسيال دموكرات ها نيز با وجود از دست 
دادن شماري كرس��ي، همچنان دومين گروه پارلماني را 

تشكيل خواهند داد.
گروه محافظه كار و اصلاح طلب كه خواستار اصلاحِ نهادهاي 
اروپاست حزب محافظه كار انگلستان، »حق و عدالت« 
لهستان، حزب ملي گراي فلاماند بلژيك را در برمي گيرد 
 و پيش بيني مي شود كه ٦١ كرس��ي پارلمان جديد را 
در اختيار گيرد. گروه راست اروپاباور موسوم به »حزب 
مردم اروپا« كه از احزاب »اتحاديه دموكرات مسيحي« 
آلمان به رياس��ت آنگلا م��ركل ، »جمهوري خواهان« 
فرانس��ه، »به پيش ايتاليا«ي س��يلويو برلوس��كوني و 
»فيدس-  اتح��اد مدني مجار« تح��ت رهبري ويكتور 
اوربان تش��كيل ش��ده، هر چن��د هنوز با كس��ب ١٨٠ 
كرس��ي، نخس��تين نيروي پارلم��ان اروپا را تش��كيل 
 مي دهد، اما به نس��بت ٢١٧ كرسي خود در دوره پيش،
 يك پنجم نيروي خود را از دست مي دهد. گروه »اتحاد 
ليبرال ه��ا و دموكرات ها ب��راي اروپا« كه با پيوس��تن 
نماين��دگان حزب امانوئ��ل ماكرون قدرت بيش��تري 
مي گيرد، جناح ميانه پارلمان را تشكيل مي دهد و انتظار 
مي رود كه ١٠۵ كرس��ي پارلم��ان را در اختيار گيرند. 
»اتحاد ليبرال ها و دموكرات ها« هر چند پس از »حزب 
سوسياليست اروپا« سومين گروه قدرتمند پارلمان را 
تش��كيل خواهد داد، اما در صورتي كه موفق به ائتلاف 
و جلب حمايت گ��روه ديگري و از جمل��ه »طرفداران 
محيط زيست« شود، ممكن است بتواند رياست پارلمان 

را در دست گيرد. »حزب سوسياليست اروپا«، چنانكه از نام 
آن پيداست احزاب هم نام خود در آلمان، فرانسه، اسپانيا، 
ايتاليا، اتريش، هلند و حزب كارگر بريتانيا را گردهم مي آورد. 
اين گروه كه در دوره پيش ١٨٦ كرسي را در دست داشت، 
در پارلمان آينده بايد به ١۵٢ كرسي بسنده كند. گروه »چپ 
راديكال« متشكل از »حزب چپ« آلمان، جنبشِ »فرانسه 
نافرمان«، »س��يريزا – ائتلاف چپ راديكال« يونان، حزب 

كمونيست فرانسه به ٣٨ كرسي دست خواهد يافت. 
نشست افتتاحيه پارلمان اروپا دوم ژوئن تشكيل مي شود. 
رياست پارلمان تاكنون بر حسب سنت به رهبر بزرگ ترين 
گروه پارلماني تعلق مي گرفت، اما اين قرار نانوشته مي تواند 
با ائتلاف گروه ها تغيير يابد. نامزد به »حزب مردم اروپا« 
براي نشستن بر صندلي رياست پارلمان اروپا »منفِرِد وبِرِ« 
آلماني است. اما چنين به نظر مي رسد كه امانوئل ماكرون 
با گزينش بي چون و چراي نامزد بزرگ ترين گروه مخالف 
اس��ت و انتظار مي رود كه در اجلاس آينده سران اروپا در 
اين زمينه گفت وگو شود. اين نشست سه شنبه آينده براي 
بررسي نتايج اين انتخابات و به ويژه گزينش مسوولان جديد 
نهادهاي مختلف اتحاديه در بروكسل تشكيل مي شود. با 

پيروزي احزاب طرفدار اتحاديه اروپا در انتخابات پارلماني 
اين اتحاديه، ارزش يورو در برابر همتايانش صعودي شد. 
گفته ش��ده، در معاملات بازارهاي ارزي جه��ان، يورو با 
رس��يدن به ۱.۱۲۱۱ دلار به بالاترين سطح ۱۰روز اخير 
خود در برابر اين ارز رسيد. رويترز به نقل از مينوري اوچيدا 
تحليلگر مس��ائل ارزي بانك ميتسوبيش��ي، نوشته: »با 
وجود موفقيت هاي چشمگير راست  افراطي، طرفداران 
اتحاديه اروپا هنوز در اكثريت هس��تند. با راحت ش��دن 
خيال معامله گران از اروپا اكنون نگاه آنها منعطف به اخبار 

مذاكرات تجاري امريكا و چين خواهد بود. «
پارلمان اروپا نه��اد قانون گذاري و تصميم گيري براي 
زندگي اجتماعي ۵۱۲ ميليون شهروند اتحاديه است. 
در دوره  پنج ساله گذش��ته، اين پارلمان ۱۱۰۰ قانون 
تصويب كرد. نمايندگان براي دوره اي پنج ساله برگزيده 
مي شوند. پارلمان اروپا تنها ارگان اتحاديه اروپاست كه 
انتخاب نمايندگان آن با راي مستقيم شهروندان صورت 
مي گيرد. مقر رسمي پارلمان، استراسبورگ فرانسه است 
اما كارهاي اداري و نشست كميته ها و فراكسيون هاي آن 

در بروكسل و لوكزامبورگ انجام مي شود. 

دريچه

كوتاه از منطقه

تظاهرات هزاران نفر در تل آويو 
عليه نتانياهو 

گروه جهان| هزاران نفر در تل آويو عليه نخست وزير 
رژيم صهيونيستي به خيابان ها ريختند. معترضان نگران 
هستند كه بنيامين نتانياهو بتواند در دولت ائتلافي جديد 
قوه قضاييه را تضعيف كند.  به گزارش خبرگزاري آلمان، 
معترضان با پلاكاردهايي به خيابان آمدند كه روي آنها 
بنيامين نتانياهو  با رجب  طيب اردوغان رييس جمهوري 
تركيه، مقايسه شده بود. اشاره معترضان به تغيير نظام 
سياس��ي تركيه از پارلماني به رياست جمهوري است. 
منتقدان اردوغان مي گويند او سيستم سياسي و حقوقي 
تركيه را به نفع افزايش اختيارات شخصي خود دستكاري 
كرده است. معترضان در تل آويو روي پلاكاردها نوشتند: 
»اردوغان همينجاس��ت.« بني گانتس رهبر مخالفان 
گفته: »اجازه نمي دهيم كه دموكراسي بازيچه دادگاه هاي 
خصوصي خاندان هاي سلطنتي يا حكومت هاي سلطاني 
شود.« س��ازمان دهنگان اين تظاهرات از شركت ده ها 
هزار نفر سخن گفته اند. پليس از حضور ۱۰ هزار نفر خبر 
داده است. بنيامين نتانياهو تا چهارشنبه )فردا( فرصت 
دارد تا يك كابينه ائتلافي جديد تشكيل دهد. در غير 
اين  صورت رئوون ريولين رييس رژيم صهيونيس��تي 
مي تواند يك نماينده ديگر را مس��وول تشكيل كابينه 
كند. نتانياهو تلاش مي كند كابينه اي از احزاب به شدت 
راست و مذهبي تشكيل دهد. با وجود آنكه هنوز هيچ 
خبري از توافق هاي احتمالي به بي��رون درز نكرده، اما 
گمانه زني هايي مي شود مبني بر اينكه حزب موئتلف با 
حزب نتانياهو )ليكود( بايد با تغييراتي در قوانين موافقت 

كند كه دستگاه قضايي اسراييل را تضعيف مي كند. 

تلاش آلمان براي ميزباني 
مذاكرات كابل و طالبان 

گروه جهان| آلمان به عنوان يكي از اعضاي ائتلاف 
تحت رهبري ناتو در افغانس��تان، ب��ا طالبان و دولت 
اشرف غني براي از سرگيري مذاكرات صلح به منظور 
پايان دادن به جنگ ۱۸ ساله در اين كشور گفت وگو 
كرده است. اين در حالي است كه طالبان از اكتبر سال 
گذش��ته در حال مذاكره با مقام هاي امريكايي براي 
خروج نيروهاي نظامي از اين كش��ور است و هرگونه 
مذاكره با دولت هاي غربي ديگر كه آنها را عروس��ك 
مي نامند، رد كرده است. به گزارش يورونيوز، ماركوس 
پوتسل، نماينده ويژه برلين در افغانستان و پاكستان در 
اين ماه دست كم دو بار به كابل سفر كرده است. اين مقام 
آلماني درباره ديدارش با نمايندگان طالبان هم گفته: 
»شانس فعلي براي روندي كه به منجر به صلح بيشتر 
در افغانستان شود، نبايد از دس��ت برود. اگر دوستان 
افغانستان بتوانند در اين رابطه كمك كنند، بايد چنين 
كاري را انجام دهند.« زلمي خليل زاد نماينده امريكا در 
امور افغانستان، در پايان دور ششم مذاكرات اين كشور 
با طالبان كه ۹ مه به پايان رسيد، از كندي روند مذاكرات 
ابراز نگراني كرده و گفته بود به پيشرفت بيشتري نياز 
است. تاكنون رهبران طالبان حاضر به قبول آتش بس و 
مذاكره با دولت افغانستان نشده اند. طبق گفته مقام هاي 
مذاكره كننده امريكايي، اين دو موضوع نقش اساسي 
در رسيدن به صلح دارد. در حال حاضر طالبان كنترل 
نيمي از افغانس��تان را بر عهده دارد. در س��ال گذشته 
دست كم س��ه هزار و ۸۰۴ غيرنظامي به خاطر جنگ 

داخلي كشته شدند.

شركت هاي امريكايي 
كارگران چيني را تعديل مي كنند 
گروه جهان| نشريه وال استريت ژورنال نوشته برخي 
شركت هاي بزرگ امريكا به دستور دولت دونالد ترامپ 
قصد دارند شمار كارگران چيني شاغل در بخش هاي 
حس��اس فناوري خ��ود را كاهش دهن��د. به گزارش 
اين روزنام��ه امريكايي، با كاهش كارگ��ران چيني در 
شركت هاي امريكايي، دولت واشنگتن پذيرش تقاضاي 
كارگران جديد چيني را نيز مسدود كرده است. به نوشته 
روزنامه وال اس��تريت ژورنال، با اقدام كاهش كارگران 
چيني، برخي ش��ركت هاي اصلي فن��اوري امريكا از 
جمله »اينتل«، »كوالكوم«، »گلوبال فاندريز« و ديگر 
شركت هاي كوچك، با روند كاهش توليد روبرو شده اند. 
كارگران چيني نقش بس��زايي در شركت هاي فني و 
تكنولوژي امريكا دارند و تنها در ميان سال هاي ۲۰۱۳ تا 
۲۰۱۷ تعداد چهار هزار شهروند چيني در كارخانه هاي 
امريكا مشغول به كار شده اند. در كنار شهروندان چيني، 
دولت امريكا در س��ال هاي اخير با تقاضاي تعداد ۹۹۱ 
ايراني، ۳۳۳ هندي، ۲۷۰ روسي و ۸۸ انگليسي موافقت 
كرده است. با تشديد جنگ تجاري ميان امريكا و چين، 
دولت واشنگتن با هدف كاهش كارگران خارجي به دنبال 
آن است تا صنعت بسياري از شركت هاي فني را به كشور 
بازگرداند. دولت امريكا هفته گذش��ته شركت چيني 
هوآوي را در فهرست سياه قرار داد و معامله شركت هاي 
امري��كا با آن را ممنوع اعلام ك��رد. اين تصميم، جنگ 
تجاري بين امريكا و چين را تشديد كرده است. هوآوي 
بزرگ ترين توليدكننده تجهي��زات ارتباطي و دومين 

توليدكننده تلفن موبايل در جهان است.

مذاكره مستقيم دولت ونزوئلا 
و اپوزيسيون در نروژ

گروه جهان| نروژ در جنگ قدرت ونزوئلا به عنوان 
ميانجي گر به ميدان آمده اس��ت. نماين��دگان نروژ با 
نمايندگان دولت و اپوزيسيون ونزوئلا گفت وگو كرده اند. 
اكنون اعلام شده نمايندگان دو طرف در روزهاي آينده 
با يكديگر ديدار خواهند كرد. ش��بكه يك تلويزيون 
آلمان از موفقيت نسبي تلاش هاي ديپلماتيك نروژ 
در رابطه با بحران سياسي ونزوئلا خبر داده است. خوان 
گوايدو رييس جمهور خود خوانده ونزوئلا، اعلام كرده 
نمايندگاني براي مذاكره به اسلو خواهد فرستاد. او گفته: 
»اين نمايندگان هم ب��ا دولت نروژ و هم با نمايندگان 
مادورو گفت وگو خواهند كرد.« گوايدو در عين حال 
تاكي��د كرده حاضر ب��ه مش��اركت در گفت وگوهاي 
بي حاصل نيست و نس��بت به تلاش هاي فريبكارانه 
دولت مادورو هشدار داده اس��ت. خوان گوايدو گفته 
رهبري هيات نمايندگي اپوزيسيون برعهده استالين 
گونزالس معاون ريي��س پارلمان ونزوئلا، و همچنين 
خراردو بلايد، شهردار پيش��ين كاراكاس خواهد بود. 
مادورو نيز خورخه آرازا، وزير امور خارجه اين كشور و 
همچنين هكتور رودريگز، فرماندار ايالت ميراندا را به 
نروژ اعزام خواهد كرد. هفته پيش نيز نمايندگان دولت 
و اپوزيسيون ونزوئلا به نروژ سفر كرده بودند، اما ديداري 
با يكديگر نداشتند. گوايدو گفته اين مذاكرات تنها يك 
نتيجه مي تواند داشته باشد و آن كناره گيري مادورو و 
برگزاري انتخابات جديد است. رهبر اپوزيسيون گفته 
مذاكره با نمايندگان دولت تنها مي تواند بر سر شروط 

مادورو براي كناره گيري باشد. 

ديدار كم سابقه مقام هاي 
امنيت ملي تايوان و امريكا

گروه جهان| بر اساس اعلام دولت تايوان، مقام هاي 
امنيت ملي ارش��د امريكا و تايوان با يكديگر به منظور 
تعميق همكاري هايشان ديدار كرده اند. به گزارش ايسنا، 
اين نخستين ملاقات از اين نوع ميان مقام هاي امنيت 
ملي ارشد امريكا و تايوان در چهار دهه گذشته است كه 
همزمان با افزايش تنش در روابط امريكا و چين صورت 
گرفته است. وزارت خارجه تايوان در بيانيه اي اعلام كرد، 
ديويد لي، مقام ارشد امنيت ملي تايوان با جان بولتون، 
مشاور امنيت ملي كاخ سفيد در سفري به امريكا طي ماه 
جاري ميلادي ديدار داش��ته است. خبرگزاري رسمي 
تايوان گزارش كرد، چنين ديداري براي اولين بار است 
كه از زمان قطع شدن روابط ديپلماتيك رسمي امريكا 
و تايوان در سال ۱۹۷۹ تاكنون انجام مي پذيرد. چين، 
تايوان را يكي از استان هاي خودش مي داند و حق تصرف 
مجدد آن با توس��ل به زور در صورت لزوم را براي خود 
در نظر مي گيرد. نشس��ت اخير مقام هاي ارشد امنيت 
ملي تايوان و امريكا احتمالا باعث خش��م بيشتر پكن 
از واشنگتن خواهد شد. در هفته هاي اخير تنش هاي 
ديپلماتيك بين دو طرف با بالا گرفتن جنگ تجاري ميان 
آنها در ضمن مناقشه  تحريم هاي امريكا و نمايش قدرت 
نظامي چين در درياي چين جنوبي بيش از پيش تشديد 
شده است. تايوان نشست مذكور را نشانه اي از حمايت 
دولت ترامپ از خود تلقي مي كند. تنش هاي بين چين 
و تايوان نيز تشديد شده است. بر اساس بيانيه مختصر 
وزارت خارجه تايوان، اين نشست در جريان سفري كه لي 

در تاريخ ۱۳-۲۱ مه به امريكا داشت انجام گرفته است.

  Tue. May 28.  سه شنبه    7 خرداد 1398   22 رمضان 1440  سال پنجم    شماره   1389  2019 

ناقوس مرگ نظام ليبرال
 در غرب

گروه جهان| غرب با ناكامي در مسوول دانستن 
مصر و عربس��تان بابت قتل هاي جولي��و رگني و 
جمال خاش��قجي، براي خود دردس��ر مي آفريند. 
گاردين نوش��ته: جوليو رگني پژوهشگر ايتاليايي 
سه سال پيش در قاهره به قتل رسيد. دو سال بعد 
جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد آل سعود، در 
كنسولگري رياض در استانبول به دام افتاد. شواهد 
صوتي از ش��كنجه ش��ديد اين روزنامه نگار و قطع 
انگشتان او پيش از قطع س��ر و مثله كردن او خبر 
مي دهند. قتل  رگني و خاشقجي بسيار وحشيانه و 
بسيار شبيه به هم بود و اصلا هم اتفاقي نبوده است. 
آن دو بابت اينكه كارشان را انجام مي دادند، كشته 
شدند. وحشيگري و ساديسم اين قتل ها نه تنها به 
عدم تحمل مخالفان اشاره دارد، بلكه به اين معناست 
كه قاتلان آنها مي دانند كه پاسخگو نخواهند بود. از 
زمان كودتاي نظامي ۲۰۱۳ صدها تن به اجبار در 
مصر ناپديد شدند، هدف ش��كنجه قرار گرفتند و 
جنازه آنها پيدا شد. با اين حال نه سيسي و نه محمد 
بن سلمان، وليعهد عربستان، هيچ كدام مسووليتي 
نپذيرفتند. تهديد ترامپ پس از قتل خاش��قجي 
به مجازات سخت عربس��تان هم با واكنش تند او 
به گزارش اطلاعاتي س��يا جايگزين شد و ترامپ از 
عربس��تان به عنوان متحد بزرگ ياد كرده و بابت 

كاهش بهاي نفت قدرداني كرد.
سيس��ي و بن س��لمان دقيقا مي دانند كه به لحاظ 
سياسي و اقتصادي چه چيزي به دولت هاي غربي 
كه همچنان از آنها حمايت مي كنند، عرضه كنند. 
سيسي مي داند كه از نظر دولت ايتاليا، مصر نيروي 
برقراري امنيت و مبارزه با تروريسم در اين منطقه 
است؛ همچنين مانعي بر سر ورود ناخواسته مهاجران 
به سوي اروپا. در حقيقت مصر تهديد كرده تا ايتاليا 
را با مهاجران لبريز كند و در نهايت هيچ دولتي در 
ايتالي��ا اين خطر را نمي پذيرد. پ��س فرياد والدين 
رگني هم گوش شنوايي در ايتاليا ندارد. به همين 
سبك، بن سلمان هم ارزش عربستان به عنوان يك 
شريك تجاري براي امريكا را درك مي كند و روي 
بهره كشي از ناديده انگاري و ساده لوحي نگران كننده 
ترامپ حساب كرده  است ... اما اگر قدرت هاي غربي 
نتوانند از دموكراسي دفاع كرده، ظلم را محكوم كنند 
و چشم به روي كشورهايي كه شهروندان يا منتقدان 
خود را مي كشند، نبندند به زودي ناقوس مرگ نظام 

ليبرال خود را به صدا درمي آورند.

دعوت عربستان از قطر براي 
شركت در نشست هاي مكه

پادشاه عربستان سعودي در دعوتي رسمي از امير 
قطر خواسته تا در دو گردهمايي شوراي همكاري 
خليج فارس و نشست اتحاديه عرب در شهر مكه 
ش��ركت كند. به گزارش رويترز، اي��ن دعوت از 
سوي ملك سلمان يك شنبه ارسال شده است. 
قطر پيش تر به دليل اختلاف با ديگر كشورهاي 
عرب خليج فارس از سوي عربستان سعودي به 
اين اجلاس دعوت نشده بود. عربستان، امارات و 
بحرين، قطر را به حمايت از تروريسم متهم كرده اند 

و منتقد روابط نزديك دوحه با تهران هستند.

تماس تلفني
 عمران خان  و مودي 

نارندرا مودي نخس��ت وزير هند در گفت وگوي 
تلفني ب��ا عمران خان همتاي پاكس��تاني خود، 
اعلام كرده ايج��اد فضاي عاري از تروريس��م و 
اعتمادسازي لازمه مذاكره ميان دو كشور است. 
به گزارش تايمز او اينديا، تماس تلفني عمران خان 
با نخست وزير هند اولين مكالمه مستقيم ميان 
نخست وزيران هند و پاكستان پس از تنش هاي 
سه ماه گذشته ميان دو كشور در منطقه كشمير 
است. تنش هند و پاكستان در دو ماه اخير به دنبال 
حمله انتحاري در كشمير تحت كنترل هند كه 
منجر به كشته شدن ۴۰ نظامي هند شد، شدت 
گرفت. مودي در جري��ان رقابت هاي انتخاباتي 
بارها پاكستان را به حمله نظامي تهديد كرده بود. 

 درخواست عبدالله
 براي بررسي اتهام فساد در ارگ

رييس اجرايي حكومت وحدت ملي افغانستان 
خواستار بررسي مستقل و بي طرفانه ادعاي ترويج 
فساد و فحشا در ارگ رياست جمهوري افغانستان 
ش��د. به گزارش بي بي س��ي، عبدالله عبدالله در 
نشست شوراي وزيران با ابراز تاسف از گزارش ها 
درباره اتهام رسوايي هاي اخلاقي گفت با چنين سر 
و صداها، مسائلي هم مي تواند وجود داشته باشد. 
يكي از مشاوران سابق رييس جمهوري افغانستان 
اخيرا مدعي شده ش��ماري از وزيران، مشاوران 
رييس جمهوري و نمايندگان در ترويج فحش��ا 
نقش دارند. او همچنين مدعي شده برخي زنان 

براساس روابط به مجلس نمايندگان راه يافتند.

صدور حكم اعدام 
براي داعشي فرانسوي در عراق 

بغداد دوشنبه يك عضو ديگر داعش را كه شهروند 
فرانسه است به اعدام محكوم كرد. پيش از اين در روز 
يك شنبه، سه فرانسوي ديگر نيز به جرم عضويت 
در گروه داعش از سوي دادگاه عراق به اعدام محكوم 
ش��ده بودند. بنا بر اعلام قاض��ي دادگاه، مصطفي 
مرزوقي ۳۷ ساله به اعدام با چوبه دار محكوم است. 
متهم كه در جريان دادرسي به زبان عربي و با لهجه 
تونس��ي صحبت مي كرد از مردم س��وريه، عراق و 

قربانيان طلب بخشش كرده است. 
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عكسروز

بازارهنر

بزرگداشت مسعود كيميايي در كانادا  برگزار شد

پرويز بهرام درگذشت 

»عاشقانه هاي خيابان« روايتي از زنان دست فروش مترو

ياد افشين يداللهي در جشنواره  فيسپ  فرانسه

مراسم شب سينماي مسعود كيميايي با 
نمايش مستند »قهرمان آخر« بامداد روز 
يكشنبه پنج خردادماه در كانادا برگزار شد. 
مراسم شب س��ينماي مسعود كيميايي 
با نمايش مستند »قهرمان آخر« ساخته 
جواد طوس��ي كه به زندگي حرفه اي اين 
فيلمساز مي پردازد، بامداد روز يكشنبه پنج 
خردادماه در بنياد پريا تورنتو كانادا به همت 

گروه هنري »موج نو« با مديريت عارف محمدي برگزار 
شد. كيميايي در پيامي ويدئويي ضمن تشكر از بانيان 
اين مراسم درباره سختي هاي ساخت يك مستند گفت: 
زماني كه جواد طوسي پيشنهاد ساخت يك مستند از 
فيلم هاي من را داد به وي گفتم كه ساخت مستند كار 
مشكلي است چرا كه مستندات سخت كنار هم جمع 
مي ش��وند. با اين حال جواد طوس��ي به دليل اينكه به 

سينماي من علاقه مند است و خودش نيز به 
همين شكل فكر مي كند اين فيلم را ساخت. 
او در بخش ديگري از صحبت هايش گفت: 
پيش از ساخت »قهرمان آخر« چند فيلم از 
من ساخته شده است كه دوستشان ندارم. 
فيلمي كه بهتر از آثار ديگر ساخته شده فيلم 
الميرا مقدم با نام »سوار خسته مي تازد« 
اس��ت؛ در واقع اين فيلم به آن بخش��ي از 
من كه به ادبيات مربوط مي شود پرداخته است. در اين 
مراس��م پس از نمايش »قهرمان آخر«، محمدمهدي 
دادگو تهيه كننده سينما و تلويزيون، حسين معززي نيا 
منتقد، نويسنده و مدرس سينما و عارف محمدي منتقد 
و مستندساز و مجري برنامه درباره موج نو در سينماي 
ايران، سينماي كيميايي و نقش آثار او در تاريخ سينماي 

ايران صحبت كردند.

پرويز بهرام، صداي ماندگار دوبله ايران صبح 
ديروز، دوشنبه ششم خرداد ماه در سن ۹۰ 
سالگي درگذشت. ناصر ممدوح و عليرضا 
باش��كندي از مديران دوبلاژ كش��ورمان 
اين خبر را تاييد كرده اند. پرويز بهرام پس 
از س��ال ها تحمل بيماري صبح ديروز در 
منزلش دار فاني را وداع گفت. صداي ماندگار 
بهرام در مستند »جاده ابريشم« براي همه 

ايرانيان آشناس��ت. »ژان والژان« در س��ريال بينوايان، 
شخصيت »لورنس اوليويه« در هنري هشتم و »اتللو« 
برخي از نقش هاي ماندگار اين صداپيشه در هنر دوبله 
ايران است. ديگر نقش هاي ماندگار اين دوبلور برجسته 
كشورمان صداپيشگي در مجموعه هاي »كارآگاه كاستر« 

و »راز بقا« بوده است. بهرام دانش آموخته 
رش��ته حقوق قضاي��ي بوده اس��ت او كار 
دوبله را از اواخر دهه 2۰ از طريق ملاقاتي 
كه با لطيف پور و جعفر والي كه از دوستان 
وي بودند و حضور در دوبله فيلم ايتاليايي 
هنرپيش��ه ش��روع  كرد. پرويز به��رام در 
گفت وگويي در س��ال ۹3 در پاسخ به اين 
سوال كه كدام نقش تان را در دوبله بيشتر 
دوست داريد، بي درنگ شروع به خواندن رُلي مي كند 
كه به گفته خودش در فيل��م »زنگ ها براي كه به صدا 
درمي آيد« )نوشته ارنست همينگوي( خوانده بود: »هرگز 
مپرس اين ناقوس مرگ كيست كه به صدا درمي آيد/ اين 

ناقوس مرگ توست كه به صدا درآمده است.«

»عاشقانه هاي خيابان« با ايفاي نقش 
الهام پاوه نژاد، سيما تيرانداز و ژاله صامتي 
در نقش دستفروشان مترو در تماشاخانه 
ايرانش��هر به روي صحنه م��ي رود. در 
نماي��ش »عاش��قانه هاي خيابان« كه 
 بناست از اواخر خرداد ماه سال ۱3۹۸

با كارگرداني شهرام گيل آبادي در سالن 
استاد سمندريان تماشاخانه ايرانشهر 

روي صحنه برود، »الهام پاوه نژاد«، »سيما تيرانداز« 
و »ژاله صامتي« در نقش زنان دس��ت فروش مترو 
بازي مي كنند. اين نمايش از بازيگري و اجراي زنده 
يك خواننده مرد نيز بهره مي برد كه به زودي معرفي 

مي ش��ود. در خلاصه اين نمايش كه به 
صورت مشترك توسط محمد چرمشير 
و بهمن عباس��پور نوشته ش��ده آمده 
است: »عاشقانه هاي خيابان« روايتي 
خاص از زندگي پيچيده و دش��وار زنان 
دست فروش در خيابان ها و مترو است. 
گيل آبادي چندي پيش نمايش »يك 
دقيقه و س��يزده ثانيه« را اثري درباره 
بح��ران كارتن خواب ه��ا در ايران اس��ت را به روي 
صحنه برده بود. پيش فروش نمايش »عاشقانه هاي 
خيابان« از روز ۱۷ خرداد )همزمان با عيد فطر( در 

سايت تيوال آغاز مي شود.

افشين شحنه تبار گفت جشنواره فرهنگي 
ادبي »فيس��پ« فرانسه با برگزيده شدن 
ترجمه فرانسه كتاب »روزشمار يك عشق« 
زنده ياد افشين يداللهي، حال و هواي ايراني 
به خود گرفت. مدير انتشارات شمع و مه 
با اش��اره به معرفي كتاب »روزشمار يك 
عشق« شامل شعرهاي س��پيد زنده ياد 
افشين يداللهي در جشنواره فيسپ فرانسه 

به ايس��نا گفت: در اين برنامه كه به صورت متفاوتي از 
جشنواره هاي ادبي برگزار شد، دكتر ميترا فرزاد مترجم 
اثر حضور داش��ت و دكتر رضا افش��ار نادري به معرفي 
ادبيات معاصر ايران و همچنين شعرها و ترانه هاي افشين 
يداللهي و نقش او در شعر و ترانه بعد از انقلاب پرداخت. 
دكتر جمال كامياب، رايزن فرهنگي جمهوري اسلامي 
در پاريس نيز در اين برنامه حضور داشت. او اظهار كرد: 
جشنواره ادبي فيسپ داراي ش��يوه اجرايي متفاوتي 
نسبت به برنامه هاي روتين مشابه هنري است. در اين 
جش��نواره هر يك از برگزيدگان در يك محل هنري و 
تاريخي از پيش تعيين شده در پنج نوبت ۴۰ دقيقه اي به 

معرفي خود مي پردازند. انتشارات شمع و 
مه به ترتيب در سال هاي 2۰۱۵ و 2۰۱۷ 
با ترجمه كارولين كراسكري و ميترا فرزاد، 
نسخه هاي انگليس��ي و فرانسوي كتاب 
»روزشمار يك عشق« را به چاپ رسانده 
است. اين مجموعه ش��عر سپيد در 23۹ 
صفحه در س��ال ۱3۹۴ توسط انتشارات 
نگاه منتشر شده و تاكنون چند بار تجديد 
چاپ شده است. در اين كتاب تصاويري از هنر سياه قلم 
توسط سمانه جلالي نقش بسته است. كتاب »روزشمار 
يك عش��ق« تاكنون به سه زبان روس��ي، فرانسوي و 
انگليسي ترجمه شده است. نسخه فرانسوي اين كتاب با 
نام “La Clepsydre De L'amour “ با ترجمه ميترا 
 فرزاد توسط انتشارات شمع و مه و انتشارات فرانسوي

 de la Volva منتشر شده است.
 نسخه روسي و س��يريليك اين كتاب مشتركاً توسط 
دكتر الهه كسمايي و عزيزمراد اصلانيان منتشر شده و 
نسخه انگليسي آن با ترجمه كارولين كراسكري با عنوان 
Sidewalk in the Clouds به چاپ رسيده است.

تاريخنگاري

امضاي قرارداد  دارسي 
روز هفتم خرداد ۱2۸۰ براي نخس��تين بار امتياز 
اس��تخراج، بهره ب��رداري و لوله كش��ي نفت و قير 
در سراس��ر ايران به غير از ۵ اس��تان آذربايجان ، 
گي��لان ، مازندران ، گ��رگان و خراس��ان به مدت 
6۰ س��ال به »ويليام نكس دارس��ي « انگليس��ي 
 واگذار شد. شركت تحت فرمان »ويليام دارسي « 
پس از ۵ س��ال جس��ت وجو از چاهي در مس��جد 
سليمان از شهرهاي استان خوزستان، نفت كشف 
 »Oil Persian « كرد. نويسنده انگليسي كتاب
در اين باره مي نويس��د:  »... روز 26 ماه مه س��ال 
۱۹۰۸ ]۵ خ��رداد س��ال ۱2۸۷[ ك��ه عملي��ات 
چاه كن��ي ب��ه عمق ۱۱۸۰ پا رس��يده ب��ود، نفت 
ف��وران كرد و متجاوز از ۵۰ پا از دس��تگاه حفاري 
بالا زد. به اين ترتيب صنعتي آغاز ش��د كه طي دو 
جنگ ، نيروي دريايي انگلس��تان را نجات داد ولي 
براي ايراني��ان زحمتي ايجاد ك��رد كه از مجموع 
مزاحمت هاي سياس��ي دولت هاي بزرگ بيشتر 
بود.«  »دارسي « در دوره حكومت مظفرالدين شاه 
قاجار اين امتياز مهم را گرفت و متعهد شد طي دو 
سال شركت يا ش��ركتهايي را براي بهره برداري از 
امتياز، تاسيس كرده و از عوايد حاصله ۱6 درصد به 
عنوان حق الامتياز و 2۰ هزار ليره نيز نقداً به عنوان 
س��هم ايران، به دولت بپردازد. اين قرارداد ۵ سال 
قبل از مشروطيت منعقد شد. مجلس اول پس از 
مشروطه نيز پس از بحث هاي مفصل درباره قرارداد 

»دارسي «، آن را نه رد كرد و نه تصويب.
اين عدم تصميم، خود نگراني دارنده امتياز را در پي 
داش��ت. اين  قراردادها، ماهيت پيمان را نداشتند، 
بلكه امتيازاتي بودند كه از س��وي شاه و معمولًا به 
از وام هاي دريافتي ، به خارجيان واگذار مي شدند. 
پيش از مظفرالدين شاه نيز، ناصرالدين شاه قاجار 
امتيازات متعددي به خارجيان به ويژه انگليسي ها 

واگ��ذار كرد. در قرارداد »دارس��ي «، در تمام مدت 
صاحب امتياز از پرداخت ماليات ، عوارض و حقوق 
گمركي براي كليه اراضي ، ماش��ين آلات ، وس��ايل 
و مواد لازمي ك��ه وارد مي كرد و جميع محمولات 
نفتي كه صادر مي كرد، معاف بود. »ويليام دارسي « 
طبق وع��ده خود به فاصله دو س��ال پ��س از اخذ 
امتياز، ش��ركتي را با هدف تلاش براي يافتن نفت 
ايران تاسيس كرد و اين ش��ركت در ۱2۸۷ ش در 
مسجدسليمان موفق به استخراج نفت شد. دولت 
انگلستان كه از ابتدا كليه اقدامات »دارسي « را تحت 
نظر داشت ، به دنبال دستيابي وي به نفت ، بر »امتياز 
دارسي « پنجه افكند و در ۱2۸۸ ش � يك سال پس 
از فوران چاه نفت  � ش��ركت نفت ايران و انگليس را 

با هدف به دست گرفتن استخراج ، پالايش و صدور 
نفت تأسيس كرد. اين شركت با سرمايه دو ميليون 
ليره تاسيس شد و صدور نفت از ۱2۹2 ش/ ۱۹۱3 م 
� يك سال پيش از وقوع جنگ جهاني اول � آغاز شد. 
سال بعد، به لحاظ اهميت روزافزون نفت براي تأمين 
سوخت نيروي دريايي انگليس، اين كشور ۵6 درصد 
از سهام شركت را خريد و دو نفر نماينده با اختيارات 
كامل و با حق »وتو« نسبت به تصميمات شركت ، 
در هيات مديره آن منصوب كرد. به اين ترتيب امتياز 
»دارسي « عملًا به دولت انگلستان منتقل شد، ضمناً 
اين دولت قراردادي براي تحويل سوخت به قيمت 
بس��يار اندك و به مدت طولاني ب��ه نيروي دريايي 

خود، با شركت منعقد كرد. 

میراثنامه

تاريخي كه پس   بي توجهي گم شده
مردم محلي آن را مس��جد جمعه يا مسجد عتيق 
مي نامن��د و گردش��گران با نام »مس��جد جامع 
اصفهان« مي شناس��ندش. بنايي بزرگ، تاريخي 
و ارزش��مند كه به واس��طه كاركردش به عنوان 
مهم تري��ن نقط��ه در فرهنگ و مكتبِ اس��لام، 
هميشه  شايس��ته بهترين  رفتارهاست، اما دلايل 
مختلف چه��ره اين فض��اي تاريخ��ي و مقدس 
براي مس��لمانان را با زش��تي هايي رو به رو كرده 
است. ساك دستي هاي قهوه اي رنگ براي كفش 
نمازگزاران پشت شيشه هاي يك شبستان روي 
هم تلنبار شده اند، دستمال كاغذي هاي مصرف 
ش��ده در هر گوش��ه از حياط و برخي ايوان هاي 
صحن به وضوح پخش شده اند، فرش ها در حياطِ 
مسجد پهن اند، استكان نعلبكي هاي نشسته روي 
يك ميز در حياط جاخوش كرده اند، صندلي هاي 
مخصوص نماز در شبستانِ ديگري روي هم تلنبار 
شده اند؛ »اينجا مس��جد جامع تاريخي اصفهان 
اس��ت…« ورودي براي گردش��گرانِ ايراني سه 
ه��زار تومان اس��ت و هر گردش��گر خارجي بايد 
2۰ هزار تومان براي ديدنِ مس��جد جهاني جامع 
)عتيق( در اصفهان بپ��ردازد، اما گويا اين هزينه 
را فقط ب��راي همين فضاي تاريخ��ي، دوره هاي 
تاريخي و معماري بي نظيرش مي دهند و نه هيچ 
خدم��ات ديگري! ن��ه نظافتي، ن��ه توجهي براي 
آسيب هاي منظري كه به چشم مي آيد و نه حتي 
سرويس بهداشتي تميزي براي مكاني تاريخي كه 

دست كم بايد سه ساعت براي ديدنِ كامل آن زمان 
اختصاص داد! پرده هاي س��فيد براي جدا كردن 
صفوف نم��از بانوان و آقايان حت��ي چهره مرتبي 
ندارند، بنرها و پارچه هاي تسليت شهادت حضرت 
علي)ع( به گونه اي روي هر ديوار نصب شده اند كه 
نمي توان شبستان هاي بسته شده را حتي از پشت 
آجرهاي شطرنجي ديوار ديد. كتابچه هاي دعا در 
فضاهاي مختلف صحن مسجد و شبستان ها روي 

زمين افتاده اند ….

پيامبر اس��لام در حديثي فقط ب��ه نظافت تاكيد 
مي كنند: »نظافت نيمي از ايمان اس��ت« و اينجا 
مسجدي تاريخي با بيش از ۱3 قرن قدمت است كه 
هر بخش آن به يك دوره تاريخي مي رسد با متوليانِ 
فرهنگي مانند سازمان ميراث فرهنگي و مذهبي 
مانند سازمان اوقاف و هيات امناي مشخص و البته 
ارزش هاي تاريخي و معماري كه آن را در فهرست 
ميراث جهاني به ثبت رسانده است، به نظر مي رسد 

تأمين نظافت را در اولويت آخر قرار داده اند.

ايستگاه

گران ترين نقاشي جهان غايب 
بزرگ نمايشگاه »داوينچي«

فروش ۲۰۰ ميليون دلاري 
»علاء الدين« در ۳ روز

»س��الواتور مون��دي« به 
عنوان گران ترين نقاشي 
تاريخ به دلي��ل ترديدها 
درب��اره اصال��ت آن در 
نمايشگاه ويژه موزه لوور 
به مناس��بت پانصدمين 
سال درگذشت »لئوناردو 
حاض��ر  وينچ��ي«  دا

نخواهد بود. ب��ه گزارش گاردين، در حالي كه برخي 
از متخصصان سرشناس آثار »لئوناردو داوينچي« 
چون »مارتين كمپ« )پرفسور تاريخ هنر دانشگاه 
آكسفورد( معتقد است نقاشي »سالواتور موندي«، 
اثر اين هنرمند نامدار ايتاليايي است برخي ديگر از 
متخصصان هنري نس��بت به اصالت اين اثر اظهار 
ترديد كرده اند و به همين دليل موزه لوور اعلام كرده 
در نمايشگاه بزرگي كه امسال به مناسبت پانصدمين 
سالمرگ »داوينچي« ترتيب داده است، ميزبان اين 
نقاشي گران بها نخواهد بود. قدمت نقاشي »سالواتور 
موندي« )منجي جهان( كه يكي از حدود 2۰ نقاشي به 
جا مانده از »داوينچي«- نقاش نامدار رنسانس- است، 
به س��ال ۱۵۰۰ ميلادي بازمي گردد. در اين نقاشي 
حضرت مسيح)ع( با لباسي آبي با نوارهاي قرمز و در 
حالي كه گوي بلوريني در دست دارد به تصوير كشيده 
شده است. اين اثر نقاشي اولين بار به سفارش مجموعه 
شخصي پادشاه چارلز اول كشيده شد و در سال ۱۹۷3 
چوب حراج خورد اما پس از آن تا سال ۱۹۰۰ ناپديد 
شد. سپس در سال ۱۹۵۸ در حراجي ساتبي به يك 
مجموعه دار امريكايي فروخته شد و مجدداً در سال 
2۰۰۵ در اختيار كنسرسيوم آثار هنري قرار گرفت و 
مرمت هاي فراواني روي آن صورت گرفت و در نهايت 
در ماه نوامبر سال 2۰۱۷ به قيمت ۴۵۰ ميليون دلار 
در حراجي كريستيز به فروش رفت و ركورد فروش 
آثار نقاشي را شكست. گفته مي شود نقاشي »سالواتور 
موندي« هم اكنون تحت تدابير امنيتي در يكي از بنادر 

آزاد كشور سوييس نگهداري مي شود.

فيلم جديد »علاء الدين« 
در سه روز نخست اكران 
در بيشتر مناطق جهان 
از جمله آس��يا، امريكاي 
لاتين و اغلب كشورهاي 
اروپاي��ي در صدر جدول 
ف��روش قرار گرف��ت. به 
گ��زارش اس��كرين، اين 

فيلم به كارگرداني »گاي ريچي« نسخه اي جديد از 
انيميشن قديمي و كلاسيك »علاء الدين« محصول 
سال ۱۹۹2 ميلادي است كه از تاريخ 2۴ مه  بطور 
همزمان اكران خود را در گيش��ه سينماي امريكا 
و بين الملل آغاز كرد و توانس��ت به فروش جهاني 
بالغ بر 2۰۷ ميليون دلار در س��ه روز نخست اكران 
دس��ت يابد. فيلم جديد »علاء الدي��ن« كه در آن 
»ويل اسميت« در نقش غول چراغ جادو صداپيشگي 
مي كند در ۴۴۰۰ ساله سينماي امريكاي شمالي 
به ف��روش ۸6 ميليون دلاري دس��ت ياف��ت و در 
ساير كشورهاي جهان نيز در مجموع فروش ۱2۱ 
ميليون دلاري را رقم زد. در ميان كشورهاي خارجي 
ميزبان اكران عمومي »علاء الدين«، چين با ۱۸.۷ 
ميليون دلار بهترين عملكرد را در چند روز نخست 
اكران داش��ت. »علاء الدين« از فروش آغازين فيلم 
»س��يندرلا« و »كتاب جنگل« در امريكاي لاتين 
پيشي گرفته است و در اين منطقه مكزيك با ۹.2 
ميليون دلار در سه روز بهترين آمار را به نام خود ثبت 
كرد. در اروپا نيز فروش اين فيلم در سه روز نخست 
از فروش »سيندرلا« و »ماليفيسنت« از محصولات 

ديگر كمپاني ديزني در مدت مشابه بالاتر است.

كاروان تيم فوتبال ذوب آهن عازم قطر شد

تيم فوتبال پرسپوليس براي نخستين بار به كانادا سفر مي كند

كاروان تيم فوتبال ذوب آهن ايران براي 
بازي با النصر عربستان به قطر رفت. به 
گزارش خبرنگار مهر، تيم فوتب��ال ذوب آهن ايران 
چهارشنبه اين هفته در آخرين ديدار مرحله گروهي 
ليگ قهرمانان آسيا در دوحه به مصاف النصر عربستان 
م��ي رود. كاروان ذوب آهن به همي��ن منظور عصر 
يكشنبه با پرواز چارتر از فرودگاه اصفهان عازم دوحه 
شد. ميلاد فخرالديني و اوس��اگونا مهاجم خارجي 
ذوب آهن به دليل محروميت در هفته پاياني اين تيم را 
همراهي نمي كنند. اين ديدار در حالي برگزار مي شود 
كه صعود هر دو تيم ذوب آهن و النصر به مرحله بعدي 
مسابقات قطعي شده اس��ت و نتيجه اين بازي تنها 
تيم سرگروه را مشخص خواهد كرد. بازي دو تيم در 
مرحله رفت با نتيجه 3 بر 2 به سود ذوب آهن به پايان 
رسيده بود. اين بازي از ساعت 2۱ چهارشنبه ۸ خرداد 

در دوحه برگزار مي شود.

تيم فوتبال پرسپوليس به دعوت و ميزباني انجمن 
دوستي ايران و امريكاي شمالي تابستان امسال براي 
نخستين بار به كانادا سفر مي كند. بنا بر اعلام انجمن 
دوس��تي ايران و امريكاي شمالي، شاگردان برانكو 
ايوانكوويچ پس از كسب س��ومين قهرماني پياپي 
در رقابت هاي ليگ برتر ايران و در پايان يك فصل 
شلوغ فوتبالي قرار است براي برگزاري يك اردوي 
تابس��تاني دو هفته اي و انجام بازي هاي دوس��تانه 
به زودي راهي كانادا ش��وند. سرخ پوشان پايتخت 
در نخستين سفرش��ان به امريكاي شمالي با شعار 
مبارزه با تغييرات اقليمي و مقابله با گرمايش زمين 
در حالي با پيام صلح و دوستي راهي كانادا مي شوند 
كه طبق برنامه تمرينات خود را در محل يك كمپ 
بين المللي با اس��تاندارد فيفا زيرنظر مربيان و كادر 

فني برگزار خواهند كرد. كمپ بين المللي تدارك 
ديده شده براي تمرينات ش��اگردان برانكو سابقه 
ميزباني از تيم هاي مهم فوتبال چون تيم ملي فوتبال 
آلمان، تيم ملي فوتبال كان��ادا و تيم هاي حرفه اي 
باشگاهي همچون تيم هاي تورنتو اف سي و پارما اي 

سي را در كارنامه خود دارد. طبق برنامه ريزي هاي 
ص��ورت گرفته از س��وي انجمن دوس��تي ايران و 
امريكاي شمالي به عنوان ميزبان كاروان پرسپوليس 
قرار اس��ت در جري��ان برگزاري اي��ن رويداد مهم 
فرهنگي به منظور كاهش استفاده از سوخت هاي 
 فس��يلي و اش��اعه فرهنگ اس��تفاده از انرژي هاي
 تجديد پذير و غي��ر آلاين��ده از خودروهاي برقي 
اس��تفاده كنند و همچنين براي حفاظت از محيط 
زيس��ت از تمام وس��ايل و ظروف تجدي��د پذير در 
طبيعت و غير پلاس��تيكي اس��تفاده خواهند كرد. 
ش��اگردان برانكو قرار اس��ت در طول مدت اقامت 
خود در كان��ادا ضمن ديدار با هواداران و هم وطنان 
ايراني مقيم آن كشور بازي هاي دوستانه اي نيز در 

شهرهاي مختلف كانادا برگزار كنند.

ورزشي

دعايروزبیستودومماهمباركرمضان
بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّافْتحْليفیهِأبوابفضْلكوأنْ�زِلعليفیهِبركاتِكووفّقْنيفیهِلِموجِباتِ
مرْضاتِكواسْكنّيفیهِبُحْبوحاتِجنّاتِكيامُجیبدعْوةِالمُضْطرّين.

خدايابگش�ابهرويمدراينماهدرهايفضلتوف�رودآربرايمدرآن
بركاتتراوتوفیقمدهدرآنبرايموجباتخوشنوديتومسكنمده
درآنوسطهايبهشتاياجابتكنندهخواستههاودعاهايبیچارگان.
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